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DAMES EN HEREN,

De bespreking en stemming van voorliggend ontwerp van
decreet in de Commissie voor Onderwijs, Vorming en We-
tenschapsbeleid kent een lange voorgeschiedenis.

In uitvoering van artikel 33 van het decreet van 23 oktober
1991 betreffende de hogescholen in de Vlaamse Gemeen-
schap bracht een ambtelijke commissie van het departement
Onderwijs van het Ministerie van de Vlaamse Gemeenschap
op 23 oktober 1992 haar rapport over het Hoger Onderwijs
buiten de Universiteit uit. Op basis van dit rapport stelde de
heer L. Van den Bossche, Vlaamse minister van Onderwijs
en Ambtenarenzaken, een ‘Beleidsnota in verband met de
herstructurering van het hoger onderwijs verstrekt door de
hogescholen in de Vlaamse Gemeenschap’ op waarin een
decretaal initiatief inzake de herstructurering van het hoger
onderwijs werd aangekondigd. Deze Beleidsnota werd door
de minister op 26 januari 1993 in de Commissie voor Onder-
wijs, Vorming en Wetenschapsbeleid toegelicht.

Op 16 februari 1993 organiseerde uw Commissie een eerste
reeks hoorzittingen om de reactie van de betrokkenen op
het aangekondigde decreet te peilen (Stuk 293(  1992-1993)-
Nr. 1). Tenslotte organiseerde de Commissie op 6 juli 1993
een tweede vraaggesprek met de minister over de stand van
zaken inzake de hervormingsplannen voor het HOBU.

Het aangekondigde ontwerp van decreet betreffende de
hervorming van het hoger onderwijs werd op 16 mei 1994
bij de Vlaamse Raad ingediend. Ondertussen was door de
heren L. Appeltans en J. Tavernier een analoog voorstel van
decreet houdende regeling van de hogescholen in de Vlaamse
Gemeenschap ingediend (Stuk 522 (1993-1994) - Nr. 1).
Conform artikel 18, 2” van het Reglement van de Vlaamse
Raad werden het ontwerp en het voorstel van decreet aan
elkaar gekoppeld, en conform artikel 18, lob werd het ont-
werp van decreet als basis voor de bespreking genomen.

Op verzoek van 5 leden besloot de Commissie voor Onder-
wijs, Vorming en Wetenschapsbeleid op haar vergadering
van 25 mei 1994 om voorafgaandelijk aan de bespreking van
het voorliggend ontwerp van decreet een tweede reeks hoor-
zittingen met de betrokkenen uit het onderwijsveld te orga-
niseren (Regl. art. 31, 2~).  Deze hoorzittingen - 17 in totaal
- werden georganiseerd tijdens de vergaderingen van 31
mei en 1 juni 1994 en het verslag werd gepubliceerd als Stuk
546 (1993-1994) - Nr. 9.

Uiteindelijk vatte de Commissie tijdens de namiddagverga-
dering  van 1 juni 1994 de bespreking van het voorliggend
ontwerp van decreet aan. Op dat moment hadden de meer-
derheidspartijen, met steun van de regering, reeds een 150-tal
amendementen op het ontwerp van decreet ingediend (Stuk
546 (1993-1994) - Nr. 2). Met deze amendementen werd
de inhoud van het ontwerp aanzienlijk gewijzigd. Deze toe-
lichting is van belang omdat zowel de minister in zijn inlei-
dende uiteenzetting als de verschillende partijen in hun tus-
senkomsten vertrokken zijn vanuit het de facto geamendeer-
de ontwerp.

De Commissie vergaderde tevens op 2 juni, maar op vraag
van een bepaalde politieke fractie werd de verdere bespre-
king opgeschort. Het verslag van deze eerste fase van de
bespreking werd opgenomen onder 1. De Commissie hervatte
haar werkzaamheden op 9 juni en vergaderde verder op 10
en 13 juni om uiteindelijk op 14 juni af te ronden met de
eindstemming. Het verslag van deze tweede fase van de
werkzaamheden werd opgenomen onder II.
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In totaal vergaderde de Commissie 45 uur over het
liggend ontwerp van decreet.

voor-

Samen met het voorliggende ontwerp van decreet werden
ook twee gekoppelde voorstellen van bijzonder decreet, res-
pectievelijk van de heren J. Tavernier en L. Appeltans (Stuk
519 (1993-1994) - Nr. 1) en mevrouw A. Leysen en de
heren R. Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier (Stuk 541
(1993-1994) - Nr. 1) houdende inrichting van het bestuur
van de Vlaamse autonome hogescholen in de Vlaamse Ge-
meenschap behandeld, waarbij het laatstgenoemde voorstel
van decreet als basis voor de bespreking werd genomen.
Voor het verslag van de bespreking van dit voorstel van
bijzonder decreet wordt verwezen naar het Stuk 541 (1993-
1994) - Nr. 5).

1. VERGADERINGEN VAN 1 EN 2 JUNI 1994

1. PROCEDUREDEBAT

Een lid vraagt dat de Commissie de tijd zou nemen om
de resultaten van de recente hoorzittingen te verwerken (cf.
Stuk 546 (1993-1994) - Nr. 9). Volgens hem kunnen de
belangrijkste conclusies van deze hoorzittingen als volgt sa-
mengevat worden :

1) Er heerst nog grote onduidelijkheid en veel vrees over
de concrete gevolgen van het voorgestelde financieringssys-
teem. De spreker vraagt dat de minister de simulaties die de
administratie ter beschikking heeft aan de Commissie ken-
baar zou maken.

2) Er bestaat geen uitsluitsel over de ideale schaalgrootte
van een hogeschool. Het in het ontwerp van decreet voorge-
stelde financieringsstelsel dat een maximum financiering
geeft aan scholen van 3.500 studenten is volgens de spreker
dan ook niet houdbaar. Volgens de spreker dient deze pro-
gressiviteit geschrapt en vervangen door een volledig lineair
financieringssysteem.

3) Het concept van de Vlaamse Autonome Hogeschool
(VAH) als middel om netoverschrijdende fusies tussen hoge-
scholen mogelijk te maken zal in praktijk niet ingevuld wor-
den omdat de geesten hiervoor momenteel niet rijp zijn. Om
netoverschrijdende fusies op termijn een echte kans te geven
dient volgens de spreker voorzien in een tussenstap, namelijk
samenwerkings- of associatieverdragen tussen hogescholen.
Dergelijke samenwerkingsverbanden bieden de scholen ener-
zijds de mogelijkheid om voor bepaalde aspecten van hun
werking netoverschrijdend samen te werken, maar anderzijds
laten ze hen toe hun pedagogische eigenheid te bewaren. De
mogelijkheid om associatieverdragen af te sluiten zou volgens
de spreker decretaal vastgelegd moeten worden.

De spreker is van mening dat de Commissie rekening dient
te houden met de resultaten van de hoorzittingen en dat het
ontwerp van decreet dan ook op twee fundamentele punten
aangepast moet worden : het progressief financieringssys-
teem dient vervangen door een volledig lineair systeem, en
naast het concept van de VAH moet ook het systeem van
associatieverdragen in het decreet ingeschreven worden.

De spreker vraagt of de andere fracties het ermee eens
zijn dat deze belangrijke conclusies van de hoorzittingen
geïmplementeerd moeten worden in het ontwerp van de-
creet. In voorkomend geval stelt hij voor de vergadering op
te schorten om de regering de kans te geven de heroriëntering
van het ontwerp van decreet concreet gestalte te geven. Op
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deze voorwaarde is zijn fractie bereid om constructief
te werken aan de verdere bespreking van het ontwerp.

mee

Ingaande op de eerste insinuatie van de spreker, namelijk
dat de administratie over simulaties met de verdeling van de
financiële middelen over de verschillende hogescholen zou
beschikken, antwoordt de minister dat dergelijke simulaties
niet bestaan en ook niet kunnen bestaan om de eenvoudige
reden dat, gegeven het gesloten financieringssysteem, simu-
laties pas gemaakt kunnen worden op het moment dat de
samenstelling van het veld bekend is. Aangezien dit momen-
teel niet het geval is, heeft de administratie momenteel nog
geen simulaties uitgevoerd.

De minister voegt er aan toe dat hij steeds bereid is derge-
lijke simulatie te laten uitvoeren indien de spreker de minis-
ter de cruciale variabele bezorgt, namelijk de samenstelling
van het veld. Hieronder wordt zowel het totaal aantal hoge-
scholen volgens grootte als het opleidingsaanbod verstaan.
Aangezien ook de spreker hierover geen uitsluitsel heeft, zal
steeds gewerkt moeten worden met een hypothetisch uit-
gangspunt, maar het is aan het lid om de minister dergelijk
hypothetisch model van de samenstelling van het hoger on-
derwijs na de inwerkingtreding van dit decreet voor te leggen.
Hijzelf is niet bereid op basis van dergelijke hypothese simu-
laties te laten uitvoeren.

De minister ontkent formeel dat er op de administratie
Onderwijs dergelijke simulaties zouden bestaan. Hij sluit
daarentegen niet uit dat anderen - in casu de directeur van
een bepaalde hogeschool - dergelijke simulaties uitgevoerd
zou hebben, maar deze zijn volledig voor de rekening van
deze directeur en kunnen door de minister niet onderschre-
ven worden.

De minister is wel bereid om de Commissie de basisgege-
vens met betrekking tot de berekening van de studiepunten-
gewichten van de verschillende opleidingen te verschaffen.
Deze werden berekend op basis van de huidige gemiddelde
kostprijs van de studenten in de verschillende opleidingen.
De minister waarschuwt de Commissie voor de grote verschil-
len in kostprijs/student/opleiding die momenteel in de ver-
schillende hogescholen bestaan, en hij vraagt zich dan ook
af of het meedelen van deze gegevens de sereniteit van het
debat wel ten goede zou komen.

De minister is het ten slotte  niet volledig eens met de
spreker wanneer hij stelt dat de gevolgen van het nieuwe
financieringssysteem totaal ondoorzichtig zouden zijn. Vol-
gens hem kunnen op basis van het mechanisme reeds een
aantal conclusies getrokken worden. Zo bijvoorbeeld dat het
HOKT, met het grootste aantal kleine hogescholen, in het
nieuwe systeem zal inleveren omdat het nieuwe systeem juist
grotere hogescholen bevoordeelt. De insinuatie van de verte-
genwoordigers van het HOLT op de hoorzitting, namelijk
dat er een netto-transfert van middelen van het HOLT naar
het HOKT zou ontstaan, kan dus reeds op basis van deze
louter theoretische redenering ontkracht worden.

Een tweede spreker is eveneens van oordeel dat er nood
is aan cijfermateriaal om de gevolgen van de hervorming
beter te kunnen inschatten. Hij is zich bewust van het hypo-
thetisch karakter van elke simulatie, maar dergelijk hypothe-
tisch resultaat is volgens hem nog te verkiezen boven het
abstracte karakter van de voorliggende teksten die de leden
dreigen te doen vergeten dat uiteindelijk met mensen -
personeel en studenten - wordt gecijferd. De spreker is er
bovendien niet van overtuigd dat de minister er momenteel
geen idee van heeft hoe het veld eruit zal zien. Hij is des-
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noods bereid de minister
van bepaalde regio’s.

enkele fusiemodellen aan te reiken

De minister herhaalt zijn stelling, namelijk dat hij steeds
bereid is de administratie simulaties te laten uitvoeren op
basis van een door het lid aangereikt model over de samen-
stelling van het veld, eventueel van een bepaalde regio.

De spreker
zal bezorgen.

antwoordt dat hij de minister dergelijk model

Een derde spreker vestigt de aandacht op de vraag van
een aantal deelnemers aan de hoorzittingen, namelijk dat
men het veld een zekere rustpauze zou gunnen om de amen-
dementen op het ontwerp van decreet te analyseren. De
spreker kan zich aansluiten bij deze vraag - ook zijn fractie
beschikt slechts sinds 1 dag over de meer dan 150 amende-
menten die het ontwerp fundamenteel herzien - en hij
vraagt dan ook of de meerderheid er zich akkoord mee kan
verklaren om de bespreking van het ontwerp uit te stellen
tot september.

Een vierde spreker vraagt namens zijn fractie dat de meer-
derheid zich hier niet bij zou aansluiten. Volgens deze spre-
ker heeft het voorliggend ontwerp van decreet reeds enorm
veel discussie losgeweekt, op het veld maar ook in de Com-
missie - hoorzitting op 16 februari 1993, bespreking van de
beleidsnota van de minister, en opnieuw een hoorzitting bij
de aanvang van deze bespreking - en is het inlassen van
een nieuwe rustpauze overbodig. Het moment is gekomen
om de ideeën die reeds lang leven te vertolken in een decre-
tale tekst. Volgens de spreker is een groot deel van het veld
trouwens vragende partij voor een snelle decretale afhande-
ling van het dossier.

De voorzitter van de commissie sluit zich hierbij aan. De
tijd voor inspraak is voorbij, het moment van besluitvorming
is aangebroken. Dit neemt echter niet weg dat er geen ruimte
meer is voor aanpassing van het voorliggend ontwerp van
decreet. Ingaande op de concrete suggesties van de eerste
spreker, namelijk dat het ontwerp op minstens twee punten
fundamenteel aangepast moet worden teneinde rekening te
houden met de vragen van het veld, stelt de commissievoor-
zitter dat de fractie van de spreker bij de algemene en arti-
kelsgewijze bespreking ruimschoots de tijd zal krijgen om
aanpassingen voor te stellen. Een opschorting van de verga-
dering is hiervoor niet noodzakelijk.

De betrokken woordvoerder is het hiermee niet eens. Vol-
gens hem hebben de beoogde aanpassingen betrekking op
het fundamenteel concept van de tekst, en kunnen deze dan
ook niet in het kader van een gewone amendering tijdens de
algemene of artikelsgewijze bespreking verwerkt worden. De
spreker herhaalt dat zijn fractie bereid is om op een construc-
tieve manier mee te werken aan de bespreking van het voor-
liggend ontwerp van decreet op voorwaarde dat het ontwerp
ten gronde wordt aangepast om rekening te houden met de
resultaten van de hoorzittingen.

De commissievoorzitter blijft bij zijn stelling, namelijk dat
de fractie van de spreker bij de algemene en artikelsgewijze
bespreking de kans zal krijgen om haar stelling uitvoerig
uiteen te zetten en de geciteerde aanpassingen aan het ont-
werp voor te stellen. Op dat moment zullen ook de andere
fracties en de minister hun visie ter zake uiteen kunnen
zetten. Men kan niet verwachten dat dit bij de aanvang van
de bespreking gebeurt.

Hierop vraagt de spreker een schorsing van de vergadering
om zijn fractie toe te laten zich over haar verdere houding
te beraden.



[71 546 (1993-1994) - Nr. 14-A

- De vergadering wordt gedurende 5 minuten geschorst

De woordvoerder van de betrokken fractie deelt mee dat
zijn fractie bereid is de algemene bespreking mee aan te
vatten op voorwaarde dat de fractie na het afsluiten van de
lopende vergadering de kans zou krijgen om zich opnieuw
over haar standpunt te beraden en dat de vergaderingen
ondertussen opgeschort zouden worden.

Een woordvoerster van een andere partij merkt op dat
deze houding indruist tegen de regeling van de werkzaamhe-
den die door alle partijen was aanvaard. Andere sprekers
suggereren dat de fractie van de spreker bewust een vertra-
gingsmanoeuver uitvoert.

De woordvoerder van deze fractie ontkent dit ten stellig-
ste. Hij stelt dat hij rekening wil houden met de resultaten
van de hoorzittingen, dat hij deze resultaten wil implemente-
ren in de tekst van het ontwerp, en dat hij hiervoor het fiat
van zijn fractie wil vragen. De commissievoorzitter besluit
dat hij de woordvoerder van de betrokken fractie de kans
wil geven zijn fractie te raadplegen.

Afgesproken wordt dat de lopende en de eerstvolgende
aangekondigde vergadering gewoon volgens de afgesproken
agenda afgehandeld worden, en dat de besprekingen vervol-
gens opgeschort worden om de partijen die dit wensen de
kans te geven hun fracties te raadplegen.

II. ALGEMENE BESPREKING

A. Inleidende uiteenzetting door de heer L. Van den Bos-
sche, Vlaamse minister van Onderwijs en Ambtenarenzaken

- De minister vat zijn uiteenzetting aan met een korte schets
van de huidige toestand in het hoger onderwijs buiten de
universiteit

In het academiejaar 1993-1994, dat nu ten einde loopt, telt
het voltijds hoger onderwijs buiten de universiteit bijna
87.800 studenten, verspreid over meer dan 160 hogescholen.
Hiermee is Vlaanderen internationaal recordhouder inzake
het aantal instellingen voor hoger onderwijs.

Deze versnippering aan hogescholen en opleidingen is his-
torisch gegroeid. De meeste hogescholen, vooral deze van
het korte type, zijn ontstaan als voortzetting van het tech-
nisch en middelbaar onderwijs. Het huidige hoger onderwijs
buiten de universiteit draagt daarvan nog steeds de sporen.
De bestaande regelgeving is erg stringent op het vlak van
personeelsstatuut, organisatie en beheer, en het bestaande
degressieve omkaderingsmechanisme bevoordeelt kleine in-
stellingen ten opzichte van grotere.

De lonen van de personeelsleden aangesteld binnen deze
omkadering worden rechtstreeks door de overheid als derde
betaler betaald. Vastbenoemde personeelsleden waarvoor
binnen de omkadering geen plaats meer is, komen terecht
in een circuit van terbeschikkingstelling en reaffectatie/we-
dertewerkstelling. De hogescholen zijn en voelen zich dan
ook niet echt verantwoordelijk voor hun personeelsbeheer.
De personeelsleden zelf beschouwen meestal het verstrekken
van onderwijs als hun enige opdracht en hebben zelden oog
voor wetenschappelijk onderzoek of voor maatschappelijk
dienstbetoon.

In Vlaanderen is de schaalgrootte van de meeste hogescho-
len klein, vooral in het hoger onderwijs van het korte type.
Vorig jaar waren er in meer dan honderd van de 135 hoge-
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scholen die hoger onderwijs van het korte type aanbieden,
minder dan 600 studenten ingeschreven ; hetzelfde gold voor
7 van de 26 hogescholen van het lange type, en geen enkele
van de 14 kunsthogescholen telde 600 of meer studenten.

Maar ook het onderwijsaanbod van de hogescholen is re-
latief groot en diffuus. In het hoger onderwijs van het korte
type, kunnen/moeten de studenten kiezen uit een opleidings-
aanbod van 61 afdelingen en 57 opties. Uit de beschikbare
statistische gegevens kan men onder meer afleiden dat :

- het aantal inplantingen van een afdeling nogal uiteen-
lopend is, namelijk variërend van 1 tot 29 ;

het a.antal in een afdeling ingeschreven studenten even-
grote verschillen toont namelijk : van 22 tot 6.166 ;

- het gemiddeld aantal inschrijvingen in 44 van de 61
afdelingen beneden de 150 ligt.

Dit alles werkt maatschappelijke onduidelijkheid van het
aanbod in de hand en heeft een ongelijkheid in de kwaliteit
tussen de verschillende aangeboden opleidingen en tussen de
instellingen als gevolg. De doorlichtingen uitgevoerd door
de inspectie hebben dit aangetoond voor het HOKT. Opval-
lend voor het HOKT is de zeer grote verschillen in kwaliteit,
en dit in tegenstelling tot de andere onderwijsniveaus waar
deze zeer opvallende kwaliteitsverschillen niet aanwezig zijn.

Deze ongelijkheid is onder meer te wijten aan :

- het vaak ontbreken van een goed werkend systeem van
programmabewaking, zowel naar inhoud als naar omvang.
Het opleidingsaanbod wordt meestal versnipperd over een
ongehoord aantal vakken en vakjes. Tussen de docenten van
de eigen en andere hogescholen is er zelden geregeld overleg
met het oog op het voorkomen van leemten, overlappingen,
tegenstrijdigheden enz. ;

- het ontbreken van een permanente en consistente inter-
ne kwaliteitsbewaking. Vooralsnog werden in 111 hogescho-
len opleidingen doorgelicht. In geen van deze hogescholen
werd aan het doorlichtingsteam een door de hogeschool zelf
uitgevoerde ‘sterkte-zwakte’ analyse voorgelegd.

In het HOLT wordt er nog geen kwaliteitsbewaking geor-
ganiseerd.

Daarenboven hebben de ‘academie  drift’ van het HOLT
enerzijds en de ‘vocational drift’ van de universiteiten ander-
zijds tot gevolg dat taakafbakening tussen beide vormen van
onderwijs soms vervaagt, waardoor eens te meer onduidelijk-
heid naar het publiek toe ontstaat.

De minister voegt er nog aan toe dat deze onduidelijkheid
samenhangt met de ternaire structuur van het Belgisch en
Vlaams hoger onderwijs. Deze ternaire opbouw is uniek in
Europa en verschaft bepaalde opleidingen uit het hoger on-
derwijs - bijvoorbeeld de vertalers-tolken - het argument
om te pleiten voor de integratie van hun opleiding in het
universitair onderwijs.

- Vervolgens kadert de minister de hervormingsplannen
voor het HOBU in de Europese context

Vlaanderen heeft deel aan de opkomst van een nieuwe
maatschappijvorm, waarvan het internationale aspect een
wezenlijk onderdeel is. Sinds het Verdrag van Maastricht is
ook onderwijs een werkelijk Europese materie geworden.
Voor Maastricht beschikte Europa inzake onderwijs enkel
over zijdelingse bevoegdheden, en dit als afgeleiden van het
economisch denken en het denken over de mobiliteit van
arbeidskrachten. In de jaren 1980 heeft zich hieraan een
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‘para-legale’ activiteit inzake onderwijs aan toegevoegd.
Strikt juridisch beschikte Europa inderdaad niet over de be-
voegdheid om programma’s als Erasmus, Comett, Lingua,
Tempus, enz. te lanceren.

Het Verdrag van Maastricht heeft onderwijs en beroepsop-
leiding - in België verdeeld over onderwijs en VDAB -
uitdrukkelijk tot materies verklaard waarvoor Europa be-
voegd is (artikelen 126 en 127).

Deze stroomversnelling inzake europeanisering van het on-
derwijsgebeuren zal zich zowel uiten in het onderwijscurricu-
lum waarin meer dan vroeger een Europese dimensie aanwe-
zig zal zijn zowel in inhoudelijke zin, namelijk in de inhoud
van de verschillende vakken, als in de structuur van het
onderwijs, bv. in de uitwisseling van leerkrachten en studen-
ten - als in de opening van de Europese onderwijsmarkt.
Dit betekent concreet dat de industrie, de bedrijfsleiders en
de nationale en internationale instellingen in een nabije toe-
komst niet meer vragen wat u gestudeerd heeft, maar wel
waar u wat gestudeerd heeft. Indien de Vlaamse instellingen
niet het niveau van de ons omringende landen halen, zullen
studenten uit gegoede kringen wel kunnen studeren aan verre
en betere buitenlandse instellingen, terwijl de economisch
zwakkeren daarvoor niet over voldoende horizon en niet
over de nodige middelen zullen beschikken, en dus minder
gewaardeerde diploma’s aan instellingen op fietsafstand zul-
len behalen.

Indien Vlaanderen er niet in slaagt om zijn hoger onderwijs
met een kwalitatief en concurrentieel label te sieren, en als
de universiteiten en hogescholen niet omgebouwd kunnen
worden tot kwalitatief hoogstaande, aantrekkelijke, goed be-
heerde en dynamische entiteiten, dan faalt Vlaanderen in
deze internationale degelijkheidswedloop en dreigt de ge-
deeltelijk verworven democratisering van het onderwijs ver-
loren te gaan.

Onder deze dwingende, internationale druk dient het
Vlaamse onderwijssysteem, in casu het hoger onderwijs, tot
een alert en kwaliteitsgericht instrument te worden omge-
bouwd.

Dit is dus een van de fundamentele redenen van de voor-
liggende herstructurering. Om in de Europese en internatio-
nale ruimte te overleven, moet de Vlaamse realiteit ingrij-
pend worden gewijzigd.

Kleine entiteiten zullen in deze context onvoldoende gewa-
pend zijn om de kwalitatieve concurrentieslag te winnen. Dit
blijkt momenteel duidelijk uit het feit dat de hogescholen
slechts in zeer beperkte mate deelnemen aan internationale
programma’s zoals Erasmus en Tempus. Dergelijke kleinere
entiteiten kunnen het zich qua organisatiestructuur niet ver-
oorloven om mensen vrij te stellen om dergelijke projecten
uit te stippelen. Grote multidisciplinaire hogescholen maken
daarentegen wel een kans in de toekomstige internationale
samenleving. Enkel op deze wijze kunnen de Vlaamse hoge-
scholen de internationale uitdaging aan. Het is ter zake teke-
nend dat de trend naar schaalvergroting in de omringende
landen reeds grotendeels gerealiseerd is.

- Doelstellingen van de herstructurering

De algemene doelstelling van het nieuwe onderwijsbeleid
legt de klemtoon ontegensprekelijk op de student. Niet enkel
het welzijn van de instelling staat voorop, maar vooral de
functionele en geestelijke integriteit van degenen die zullen
afstuderen. De middelen moeten dus in functie van dit doel
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worden gesteld, met andere woorden niet
maar de kwaliteit is het uitgangspunt.

meer de kwantiteit

Het gaat hier om een nieuwe beleidsfilosofie, namelijk een
filosofie gestoeld op een totaal nieuwe verhouding tussen de
overheid en het onderwijsveld, waarbij de overheid de ba-
kens van het beleid uitzet, de middelen voor de realisatie
ervan aanreikt, namelijk de enveloppe-financiering en een
soepel personeelsstatuut, en het onderwijsveld de grootst
mogelijke vrijheid krijgt voor deze realisatie.

De minister benadrukt dat dit ontwerp van decreet zowel
voor wat het financieringssysteem als het personeelsstatuut
betreft belangrijke bakens verzet. De enveloppefinciering
wordt voor de eerste maal toegepast en geeft de hogescholen
een verregaande verantwoordelijkheid bij de uitstippeling
van het beleid, het personeelsstatuut is voor de eerste maal
in de Belgische en Vlaamse onderwijsgeschiedenis voor alle
netten gelijk.

Dit is de concrete betekenis van het door velen gevreesde
begrip deregulering. Deregulering houdt verantwoordelijk-
heid en zelfdiscipline in. De inrichtende machten en de ho-
geschoolbesturen moeten leren budgetteren. Met de globale
enveloppe moeten zowel personeelskosten als werkingskos-
ten kunnen betaald worden. Het is van wezenlijk belang dat
ook deze laatste post niet veronachtzaamd wordt.

Deregulering verwijst onmiddellijk naar een tweede be-
grip, namelijk kwaliteitszorg. De kwaliteitsbewaking is daar-
om een drijvende kracht voor interne evaluatie van het hoger
onderwijs en is van wezenlijk belang voor de controle op het
naleven van het contract tussen overheid en onderwijsveld.

- Het beheer van de hogescholen

Tot op heden was het onderwijsbeleid van de overheid
sterk regulerend. Alle onderwijswetgeving bepaalde, gehoor-
zamend aan de regulerende visie, centraal het doen en laten
van onder meer de hogescholen. Jarenlang stapelde de regel-
geving van vaak detailproblemen zich op, totdat de globale
regelgeving onoverzichtelijk was, en dikwijls zelfs incoherent.

Het laat zich aanzien dat de limieten van de regulerende
visie zijn bereikt. Daarom heeft de Vlaamse overheid dere-
gulering voorop gesteld. Het universiteitsdecreet heeft dit
principe gehanteerd en kende aan de universiteiten een grote
autonomie toe, onder meer op het gebied van het beheer
van de instelling. Deze tendens wordt verder getrokken naar
de hogescholen toe. Het betreft hier dus geen revolutionaire
vernieuwing.

De autonomie die de hogescholen wordt verleend, strekt
zich uit op het beheersmatige vlak en de hogescholen zullen
voortaan financiële verantwoordelijkheid dragen.

Het is van groot belang dat de hogescholen beseffen dat
verantwoordelijkheid inherent is aan autonomie. Deze ver-
antwoordelijkheid zal resulteren in een vernieuwde financiële
aanpak en een andere vorm van beheer. De hogescholen
zullen het beheer van hun instelling veel meer moeten struc-
tureren als een resultaatgericht management.

Het beheer van de gefuseerde en dus grotere hogescholen
moet noodzakelijkerwijs geprofessionaliseerd worden. Het
dragen van de financiële verantwoordelijkheid van het be-
heer van een grote instelling kan men geenszins vergelijken
met wat tot nog toe onder beheer van een hogeschool werd
verstaan. Professionalisering dringt zich dus op.

Men zal voorwaarden moeten scheppen waarbinnen be-
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heersresultaten kunnen worden behaald. Het beheer zal zich
moeten spiegelen aan het moderne bedrijfsbeheer en zich
dynamische managementsprincipes moeten eigen maken, on-
der meer het ontwikkelen van een visie omtrent de eigen
hogeschool, het formuleren van een meerjarenstrategie, het
vormgeven van de organisatie via een welbepaalde structuur,
het geven van duidelijke werkrichtlijnen, het vrijmaken van
de benodigde middelen, enz.

De hogescholen moeten zelf op eigen verantwoordelijk-
heid hun beheerstaak zo optimaal mogelijk vervullen. De
overheid moet enkel als coördinerende en controlerende in-
stantie blijven fungeren. In die zin bezit de overheid een
signaalfunctie om ontsporingen inzake het beheer tijdig op
te sporen en aan de betrokken hogeschool mee te delen. De
controle vanwege de overheid wordt een ex-post controle.
Ook dit betreft een revolutionaire vernieuwing, inspelend op
de grote verantwoordelijkheid die aan de hogescholen wordt
gegeven.

Het vervullen van de zending leidt voor de hogescholen
tot een complex proces, waarin zowel de input - het geheel
aan tijd, geld, materialen, personeel, enz. - als de toege-
voegde waarde - het geheel aan handelingen, dat zorgt voor
de overdracht van kennis en het inoefenen van vaardigheden
- en de output - het bereikte kennisniveau en beroepsbe-
kwaamheid van de studenten - op elkaar inwerken. Een
accurate analyse van dit proces zal reeds voor een groot
gedeelte de te volgen managementsstrategie bepalen.

Met een grote beheersvrijheid zullen de verantwoordelij-
ken van de hogescholen binnen de hen toegekende financiële
enveloppe de strategie uitvoeren en hun gestelde eindresul-
taat bereiken. Hier gelden de regels van het ondernemer-
schap, waarbij de beheerders die zich verantwoordelijk stel-
len voor het realiseren van de vooropgestelde resultaten, zelf
alle initiatieven kunnen ontplooien om die resultaten te be-
reiken.

- Schaalvergroting is
gestelde herstructurering

een wezenlijk onderdeel van de voor-

Het schaalvergrotingsproces dient zich op 2 niveaus te vol-
trekken, namelijk op het niveau van de hogescholen en de
inrichtende machten en op het niveau van de opleidingen.
De voordelen van schaalvergroting zijn vanuit organisato-
risch vlak bezien vijfvoudig :

1. Een vergroting van de omvang van de hogescholen be-
werkstelligt een wisselwerking tussen de studierichtingen en
de interdisciplinaire uitwisseling van docenten en studenten.
Dit resulteert in een spreiding van de kennis en de ervaring
van de docenten en verhoogt de keuzemogelijkheden van de
studenten. Tevens kunnen de voortgezette opleidingen ge-
makkelijker worden ontwikkeld en ontstaan er betere moge-
lijkheden tot dienstverlening en onderzoek. Het onderzoek
wordt in het HOLT momenteel te veel verwaarloosd. Ten
slotte  heeft een grotere entiteit een grotere innovatiecapaci-
teit, wat het studie-aanbod ten goede komt.

2. De verruiming van de verantwoordelijkheid van de ho-
gescholen zal een meer adequate besteding van de financiële
middelen teweeg brengen, evenals een soepeler personeels-
beleid en een versterking van het management van de hoge-
scholen.

3. Er zal een grotere doelmatigheid kunnen optreden in
de besteding van het budget. Het wordt namelijk mogelijk
om kostbare apparatuur, bibliotheken, sociale voorzieningen
en andere vormen van dienstverlening aan de studenten te
concentreren.
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4. Grotere hogescholen kunnen zich opstellen als volwaar-
dige alternatieven voor en als partners van de universiteiten.

5. Ten slotte schept de schaalvergroting onvermoede mo-
gelijkheden inzake internationale profilering en herwaarde-
ring, zowel naar de hogeschool, als naar het personeel toe.

Het is evenwel nuttig om de voordelen van het schaalver-
grotingsproces ook vanuit het oogpunt van de factoren van
de hogeschool te bekijken :

1. Schaalvergroting brengt voor de studenten een verho-
ging van het aanbod en mogelijkheid tot voortgezette oplei-
dingen mee. Studenten zullen over meer en betere sociale
voorzieningen beschikken. De minister wijst erop dat het
VVS deze eis reeds sinds de jaren 1970 stelt, maar dat de
opeenvolgende regeringen er nooit aan tegemoet zijn geko-
men. Tevens creëert schaalvergroting een studieklimaat dat
vergelijkbaar is met het universitaire, wat de eenheid van
het hoger onderwijs beklemtoont. Qua internationalisering
en bibliotheekvoorzieningen worden onverhoopte horizonten
geopend, die studenten in kleine entiteiten moeten ontberen.

2. Het personeel van grote hogescholen heeft een grotere
rechtszekerheid dan dat van kleinere. Tevens zijn er promo-
tiemogelijkheden en dienen de lessenroosters niet nodeloos
versnipperd te zijn. Terbeschikkingstelling zal verdwijnen en
globaal gezien kan men stellen dat er een soepeler en doel-
matiger personeelsbeleid gevoerd kan worden.

De minister wijst erop dat de rechtszekerheid van het
personeel momenteel eigenlijk vrij klein is. Voor vastbe-
noemden is er steeds de dreiging van reaffectatie, voor het
groot aantal tijdelijken zijn de carrièremogelijkheden per de-
finitie beperkt.

3. Het hogeschoolbestuur zal via de schaalvergroting een
grotere verantwoordelijkheid krijgen en kan een betere en
rationelere besteding van de geldmiddelen realiseren. Vooral
op het vlak van apparatuur, dienstverlening, sociale voorzie-
ningen enz.. . zal dit grote voordelen opleveren.

4. Het spreekt vanzelf dat ook de samenleving gediend is
met grotere hogescholen. Grotere entiteiten kunnen hun
dienstverlenende taken beter en efficiënter, en dus ook eco-
nomischer, uitoefenen dan kleine.

Het mogelijk - niet verplicht - samenbrengen van het
hoger onderwijs van het lange en het korte type zal geenszins
een invloed hebben op de af te leveren diploma’s. Het is
niet omdat het HOKT en het HOLT in één hogeschool
zitten, dat ze automatisch qua onderwijsniveau of diploma’s
zijn gelijkgeschakeld.

In deze context dient te worden benadrukt dat de vermeen-
de benadeling van studenten en docenten omwille van het
samengaan van HOKT en HOLT in één hogeschool compleet
onbestaande is. Nu reeds studeert een derde van de HOLT-
studenten af aan hogescholen waar ook het korte type wordt
aangeboden. Nu reeds bestaan er twaalf hogescholen waar
het korte en lange type jarenlang, zonder enig probleem voor
erkenning en herkenning van de diploma’s, samen georgani-
seerd worden.

De minister voegt er nog aan toe dat de HOLT-scholen
- terecht - zeer verontwaardigd zouden reageren indien
de universiteiten zich tegenover hen moesten opstellen zoals
het HOLT zich de voorbije maanden tegenover het HOKT
heeft opgesteld.

Bovendien is de stelling dat het HOLT financieel zou inle-
veren ten voordele van het HOKT bij de hervormingsopera-
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tie niet correct omdat het financieringsmechanisme juist de
kleinere hogescholen en dus de gemiddeld kleinere HOKT-
scholen benadeelt (cf. supra, procedure).

- Vestiging van de hogescholen

Daar waar voldoende schaalgrootte voor een hogeschool
noodzakelijk is om een optimaal financieel draagvlak te be-
reiken, is het organisatorisch wel mogelijk om een hoge-
school uit te bouwen met gedecentraliseerde entiteiten. Niet
alle reeds bestaande entiteiten moeten verdwijnen in het
schaalvergrotingsproces. Daarom werd de notie vestiging in-
gevoerd. Met vestiging wordt bedoeld één of meer aaneen-
grenzende gemeenten waarin de hogeschool op dit ogenblik
opleidingen aanbiedt, en waarbij het Brussels Hoofdstedelijk
Gewest beschouwd wordt als één gemeente.

Als algemene voorwaarde geldt dat elke hogeschool maxi-
maal 1 - de hoofdzetel - + 3 vestigingen kan hebben en
dat elke vestiging minimaal 200 studenten telt. De vestigin-
gen zelf moeten zich bevinden binnen dezelfde of een aan-
grenzende provincie. Deze maatregel bevordert de vorming
van hogescholen met vestigingen op redelijke afstand en ver-
mijdt tegelijk dat te kleine vestigingen - minder dan 200
studenten - in stand worden gehouden.

Kleine vestigingen - van 200 tot 600 studenten - kunnen
worden behouden, maar hun opleidingsaanbod wordt bevro-
ren op de huidige situatie. Er kunnen hier geen nieuwe op-
leidingen ontstaan.

Een vestiging met meer dan 600 studenten daarentegen
wordt, binnen een schaalvergrote hogeschool, beschouwd als
een leefbare entiteit. Binnen dergelijke vestigingen kunnen
nieuwe opleidingen en opties onder bepaalde voorwaarden
worden georganiseerd. Zij worden als volwaardige entiteiten
van de hogeschool beschouwd.

- Cruciaal in de hervorming is de invoering van het sys-
teem van enveloppefinanciering

Via de enveloppefinanciering worden financiële prikkels
tot schaalvergroting ingebouwd. Beiden - enveloppefinan-
ciering en schaalvergroting - zijn onlosmakelijk met elkaar
verbonden, zeker vanuit het oogpunt van een grondig ver-
nieuwd personeelsbeleid en personeelsstatuut waarbij onder
meer het stelsel van boventalligheid en reaffectatie - inhe-
rent aan een derde betalersysteem - komt te vervallen.
Enkel schaalvergrote hogescholen hebben een voldoende fi-
nancieel draagvlak om dit te kunnen realiseren.

Aan de andere kant mag de beheersbaarheid van het on-
derwijsbudget niet uit het oog worden verloren. Deze kan
enkel worden gerealiseerd via responsabilisering van de ho-
gescholen en via deregulering. Ook in dit licht past envelop-
pefinanciering. Het is een objectieve - de overheid houdt
bij het toekennen van het budget rekening met objectieve
criteria - globale - personeel en werking zitten in de enve-
loppe - en forfaitaire - de overheid treedt niet meer op
als derde betaler financiering. Dit systeem bevordert ten
zeerste het autonome beleid, in concreto de budgettering op
halflange en lange termijn.

De enveloppefinanciering van het HOBU vormt een be-
heersbaar systeem. Het jaarlijks reserveren van een globaal
bedrag voor het hoger onderwijs verstrekt door de hogescho-
len leidt voor de overheid tot budgettaire beheersbaarheid.
Dit dossier kan dan ook worden beschouwd als een voorloper
in het licht van de algemene beheersing van de overheidsuit-
gaven inzake onderwijs.



546 (1993-1994) - Nr. I4-A [ 14 1

De werkingsuitkeringen worden
nancieringsmechanisme berekend.

volgens een bepaald fi-

Tachtig percent van het globale bedrag wordt verdeeld
onder de hogescholen naargelang van hun onderwijsbelas-
tingseenheden per studiegebied en opleiding. De minister
herhaalt (cf. supra) dat de onderwijsbelastingseenheden on-
rechtstreeks gebaseerd zijn op de huidige gemiddelde kost-
prijs per student per opleiding, wat impliceert dat scholen
waarvan de opleiding momenteel meer kost dan het gemid-
delde, in de toekomst aan financiële middelen zullen inboe-
ten. Het omgekeerde is waar voor scholen die nu onder de
gemiddelde kostprijs liggen. Deze gemiddelden hangen op
hun beurt nauw samen met de grootte van de huidige hoge-
scholen, waarbij de kleinste hogescholen gemiddeld de hoog-
ste kostprijs per student per opleiding kennen.

De minister vestigt hier de speciale aandacht op de speci-
fieke toestand van het kunstonderwijs. Deze sector is niet-ge-
reguleerd gegroeid, met als 1 van de opmerkelijkste gevolgen
dat de verschillen in kostprijs per student per school in deze
sector enorm zijn, namelijk tot meer dan 50 % verschil zon-
der dat dit gepaard gaat met evenredige kwaliteitsverschillen
in opleiding. Het groot probleem van de kunstsector is dat
deze sector er volgens het verslag van de Ambtelijke Com-
missie niet in geslaagd is een adequaat toegangsbeleid uit te
stippelen, wat enerzijds tot gevolg heeft dat deze sector te
veel niet-getalenteerden telt, en er anderzijds te weinig mid-
delen zijn om de écht  getalenteerden te begeleiden. Ingaande
op de suggestie van de Ambtelijke Commissie werd in het
voorliggend ontwerp van decreet voor de kunstsector geop-
teerd voor een financieringssysteem dat de drift om maximaal
studenten aan te trekken afremt. Een directer systeem zou
erin bestaan een centraal ingangsexamen op te leggen.

Twintig percent van het budget wordt verdeeld naargelang
van het aantal studenten - ongeacht de opleiding - maar
wel rekening houdend met het totaal aantal studenten van
de betrokken hogeschool. Het gemiddeld ‘semi-forfaitair’ be-
drag per student is optimaal wanneer de hogeschool 3.500
studenten of meer telt.

Ook de voortgezette opleidingen kunnen onder een aantal
voorwaarden worden gefinancierd. Voor de hogescholen
werd gekozen voor een systeem dat afwijkt van wat nu in
het universitair onderwijs gebeurt. De ervaring met de voort-
gezette academische opleidingen aan de universiteiten heeft
duidelijk gemaakt dat :
- een financiering van de voortgezette opleidingen

student leidt tot een onverantwoorde proliferatie ;
Per

- de universiteiten niet gestimuleerd worden tot het zoe-
ken naar alternatieve financieringsbronnen voor vervolgop-
leidingen, nochtans dikwijls afgestemd op de bedrijfswereld.

Een wijziging van het universitair decreet inzake de finan-
ciering van de voortgezette opleidingen zal dan ook binnen-
kort aan de Vlaamse Raad worden voorgelegd.

De overstap naar een enveloppefinanciering grotendeels
gebaseerd op het aantal studenten, afhankelijk van de aard
en de kostprijs van de opleiding, en met een extra stimulans
voor grote hogescholen, noodzaakt het inbouwen van een
voldoende lange overgangsperiode waarin de hogescholen de
kans krijgen geleidelijk naar de op nieuwe leest geschoeide
organisatie en financiering toe te groeien.

- Het personeelsstatuut

is
Een belangrijke doelstelling van dit ontwerp van decreet
het invoeren van een éénheidsstatuut voor het personeel.
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Voor de eerste maal in de onderwijsgeschiedenis in Vlaande-
ren zullen alle personeelsleden, onder welke inrichtende
macht zij ook ressorteren, publiek- of privaatrechtelijk, tot
welk ‘net’ zij ook behoren, een identieke rechtspositie genie-
ten. De doelstelling van de nieuwe rechtspositieregeling is
vierledig : het levert voor het onderwijsveld een bijdrage tot
de kwaliteit van het hoger onderwijs, het reikt de hogescho-
len een beleidsinstrument aan om deze kwaliteit waar te
maken, het houdt een herwaardering in voor de personeels-
leden van de hogeschool en het vereenvoudigt en harmoni-
seert de huidige regelgeving.

In de huidige context kunnen de regelgevingen van de drie
geledingen van het hoger onderwijs niet meer los gezien
worden van elkaar. Een harmonisering van de regelgeving
voor de totaliteit van het hoger onderwijs - met respect
voor de specificiteit van de drie geledingen - dringt zich
dan ook op, los van de regelgeving van het secundair onder-
wijs.

Gelet op de gelijklopende opdracht van universiteiten en
hogescholen wordt in de rechtspositieregeling van het hoge-
schoolpersoneel de ruimte geschapen voor verregaande sa-
menwerking met het academisch onderwijs. Een parallelle
rechtspositieregeling is daarom vereist. Enkel waar de speci-
ficiteit van het hoger onderwijs verstrekt door de hogescholen
dit vereist, zijn er afwijkingen. De eenheid in relatieve ver-
scheidenheid wordt aldus nagestreefd.

De schaalvergrote hogeschool wordt autonoom en beschikt
veel meer dan vroeger over de mogelijkheden om een ade-
quaat personeelsbeleid te voeren. Binnen de financiële mo-
gelijkheden kan zij een personeelskader op lange termijn
uitwerken. In hoofde van de werking van de hogeschool
worden taakinhouden gedefinieerd, mandaten verleend en
werkzaamheden herverdeeld. Het werkingsveld strekt zich
verder uit dan het domein van de loutere onderwijsopdrach-
ten.

De kwaliteit van het hoger onderwijs is in zeer grote mate
afhankelijk van de kwaliteit en professionaliteit van het on-
derwijzend personeel. De prestatieregeling van het personeel
wordt herdacht in hoofde van het criterium beschikbaarheid
voor de instelling. Volledige beschikbaarheid voor de instel-
ling wordt gedefinieerd overeenkomstig de gangbare algeme-
ne arbeidsduur en evolueert op dezelfde wijze. Aldus creëert
men een ideaal platform om de volledige opdracht van het
hoger onderwijs te verwezenlijken ; dit impliceert onderwijs,
en, zo daarvoor geopteerd wordt, ook onderzoek en dienst-
verlening.

Herwaardering van de personeelsleden is in deze context
noodzakelijk. De herwaardering gebeurt via het scheppen
van promotiekansen, het doorbreken van vlakke loopbanen,
het creëren van interessante taakinhouden, extra-verloning
enz. Het loopbaanverloop en de verloning zijn in eerste in-
stantie gebaseerd op de kwaliteit van het personeel en niet
meer uitsluitend op anciënniteitsprincipes. Nieuwe soepele
voorwaarden inzake werving, weddevaststelling en loopbaan-
verloop worden uitgewerkt en dit met het nodige respect
voor de eigenheid van de studiegebieden en hun respectieve
opleidingen, inzonderheid voor het hoger kunstonderwijs.

Naast deze herwaardering is ook de bescherming van het
personeel een wezenlijke component. De vergrote autonomie
van de hogeschool verhindert niet dat de minimale regelge-
ving inzake werving, benoeming, lonen, ambten, diplomave-
reisten, enz. nog steeds centraal zal worden uitgevaardigd.
Autonomie mag immers niet willekeur betekenen. Over-
gangsbepalingen zullen dan ook voldoende waarborgen voor
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het huidige personeel bieden. Er is tevens voorzien in een
degelijke vorm van medezeggenschap of medebeheer. Via
de geëigende organen zullen de personeelsleden een gewaar-
borgde inspraak bezitten.

- Herschikking van het studieaanbod van de hogescholen

Het bestaande onderwijsaanbod wordt geherstructureerd
in 10 studiegebieden : architectuur, gezondheidszorg, kunst,
onderwijs, produktontwikkeling, sociaal-agogisch werk, in-
dustriële wetenschappen en technologie, landbouwkunde,
handelswetenschappen en bedrijfskunde, taalkunde.

Een studiegebied omvat het geheel van opleidingen tot
beroepen die elkaar aanvullen of met elkaar verwant zijn.
Deze term verwijst naar werkgebieden waarbinnen meestal
verschillende elkaar aanvullende of met elkaar verwante be-
roepen uitgeoefend worden.

Een opleiding is het geheel van georganiseerde onderwijs-
activiteiten, gericht op de uitoefening van een bepaald be-
roep en geklasseerd op basis van een beroepsprofiel. Een
opleiding bestaat uit één cyclus - korte type - of uit twee
cycli - lange type.

Een optie is een differentiatie binnen een opleiding. Een
opleiding wordt onderverdeeld in opties op basis van specifie-
ke, maatschappelijk relevante beroepsprofielen. Een optie is
dus geen hiërarchische, maar een organisatorische classifica-
tie.

Op basis van de hierboven vermelde begripsomschrijvin-
gen wordt het aanbod van opleidingen vastgesteld. De studie-
gebieden worden in het decreet vastgelegd. Als bijlage bij
het decreet is een lijst bijgevoegd - bijlage 1 - waarin de
opleidingen in deze studiegebieden worden geklasseerd met
vermelding van de eventuele opties, van de graden en de
eventuele kwalificaties. De Vlaamse regering kan na een
‘rustperiode’ van drie jaar deze lijst aanvullen of wijzigen,
indien de maatschappelijke noodzaak zich voordoet.

Eveneens als bijlage bij het decreet is de onderwijsbe-
voegdheid van elke hogeschool - wie wat waar kan organi-
seren - bijgevoegd (bijlage 2). De Vlaamse regering zal ook
deze lijst in de toekomst kunnen aanvullen of wijzigen.

- Kwaliteitszorg  in de schaalvergrote instellingen

Kwalitatief hoogstaande opleidingen zijn in een voortdu-
rend evoluerende samenleving van het grootste belang. Het
kwaliteitsmerk van ons hoger onderwijs moet worden behou-
den en versterkt. Kwalitatieve concurrentie zal hoe langer
hoe meer van doorslaggevend belang worden. De kwaliteit
van het hoger onderwijs, is zoals reeds gezegd, in het debat
betreffende de herstructurering één van de centrale thema’s.
De zorg voor de kwaliteit is daarom ook een topprioriteit.

Inzake kwaliteitszorg en -bewaking moet men de rol van
respectievelijk de overheid en de instelling duidelijk profile-
ren. Toekenning van pedagogische vrijheid aan de instellin-
gen houdt in dat zij zelf verantwoordelijkheid dragen voor
de uitbouw van een zo optimaal mogelijk project dat aansluit
bij hun specificiteit. Dit sluit echter niet uit dat zij tegelijk
verantwoording verschuldigd blijven aan de gemeenschap die
hen gemandateerd heeft en hen de nodige middelen verschaft
om dat mandaat uit te voeren.

Het is dan ook logisch dat de overheid, in opdracht van
de gemeenschap, eraan gehouden is te bewaken of het man-
daat correct vervuld wordt en of de middelen verantwoord
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gebruikt worden. De controle van de kwaliteit van de aange-
boden studie kan niet worden gestandariseerd. Kwantitatieve
indicatoren volstaan niet. Voor een degelijke kwaliteitszorg
dient een fijnmazig communicatief netwerk te worden ge-
creëerd.

Het spreekt vanzelf dat er zoveel mogelijk gestreefd wordt
naar een eenvormig systeem van kwaliteitszorg in gans het
hoger onderwijs, universiteiten inbegrepen.

De kwaliteitsbewaking zal gebeuren op drie niveaus :

1. Een permanente zelfevaluatie door iedere hogeschool
zelf. Dit is de interne kwaliteitszorg van een hogeschool.

2. Een periodieke kwaliteitsevaluatie van de opleidingen
over de hogescholen heen, door het instellen van visitatie-
commissies. Dit is de externe kwaliteitszorg door gezamenlij-
ke hogescholen zelf.

3. De kwaliteitsbewaking door de overheid die gebeurt op
2 vlakken :

1) De meta-evaluatie of de evaluatie van de evaluatie
die door de hogescholen zelf gebeurt.

2) Zelfstandig toezicht op de kwaliteit over alle hoge-
scholen heen door middel van door de overheid zelf ingestel-
de visitatiecommissies. Deze visitatiecommissies worden in-
gesteld per opleiding en de commissies zijn samengesteld uit
internationale specialisten. De minister verwijst hier naar het
voorbeeld van de visitatiecommissies voor het universitair
onderwijs, met name deze voor geologie en farmacie. Deze
commissies hebben schitterend werk geleverd, maar het blijkt
niet zo eenvoudig om ook tot de praktische implementatie
van deze resultaten over te gaan. Met de instelling van visi-
tatiecommissies wordt de inspectie voor het hoger onderwijs
afgeschaft.

- Het concept van de Vlaamse autonome hogeschool

Via de ingediende amendementen wordt afstand genomen
van het systeem van de zes voorgeprogrammeerde hogescho-
len die in het eerste ontwerp van decreet voorzien waren.
In de plaats daarvan wordt decretaal de constructie van de
Vlaamse autonome hogescholen opgezet. Deze constructie
is publiekrechtelijk van aard. Daarbij dient opgemerkt dat
dit publiekrechtelijk aspect geenszins een handicap uitmaakt
in het functioneren, gezien én de volledige autonomie, én
het feit dat voor alle hogescholen de rechtspositie van het
personeel op dezelfde wijze wordt bepaald. Wie intreedt in
dergelijke hogeschool, wordt volledig opengelaten. In deze
Vlaamse autonome hogescholen, waarvan het aantal niet
vooraf wordt bepaald, kan elke bestaande hogeschool, on-
geacht het net, vrij intreden. Ook kan één inrichtende macht
beslissen om de structuur van de Vlaamse autonome hoge-
school aan te nemen.

De bestuursstructuren van de Vlaamse autonome hoge-
school passen binnen een nieuw concept van modern en
efficiënt beheer. De vertegenwoordiging van de verschillende
geledingen in de raad van bestuur van de hogeschool is als
volgt :

- acht vertegenwoordigers van het personeel ;

- drie vertegenwoordigers van de studenten ;

- maximum twaalf vertegenwoordigers van de inrichten-
de machten en van sociaal-economische en culturele milieus
aangeduid door SERV. Bovendien wordt er een onderscheid
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gemaakt naargelang de hogeschool tot stand komt door fusie
van verschillende inrichtende machten dan wel dat deze be-
stuursvorm wordt aangenomen door één inrichtende macht.
Bij fusie van verschillende inrichtende machten kunnen tij-
dens een eerste mandaatsperiode - vier jaar - de inrichten-
de machten alle zetels zelf invullen - maximum 12. Na de
eerste mandaatsperiode moeten ten minste drie zetels wor-
den ingenomen door vertegenwoordigers van de sociaal-eco-
nomische en culturele milieus aangeduid door de SERV.
Indien slechts één inrichtende macht dergelijke hogeschool
tot stand brengt, moeten van bij de aanvang ten minste zes
zetels worden ingenomen door vertegenwoordigers van bui-
tenaf aangeduid door de SERV ; de andere zes - maximum
- kunnen door de ‘oude’ inrichtende macht worden aange-
steld.

Deze zorgvuldig afgewogen verdeling zorgt voor voldoen-
de inspraak van de geledingen enerzijds, en voor een zeer
grote bestuurbaarheid anderzijds.

Deze raad van bestuur kiest zelf zijn voorzitter en benoemt
zelf de algemeen directeur.

De raad van bestuur is de facto de inrichtende macht van
de hogeschool. De verantwoordelijkheid van deze raad van
bestuur situeert zich hoofdzakelijk op financieel en juridisch
vlak. De concrete leiding van de hogeschool berust evenwel
bij het bestuurscollege, de algemeen directeur en, voor wat
de onderwijs-organisatorische aspecten betreft, bij de depar-
tementsraden.

Het bestuurscollege, dat de dagelijkse leiding van de hoge-
school waarneemt, is samengesteld als volgt :

- de voorzitter van de raad van bestuur ;

- de algemeen directeur ;

raad
3 personeelsleden
van bestuur.

van de hogeschool of leden van de

Alle bevoegdheden die niet expliciet aan de raad van be-
stuur zijn toegewezen, worden uitgeoefend door het be-
stuurscollege - residuaire bevoegdheid bij het bestuurscolle-
ge. Het bestuurscollege is wel verslaggeving en verantwoor-
ding over de eigen activiteiten verschuldigd aan de raad van
bestuur.

Elke hogeschool richt departementen op. Dit zijn binnen
de hogeschool echte pedagogische entiteiten met verantwoor-
delijkheden op het vlak van onderwijs, onderzoek en dienst-
verlening. Een departement wordt bestuurd door een depar-
tementsraad, geleid door het departementshoofd. Deze de-
partementsraad bestaat uit vertegenwoordigers van het on-
derwijzend personeel, studenten en personen uit de socio-
economische of culturele wereld.

De departementsraad heeft inhoudelijk zeer
voegdheden. De belangrijkste bevoegdheden zijn

ruime be-

- het tijdelijk aanstellen van het onderwijzend personeel
en het voorstellen van personeelsleden voor vaste benoe-
ming ;

- het vaststellen van onderwijs- en examenprogramma’s ;

- het zorgen
ma en onderwijs

voor de overeenstemming tussen program-

- het vaststellen van een onderzoeksprogramma ;

- het regelen van de departementale organisatie ;
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- het jaarlijks opstellen van budgetvoorstellen
stellen inzake personeelsformatie ;

en voor-

- het sluiten van samenwerkingsakkoorden, waarbij er
evenwel een goedkeuring van de raad van bestuur vereist is
met betrekking tot de financiële en juridische gevolgen.

Het departementshoofd wordt door de departementsraad
onder de vastbenoemde leden van het onderwijzend perso-
neel benoemd voor vier jaar ; dit mandaat is hernieuwbaar.

- De onderhandelingscomités
Naast deze bestuursorganen worden zowel op het centrale

beslissingsniveau - raad van bestuur en bestuurscollege -
als op het gedecentraliseerde beslissingsniveau - departe-
menten - onderhandelingscomités opgericht, waarin af-
gevaardigden van het personeel en afgevaardigden van het
hogeschoolbestuur of van de departementsraden paritair ze-
telen.

Het hogeschoolonderhandelingscomité (HOC) en de de-
partementale onderhandelingscomités (DOC)  vormen de te-
genmacht voor de ruimere autonomie die werd verleend aan
het hogeschoolbestuur. Binnen deze geëigende organen
wordt binnen de hogeschool inzake personeelsaangelegenhe-
den onderhandeld. De bevoegdheden van de comités reiken
verder dan wat op dit ogenblik mogelijk is in het kader van
het syndicaal statuut : overleg is omgezet in onderhandeling.
Deze innovatie vormt dan ook een belangrijke uitdaging voor
de vakbonden. De minister merkt nog op dat hij niet kan
instemmen met de opmerking van de Raad van State met
betrekking tot de HOC’s,  namelijk dat de decreetgever niet
de bevoegdheid heeft om af te wijken van de bijzondere wet
van 1988 die bepaalt dat het syndicaal statuut en syndicale
wetgeving federale materie blijven. Volgens de minister be-
treft het hier geen afwijking, maar een aanvulling van de
bijzondere wet waarmee de vakbonden zich bovendien ak-
koord hebben verklaard.

- De studentenraad
Het overleg met de studenten gebeurt in de democratisch

verkozen studentenraad, die advies uitbrengt over aangele-
genheden die studenten direct aanbelangen, onder meer in-
zake onderwijs- en examenregelingen.

- ARGO en de Vlaamse autonome hogescholen
Om de hogescholen van het gemeenschapsonderwijs toe

te laten op de hiervoor beschreven autonome wijze te
werken, werd door de 4 fracties een voorstel van bijzonder
decreet ingediend waardoor de centrale raad van de ARGO
bevoegd wordt om hogescholen van het gemeenschapsonder-
wijs over te dragen naar openbare instellingen met rechtsper-
soonlij kheid.

Deze openbare instellingen met rechtspersoonlijkheid, in
het ontwerp van decreet Vlaamse autonome hogescholen
genoemd, waarnaar de overdracht gebeurt kunnen worden
opgericht door de ARGO  of kunnen er komen doordat ver-
schillende inrichtende machten een overeenkomst afsluiten.
Hiermee wordt netoverschrijding gestimuleerd.

Deze bevoegdheidsuitbreiding zal de ARGO  toestaan om
toe te treden tot openbare instellingen met rechtspersoonlijk-
heid, naar het beeld inzonderheid van de universiteit Gent
en het Universitair Centrum Antwerpen, zoals bepaald in
het bijzonder decreet van 26 juni 1991.

De centrale raad van de ARGO  heeft op 20 mei 1994
reeds principieel beslist de gemeenschapshogescholen onder
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te zullen brengen
hogescholen.

in publiekrechtelijke Vlaamse autonome

- De bestuur+  en medezeggenschapsstructuur
sidieerde hogescholen

in de gesub-

Krachtens artikel 24 van de Grondwet is de overheid niet
bevoegd het bestuur van een vrije hogeschool te regelen. De
vrijheid van onderwijs laat dit niet toe.

Het nieuwe ontwerp-decreet betreffende het hoger onder-
wijs verstrekt door de hogescholen voorziet in een definitieve
regeling van de medezeggenschap voor de gesubsidieerde
hogescholen. Op gelijkaardige wijze als voor de Vlaamse
autonome hogescholen komen er onderhandelingscomités op
de verschillende beslissingsniveaus, een academische raad,
in voorkomend geval departementale raden, en een studen-
tenraad.

- Bepalingen inzake de sociale voorzieningen
Vanaf het academiejaar 1994-1995 wordt het regeerak-

koord over sociale voorzieningen volledig uitgevoerd : de
sociale toelagen worden toegekend voor alle HOBU-studen-
ten.

Voor de organisatie van de sociale voorzieningen kunnen
de hogescholen zich organiseren in regionale netwerken. De
sociale sector van de hogeschool wordt beheerd via VZW’s,
paritair beheerd door studenten en het hogeschoolbestuur.
De middelen van de sociale sector bestaan uit een overheids-
bijdrage per student van 3.000 frank en uit middelen die
voortkomen uit de inschrijvingsgelden.

B. Toelichting van het standpunt van de verschillende
fracties, met bijkomende vragen en bemerkingen voor de
minister

De vragen en opmerkingen werden
eenzetting van het fractiestandpunt.

toegevoegd na de uit-

* Een eerste lid benadrukt namens zijn fractie dat het tot
stand komen van een decreet voor het HOBU een dwingende
noodzaak is, een noodzaak die haar bestaansreden vindt in
de huidige organisatie, kwaliteit, kwaliteitsbewaking en fi-
nanciering van het hoger onderwijs.

In het Vlaams regeerakkoord van 30 januari 1992 werd de
keuze voor schaalvergroting en enveloppefinanciering in het
HOBU bevestigd. Dit onmiddellijk na het goedkeuren op 23
oktober 1991 van een kaderdecreet voor het hoger onderwijs
waarmee de Vlaamse Raad een nieuw beleid voor het hele
HOBU aankondigde.

De partij van de spreker heeft er steeds voor gepleit om
de realisatie van een HOBU-decreet in grote openheid te
laten verlopen om uiteindelijk de Vlaamse Raad toe te laten
zich over het voorliggend ontwerp van decreet uit te spreken.

Het politieke aspect, de partijpolitieke berekening en de
corporatistische reflexen zijn voor de partij van de spreker
ondergeschikt aan het belang van de studenten, personeels-
leden en bestuurders van de hogescholen. Dit belang moet
zich vertalen in een decreet dat als eerste opzet heeft te
streven naar een gemeenschappelijk doel : een kwalitatief
hoger onderwijs dat past in Europees perspectief en dat tege-
lijkertijd betaalbaar blijft voor de Vlaamse Gemeenschap.

Uit de hoorzittingen is meermaals gebleken dat de betrok-
kenen geen probleem hebben met het doel dat men wil be-
reiken, maar dat niet iedereen zich akkoord verklaart met
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de hefbomen die daartoe worden aangereikt. Het blijkt zelfs
herhaaldelijk dat in dezelfde en gelijkaardige sectoren tegen-
gestelde standpunten worden ingenomen.

De leden van de Vlaamse Raad dienen te beseffen dat de
herstructurering van het hoger onderwijs gezien moet worden
in het kader van een kwalitatieve concurrentie die zich stilaan
in internationaal perspectief plaatst. In de toekomst zullen
hogescholen zich meer autonoom moeten profileren en zijn
ze verplicht om kwaliteitsonderwijs tot stand te brengen.

De partij van de spreker blijft ervoor pleiten om het hele
hoger onderwijs als een eenheid te beschouwen. Zij volgt de
VLOR in haar pleidooi om te komen tot één globaal regle-
mentair en onderwijskundig kader waarin het ganse onder-
wijs een plaats vindt.

Dit decreet is voor de partij van de spreker een noodzake-
lijke tussenstap. Zij pleit niet voor een verdoezelen van de
eigenheden van de verschillende doelstellingen in het hoger
onderwijs. Er zal altijd een gedifferentieerd aanbod in het
hoger onderwijs blijven bestaan. Het onderscheid tussen het
HOLT en het HOKT enerzijds en tussen het HOLT en de
universiteiten anderzijds is voor de partij van de spreker niet
bepalend voor de kwaliteit van het onderwijs.

Om de stelling van diegenen die beweren dat men het
HOBU-dossier nu plots en té vlug zou willen afhandelen te
ontkrachten, verwijst de spreker naar de persconferentie die
zijn partij reeds op 18 februari 1992 - dus meer dan 2 jaar
geleden - naar aanleiding van de bekendmaking van de
beleidsnota van de minister over de herstructurering van het
HOBU heeft gehouden. Toen reeds werden de krachtlijnen
van het huidig ontwerp van decreet, namelijk éénheid van
het hoger onderwijs, schaalvergroting, enveloppefinancie-
ring, een eigen personeelsstatuut, kwaliteitscontrole via visi-
tatiecommissies enz. aangekondigd. Tussen de beleidsnota
van de minister en de voorliggende teksten is echter een hele
weg afgelegd, en de spreker geeft namens zijn partij volgende
beoordeling van deze aanpassing van de teksten.

Reeds in de beleidsnota van de minister werd gepleit voor
netoverschrijdende samenwerking, stelling waar de partij van
de spreker zich steeds heeft kunnen achter scharen. Nadat
de Raad van State een negatief advies had uitgesproken over
een eerste denkpiste van de regering ter zake (advies van de
Raad van State van 25 oktober 1993 op een voorontwerp
van bijzonder decreet ‘betreffende het bestuur van de officië-
le hogescholen in de Vlaamse Gemeenschap’), is de spreker
van mening dat men met het huidige concept van de VAH
zo ver gegaan is als juridisch-technisch aanvaardbaar. Vol-
gens de spreker opent het concept van de VAH echter onver-
moede perspectieven, en hij hoopt dat die door de inrichten-
de machten ook waargemaakt zullen worden.

De partij van de spreker heeft ook steeds achter het prin-
cipe van de enveloppefinanciering gestaan omdat het een
grotere verantwoordelijkheid bij de scholen legt. De spreker
is van mening dat inzake het puntensysteem in de voorliggen-
de teksten een grote vooruitgang is geboekt ten opzichte van
het oorspronkelijke voorstel, gebaseerd op het rapport van
de Ambtelijke Commissie. De partij van de spreker betreurt
wel dat het totale budget voor het hoger onderwijs gebeton-
neerd werd op het niveau van 1994. Volgens de spreker mag
een aanpassing van het budget in de toekomst niet uitgesloten
worden.

Wat de optimale schaalgrootte van een hogeschool betreft,
wijst de spreker er in de eerste plaats op dat er geen weten-
schappelijk onderbouwd ideaal getal voor deze schaalgrootte
bestaat. De spreker gelooft ook niet dat een wetenschappe-
lijke studie hieromtrent uitsluitsel zou kunnen brengen omdat
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nooit vertrokken kan worden vanuit een tabula-rasa situatie.
De spreker is wel tevreden dat het oorspronkelijk optimaal
streefgetal van 5.000 studenten in de voorliggende teksten
teruggebracht werd tot 3.500.

Reeds op 18 februari 1992 wees zijn partij op het probleem
van de onevenwichtige geografische spreiding van het hoger
onderwijs, en met name op de achterstand in West-Vlaande-
ren en in mindere mate Limburg.

De partij van de spreker heeft ook steeds zeer veel belang
gehecht aan de medezeggenschap. De spreker is van mening
dat in de huidige teksten een vergaande doorbraak is gerea-
liseerd, met name in de VAH waar studenten en leerkrachten
voor de eerste maal vertegenwoordigd zijn in de inrichtende
macht. De praktijk zal uitwijzen of dit systeem ook werkbaar
is. Voor wat het vrij onderwijs betreft, stellen leerkrachten
zich de vraag of het systeem van participatie in de feiten wel
gerealiseerd zal worden. In het vrij onderwijs is de democra-
tiseringsgedachte inderdaad minder afdwingbaar, maar de
spreker maakt zich sterk dat de controlefunctie van de rege-
ringscommissaris ter zake zijn effect niet zal missen.

Tenslotte is de spreker verheugd dat in het decreet expli-
ciet voorzien wordt dat het decreet in de nabije toekomst
geëvalueerd wordt. Voor hem is het evident dat de voorlig-
gende teksten niet perfect zijn en dat bijsturing dan ook niet
uitgesloten mag worden.

De spreker wijst ten slotte nog op de belangrijke amende-
ringen die het oorspronkelijk ontwerp aanzienlijk hebben
gewijzigd, en waaraan zijn partij een substantiële bijdrage
heeft geleverd.

- Ter afronding vraagt de spreker de visie van de minister
op de denkpiste die door bepaalde vertegenwoordigers van
de kunsthogescholen werd gelanceerd, namelijk de oprich-
ting van 1 netoverschrijdende kunsthogeschool voor Brussel
of zelfs voor Vlaanderen. Hij vraagt of de minister van me-
ning is dat dergelijke school een reële overlevingskans heeft,
gesteld dat de inrichtende machten bereid zouden zijn derge-
lijke constructie op te zetten.

* Een tweede spreker sluit zich grotendeels aan bij de
uiteenzetting van haar voorganger. Zij benadrukt dat met
het voorliggend ontwerp van decreet uitvoering wordt gege-
ven aan de regeringsverklaring van 30 januari 1992 waarin
bepaald werd dat, citaat, ‘de opleidingen in het HOBU in-
houdelijk dienen herbekeken te worden, onder meer in func-
tie van hun relevantie op de arbeidsmarkt. De hoge kwali-
teitseisen die hier in de toekomst zullen gesteld worden op
technisch vlak en op het vlak van sociale vaardigheden en
flexibiliteit van de afgestudeerden, zullen ook hier een
schaalvergroting noodzakelijk maken. In dit kader zullen ook
de sociale voorzieningen van de studenten georganiseerd
worden. Er zal daarbij voorrang worden gegeven aan de
uitvoering van het decreet dat onlangs in de Vlaamse Raad
goedgekeurd werd. De financiering van deze instellingen zal
in de toekomst gebeuren op basis van globale enveloppes.
De beleidsruimte die aan de instellingen zal toebedeeld wor-
den wordt lokaal op participatieve wijze ingevuld’. De spre-
ker waardeert ten zeerste dat de minister met het voorliggend
ontwerp van decreet uitvoering geeft aan het regeerakkoord
waartoe ook haar partij zich geëngageerd heeft.

De spreker geeft vervolgens een kort historisch overzicht
van de recente Belgische en Vlaamse onderwijspolitiek. Op
die manier kan de betekenis van de voorliggende teksten
beter ingeschat worden.

In 1970 werd de wet op het hoger onderwijs goedgekeurd.
Ze was naar Europese maatstaven revolutionair in haar in-



123 1 546 (1993-1994) - Nr. 14-A

tentie : ze stelde de eenheid van het hoger onderwijs voorop,
georganiseerd onder verschillende modaliteiten, namelijk
universitair onderwijs, hoger onderwijs van het lange type
en hoger onderwijs van het korte type.

De voorlopige kroon op de vooropgestelde integratie werd
bereikt in 1977, toen de industrieel ingenieurs, de vertalers-
tolken, de architecten en de licentiaten handels en bestuurs-
wetenschappen hun plaats in het lange type kregen.

In het eerste Vlaamse Regeerakkoord na de communauta-
risering van het onderwijs (1988) werd volgende tekst opge-
nomen : ’Het toekomstig onderwijsbeleid zal de finaliteit van
het universitair onderwijs, het hoger onderwijs van het lange
type en dit van het korte type nauwkeurig bepalen en samen-
werkingsvormen tot stand brengen. Bruggen tussen de ver-
schillende onderwijstypes zullen worden georganiseerd’.

In het onderwijsdecreet van 12 juni 1991 betreffende de
universiteiten waren de basisprincipes deregulering, autono-
mie, decentralisatie en responsabilisering. Deze principes
worden nu opnieuw gehanteerd.

De bespreking van het universitair decreet maakte het
spanningsveld tussen de universiteit en de andere vormen
van hoger onderwijs duidelijk. Vanuit het HOLT werden
mogelijkheden tot doctoreren gevraagd, werden vragen ge-
steld over het wetenschappelijk onderzoek in het HOLT en
werd vanuit het HOBU meer dan ooit aangedrongen op
sociale voorzieningen.

Zoals de minister reeds heeft aangestipt is dit spannings-
veld geen Vlaams, maar een internationaal fenomeen. De
niet-universitaire sector heeft immers de neiging zich univer-
sitair voor te doen : de zogenaamde ‘academie drift’. Hier
kan bijvoorbeeld verwezen worden naar de discussies rond
het onderscheid academisch onderwijs en onderwijs van aca-
demisch niveau. Terwijl anderzijds de universiteiten onder-
wijsprogramma? ontwikkelen met een gerichte beroepso-
riëntatie, gepaard aan een toenemende nadruk op toegepast
onderzoek en een versteviging van de relaties met de indus-
trie : de zogenaamde ‘vocational drift’.

Op het universiteitsdecreet van 12 juni 1991 volgde het
decreet van 23 oktober 1991 betreffende de hogescholen in
de Vlaamse Gemeenschap, meer bepaald de hogescholen van
het lange type. Het werd opgebouwd volgens het zelfde stra-
mien als het universiteitsdecreet. Dit decreet gaf in artikel
33 een ambtelijke commissie de opdracht een nieuwe regle-
mentering voor het hoger onderwijs buiten de universiteit
voor te bereiden.

Op 23 oktober 1992 gaf deze ambtelijke commissie haar
rapport vrij. De commissie pleitte voor het versterken van
de profilering van het hoger onderwijs, onder meer via
schaalvergroting, het verlenen van meer autonomie en tege-
lijk meer verantwoordelijkheid aan de hogescholen, het be-
heersbaar maken van het budget.

Op basis van het rapport van de ambtelijke commissie
werden diverse werkgroepen geïnstalleerd die zich over de
specifieke onderdelen van het decreet bogen, en stilaan kreeg
het ontwerp van decreet gestalte.

Op dat moment is ook de discussie op het veld losgebro-
ken, en het lid wijst erop dat bij haar weten aan geen enkel
decreet zoveel overleg met het veld is voorafgegaan dan aan
het voorliggende ontwerp.

De doelstellingen van het huidige voorliggend ontwerp
zijn :
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1. een versterking van de
strekt door de hogescholen

kwaliteit van het onderwijs ver-

2. de beheersing van het onderwijsbudget.

De spreker benadrukt dat haar fractie
lingen volledig kan onderschrijven.

deze twee doelstel-

In het kader van de internationalisering van het hoger
onderwijs staat het Vlaams hoger onderwijs onder druk om
zijn kwaliteitsimago te vrijwaren. Ook de evoluties op de
arbeidsmarkt met een toenemende druk op het behalen van
een basisdiploma en van steeds meer bijkomende diploma’s
stellen steeds grotere eisen aan het hoger onderwijs. De vraag
vanuit de economische sectoren naar hoog gekwalificeerd
personeel eist een flexibiliteit ten opzichte van nieuwe ont-
wikkelingen in het arbeids- en maatschappelijk veld. Dit
heeft gevolgen voor de organisatie van het hoger onderwijs.

De evoluties zowel op het internationale terrein als deze
in het sociaal-economische en culturele veld van de laatste
10 à 15 jaar vereisen inderdaad een ernstige bezinning over
de zending, de rol en de organisatie van het hoger onderwijs.
De spreker is dan ook ten zeerste verheugd dat in het voor-
liggende ontwerp de zending van het hoger onderwijs duide-
lijk omschreven wordt.

Een aantal innovaties die in dit decreet worden gehanteerd
om de slagkracht van de hoge scholen te vergroten zijn :

- de schaalvergroting ;
- de nieuwe beleidsstructuren ;
- het studiepuntenstelsel ;
- het statuut van het personeel.

Of deze innovaties hun doel zullen bereiken,
van de concrete inhoud die men hieraan geeft.

zal afhangen

Een tweede objectief is de beheersing van het onderwijs-
budget. Dit wenst men te realiseren door middel van een
systeem van enveloppefinanciering.

In het decreet wordt er vertrokken van het globaal bedrag
van 16,727 miljard voor 1994 dat, mits indexering, gebeton-
neerd wordt naar de toekomst toe. De spreker merkt op dat
het hoger onderwijs hiermee de enige onderwijssector is waar
er een plafond is ingevoerd en waar er dus geen ruimte meer
is om aan stijgende behoeften te voldoen. De spreker vraagt
zich af of ook het financieringsmechanisme van de overige
onderwijsvormen in de toekomst niet op dezelfde manier
gebetonneerd moet worden. Het hoger onderwijs kan hier
een voorbeeldfunctie vervullen.

Schaalvergroting is een middel om de twee zo juist geci-
teerde doelstellingen, namelijk het bevorderen van de kwa-
liteit en het beheersen van het budget, te bereiken. Dit
schaalvergrotingsproces dient zich op 2 niveaus te voltrek-
ken, namelijk op het niveau van de hogescholen en de inrich-
tende machten en op het niveau van de opleidingen. Op het
niveau van de opleidingen is in de voorliggende teksten ver-
trokken van wat momenteel bestaat, in de veronderstelling
dat zich in de toekomst een sanering zal voordoen.

Inzake schaalvergroting wenst de spreker te benadrukken
dat de vrijheid van de inrichtende machten om de fusiepart-
ner te kiezen voor haar partij van fundamenteel belang is.
De spreker stelt hier ook zeer duidelijk dat haar partij niet
tegen netoverschrijdende fusies of samenwerking gekant is.
Volgens haar wekt men in discussies vaak ten onrechte deze
indruk.

In de visie van haar partij moeten bij fusies van instellingen



[ 25 1 546 (1993-1994) - Nr. 14-A

bestuursmatige maar bovenal onderwijskundige argumenten
de doorslag geven. Kwaliteitsverbetering en -verdeskundi-
ging moeten het algemene doel van de schaalvergrotingsope-
ratie zijn.

Het Vlaams hoger onderwijs zal zich enkel kunnen waar-
maken, enerzijds in de samenwerking met de universiteiten
en anderzijds op het internationale vlak, wanneer het kan
steunen op levenskrachtige instellingen.

Het aanbieden van verschillende studiegebieden zal het
draagvlak van de instellingen verbreden en het pedagogisch
klimaat bevorderen. De partij steunt met andere woorden
het samenbrengen in 1 instelling van HOKT en HOLT. Dit
zal bijdragen tot het bevorderen van de samenwerkingsmoge-
lijkheden met de universiteiten en het uitbreiden en versoe-
pelen van de overstapmogelijkheden naar de universiteiten
voor de studenten van het HOBU. Het feit dat het perso-
neelsstatuut sterk aansluit met het universitair personeelssta-
tuut zal de associatiemogelijkheden beslist nog versterken.

Wat de financiering betreft, is de fractie van de spreker
verheugd dat voor het eerst in de Vlaamse onderwijsgeschie-
denis een financieringssysteem wordt ingesteld dat niet langer
rekening houdt met de verworvenheden uit het verleden,
maar daarentegen volledig gebaseerd is op objectieve voor
iedereen dezelfde criteria. Hierdoor wordt de gelijke behan-
deling van de studenten voor het eerst gerealiseerd.

In dit decreet vindt de spreker de weg terug die door wijlen
minister Coens was ingeslagen, namelijk meer autonomie en
responsabilisering van de instellingen.

Voor de partij van de spreker is het tevens duidelijk dat
enveloppefinanciering de uitbouw van een effectieve partici-
patie vereist, waarbij personeel en studenten een significante
vertegenwoordiging krijgen in de verschillende participatie-
organen.

De partij van de spreker staat eveneens achter het decre-
taal vastleggen van bepaalde bestedingsmodaliteiten van de
enveloppe. Niettemin is zij van mening dat op bepaalde pun-
ten de betutteling nog te veel de kop opsteekt.

Ook de sociale voorzieningen voor alle studenten zijn een
goede zaak, temeer daar deze op een participatieve wijze
met de studenten worden beheerd.

Tenslotte moet de kwaliteitsbewaking ervoor zorgen dat
de Vlaamse hogescholen op internationaal vlak competitief
worden.

Het lid besluit dat de basisprincipes die aan het voorliggend
ontwerp van decreet ten grondslag liggen, volledig passen in
het christendemocratisch maatschappijbeeld van de verant-
woordelijke samenleving : meer autonomie voor de hoge-
scholen, een volledige uitbouw van de sociale voorzieningen,
een degelijke kwaliteitsbewaking, voldoende grootschalig-
heid waardoor enveloppefinanciering en een eigen perso-
neelsbeleid mogelijk zijn, gekoppeld aan een efficiënte par-
ticipatie, zodat de hogescholen zich in een Europese context
beter kunnen profileren.

- De spreker heeft tenslotte een opmerking met betrek-
king tot het systeem van inschrijvingsgelden. Zij is het ermee
eens dat voor beurs- en bijna-beursstudenten een lager in-
schrijvingsgeld wordt gevraagd, maar zij wijst wel op de fi-
nanciële gevolgen hiervan voor de hogescholen. Met name
hogescholen met een groot aantal beurs- en bijna-beursstu-
denten dreigen hierdoor aanzienlijke financiële verliezen te
lijden, wat volgens haar een reëel probleem stelt. Zij stelt
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dan ook voor dat alle studenten een zelfde inschrijvingsbe-
drag zouden betalen, maar dat dit voor de beurs- en bijna-
beursstudenten gecompenseerd zou worden via een verho-
ging van de studietoelagen.

- Volgens een tweede spreker van dezelfde fractie bevat
het voorliggend ontwerp de volgende positieve elementen :

- er is een sterke tendens naar verzelfstandiging, zo-
wel wat betreft de investeringen als het personeelsbeleid,
waar verantwoordelijkheid en verantwoordingsplicht kansen
zullen krijgen. Dit is een blijk van vertrouwen van de over-
heid ten aanzien van de verschillende machten ;

- er worden een aantal perspectieven gecreëerd die
voorheen enkel aan de universiteiten en deels aan het HOLT
waren voorbehouden, zoals de sociale voorzieningen, het
toekennen van een aantal rechten aan de studenten en het
personeel ;

- er wordt grote aandacht besteed aan de kwaliteits-
zorg. Er zal meer gewerkt worden in termen van resultaats-
verbintenissen ;

- door de overdracht van de ARGO  naar de Vlaamse
autonome hogeschool, is er een nieuwe kans om de autono-
mie in de tweede macht te organiseren. Met de invoering
van een nieuw management zal een dynamisch personeelsbe-
leid kunnen worden gevoerd.

Niettemin heeft
en vragen.

hij ook een aantal kritische bemerkingen

Zo bespeurt de spreker in de voorliggende teksten een
zekere neiging tot betutteling. Dit is bijvoorbeeld het geval
waar de teksten voorstellen dat de regering een commissie
van experts zal samenstellen die moet waken over benoemin-
gen in de kunsthogescholen. Volgens de spreker worden deze
benoemingen best overgelaten aan de hogeschoolbesturen
zelf. Een tweede voorbeeld betreft de aanstelling van rege-
ringscommissarissen, en een derde heeft betrekking op de
invoering van een maximum-percentage van de totale finan-
ciële enveloppe dat aan personeelskosten mag worden be-
steed.

Het lid heeft ook nog vragen rond de budgettaire ontwik-
keling. Volgens hem zal er een enorme druk op het budget
ontstaan, wat ook nog gebleken is tijdens de hoorzittingen.
De spreker vraagt wat er concreet zal gebeuren indien een
hogeschool in financiële moeilijkheden komt.

De spreker heeft ook met bijzondere aandacht de kritiek
vanuit het kunstonderwijs aanhoord. Er is de eigen aanpak,
de persoonlijke begeleiding, de beperkte arbeidsmarkt, de
nood aan voldoende omkadering, wat volgens hem betekent
dat het kunstonderwijs niet op dezelfde manier in de schaal-
vergroting kan worden gevat. Ook deze spreker heeft met
bijzondere aandacht geluisterd naar het pleidooi om in Brus-
sel tot één Vlaamse kunsthogeschool te komen, en ook hij
vraagt de mening van de minister ter zake.

Het lid betreurt dat het onderwijs sociale promotie en de
lerarenopleiding niet mee op tafel liggen. Inzake het onder-
wijs sociale promotie stelt zich met name de vraag naar de
plaats van de hogere instituten voor opvoedkunde.

Andere vragen situeren zich op het vlak van het overgangs-
regime. Welke leerlingencijfers zullen volgend jaar tellen,
wat met de vastbenoemde pedagogische adviseurs ? De ko-
ninklijke conservatoria en het Hoger Instituut voor Drama-
tische Kunst zullen het bij gebrek aan omkadering, normen,
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ambten en opdrachtbepalingen volgend jaar niet makkelijk
hebben. Wat met het centraal register ? Inzake sociale voor-
zieningen worden deels inspanningen gedaan, anderzijds
blijft er een schrijnende afstand met het universitair onder-
wijs.

Tenslotte verheugt de spreker zich over de in vooruitzicht
gestelde evaluatie van de nieuwe decretale regeling.

- Een derde spreker van deze fractie heeft een opmer-
king met betrekking tot de zending van de hogescholen. De
spreker is het er volledig mee eens dat de belangrijkste zen-
ding van de hogescholen in de onderwijsopdracht ligt, maar
tegelijkertijd is er voor de hogescholen een belangrijke rol
inzake toegepast wetenschappelijk onderzoek weggelegd. Dit
is met name het geval voor industriële hogescholen en rich-
tingen als architectuur. Dit toegepast wetenschappelijk on-
derzoek kan gebeuren via samenwerkingsverbanden met de
universiteiten, maar ook in rechtstreeks contact met de indus-
trie. Dit betekent dan extra werkingskosten voor de hoge-
scholen, en hierdoor bestaat het gevaar dat de hogescholen
op een bepaald moment uit puur financiële overwegingen
voorrang zouden gaan geven aan hun contacten met de indus-
trie, en dit ten nadele van de onderwijsopdracht. Dit kan
volgens de spreker alleszins niet de bedoeling zijn.

Een ander lid deelt deze bekommernis, en zij voegt er aan
toe dat dergelijk winstgevend toegepast wetenschappelijk on-
derzoek niet voor alle hogescholen is weggelegd. Scholen uit
de zachte sector - met name sociale hogescholen - zullen
extra inkomsten op basis van toegepast wetenschappelijk on-
derzoek voor de industrie steeds moeten missen, wat volgens
haar een reëel probleem stelt.

* Een vijfde spreker kan namens zijn fractie de uiteenzet-
tingen van de vorige woordvoerders grotendeels onderschrij-
ven. Hij zal niet opnieuw uitwijden over het historisch onder-
wijskader waarin dit decreet kadert, noch over de voorge-
schiedenis van de voorliggende teksten. Hij zal zich daaren-
tegen concentreren op de 4 krachtlijnen die in de voorliggen-
de teksten zijn uitgewerkt.

decreet opent de weg naar pluralistische1) Het bijzonder
hogescholen

De spreker stelt dat men kan betreuren dat tot op heden
het samengaan tussen het vrije net en het officiële net nog
niet plaatsgrijpt, maar dat men moet aanvaarden dat op dit
moment de geesten nog niet rijp zijn om netoverschrijdende
samenwerking als een voorwaarde te aanvaarden. Diegenen
die hier nu nog voor terugdeinzen hebben bovendien de
Grondwet en het merendeel van het publiek aan hun kant.
De Grondwet garandeert immers de vrijheid van onderwijs
waardoor het ieder vrij staat om onderwijs te organiseren.

Het lid heeft genoteerd dat de vorige spreker duidelijk
gesteld heeft dat haar partij niet tegen netoverschrijding ge-
kant is, maar hij heeft geen uitsluitsel gekregen over de vraag
of haar partij ook daadwerkelijk achter de netoverschrijding
staat.

Het betrokken lid herhaalt dat haar partij pleit voor de
vrijheid van de inrichtende machten. Zij voegt eraan toe dat
voor haar partij één van de belangrijkste bekommernissen
blijft of elke school wel een fusiepartner zal vinden. Indien
het fusieproces volledig aan de vrije markt wordt overgela-
ten, is het risico reëel dat enkel de beste scholen - zij het
vanuit kwalitatief, zij het vanuit financieel oogpunt - zullen
fuseren.
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De woordvoerder van de derde fractie vervolgt zijn uiteen-
zetting en stelt dat het HOBU-decreet enerzijds rekening
houdt met de realiteit dat de geesten nog niet écht  rijp zijn
voor verregaande netoverschrijdende samenwerking, maar
dat het tegelijkertijd de weg opent naar pluralistische autono-
me hogescholen. De partij van de spreker beschouwt deze
mogelijkheid als een belangrijke tussenstap. De beslissing
van de centrale raad van de ARGO  om haar instellingen
over te dragen aan dergelijke autonome hogescholen, is daar-
bij van groot belang. Hopelijk zullen nog vele andere inrich-
tende machten eveneens van deze mogelijkheid gebruik ma-
ken.

Zijn partij is er van overtuigd dat het hele hoger onderwijs
buiten de universiteit op termijn zal evolueren naar netover-
schrijdende, pluralistische hogescholen. Het hoger onderwijs
heeft immers een totaal andere finaliteit en populatie dan
het basis en secundair onderwijs. Jong-volwassenen hebben
reeds hun eigen overtuiging en zijn minder beïnvloedbaar.
De kwaliteit van de geboden opleiding is voor hen belangrij-
ker dan het net waartoe een hogeschool behoort.

In andere landen, zoals bijvoorbeeld Nederland, en in het
universitair onderwijs in ons eigen land, met name aan de
universiteit van Antwerpen, is deze evolutie reeds een reali-
teit.

Zolang Vlaanderen echter nog op de oude, gescheiden
weg doorgaat, is een bewaking van de vrije keuze nodig. De
grondwettelijk gewaarborgde vrijheid van onderwijs betekent
immers ook dat iedereen onderwijs van zijn keuze moet kun-
nen volgen. Dit vertaalt zich in het HOBU-decreet onder
meer in de expliciete afwijking van de rationalisatienormen
voor wat de basisopleidingen van het studiegebied onderwijs
betreft. Het verdwijnen van deze opleidingen heeft immers
een rechtstreekse weerslag op de vrije keuze in het basis en
secundair onderwijs. Wat het HOBU zelf betreft, moet er-
over gewaakt worden dat de hogescholen die werkelijk plu-
ralistisch zijn, voldoende levenskansen krijgen totdat de pe-
riode aanbreekt waarin alle hogescholen in de Vlaamse Ge-
meenschap pluralistisch zijn. De uitvoering van het HOBU-
decreet zal meer in het bijzonder op dit punt moeten geëva-
lueerd worden.

2) De sociale dimensie van het decreet

Meer dan de universiteiten, wordt het HOBU gevolgd
door jonge mensen afkomstig uit economisch en maatschap-
pelijk zwakkere milieus : arbeiderskinderen gaan veel meer
naar het HOBU dan naar de universiteit. Het HOBU en
vooral het HOKT is ook steeds het onderwijs geweest waar
verhoudingsgewijs meer meisjesstudenten op af kwamen dan
het universitair onderwijs. Het HOBU recruteert dus in be-
langrijke mate uit de maatschappelijk meest kwetsbare groe-
pen of milieus.

De aantrekkingskracht van het HOBU op deze jongeren
heeft wellicht vele oorzaken. Vanuit hun sociaal-maatschap-
pelijke achtergrond kozen in het verleden heel wat jonge
mensen voor het HOBU uit vrees het universitair onderwijs
niet aan te kunnen of gewoon uit de overtuiging dat het
universitair onderwijs voor hen niet voorbehouden of wegge-
legd was. Ook de kortere studieduur kan een rol gespeeld
hebben.

Omdat het HOKT in vele gevallen is gegroeid uit instellin-
gen voor secundair onderwijs, staat het als dusdanig vaak
zowel organisatorisch als mentaal dicht bij dit secundair on-
derwijs en ver van het eigenlijke hoger onderwijs dat een
onderwijs voor niet-leerplichtige, volwassen jonge mensen is.
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Dit zal voortaan veranderen. De hervormingen stellen het
hele hoger onderwijs duidelijk in een nieuwe globale context,
namelijk van gelijkwaardigheid maar met verschillen in op-
dracht, inhoud en finaliteit.

Dit blijkt onder meer uit de analogie van de terminologie.
Dit blijkt ook uit het feit dat er expliciet gewag wordt ge-
maakt van het ‘studiecontract’ tussen de student en de onder-
wijsinstelling met afdwingbare rechten van de student. Er
wordt nu duidelijk erkend dat studeren aan een hogeschool
gebaseerd is op de vrijwillige en weloverwogen eigen keuze
van een volwassene.

Het HOBU, en zeker het HOKT, krijgt hier de waardering
van een volwaardig hoger onderwijs. Het accent wordt niet
langer gelegd op het cascadesysteem universiteit-HOLT-
HOKT, maar meer op de evenwaardigheid van het gehele
hoger onderwijs met het verschil vooral gericht naar de invul-
ling van de eindtermen van de opleiding, naar het profiel
van de afgestudeerde en zijn werk- en beroepsveld.

De democratisering van het hoger onderwijs krijgt een
nieuwe impuls in die zin dat waar de kinderen uit socio-eco-
nomisch  zwakkere groepen zich vooral richten op het HO-
BU, zij nu geïntegreerd worden in dat volwaardiger, even-
waardig hoger onderwijs.

Door de aard van de hervormingen kan de impuls tot een
democratisering gegeven worden zonder mediocratisering.
Een betere benutting van de middelen, zowel materiële als
immateriële, kan democratisering gepaard laten gaan met
kwaliteitsbehoud en zelfs kwaliteitsverbetering, waarbij kwa-
liteit niet zozeer een zuiver economische maar wel en vooral
een sociale en maatschappelijke dimensie krijgt.

Schaalvergroting gekoppeld aan een goed geordend studie-
aanbod kan een positief effect hebben op de deelname van
studenten uit de lagere sociale klassen aan het hoger onder-
wijs dat hen het beste ligt. De studiekeuze zal immers minder
beïnvloed worden door het ongelijke aanbod op regionaal
niveau. De grotere afstand die men in de toekomst letterlijk
en figuurlijk zal moeten overbruggen kan misschien sommi-
gen ook afschrikken. Als zou blijken dat de schaalvergroting
de drempel voor sommige studenten verhoogt, dan zal de
overheid de gepaste maatregelen moeten nemen om dit te
vermijden.

Belangrijk in dit kader is dat nu ook de noodzakelijke
materiële democratiseringsimpulsen onder de vorm van so-
ciale voorzieningen aan de studenten van het HOBU worden
gegeven.

3) De participatie die in de decreten verzekerd wordt

Waardevolle participatie
hogescholen houdt in :

aan het beleid en bestuur van de

- een effectieve en reële participatie ;

- participatie
ge inbreng ;

van alle geledingen en met een evenwichti-

- aanduiding van de vertegenwoordigers
gen op een democratische wijze ;

van de geledin-

- participatie op alle niveaus van de hogeschool.

De participatie moet gebeuren op het hoogste niveau -
op het niveau van de raad van bestuur waar het algemeen
beleid wordt bepaald.

De geledingen die mee het algemeen beleid van de hoge-
scholen bepalen, zijn, naast het personeel, de ‘gebruikers’,
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namelijk de socio-economische of culturele sectoren en de
studenten, maar ook de intredende inrichtende machten die
goederen en middelen ter beschikking stellen van de autono-
me hogeschool. De vertegenwoordiging van elk van de gele-
dingen moet zo zijn dat een democratische besluitvorming
mogelijk is.

Eveneens op het hoogste bestuursniveau moet het overleg
plaats hebben en moeten de afspraken gemaakt worden inza-
ke de algemene werkvoorwaarden en -omstandigheden van
het personeel en dit op basis van gelijkheid tussen de verte-
genwoordigers van de inrichtende macht en van het perso-
neel.

Ook in de departementen is de participatie van alle gele-
dingen aan het beleid noodzakelijk. Gezien hier vooral het
accent ligt op de opleidingen, inhoudelijk en organisatorisch,
zijn de natuurlijke partners er het onderwijzend personeel,
de studenten en de vertegenwoordigers van socio-economi-
sche en culturele sectoren.

Voor de partij van de spreker is het heel belangrijk dat er
een hogeschooldynamiek ontwikkeld wordt waarbij centraal
enkel dat gedaan wordt wat om organisatorische en strategi-
sche redenen het best daar gedaan wordt, terwijl het pedago-
gische, het inhoudelijk invullen van de opleiding, zowel naar
mensen als middelen, de organisatie van de opleiding en de
accenten naar dienstverlening en onderzoek de autonome
taak maar ook de verantwoordelijkheid zijn van degenen die
het pedagogisch gebeuren ook effectief moeten realiseren of
ondersteunen.

Participatie, of het nu centraal of in de departementen is,
betekent dat er een verantwoordelijkheidsbesef moet aanwe-
zig zijn, waarbij meer de kwaliteit van de participanten dan
de kwantiteit bepalend zal zijn voor een dynamisch en demo-
cratisch beleid en bepalend voor de evenwichten tussen het
centraal en departementaal beleid.

Ten slotte kan elke verandering, elke reorganisatie van
structuren maar tot een succes leiden als alle participanten
er zich bij betrokken voelen en als er voldoende zorg besteed
wordt aan de overgang teneinde de continuïteit te verzeke-
ren.

4) Het streven naar een volwaardig hoger onderwijs

Indien men het hoger onderwijs in Vlaanderen wenst te
verbeteren, dan moet men strategisch te werk gaan en de
concrete vraagstukken van onderwijsbeleid en -vernieuwing
vanuit het gezichtspunt van het gehele onderwijssysteem in
Vlaanderen bekij ken.

Drie voorwaarden lijken hierbij essentieel :

1” Om in Vlaanderen een volwaardig hoger
te bouwen is het nodig te evolueren naar :

onderwijs uit

a) Grotere hogescholen

De huidige hogescholen zijn te klein om in de Euro-
pese en internationale ruimte te overleven. Om volwaardige
instellingen voor hoger onderwijs uit te bouwen met een
degelijke bestaffing zijn de huidige studentenaantallen per
hogeschool te klein. Problematisch zijn vooral de grote sprei-
dingsgetallen (85 - 1932 in het HOKT, 173 - 2880 in het
HOLT), die een evenwichtig beleid bijna onmogelijk maken
omdat de ‘norm-instelling’ waarop het beleid is afgestemd in
een aantal gevallen duidelijk een fictie is.
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b) Multisectorale hogescholen

Een secundair argument voor deze optie is het feit
dat deze instellingen op het vlak van de recrutering van
studenten minder arbeidsmarktgevoelig zijn dan monosecto-
rale hogescholen. Het hoofdargument is echter van princi-
piële aard : onze cultuur, de evolutie van kennis en kunde
gaan ontegensprekelijk in de richting van multidisciplinari-
teit. Eén van de sterke punten van een universiteit is nog
steeds haar multidisciplinair karakter.

2” Om de hele operatie te doen slagen, dient er veel zorg
te worden besteed aan de overgang van het huidige naar het
nieuwe systeem.

Alle ervaringen wijzen er op dat een operatie van de
omvang zoals beschreven in het ontwerp van decreet een
lange implementatieperiode kent van 5 tot 10 jaar en dat
heel deze periode intensief begeleid moet worden.

Ervaringen met schaalvergroting in de ons omringende
landen leren dat spreiding van opleidingen over meerdere
gebouwen leidt tot structuren die eerder remmend werken
op het ontstaan van een vlotte samenwerking binnen de nieu-
we instelling. In het ontwerp van decreet is campusvorming
niet verplicht ; de uitbouw van degelijke beheersstructuren
van de departementen binnen de multisectorale hogeschool
is dus van uitzonderlijk belang. Wel moet hier gewezen wor-
den op het gevaar dat in de nieuwe hogescholen de oorspron-
kelijke onderdelen zullen trachten hun zelfstandigheid te ma-
ximaliseren. De toekomstige raden van bestuur zullen zich
ernstig moeten bezinnen over de samenstelling van de ver-
schillende departementen en de aanduiding van de departe-
mentshoofden.

3” De nieuwe hogescholen moeten de autonomie die ze
krijgen ook daadwerkelijk gebruiken om de kwaliteit van
hun onderwijs te verbeteren.

Door de bestedingsvrijheid die in het kader van de
enveloppefinanciering ontstaat, zullen de hogescholen straks
geconfronteerd worden met de problematiek van de interne
middelenverdeling. Voor het oplossen van deze moeilijke
problematiek heeft de hogeschool creatieve mensen nodig
en de enige methode om de creativiteit te verhogen is het
aantal vrijheidsgraden voor de hogescholen te vergroten. Het
hogeschoolbestuur moet door een creatief en effectief finan-
cieel management - waarbij financiële controle een onmis-
baar instrument is - ervoor zorgen dat de departementen
voldoende financiële middelen ter beschikking krijgen om
kwalitatief hoogstaand onderwijs en toegepast onderzoek te
verstrekken.

De inhoudelijke herprofilering - die niet tot de kern-
opdracht van de overheid behoort - moet gedragen worden
door het onderwijsveld zelf en hierin ligt de grootste uitda-
ging van de schaalvergrotingsoperatie.

* Een zesde spreker benadert de voorliggende teksten bij
voorkeur vanuit de kritiek die zijn fractie steeds op het oor-
spronkelijk ontwerp van decreet heeft gegeven. Deze kritiek
spitste zich toe op 4 aspecten :

- de idee van verplichte fusies ;

- de politieke benoemingen
de nieuwe instellingen ;

in de raden van bestuur van

- het ontbreken van sociale voorzieningen voor de stu-
denten ;
- onvoldoende aandacht voor het aspect kwaliteit.
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De spreker meent dat in de voorliggende teksten in grote
mate aan deze kritiek is tegemoet gekomen, en hij benadrukt
de grote rol die zijn partij heeft gespeeld in de totstandko-
ming ervan. De spreker voegt eraan toe dat het voor zijn
partij, na de ervaring op federaal niveau met de ecotaks, niet
evident was om na de afwijzing van de oorspronkelijke tek-
sten door een bepaalde oppositiepartij mee te werken aan
nieuwe teksten en de regering op deze manier aan de nood-
zakelijke tweederde meerderheid voor bepaalde onderdelen
van de herstructureringsoperatie te helpen. Niettemin heeft
zijn partij gekozen voor de constructieve medewerking.

De spreker ontkent niet dat zijn partij aanvankelijk veel
problemen had met het spanningsveld tussen enerzijds de
slogan ‘smal1 is beautiful’ en anderzijds het pleiten voor gro-
tere hogescholen in Vlaanderen. Na een grondige verkenning
van het veld is de spreker echter tot de conclusie gekomen
dat kleine hogescholen niet kwaliteitsbevorderend en tegelijk
duur zijn, en bovendien in het nadeel van de student spelen
omdat deze door de te grote versnippering van het studieaan-
bod gedwongen is zeer grote afstanden af te leggen om het
onderwijs van zijn keuze te vinden. De spreker is er dan ook
van overtuigd geraakt dat een schaalvergroting van het hoger
onderwijs niet negatief is, integendeel : door schaalvergro-
ting wordt zowel de kwaliteit van het onderwijs als het com-
fort van de student en de kostprijs van het hoger onderwijs
in gunstige zin beïnvloed. Bovendien is de spreker in de loop
van de maanden tot de conclusie gekomen dat veel scholen
het argument van ‘smal1 is beautiful’ enkel hanteren om niet
tot fusie gedwongen te worden.

Zoals enkele van de vorige sprekers ontkent de spreker
dat de hervormingsoperatie te snel zou gaan. Ook hij verwijst
naar de lange voorgeschiedenis van dit ontwerp van decreet.

Persoonlijk is de spreker van mening dat het principe van
de enveloppefinanciering het belangrijkste aspect van de her-
vormingsoperatie is. Hij is zich bewust van de gevaren die
aan het systeem kleven, maar niettemin is hij ervan overtuigd
dat enveloppefinanciering het enige financieringssysteem is
dat kostenbeheersend werkt. Zo zullen de hogescholen bij-
voorbeeld hun benoemingspolitiek moeten herzien ; terwijl
in het systeem van de derde betaler overtalligen ten koste
van de overheid vielen, zal de hogeschool deze kost in de
toekomst zelf moeten dragen.

Wat de grootte van het gebetonneerde budget voor hoger
onderwijs betreft, hier stelt de spreker zeer duidelijk dat zijn
partij niet verantwoordelijk is voor het ingeschreven bedrag
van 16,727 miljard frank. Volgens hem is dit bedrag alleszins
het absolute minimum-bedrag dat voor het hoger onderwijs
gereserveerd moet worden. Hij stelt bovendien dat dit bedrag
gerelativeerd moet worden omdat de praktijk uitwijst dat de
regering in het kader van programmawetten dergelijke decre-
taal vastgelegde bedragen steeds kan wijzigen. Zijn partij
sluit niet uit dat dit bedrag in de toekomst aangepast zal
moeten worden indien de studentenaantallen in het HOBU
plots forse wijzigingen zouden ondergaan. Het bedrag zal
alleszins binnen enkele jaren geëvalueerd moeten worden.

De fractie van de spreker is een overtuigd verdediger van
samenwerking en netoverschrijdende samenwerking in het
hoger onderwijs. Zijn fractie is er echter eveneens van over-
tuigd dat deze samenwerking en vooral de netoverschrijden-
de samenwerking enkel tot stand zullen komen indien ze
aangemoedigd worden door een systeem van progressieve
financiering van de hogescholen. Het lid is van mening dat
in een systeem van zuiver lineaire financiering netoverschrij-
dende samenwerking gedoemd is te mislukken. De spreker



[ 33 1 546 (1993-1994) - Nr. 14-A

verwijst tevens naar de hoorzitting met de heer E. Dewaele,
algemeen directeur van het OVSG, die duidelijk heeft gesteld
dat het OVSG minder geneigd zou zijn tot samenwerking
met andere netten indien het progressief element in het finan-
cieringsmechanisme afgezwakt zou worden.

Volgens de spreker biedt het concept van de VAH een
ideaal instrument om de netoverschrijdende samenwerking
op gang te brengen. Ingaande op de recente adviezen van
de Raad van State ter zake, is hij er wel voorstander van om
een aantal artikelen met betrekking tot deze VAH in te
schrijven in een voorstel van bijzonder decreet in plaats van
in het voorliggend ontwerp van gewoon decreet. De spreker
is er zich van bewust dat het op deze manier moeilijker zal
worden om de constructie van de VAH eventueel bij te
schaven, maar dit vormt volgens hem tevens een garantie
dat niet lichtzinnig met deze constructie omgesprongen zal
worden. Bovendien is hij van mening dat men in het belang
van de studenten de partijpolitieke tegenstellingen moet kun-
nen overbruggen indien er werkelijk aan de constructie van
de VAH gesleuteld zou moeten worden.

De spreker gaat er prat op dat de politieke benoemingen
geschrapt werden. Anderzijds is hij er zich van bewust dat
men politieke benoemingen nooit volledig zal kunnen uit-
schakelen. Hij klaagt tevens de hypocrisie aan van diegenen
binnen het OVSG en het provinciaal net die eventuele poli-
tieke benoemingen in nieuwe hogescholen aanklagen, terwijl
deze hogescholen momenteel per definitie beheerd worden
door politiek benoemden.

Inzake het personeelsstatuut is de spreker globaal geno-
men tevreden over de voorliggende bepalingen, maar toch
heeft hij bij bepaalde artikelen nog bedenkingen. Zo is hij
persoonlijk niet overtuigd van het nut van het doctoraat voor
het personeel van het HOLT, maar anderzijds is hij er zich
van bewust dat hierover binnen het HOLT zelf geen consen-
sus bestaat. Hij is evenmin tevreden met de voorbeeldfunctie
die aan het personeelsstatuut van de universiteiten wordt
gegeven. Zo wijst hij erop dat aan het universitair personeel
weinig of geen didactische kwaliteiten worden gesteld, terwijl
dit voor het HOBU volgens hem wel als noodzakelijke ver-
eiste gesteld mag worden.

De spreker maakt zich nog wel zorgen over de tijdelijken
die momenteel niet beantwoorden aan de nieuwe normen.
De kwaliteit van het onderwijs hangt immers in grote mate
af van het engagement van de leerkrachten, en dit engage-
ment zal bij personeelsleden met een onzeker statuut kleiner
zijn dan bij de vastbenoemden.

De spreker is er alleszins van overtuigd dat de nieuwe
hogescholen een belangrijke rol moeten toekennen aan de
inbreng van het personeel in het beheer van de hogescholen.
Dit teneinde de betrokkenheid van het personeel bij het
hogeschoolgebeuren en dus ook hun inzet te bevorderen. De
spreker hoopt dan ook dat men ook in het vrij onderwijs de
mogelijkheden door het ontwerp van decreet geboden zal
uitputten. Eenzelfde opmerking geldt voor wat de inspraak
van de studenten betreft. De spreker betreurt dan ook in de
hoorzitting met de inrichtende machten enige aarzeling ter
zake opgemerkt te hebben. Volgens hem is kwalitatief hoog-
staand onderwijs enkel mogelijk indien zowel personeel als
studenten zich nauw bij de werking van de school betrokken
voelen.

De spreker is zeer verheugd dat de voorliggende teksten
eindelijk voorzien in een decretale regeling van het systeem
van sociale voorzieningen voor alle HOBU-studenten. Hij
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beschouwt zichzelf als één van de grote pleitbezorgers en
ook realisators van de sociale verzieningen, gegeven waar hij
trots op is.

*
zijn

Een zevende spreker houdt zijn uiteenzetting nadat
fractie heeft geraadpleegd (cfr. supra, procedure).

hij

Volgens de spreker moet er, vooraleer de artikelsgewijze
bespreking aan te vatten, duidelijk bekeken worden vanuit
welke visie een schaalvergroting in het hoger onderwijs wordt
aangepakt. Van in de beginfase heeft zijn fractie deze hervor-
ming en de ideeën die daaromtrent bestonden getoetst aan
de beginselverklaring van zijn partij.

Tot de basisprincipes van deze beginselverklaring behoren
onder meer vrijwilligheid en verantwoordelijkheid, ontzuiling
en de centrale plaats die toegekend wordt aan het individu.
Toegepast op de HOBU-decreten dient men deze principes
respectievelijk terug te vinden in het financieringssysteem,
de netoverschrijdende samenwerking en de kwaliteitsvereiste
van het onderwijs die het individu weerbaar moet maken.

In tegenstelling tot wat sommigen poneren, is de vrij harde
houding van zijn partij in de voorbijgaande maanden er geen
geweest van persoonlijke aversie. Zijn partij is steeds bereid
geweest te praten, maar is hard wat de inhoud betreft.

De fractie vindt het belangrijk dat na al de gebeurtenissen
hoorzittingen werden gehouden tijdens dewelke  de verschil-
lende belangengroepen gehoord werden en waardoor het
parlement zijn eersterangsrol heeft kunnen spelen. Dit on-
danks de kritiek van de vakbonden die, in tegenstelling tot
de situatie bij het eerste ontwerp, nu de indruk hadden buiten
spel te zijn gezet.

De spreker is ervan overtuigd dat op basis van de hoorzit-
tingen een aantal vooroordelen werden weggenomen. Er
worden nu conclusies getrokken uit de hoorzittingen over
zaken die voordien anders werden ingeschat. Door het stellen
van tussenvragen en confrontaties van ideeën, kwamen de
zaken los en werd er meer inzicht verworven in de wijze
waarop sommige standpunten werden verwoord. De spreker
kondigt aan dat zijn partij als gevolg van deze hoorzittingen
een aantal van haar standpunten zal bijsturen.

De spreker is er tevens van overtuigd dat het voorbije
spanningsveld positief geweest is : het ontwerp is erdoor ver-
beterd, vele collega’s hebben grote verdienste in de aange-
brachte wijzigingen en iedereen heeft een beter inzicht gekre-
gen.

De partij van de spreker beseft dat ze in de huidige situatie
een belangrijke politieke rol kan spelen. Zij is bereid als
oppositiepartij haar politieke verantwoordelijkheid op te ne-
men nu de meerderheid voor de goedkeuring van bepaalde
onderdelen van de HOBU-hervorming een tweederde meer-
derheid nodig heeft. Voorwaarde is wel dat de fractie de
kans krijgt om alle documenten intern te verwerken en deze
te toetsen aan haar politiek ideeëngoed. De partij betreurt
de overvloed aan amendementen die een inzicht in het geheel
bemoeilijken.

Niettemin wil de partij van de spreker op de meest positie-
ve wijze meewerken zodat het ontwerp uiterlijk op 13 en 14
juni in de commissie wordt afgewerkt, en nog voor het reces
in plenaire zitting kan worden gestemd.

Naar de inhoud toe erkent de fractie dat het ontwerp
verbeterd is. Cruciale vraag blijft echter of deze verbeterin-
gen voldoende zijn om haar goedkeuring aan het ontwerp te
geven. In de huidige stand van zaken is dit duidelijk niet het
geval.
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Volgende elementen weerhouden de partij er thans van
haar houding te wijzigen :

- uit de hoorzittingen is gebleken dat er grote ondoor-
zichtigheid is met betrekking tot de financiering. De VLD
zal voorstellen uitwerken zodat de administratie simulaties
kan uitvoeren ;

- uit de hoorzittingen is nogmaals gebleken dat er geen
wetenschappelijk gefundeerde optimale schaalgrootte bestaat
voor een hogeschool. Hieruit leidt de partij af dat de regering
de progressieve financiering met een optimum-financiering
voor hogescholen met 3.500 studenten moet laten vallen. Het
opleggen van dergelijke norm is bovendien een vorm van
dirigisme, wat de partij vanuit haar basisideologie niet kan
aanvaarden. Gezien er geen optimale schaalgrootte bestaat,
moeten de scholen in alle vrijheid de voor hen optimale
schaalgrootte kunnen uitzoeken. Dit betekent tevens dat het
systeem van progressieve financiering verlaten moet worden .
voor een systeem van volledig lineaire financiering. De over-
gang van het huidige derde-betalerssysteem naar het systeem
van enveloppefinanciering betekent voor de hogescholen
reeds een voldoende impuls om op zoek te gaan naar fusie-
partners. De aanpassing van dit financieringssysteem is voor
de partij van de spreker een essentiële voorwaarde om haar
houding ten opzichte van het ontwerp te herzien ;

- naar de structuur toe is de partij van de spreker geen
voorstander van multisectoriële scholen en van een scheiding
tussen HOKT en HOLT. Ook naar Europese profilering toe
zijn het niet de grote aantallen die een school reputatie ge-
ven, maar wel de specifiteit, de typische kenmerken.

Als men een maximum financiering voorhoudt, zal het
veld eerder geneigd zijn in de richting van multisectorale
hogescholen te gaan. De partij van de spreker wenst dat het
veld zelf zou uitzoeken op welke wijze de grootschaligheid
het best georganiseerd wordt ;

- de partij van de spreker is een overtuigd aanhanger
van de ontzuilingsgedachte in het onderwijs, en dus van de
netoverschrijdende samenwerking. Vraag is echter hoe in het
onderwijs de ontzuiling kan gerealiseerd worden zonder
dwingend op te treden, en zonder het eigen pedagogisch
karakter van de hogescholen aan te tasten. Wat dit laatste
betreft, constateert de partij dat er een afstand bestaat tussen
wat de inrichtende machten poneren en wat de basis erover
denkt. Indien men vanuit de basis een eigen pedagogisch
project verkiest, dan heeft de partij hiertegen geen bezwaar.
De inrichtende macht mag netoverschrijdende samenwerking
echter niet tegenhouden omwille van machtsbehoud.

De partij van de spreker erkent dat met het concept
van de VAH een verdienstelijke poging is gedaan om net-
overschrijdende initiatieven een kans te geven. De partij
vreest echter dat de VAH een doodgeboren kind is omdat
de inrichtende machten nog niet rijp zijn voor een allesomvat-
tende netoverschrijdende samenwerking.

Teneinde de netoverschrijdende samenwerking een
reële kans op slagen te geven pleit de spreker voor het decre-
taal mogelijk maken van een tussenstap. Volgens dergelijke
tussenstap zouden de inrichtende machten geen afstand moe-
ten doen van de scholen, maar wel een samenwerkingsver-
band aangaan voor bepaalde onderdelen van de werking
zodat iedere school zijn eigenheid kan behouden. Dergelijke
tussenstap kan een aansporing zijn om de bestaande vooroor-
delen bij de inrichtende machten weg te werken. Als voor-
beeld geldt het initiatief dat door de directeuren van drie
Brusselse scholen werd opgezet.
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Daarnaast wil de partij van de spreker grotere garanties
voor de effectieve uitvoering van de netoverschrijding. Mo-
menteel ligt de beslissing tot netoverschrijdende samenwer-
king uitsluitend bij de inrichtende machten. Medezeggen-
schap is enkel voorzien voor de toekomstige structuren. De
partij van de spreker wenst dat de keuze kan gemaakt worden
in consensus met personeel en studenten. Op een opmerking
naar het waarom van deze ruime inspraakmogelijkheden,
antwoordt de spreker dat de hogescholen uitsluitend met
gemeenschapsgeld werken, en dit in tegenstelling tot de
privé-sector.

De tegemoetkoming aan deze fundamentele opmerkingen
worden door de fractie als voorwaarde gesteld om haar po-
litieke houding te wijzigen. Zoals het ontwerp thans voorligt
is het voor haar onaanvaardbaar.

Andere opmerkingen gelden bijvoorbeeld de kwaliteit van
het HOBU. In dit opzicht gaat het ontwerp voor de fractie
niet ver genoeg. Zij stelt voor toe te voegen dat de opleidin-
gen getoetst worden aan de maatschappelijke relevantie. Nu
moet decretaal vastgelegd worden dat deze toetsing in een
tweede fase zal gebeuren, zodat scholen gedwongen worden
opleidingen in vraag te stellen.

Inzake medezeggenschap moet het monopolie van de vak-
bonden doorbroken worden, met name door de organisatie
van rechtstreekse verkiezingen in die organen die naar het
overleg moeten leiden.

Andere opmerkingen zullen bij de artikelsgewijze bespre-
king uitgediept worden.

De partij van de spreker steunt de minister met zijn voor-
stel om de uitgaven te beheersen via de enveloppefinancie-
ring. Zij is wel van mening dat dit systeem van enveloppefi-
nanciering ook moet ingevoerd worden voor het universitair
onderwijs.

De minister repliceert dat het universitair onderwijs reeds
een systeem van enveloppefinanciering kent, namelijk de
toekenning van een budget per student. In tegenstelling tot
het systeem voor het HOBU is het echter geen gesloten
systeem, en nemen de middelen gedeeltelijk toe indien de
studentenpopulatie stijgt.

De spreker vraagt hoe de minister dan verklaart dat het
totale budget voor de universiteiten ook na het universitair
decreet van 12 juni 1991 nog is blijven stijgen. De minister
antwoordt dat deze stijging, gecorrigeerd voor de index, gro-
tendeels te wijten is aan de stijging van de uitgaven voor de
post-opleidingen. Teneinde deze stijging af te remmen be-
reidt de minister momenteel een ontwerp van decreet voor
dat het budget voor de post-opleidingen van de universiteiten
betonneert, en dit naar het voorbeeld van het HOBU. Op
die manier zal de stijging van het budget voor de universitei-
ten gevoelig afgeremd worden.

De spreker wenst een meer uitvoerige nota over de ver-
schillen tussen het voorgestelde financieringssysteem voor
het HOBU en het systeem voor de universiteiten.

Tenslotte is de spreker van mening dat het hoger onderwijs
momenteel het meeste nood heeft aan schaalvergroting. In
het secundair onderwijs zullen de problemen nog moeilijker
zijn, omwille van de zeer specifieke eisen. De principes naar
financiering toe kunnen volgens hem echter ook gelden voor
het secundair onderwijs.

De spreker kondigt nog aan dat de amendementen die zijn
partij zal indienen zullen aansluiten bij de naar voor gebrach-
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te principes, namelijk ruime autonomie, financiële verant-
woordelijkheid, deregulering en netoverschrijding.

- Een spreker van dezelfde fractie voegt er nog de vol-
gende bedenkingen aan toe.

Volgens hem verdienen belangrijke decreten als het voor-
liggend decreet een meer eerbiedwaardige behandeling dan
momenteel het geval is, en hiermee bedoelt de spreker het
late vergaderuur van de Commissie.

Vervolgens erkent de spreker dat er fundamentele wijzigin-
gen ten goede aan het oorspronkelijk ontwerp van decreet
zijn aangebracht, maar anderzijds heeft hij er moeite mee
het ontwerp in zijn geheel te vatten, en dit heeft alles te
maken met de overvloed aan amendementen. De spreker
vraagt zich af of de overige leden van de Commissie de
draagwijdte van het ontwerp wél volledig vatten.

Inhoudelijk is de spreker ervan overtuigd dat de discussie
over het al dan niet streven naar multisectoriële hogescholen
niet uitgeput is. En alhoewel het ontwerp van decreet be-
weert de volledige vrijheid aan de scholen te laten, is dit in
praktijk niet het geval omdat het financieringsmechanisme
de scholen in de richting van multisectoriële scholen duwt.
Dit gegeven, gekoppeld aan het feit dat de overheid bepaalt
welke opleidingen de verschillende hogescholen mogen aan-
bieden, leidt bij het lid tot de bedenking dat de scholen met
dit decreet wel degelijk in hun vrijheid beperkt worden, en
hiertegen zal hij zich principieel blijven verzetten.

De spreker is van mening dat het HOKT en het HOLT,
in tegenstelling tot wat voorzien wordt in de voorliggende
teksten, duidelijk gescheiden moeten worden. Volgens hem
zijn universitaire en HOLT- en HOKT-opleidingen drie dui-
delijk gescheiden vormen van onderwijs, en dit moet ook in
de decreten vertaald worden. In de huidige teksten gaat men
er daarentegen van uit dat HOLT en HOKT in de toekomst
zullen samensmelten, en dit is volgens de spreker een fout
uitgangspunt.

Tenslotte heeft de spreker nog vier concrete dossiers die
hij aan de minister wil voorleggen, en waarvan hij zich af-
vraagt of ze representatief zijn voor gans het veld.

1) Een eerste dossier betreft het Henry Van de Velde-in-
stituut voor Architectuurwetenschappen en Produktontwik-
keling te Antwerpen.

Zich baserend op de ontwerp-decreten, heeft dit instituut
twee mogelijke scenario’s berekend : indien het instituut,
met 1.024 studenten, een aparte hogeschool vormt, verliest
het een pad aan subsidies wat op zijn beurt leidt tot de
inlevering van maar liefst 18 voltijdse ambten. Het gevolg
zou zijn dat 1 docent tegenover 50 studenten komt te staan
in plaats van tegenover 25 vandaag. Hier is de cruciale vraag
of het instituut er op die manier in kan slagen de kwaliteit
van het geboden onderwijs te behouden.

Indien het instituut deel zou gaan uitmaken van een hoge-
school met 3.500 studenten, worden nog altijd 15,5  voltijdse
ambten ingeleverd. Trouwens, de schaalvergroting blijkt
voor het HOLT niets op te lossen, gezien de inlevering in
gans Vlaanderen circa 20 % zal bedragen.

De spreker wijst erop dat deze berekeningen begin mei
aan de overheid werden overgemaakt. Sindsdien behield de-
ze mysterieus het stilzwijgen. Waarom ?

Het lijkt de spreker in ieder geval volkomen onlogisch dat
hier een decreet goedgekeurd zou worden waarvan de finan-
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ciële implicaties
gekend zijn.

door de leden van deze Raad niet volledig

Hierbij verzoekt de spreker de minister, naast alle noodza-
kelijke correcties welke aan het decreet nog dienen aange-
bracht te worden, voornamelijk het financieringsaspect gron-
dig te herbekijken.

De spreker vraagt de minister tevens oog te hebben voor
het feit dat, wil Vlaanderen het HOLT uitbouwen tot een
onderwijs van academisch niveau, daartoe de nodige midde-
len en personeelsleden moeten voorzien worden.

Tenslotte vraagt de spreker de concrete stand van zaken
in het dossier van het Henry Van de Velde-instituut.

2) Een tweede dossier betreft dit van de Schola Para-Me-
dicorum  te Antwerpen, een hogeschool van het korte type.

In deze hogeschool dreigt de afdeling rechtspraktijk te
verdwijnen, niettegenstaande deze studierichting onmisbare
krachten opleidt voor de kantoren van rechtspractici. Boven-
dien wordt in brede kringen bevestigd dat deze graduaatsop-
leiding als studierichting volledig tegemoet komt aan de be-
staande realiteit binnen de financiële wereld. De tewerkstel-
lingsgraad, onmiddellijk na het beëindigen van deze situatie,
ligt trouwens opmerkelijk hoog.

De toetreding van dit instituut tot een officiële hogeschool
wordt niet opportuun bevonden, gezien het ingrijpende ge-
volg, met name het verdwijnen van de afdeling rechtsprak-
tijk.

Bovendien, en dit vindt de spreker persoonlijk nog het
meest ergste, zou deze instelling meteen moeten afstappen
van haar 38 jaar lange pluralistische eigenheid, en dit kan
volgens hem toch niet de bedoeling zijn.

Daarom vraagt de spreker de minister met aandrang de
mogelijke schrapping te willen herzien.

3) Een derde concreet geval betreft het vermaarde Hoger
Instituut voor Vertalers en Tolken (HIVT). Deze instelling
van het gemeenschapsonderwijs behoeft eerder een verre-
gaande integratie met de Universiteit Antwerpen. Iedereen
die begaan is met de kwaliteit van het onderwijs te Antwer-
pen, beseft dat het opnemen van dit instituut in de HOBU-
schaalvergrotingsplannen, en dus een koppeling aan het
HOKT, uit den boze is.

De situatie kan eenvoudig rechtgetrokken worden, name-
lijk door het bijzonder decreet te wijzigen en de Centrale
Raad van de ARGO  tevens bevoegd te verklaren tot over-
dracht van HOLT-hogescholen van het gemeenschapsonder-
wijs naar bestaande universiteiten, waarmee deze hogescho-
len decretaal verbonden zijn. De spreker vraagt of de minis-
ter daartoe bereid is.

4) Tot slot vraagt de spreker in het licht van het decreet
zoals het thans in zijn gewijzigde vorm voor ligt, de visie en
de toekomstplannen van de minister inzake het dossier van
de normaalschool te Lier.

Om zijn tussenkomst te besluiten vraagt de spreker nog
even aandacht voor bepaalde gevolgen welke kunnen optre-
den bij de effectieve uitvoering van een aantal fusie-operaties
van hogescholen. Het betreft een aspect dat bij de bespreking
van het HOBU-decreet misschien als minder voor de hand
liggend wordt beschouwd, maar als Voorzitter van de Com-
missie Openbare Werken en Vervoer ziet de spreker zich
genoodzaakt even de schijnwerpers te richten op de mobili-
teitsproblematiek.
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Het hervormingsvoorstel van de Vlaamse regering lijkt
hem té eng gericht op doelstellingen zoals een kosten-effec-
tieve aanwending van de middelen op korte termijn. Het
uiteindelijke HOBU-decreet mag dan hopelijk ten goede ko-
men aan de kwaliteit van het HOBU-onderwijs in brede zin,
toch wenst hij de horizon te verruimen en de denkpistes over
de beheersautonomie en de financiële implicaties even te
verlaten.

Het in het decreet gehanteerde begrip ‘dynamisch aanpas-
singsvermogen’ komt in het kader van de gevolgen op het
vlak van de mobiliteit in een gans ander daglicht te staan.
Het valt immers ten zeerste te betwijfelen of de fusies van
welbepaalde hogescholen, waarbij de hogeschool in de ene
stad opgeslorpt wordt in de hogeschool van een andere stad,
een stap in de goede richting is om de mateloze mobiliteits-
honger enigszins te milderen en in betere banen te leiden.

De spreker vraag of de minister rekening heeft gehouden
met de consequenties van zijn decreet op dit terrein. Volgens
hem kan men zich best inbeelden welke effecten zullen optre-
den wanneer honderden studenten verplicht zullen zijn hun
stad te verlaten om zich naar hun hogeschool in een andere
stad te begeven, daar waar de congestieproblemen vandaag
al vaak niet meer het hoofd kunnen geboden worden. Kan
de minister de commissie mededelen welke de effecten zullen
zijn wanneer het leerlingenvervoer zich ook nog eens gaat
concentreren in steden als Antwerpen en Gent ?

Volgens de spreker werd dit aspect van de zaak tot nu toe
onvoldoende in acht genomen. Nochtans is hij de mening
toegedaan dat het hier om een maatschappelijk relevant en
essentieel punt gaat in het geheel van het dossier. Hij achtte
het dan ook noodzakelijk deze problematiek minstens even
onder de aandacht te brengen.

Een negende spreker wenst namens zijn groep enkel te
vernemen of de gemaakte afspraken met betrekking tot het
personeelsstatuut in het HOBU-decreet zullen worden nage-
leefd.

Hij bevestigt dat hij samen met een tweede collega bereid
blijft de Vlaamse regering te steunen in haar zoektocht naar
een tweederde meerderheid indien de grootste oppositiepar-
tij zich tegen de voorliggende teksten blijft verzetten.

C. Antwoord en
woord van de leden

replieken van de minister, met weder-

1. Enkele
minister

algemene aanvullende beschouwingen van de

De minister stelt in de eerste plaats dat hij verheugd is dat
de meeste partijen zich in de voorliggende teksten kunnen
terugvinden. Ook hij is er zich van bewust dat de voorliggen-
de teksten niet perfect zijn, en dat zij niet automatisch de
beoogde kwaliteitsverhoging zullen genereren. Dit is echter
nooit mogelijk : de mogelijkheden die het decreet biedt zul-
len door het veld waargemaakt moeten worden. Dit neemt
niet weg dat het decreet in de nabije toekomst ten gronde
geëvalueerd moet worden en het desgevallend bijgestuurd
moet worden.

De minister is tevens verheugd over de objectieve toon
waarmee de belangrijkste oppositiepartij de voorliggende
teksten wenst te benaderen. De minister is er zich van bewust
dat voor bepaalde onderdelen van het ontwerp van decreet
verschillende valabele alternatieven uitgestippeld kunnen
worden. De voorliggende tekst is zeker niet alleen-zaligma-
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kend, ook al omdat de teksten de neerslag zijn van een
theoretische inschatting van een veld dat in de loop der jaren
in de meest diverse richtingen vertakt is.

De minister is er zich tevens van bewust dat door de ver-
eiste tweederde meerderheid voor bepaalde onderdelen van
de hervorming, het probleem van de politieke verantwoorde-
lijkheid zich voor de oppositiepartijen zich scherper stelt dan
in andere dossiers. Hij wenst de oppositie dan ook de kans
te geven haar standpunt goed te overwegen, en hoopt dat
men alsnog tot een modus vivendi zal kunnen komen. De
minister geeft de oppositie wel de bedenking mee dat elke
herstructurering van het hoger onderwijs bepaalde pijnpun-
ten zal vertonen, van welke *meerderheid ze ook komt. In
tegenstelling tot de jaren 1970 kunnen problemen vandaag
de dag niet meer opgelost worden door er meer middelen
voor uit te trekken, integendeel. In de jaren 1990 zal elke
regering, van welke samenstelling ook, gebonden zijn door
budgettaire beperkingen.

Zoals de woordvoerder van de grootste oppositiepartij is
ook de minister van mening dat de discussie met het veld
verrijkend is geweest en dat ook de discussies tussen de
verschillende fracties uiteindelijk tot een verbetering van de
teksten hebben geleid.

Tenslotte richt de minister een woord van dank aan de
administratie die zich gedurende meer dan 2 jaar over dit
dossier heeft gebogen.

Ingaande op de verschillende aangehaalde punten ant-
woordt hij het volgende.

2. Het financieringssysteem

a) Het progressief financieringssysteem en de optimale
schaalgrootte van een hogeschool

Ingaande op de fundamentele bemerking van de grootste
oppositiepartij dat de in het decreet weerhouden optimale
schaalgrootte van 3.500 studenten niet wetenschappelijk ge-
fundeerd is, en dat de regering hieruit de conclusie moet
trekken dat het progressief financieringsstelstel verlaten moet
worden voor een puur lineair stelsel, antwoordt de minister
dat hij erkent dat de ideale schaalgrootte van een hogeschool
niet bestaat, maar dat een school alleszins groot genoeg moet
zijn om de enveloppefinanciering te kunnen dragen. De mi-
nister stelt zeer formeel dat de leefbaarheid van een kleine
hogeschool - bijvoorbeeld 600 studenten - in een systeem
van enveloppefinanciering niet gegarandeerd kan worden
omdat dergelijke school niet in staat is schokken in het stu-
dentenaanbod op te vangen.

Wat het getal van 3.500 betreft, hier ontkent de minister
dat hij dit getal oplegt. Het getal 3.500 wordt wel extra
aantrekkelijk gemaakt omdat het de scholen recht geeft op
de optimum-financiering, maar dit betekent niet dat kleinere
instellingen niet leefbaar zouden zijn. Instellingen met 2.000
studenten krijgen immers reeds 94,8  % van het optimum
bedrag. Bovendien kunnen de financieringsbehoeften van de
scholen ook niet los gezien worden van het aanbod aan op-
leidingen.

De woordvoerder van de betrokken fractie kan zich hier-
mee niet akkoord verklaren. Het argument van de minister,
namelijk dat scholen pas gemotiveerd zullen zijn om samen
te werken indien men een progressief financieringsstelstel
met optimum-financiering vanaf 3.500 studenten invoert, is



141 1 546 (1993-1994) - Nr. 14-A

in zijn visie een uiting van dirigisme waarmee zijn partij niet
akkoord kan gaan. Volgens zijn fractie geeft de overgang
van het huidige systeem van derde-betaler naar enveloppefi-
nanciering reeds genoeg waarborgen dat scholen inderdaad
zullen gaan samenwerken omdat in dergelijk systeem van
enveloppefinanciering enkel grotere eenheden leefbaar zijn.
Het verschil met de opvatting van de minister ligt echter hier
dat scholen de vrijheid behouden om zélf de ideale schaal-
grootte van hun instelling in te schatten, zonder dat ze hier-
voor financieel gestraft of beloond worden.

De minister repliceert dat in een systeem van onmiddellijke
lineaire financiering een groot aantal scholen zal verdwijnen
omdat de meeste scholen de plotse overgang van relatieve
overfinanciering - al diegenen, voornamelijk kleine scholen,
die nu meer inkomsten hebben dan het gemiddelde per stu-
dent voorzien in het nieuwe systeem - naar de enveloppe-
financiering niet aankunnen. Dit in tegenstelling tot het in
het decreet voorgestelde systeem waarbij er in de eerste
plaats in een ruime overgangsfaze is voorzien en waarbij het
streven naar het optimum van 3.500 de scholen zal stimuleren
tot het aangaan van fusies waardoor hun draagkracht in een
systeem van enveloppefinanciering zal vergroten. Het sys-
teem van de spreker zal een onvermoed groot aantal overtal-
ligen tot gevolg hebben, in het systeem van de minister zullen
deze in het kader van de meerjarenplanning opgevangen
worden.

De minister ontkent tevens dat bij een systeem van pro-
gressieve financiering de vrijheid van de scholen wordt aan-
getast. Hij stelt wel dat met een systeem van progressieve
financiering de scholen méér gestimuleerd worden om samen
te werken dan in een systeem van zuiver lineaire financiering.

Volgens de spreker betekent ‘stimuleren’ in een systeem
van progressieve financiering in feite ‘dirigeren’ en hij her-
haalt dat zijn partij hiermee niet kan instemmen.

De minister voegt er nog aan toe dat de betwisting met
de spreker slechts betrekking heeft op 20 % van het budget
vermits 80 % forfaitair wordt uitgekeerd op basis van de
onderwijsbelastingseenheden.

Hierop vraagt de spreker waarom de minister het er dan
zo moeilijk mee heeft om ook deze laatste 20 % op basis
van een lineair bedrag per student uit te betalen, temeer
daar het streven naar een niet-wetenschappelijk vastgesteld
optimum van 3.500 de scholen ten zeerste zal beperken in
de keuze van de samenwerkingsverbanden die ze wensen aan
te gaan.

Indien de woordvoerder van de betrokken fractie hier
werkelijk een breekpunt van wenst te maken, is hij eventueel
bereid het systeem van lineaire financiering in overweging
te nemen. Dit systeem heeft zijn nadelen (cf. supra), maar
ook zijn voordelen, onder meer de grotere doorzichtigheid
en het feit dat men met dit systeem dichter aansluit bij de
letter van de Grondwet. Anderzijds blijft de minister ervan
overtuigd dat het systeem van progressieve financiering meer
aanzet tot schaalvergroting en er ook het psychologisch kli-
maat voor schept.

b) De gebetonneerde financieringsenveloppe

Een lid herhaalt een stelling uit haar algemene toelichting,
namelijk dat het werken met een gebetonneerd budget voor
het hoger onderwijs als voorbeeldfunctie voor de andere on-
derwijsniveaus moet dienen. Volgens haar mag het hoger
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onderwijs niet de indruk krijgen dat enkel dit onderwijsni-
veau geviseerd wordt.

De minister sluit zich hierbij aan en hij verklaart tevens
verheugd te zijn over het feit dat alle partijen zich achter het
principe van de enveloppefinanciering kunnen scharen.

c) De puntengewichten in het financieringssysteem

De commissievoorzitter vraagt of de woordvoerder van de
belangrijkste oppositiepartij zich akkoord kan verklaren met
het idee van het puntengewicht per opleiding.

De spreker antwoordt dat hij met dit principe geen proble-
men heeft maar dat hij de concrete getallen nog wenst te
bekijken.

3. Het samengaan van HOLT en HOKT

Ingaande op de kritiek van bepaalde leden die het samen-
gaan van HOLT en HOKT in multisectorale hogescholen
niet aangewezen achten, stelt de minister dat het decreet dit
samengaan van HOLT en HOKT niet oplegt. De minister
gelooft ook niet dat HOLT en HOKT op termijn zullen
versmelten zoals geïnsinueerd door een bepaalde spreker.
Volgens de minister hebben HOKT en HOLT duidelijk een
eigen missie en hieraan zal het voorliggend decreet niets
wijzigen.

Of het onderwijs mono- of multisectoraal wordt, laat het
decreet eveneens open. Deze bepalingen in het decreet staan
los van het financieringssysteem en de bedenkingen van de
leden worden dus niet volledig opgelost bij een eventuele
amendering in de richting van een zuiver lineair financierings-
systeem. Anderzijds dient wel toegegeven dat een systeem
van progressieve financiering de scholen meer aanzet tot de
vorming van multisectorale gehelen.

De minister herhaalt dat hij veel moeite heeft met de
hautaine houding die bepaalde vertegenwoordigers van het
HOLT de voorbije maanden hebben aangenomen tegenover
het HOKT. Reeds vandaag bieden een groot aantal hoge-
scholen én HOLT én HOKT aan zonder dat dit resulteert
in kwaliteitsverlies.

Hierop stelt een lid dat hij vreest voor de overlevingskan-
sen van het HOKT in een systeem van enveloppefinancie-
ring. De verdeling van deze enveloppe over de verschillende
departementen van de hogeschool gebeurt immers door de
raad van bestuur van de hogeschool, en de spreker vreest
dat deze raden van bestuur de neiging zullen hebben om
departementen waarin opleidingen van het lange type over-
wegen te bevoordelen.

De minister verwerpt deze redenering. Toegepast op de
- analoge - situatie aan de universiteiten, zou dit immers
betekenen dat de universiteiten al hun middelen toekennen
aan de dichtstbevolkte faculteiten zoals geneeskunde, terwijl
voor dun bevolkte faculteiten als kunstgeschiedenis geen of
weinig middelen gereserveerd zouden worden. Net zomin als
de raden van bestuur van de universiteiten dergelijke redene-
ring volgen, zullen de raden van bestuur van de nieuwe
hogescholen zich hierdoor laten verleiden. Zoals de univer-
siteiten zullen de hogescholen een zo eerlijk mogelijke verde-
ling van de middelen over gans het veld trachten na te stre-
ven.

De spreker repliceert dat de universiteiten geen enveloppe-
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financiering kennen en dat de toestand dus niet vergeleken
kan worden.

De minister verduidelijkt dat de universiteiten wel degelijk
via het systeem van enveloppefinanciering betoelaagd wor-
den ; het enige verschil met de hogescholen is dat de univer-
siteiten een systeem van open financiering kennen, dat wil
zeggen dat de enveloppe mee evolueert met het aantal stu-
denten, terwijl voor de hogescholen een systeem van gesloten
enveloppe op het niveau van 1994 wordt voorgesteld (mits
indexatie). Dit verschil heeft echter geen invloed op de ver-
deling van de enveloppe door de raad van bestuur.

De minister besluit dat iedereen, dus ook de raad van
bestuur van een hogeschool, beleidsfouten kan maken, maar
er à priori van uitgaan dat deze raden van bestuur een zeer
kortzichtige financieringspolitiek zouden gaan voeren, bete-
kent het failliet van de deregulerings- en hiermee samengaan-
de idee van eigen verantwoordelijkheid, en hieraan wenst de
minister niet toe te geven.

Aanknopend bij een bedenking van 1 van de sprekers,
namelijk dat het decreet de vrijheid inzake onderwijsbe-
voegdheden van zowel HOKT als HOLT wil bevriezen, ant-
woordt de minister dat dit inderdaad het geval is en dat dit
hem ook, gegeven het huidige aanbod, verantwoord lijkt.

4. De netoverschrijdende samenwerking en de constructie
van de Vlaamse autonome hogeschool

Ingaande op de kritiek van de belangrijkste oppositiepartij
dat de constructie van de VAH in praktijk niet zal kunnen
functioneren omdat bij de meerderheid van de inrichtende
machten de geesten niet rijp zijn om het eigen pedagogisch
project op te geven, erkent de minister dat dit gevaar niet
denkbeeldig is. Er bestaat inderdaad een sociologische kloof
tussen wat de studenten vragen en wat de inrichtende mach-
ten wensen. En de minister voegt er nog aan toe dat de
voorstanders van het behoud van de eigenheid momenteel
nog steeds de Raad van State aan hun kant hebben.

De minister kan zich ook terugvinden in de gedachtengang
van deze partij, namelijk dat indien de VAH momenteel te
hoog gegrepen zou zijn, men in een tussenstap moet voorzien
om het proces van netoverschrijding te stimuleren. Vraag is
echter hoe men dit kan realiseren. De minister heeft er geen
principieel bezwaar tegen dat expliciet in het decreet inge-
schreven zou worden dat scholen het recht hebben om voor
bepaalde aspecten van hun werking samenwerkingsverban-
den aan te gaan. De situatie is echter minder eenvoudig
wanneer de ARGO  hierbij betrokken zou worden. In dit
geval is, conform de recente adviezen van de Raad van State,
een tweederde meerderheid nodig. Indien dergelijk samen-
werkingsverband met de ARGO  als betrokken partij niet
bevestigd zou worden door een bijzonder decreet, is het risico
reëel dat het samenwerkingsverband nietig verklaard zou
worden door het Arbitragehof. De minister wenst dergelijke
samenwerkingsverbanden met de ARGO  uitdrukkelijk niet
uit te sluiten, maar dergelijk samenwerkingsverband zal tel-
kens bekrachtigd moeten worden door een bijzonder - met
tweederde meerderheid goedgekeurd - decreet. Op deze
manier is het bijvoorbeeld denkbaar dat er in Brussel een
initiatief met samenwerking van de ARGO  en de Vlaamse
Gemeenschapscommissie opgezet zou worden.

Is de minister het principe van samenwerkingsverbanden
dus niet negatief gezind, toch blijft hij erbij dat er inhoudelijk
weinig verschil bestaat met de mogelijkheden geboden door
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de VAH. In de structuur van de VAH, en meer bepaald in
de departementale opbouw ervan, is immers voorzien dat
losse gehelen kunnen functioneren in een globaal organisato-
risch geheel. In die zin zou men kunnen stellen dat de woord-
voerder van de vragende fractie redeneert op basis van een
‘oud niveau’, namelijk de hogeschool, terwijl de minister
deze samenwerkingsverbanden een plaats wil geven binnen
de structuur van de VAH.

De minister is er trouwens niet van overtuigd dat er vanuit
het veld een massale belangstelling voor dergelijke samen-
werkingsverbanden zou bestaan. Bovendien hebben voor-
beelden van dergelijke samenwerkingsverbanden in het re-
cente verleden volgens hem weinig concrete en tastbare resul-
taten opgeleverd.

Een ander lid is van mening dat de minister hierin gelijk
zou kunnen hebben, en hij verwijst ter zake naar de hoorzit-
ting met Groep-T uit Leuven. Groep-T beroept zich graag
op zijn netoverschrijdend karakter, maar volgens de spreker
was de vertegenwoordiger van deze hogeschool niet echt
geneigd om hier diep op in te gaan.

De spreker die pleit voor deze samenwerkingsverbanden
is het hier totaal niet mee eens, en hij vraagt een extra
hoorzitting met enkele betrokkenen van een Brussels experi-
ment om de verklaringen van de minister te ontkrachten. De
Commissie gaat hier niet op in.

Wat de vraag naar meer betrokkenheid van personeel en
studenten bij de fusie-operaties betreft, verwijst de minister
naar de recente adviezen van de Raad van State die zeer
duidelijk stellen dat voor wat het gemeenschapsonderwijs
betreft enkel de Centrale Raad van de ARGO  bevoegd is
om dergelijke beslissingen te treffen. Dit neemt niet weg dat
de centrale raad het veld kan raadplegen. Voor het vrij en
het officieel gesubsidieerd onderwijs werd de bestaande be-
trokkenheidsregel zoals geregeld in het participatiedecreet
van 23 oktober 1991 nog verfijnd. Verder dan deze bepalin-
gen kan men hier echter niet gaan.

De minister is ook gevoelig voor het argument van een
bepaalde spreker, namelijk dat in een systeem van volledige
vrijheid bepaalde hogescholen geen fusiepartner zullen vin-
den en dus alleen achter zullen blijven. De minister vertrouwt
erop dat de koepels ervoor zullen zorgen dat geen hogescho-
len verweesd achter zullen blijven. Hij heeft deze garantie
reeds gekregen van de gemeenten, de provincies en de AR-
GO en hij vertrouwt erop dat ook het VSKO zijn invloed
zal aanwenden om de inrichtende machten van het katholiek
net in deze richting te bewegen.

Ingaande op de concrete vraag van een lid of de minister
gewonnen is voor de denkpiste van 1 netoverschrijdende
Brusselse of zelfs Vlaamse hogeschool, antwoordt de minister
dat hij persoonlijk eerder gewonnen is voor het model van
de Verenigde Staten waar kunsthogescholen geen geïsoleerde
scholen zijn maar een volwaardig deel van de universiteiten
vormen. Hierop verderbouwend zou de minister de kunstho-
gescholen het liefst ingebouwd zien in de gewone hogescho-
len. Volgens hem zou dit visieverrijkend zijn voor alle betrok-
ken studenten.

Krachtens het voorliggend ontwerp van decreet is de door
de spreker geciteerde denkpiste theoretisch haalbaar, en de
minister is hier voorstander van, maar hij vreest dat het veld,
met uitzondering van enkele directeurs, hiervoor niet rijp is.
In dergelijke netoverschrijdende hogeschool zouden de ver-
schillende vestigingen zich kunnen toespitsten op hun eigen
specialiteit, wat ongetwijfeld het niveau van het geheel ten
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goede zou komen. Bijkomende voorwaarde voor optimaal
succes is wel dat de instroom beperkt zou worden, omdat
momenteel te veel mensen en middelen besteed worden aan
niet of te weinig-getalenteerde kunstenaars-in-spe.

Tenslotte heeft de minister nog een bedenking bij de op-
merking van de Raad van State in zijn recent advies waarbij
de Raad van State stelt dat de VAH ‘neutraal’ onderwijs
moet verstrekken in de zin van artikel 24 van de Grondwet.

Oorspronkelijk werd het begrip ‘neutraliteit’ gedefinieerd
in de schoolpactwetgeving : een neutraliteit die zich in eerste
instantie manifesteerde in de aard van de diploma’s van de
leden van het onderwijzend personeel. De schoolpactwetge-
ving was evenwel niet van toepassing op de universiteiten.

In 1988 werd het neutraliteitsbegrip opgenomen in de
Grondwet (huidig artikel 24).

Tenslotte benadrukt de minister dat het begrip neutraliteit
zoals bedoeld in artikel 24 van de Grondwet sinds 1830 geë-
volueerd is van een passieve neutraliteit - afwezigheid van
een overtuiging - naar een actieve neutraliteit die de aanwe-
zigheid van diverse overtuigingen impliceert (d.i. pluralis-
me).

Het neutraal onderwijs dat in de VAH moet worden ver-
strekt wordt als dusdanig vertaald in pluralistisch onderwijs
voor zover in de VAH ook gewezen hogescholen van het
gewezen gemeenschapsonderwijs instappen.

Verschillende leden kunnen zich aansluiten bij deze stelling
van de minister. Een lid stelt dat zijn partij steeds voorstander
is geweest van pluralistisch onderwijs, zeker in de hogescho-
len, en hij kan zich volmondig aansluiten bij de door de
minister gehanteerde definitie van ‘positieve neutraliteit’. De
werkelijke toepassing van dit begrip zou een verrijking voor
de Vlaamse cultuur betekenen.

De minister is verheugd over de positieve reacties op het
begrip ‘positieve neutraliteit’. Volgens hem zou dergelijke
positieve benadering tien jaar geleden nog ondenkbaar ge-
weest zijn.

5. Overige aspecten

a) Zending van de hogescholen

De minister is het volledig eens met die leden die gesteld
hebben dat de belangrijkste zending van de hogescholen het
verstrekken van onderwijs moet blijven. Dit in tegenstelling
tot de universiteiten, waar onderwijs en wetenschappelijk
onderzoek op hetzelfde niveau staan.

Dit neemt niet weg dat het toegepast wetenschappelijk
onderzoek aan de hogescholen zijn rol moet kunnen spelen.
Hij kondigt dan ook aan dat indien voorliggend ontwerp van
decreet goedgekeurd zou worden, een uitbreiding van het
decreet betreffende de wetenschappelijke dienstverlening
door de universiteiten en betreffende de relaties van de uni-
versiteiten met andere rechtspersonen van 23 februari 1994
naar de hogescholen zich opdringt.

De combinatie van onderwijs en toegepast wetenschappe-
lijk onderzoek vereist wel een meer dan volledige inzet van
het personeel. Indien de hogeschool er in slaagt ter zake een
consensus met haar personeel te bereiken, heeft dit gunstige
gevolgen voor gans de school. De minister verwijst in dit
verband naar EHSAL dat een brede waaier aan nevenactivi-
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teiten inzake fiscaliteit heeft ontwikkeld, met alle gunstige
gevolgen vandien.

De minister is er zich van bewust dat de mogelijkheden
voor contacten met de industrie voor de hogescholen uit de
zachte sector beperkter zijn, maar hij is tevens van mening
dat deze sector zich ter zake ook steeds vrij terughoudend
heeft opgesteld.

De minister wijst tenslotte op de belangrijke voordelen
inzake de organisatie van stages voor studenten en het op-
doen van praktijkervaring door leerkrachten die verbonden
zijn aan een intensieve samenwerking tussen industrie en
hogescholen. Uit de praktijkervaring van de hogeschool van
Groningen blijkt dergelijke wisselwerking zowel voor de
school als voor de betrokken bedrijven zeer vruchtbaar te
zijn. Ingaande op de vraag van een lid of dergelijke intense
samenwerking geen afvloeiing van goede leerkrachten naar
de bedrijven tot gevolg heeft, antwoordt de minister dat dit
voor de hogeschool van Groningen slechts uitzonderlijk het
geval blijkt te zijn.

De minister besluit dat de uitbouw van samenwerkingsver-
banden met de industrie pas zinvol is en kans op slagen heeft
indien de hogescholen groot genoeg zijn.

b) Centralistische tendenzen  in het decreet ?

Ingaande op de verwijten van een lid dat de voorliggende
teksten op bepaalde punten te betuttelend zouden zijn ant-
woordt de minister het volgende. Inzake de benoemingen in
de kunsthogescholen is de minister van mening dat uit de
praktijk is gebleken dat een aantal artistieke scholen ter zake
geen correcte criteria hanteren. De minister gaat ermee ak-
koord dat de commissie van experten  niet noodzakelijker
door de regering moet worden samengesteld. Hij staat open
voor andere suggesties, voor zover de kunsthogescholen geen
betrokken partij zijn.

Met betrekking tot de aanstelling van regeringscommissa-
rissen is de minister van mening dat het systeem voor de
hogescholen niet centralistisch is en zelfs minder dirigistisch
is dan voor de universiteiten. De minister is trouwens van
mening dat de regering het recht heeft toe te zien op de
rechtmatige besteding van de financiële middelen die ze ver-
strekt.

Wat het hanteren van een maximum percentage van de
totale financiële enveloppe voor personeelskosten betreft,
antwoordt de minister dat ook hier de lessen uit het verleden
als leidraad hebben gefungeerd. De praktijk heeft uitgewezen
dat hogescholen en universiteiten in financiële problemen
komen indien zij een té groot gedeelte van hun budget aan
personeelsuitgaven besteden. Het kan niet langer zijn dat de
overheid hiervoor het gelag betaalt, en hij verwijst naar het
voorbeeld van de universiteiten van Gent en Antwerpen. De
betreffende bepalingen zijn letterlijk overgenomen uit het
universitair decreet van 12 juni 1991.

Toch meent de vraagsteller dat voor bepaalde onderdelen
met minder complexe sleutels kan gewerkt worden. De mi-
nister antwoordt dat hij steeds bereid is concrete suggesties
te onderzoeken.

c) Medezeggenschap

Ingaande op de bemerking van meerdere leden dat de
hogescholen het personeel zo veel mogelijk bij het beheer
van de hogeschool moeten betrekken, stelt de minister dat
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hij hiermee volledig akkoord kan gaan maar dat men tevens
moet vermijden dat het personeel op een bepaald moment
de rol van rechter en partij zou gaan spelen. De instelling
moet ook beheerbaar blijven. De minister is van oordeel dat
de tekst die momenteel voorligt  een verdedigbaar compromis
is.

Uiteindelijk is het aan de hogescholen zelf om te beslissen
in hoeverre ze de mogelijkheden die het decreet biedt zullen
benutten dan wel uithollen, en dit geldt inzonderheid voor
het vrije net.

Wat de vraag van een lid betreffende het terugdringen van
de rol van de vakbonden betreft, verduidelijkt de minister
dat de inspraak van de vakbonden in het voorliggend ontwerp
van decreet geregeld is volgens de bepalingen van de syndi-
cale wetgeving. De minister verduidelijkt nog dat in de orga-
nen die niet opgelegd zijn in de syndicale wetgeving, de
vertegenwoordigers rechtstreeks worden verkozen. Dit is met
name het geval voor de academische raad en de studenten-
raad.

d) De inschrijvingsgelden

De minister stelt dat de denkpiste van een lid - het ver-
minderd inschrijvingsgeld voor beurs- en bijna-beursstuden-
ten afschaffen en compenseren door een verhoogde studie-
toelage - in zijn uiterste consequentie leidt tot het afschaffen
van de sociale sector aan de hogescholen en de verrekening
hiervan in de studietoelagen.

Zo ver wenst het betrokken lid niet te gaan. Zij herhaalt
dat haar bekommernis zich toespitst op het probleem van de
verminderde inkomsten van scholen die veel beurs- en bijna-
beursstudenten hebben, terwijl men kan verwachten dat deze
scholen juist extra geld voor de sociale sector onder meer
voor studiebegeleiding - nodig zullen hebben.

De minister is van mening dat dit probleem gerelativeerd
moet worden. In multisectorale scholen met een grote schaal
zal het hoog aantal beursstudenten in bepaalde departemen-
ten gecompenseerd worden door het laag aantal in andere
richtingen. Dit is ook het geval aan de universiteiten.

Hij is het er wel mee eens dat zich voor het overgangsjaar
1994-1995 een probleem kan stellen. Het nieuwe systeem van
inschrijvingsgelden treedt reeds per 1 september 1994 in wer-
king terwijl het nieuwe financieringssysteem pas op 1 septem-
ber 1995 in werking treedt. Wellicht moet hier nog in een
oplossing voorzien worden.

Het lid voegt er nog aan toe dat ook een grote ongelijkheid
wordt gecreëerd tussen de bursalen omdat de toegekende
beurzen enorm kunnen uiteenlopen - van 7.000 tot meer
dan 80.000 frank terwijl voor het verminderd inschrijvings-
geld slechts 1 bedrag geldt. De minister is het hiermee eens,
maar hij stelt dat indien men dit wenst te herzien, dit tegelij-
kertijd voor de universitaire sector moet gebeuren. Het lid
stemt hiermee in.

e) Lerarenopleiding en OSP

Ingaande op de bemerking van een lid dat het verkieslijk
was geweest ook de hervorming van de lerarenopleiding en
het OSP in de voorliggende teksten op te nemen, antwoordt
de minister dat dit niet haalbaar was.

Inzake lerarenopleiding staat men reeds zeer ver in de
voorbereiding van een ontwerp van decreet. De reacties van
het veld zijn verwerkt en indien voorliggende teksten worden
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goedgekeurd zal een tweede discussietekst afgestemd worden
op het hogescholendecreet.

Wat het OSP betreft, stelt de minister zeer duidelijk dat
hij aanvankelijk de vaste bedoeling had om de hervorming
van het OSP op te nemen in voorliggend decreet, maar dat
het veld zelf hier slecht op gereageerd heeft. De minister
hoopt in het najaar een apart ontwerp van decreet op het
OSP te kunnen afronden.

f) Vier concrete dossiers

Wat het H. Van de Velde-instituut betreft, dit instituut
zal volgens de voorliggende financieringsregeling inderdaad
inkomsten verliezen omdat de huidige kostprijs per student
in dit instituut beduidend hoger ligt dan het gemiddelde -
éénderde meer dan in St.-Lucas - en de nieuwe financie-
ringsregeling afgestemd is op de huidige gemiddelde kostprijs
per student. Dit betekent meteen dat het voorbeeld van dit
instituut niet als illustratief voor gans het veld beschouwd
mag worden.

Volgens de minister mag er geen automatisch verband
gelegd worden tussen de kostprijs van een opleiding en de
kwaliteit ervan. Het is met andere woorden niet vanzelfspre-
kend dat de kwaliteit van het Van de Velde-instituut onder
het nieuwe financieringsmechanisme zal dalen.

Vervolgens de Schola  Paramedicorum te Antwerpen. De
minister stelt in de eerste plaats dat deze school zelf niet zo
zwaar aan haar eigenheid tilt vermits zij bereid was toe te
treden tot het officiële net op voorwaarde dat de studierich-
ting rechtspraktijk behouden zou blijven. De minister heeft
bovendien ernstige twijfels over het nut van deze opleiding.
Uit een onderzoek is bovendien gebleken dat de maatschap-
pelijke relevantie van deze opleiding in vraag gesteld kan
worden, maar de school is niet bereid deze evaluatie te aan-
vaarden. De vlotte tewerkstelling van de afgestudeerden
dient volgens de minister meer toegeschreven worden aan
het feit dat veel afgestudeerden terecht komen in functies
van het niveau van het secundair onderwijs. Dit neemt niet
weg dat de minister bereid is om deze opleiding eventueel
mee op te nemen in bijlage 2 van het decreet.

Met betrekking tot het HIVT benadrukt de minister dat
de banden tussen het HIVT en het RUCA door het voorlig-
gend decreet niet gewijzigd worden, integendeel. De bepalin-
gen van artikel 200 van het universitair decreet blijven geldig
en worden zelfs letterlijk overgenomen in dit decreet.

De minister is overtuigd van de kwaliteit van de opleidin-
gen aan het HIVT, maar hij herhaalt dat er momenteel geen
reden bestaat om het HIVT over te hevelen naar het univer-
sitair onderwijs. Het HIVT beantwoordt - net zomin als de
overige scholen voor vertalers en tolken - aan de definitie
van universitair onderwijs zoals die momenteel gehanteerd
wordt in Vlaanderen. Dit kan evolueren onder invloed van
de toestand in andere Europese landen, maar zolang dit niet
gebeurt is er geen reden om voor het HIVT een speciale
regeling te treffen.

Tenslotte kan de rijksnormaalschool te Lier als vestigings-
plaats behouden blijven indien zij minimum 200 studenten
telt. Het illustere verleden van deze instelling is niet voldoen-
de om op deze regel een uitzondering toe te staan. De minis-
ter suggereert dat heil gezocht moet worden in een dynami-
schere en verjongde aanpak van het verstrekte onderwijs,
zodat de instelling terug aantrekkelijker wordt.

Wat de laatste bedenking van deze vraagsteller betreft,
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stelt de minister dat de mogelijke verkeersstromen ten gevol-
ge van dit decreet niet overdreven mogen worden. Momen-
teel bevinden zich op een totaal van 90.000 slechts 3.000
studenten in geïsoleerde vestigingen. Op dit ogenblik is er
geen geld beschikbaar om campussen uit te bouwen maar
het is niet uitgesloten dat deze er in de toekomst wel komen.
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II. VERGADERINGEN VAN 9,10,13 EN 14 JUNI 1994

1. BIJKOMENDE VRAGEN VAN EEN LID, MET
ANTWOORD VAN DE MINISTER

Een lid merkt op dat het totale financieringsbedrag voor de
hogescholen momenteel 16.670,8  miljoen frank bedraagt. Hij
vraagt hoeveel voor het begrotingsjaar 1994 het totaalbedrag
per hogeschool opgesplitst, in werkingsuitkeringen en wedde-
toelagen, bedraagt.

De minister verklaart deze informatie voor het begrotings-
jaar 1994 niet te kunnen geven ; 1994 is immers nog niet voor-
bij. Werkingstoelagen worden, wat de gemeenschapshoge-
scholen betreft, door de ARGO  verdeeld. Voor 1993 kunnen
wel gegevens meegedeeld worden. Voor 1994 kunnen bedra-
gen meegedeeld worden voor de werkingsuitkeringen voor de
gesubsidieerde hogescholen.

De spreker merkt
ARGO  kan opvragen

op dat men toch de bedragen bij de

De minister antwoordt dat de ARGO  zijn werkingsmidde-
len pas op het einde van het jaar volledig verdeelt. ARGO
werkt met een voorschottenstelsel voor de werkingsuitkerin-
gen. 80% wordt volgens vastgelegde criteria verdeeld, de ove-
rige 20% door beslissingen ad hoc van de centrale raad. Ook
voor 1993 zijn er geen cijfers beschikbaar voor de ARGO.
Het geld gaat immers naar de lokale raden die dikwijls een
gemengde werking (OSP, secundair) hebben.

Het lid vraagt hoe men dan aan het totale bedrag komt
voor de ARGO.

De minister antwoordt dat men weet hoe de globale dota-
tie aan de ARGO  is samengesteld. Men weet ook hoeveel
studenten hoger, secundair en basisonderwijs er zijn. De mi-
nister kan zijn berekeningsmethode beschikbaar stellen. Uit
die berekeningsmethode kan afgeleid worden hoeveel
ARGO  besteedt aan het hoger onderwijs. Wel moet de
ARGO  zijn dotatie niet aan het hoger onderwijs besteden. In
principe kan de ARGO  de dotatie volledig voor het secun-
dair en het basisonderwijs bestemmen. De minister heeft, wat
ARGO  betreft, via de commissaris alleen toezicht op de wet-
telijkheid en de financiële orthodoxie.

Het lid wenst voor het begrotingsjaar 1993 tevens het totaal
aantal onderwijsbelastingeenheden, het aantal studenten
hoger onderwijs en het aantal onderwijsbelastingseenheden
per groep (A, B, C, D) te kennen.

De minister antwoordt dat hij voor 1994 enkel het aantal
studenten op 1 februari kan geven. Voor 1993 kan hij ook de
onderwijsbelastingseenheden meedelen.

De spreker wenst tenslotte het aantal onderwijsbelastings-
eenheden en het aantal studenten per hogeschool en per
groep binnen elke hogeschool te kennen.

De minister antwoordt dat het moeilijk is om de loonmassa
per school te geven. Voor 1991 kan dit wel.

II. EEN VOORSTEL VOOR EEN NIEUW FINANCIE-
RINGSSYSTEEM : TOELICHTING DOOR DE MINIS-
TER EN REACTIES VAN DE LEDEN

Ingaande op de kritiek van een fractie dat het in het ont-
werp van decreet voorgestelde progressief financieringsstelsel
dirigistisch zou zijn, stelt de minister een alternatief financie-
ringssysteem voor. Het voorgestelde financieringsstelsel is li-
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neair, stimulerend en niet-dirigerend. Abstractie makend van
het jaar 1995, dat de bevriezing is van het jaar 1994, bestaat
het financieringssysteem uit drie fasen.

In 1995 start een eerste fase van vijf jaar. De financiering
wordt daarbij tweeledig : enerzijds het historisch forfait en
anderzijds een matching met een verhouding 8/2 tussen een
financiering voortspruitend uit onderwijsbelastingseenheden
en een financiering voortspruitend uit financierbare studen-
ten.

Tussen 1995 en 2000 daalt het historisch forfait van 100 -
eerste jaar - tot 20 - vijfde jaar - procent van het globale
bedrag dat aan de hogeschool toekomt. Het begrotingsjaar
1996 geeft dus, een aanpassingscoëfficiënt niet te na gespro-
ken, een identisch bedrag als het begrotingsjaar 1995.

Het historisch forfait
bouwd :

wordt op de volgende manier afge-

- het eerste jaar : 100 % ;

- het tweede jaar : 60 % ;

- het derde jaar : 30 % ;

- het vierde jaar : 25 % ;

- het vijfde jaar : 20 %.

De ruimte voor het tweede financieringskanaal wordt dan :

- het eerste jaar : 0 % ;

- het tweede jaar : 40 % ;

- het derde jaar : 70 % ;

- het vierde jaar : 75 % ;

- het vijfde jaar : 80 %.

Dit tweede financieringskanaal is voor 80 procent samen-
gesteld uit middelen die worden gegenereerd op basis van
onderwijsbelastingseenheden, waarbij de ingeschreven stu-
denten - 1 februari van het voorafgaande jaar - in reke-
ning worden gebracht en vermenigvuldigd met het ‘gewicht’
van de student. Het 20 %-gedeelte van het bedrag is dan ge-
baseerd op het begrip financierbare studenten. In de eerste
periode zijn financierbare studenten het gemiddelde van het
aantal financierbare studenten in de periode 1991 tot en met
1995. Het is dus de optelling van het aantal financierbare stu-
denten jaar per jaar en gedeeld door vijf. Dit aantal blijft ge-
durende vijf jaar constant.

De tweede periode is eigenlijk niets anders dan de bevrie-
zing gedurende vijf jaar van het laatste jaar van de eerste pe-
riode. Het is een soort rustperiode van vijf jaar waarbij de fi-
nanciering van het vijfde jaar van de eerste periode blijft
doorlopen.

In de derde periode vanaf 2006 is rekening gehouden met
de opmerking van een aantal leden om de financiering meer
op die van de universiteiten af te stemmen. Na tien jaar moet
men zich in een situatie bevinden die vergelijkbaar is met de
situatie van de universiteiten. Het landschap heeft dan zijn
vorm aangenomen en heeft een zekere bestendigheid verkre-
gen. Daarom wordt er vanaf 2006 een nieuw historisch forfait
ingevoerd. Dit nieuw historisch forfait is dan de helft van het
bedrag dat in 2005 werd toegekend. Dit betekent dat van het
bedrag uit 2005 - zijnde 20 % oorspronkelijk historisch for-
fait, 64 % volgens onderwijsbelastingseenheden en 16 % vol-
gens financierbare studenten - de helft de begroting van
2006 vormt. Dit betekent dat 10 % van het totale bedrag ge-
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baseerd is op het historisch forfait ; 32 % op de historische
onderwijsbelastingseenheden van 2005 en 8 % op de histori-
sche financierbare studenten van 2005. Daarbij blijft voor de
tweede periode, net zoals voor de eerste periode, het aantal
financierbare studenten stabiel en berekend op het aantal uit
de periode 1996-2000 gedeeld door vijf.

De tweede helft van de financiering vanaf 2006 berust op
onderwijsbelastingseenheden vermenigvuldigd met het aantal
op 1 februari van het voorafgaande jaar ingeschreven studen-
ten.

Wat de financiering van de kunstopleidingen betreft, wijst
de minister erop dat er enige waarheid schuilt in de stelling
dat de 299ste student er net één te weinig en de 301ste er net
één te veel kan zijn voor de hogeschool.

Het voorgestelde systeem voorziet voor de financiering van
het hoger kunstonderwijs in financiële puntengewichten 3 en
4 tot bedragen die overeenstemmen met werkelijkheden. Dit
betekent dat er enerzijds in de beeldende kunsten en voor
produktdesign twee extra onderwijsbelastingseenheden wor-
den toegekend - van 1 tot 3 - voor de eerste tot en met de
400ste student. Met 399 studenten moet men dus niet wanho-
pen dat er geen 400ste komt. Voor de 400ste is er een norma-
le financiering.

Voor audiovisuele kunst worden twee extra onderwijsbe-
lastingseenheden toegekend voor de eerste tot en met de
300ste student.

Voor muziek en dramatische kunst worden drie extra on-
derwijsbelastingseenheden - dus coëfficiënt 4 - toegekend
voor de eerste tot en met 450ste student. Muziek en dramati-
sche kunst mogen worden samengeteld.

Voor de opleiding dans worden vier extra onderwijsbelas-
tingseenheden toegekend - dus vijf onderwijsbelastingseen-
heden - voor de eerste tot en met de 25ste student.

De minister verklaart dat dit financieringsvoorstel  realis-
tisch is. Uit een simulatie blijkt dat 1 procent van de envelop-
pe verschuift ten voordele van kunst. De nieuwe financiering
is geen geschenk. Sommigen zullen immers nog inleveren. In
1991 werd de overgang naar het lange type met een groot
hart aangekondigd en beslist. De kredieten bleven evenwel
achterwege. Het nieuwe financieringsstelsel laat toe om in
kunst ook het lange type inhoudelijk waar te maken.

Men moet politiek ook het idee durven realiseren om -
zoals voor het Nationaal Hoger Instituut voor de Schone
Kunsten - te komen tot een Nationaal Hoger Instituut voor
de Muziek. In het ontwerp van decreet betreffende het on-
derwijs-VI zal dergelijk voorstel worden opgenomen.

De minister besluit dat hij het voorgestelde financierings-
mechanisme via regeringsamendementen op de artikelen 186
e.v. hoopt in te voegen. De minister voegt eraan toe dat door
deze amendementen niets wordt gewijzigd aan de berekening
van de onderwijsbelastingseenheden voor de laatste drie jaar.

- Een lid merkt op dat hij bij de algemene bespreking
heeft verklaard dat de financieringswijze het ‘hart’ van het
ontwerp-decreet vormt, en dit zowel wat het politieke aspect
als de mogelijkheid tot uitvoeren betreft.

Het lid deelt mee dat zijn fractie tevreden is met de amen-
dementen van de Vlaamse regering. De fractie van het lid
heeft een alternatief voorstel uitgewerkt en aan de minister
overgemaakt. Het alternatief weerde elke progressiviteit in
de financiering, omdat de progressiviteit leidde tot een bena-
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deling van hogescholen die onder een bepaald getal bleven.
De scholen boven 3.500 studenten werden bevoordeeld.

Het alternatief van de fractie van het lid berustte op twee
componenten : studentenpopulatie en onderwijsbelastings-
eenheden. In de amendementen van de Vlaamse regering
wordt een derde component, namelijk het historisch forfait,
verwerkt. Dit is een verbetering. Winnaars en verliezers zul-
len er altijd zijn. De pijn van de verliezers wordt evenwel ge-
milderd met de amendementen van de Vlaamse regering.

De specifieke amendering inzake de financiering van de
kunstopleiding wordt door de fractie van het lid eveneens po-
sitief bevonden.

Uiteindelijk zal de in de definitieve teksten gekozen oplos-
sing in het onderwijsveld moeten worden uitgevoerd. Het on-
derwijsveld zal moeten beslissen of het al dan niet een multi-
sectoriële richting uitgaat. De fractie van het lid bepleitte ter
zake een neutrale houding van de overheid. De amendemen-
ten van de Vlaamse regering laten dit toe.
- Een ander lid is, op het ogenblik dat het financierings-

systeem wordt aanvaard door de fractie van het vorige lid,
bezorgd. Een enveloppefinanciering biedt voordelen, maar
houdt ook gevaren in. Voor het personeelsbeleid is een mini-
male grootte van belang, zoniet  is de hogeschool te gevoelig
voor schommelingen. Met een beperking van het aantal vast-
benoemden tot 64 % kan een hogeschool de schommelingen
opvangen. Op het ogenblik dat een hogeschool monosecto-
raal is en een vrij kleine omvang heeft, vreest het lid dat de
schommelingen in het nadeel van het personeel zullen wer-
ken. Dit is een zware verantwoordelijkheid.

Men moet beseffen dat van zodra dat men een enveloppe-
financiering en een beperking van de vaste benoemingen
aanvaardt, een hypotheek op het personeel wordt gelegd. De
verantwoordelijkheid ter zake is zo groot dat men zich moet
afvragen of de stimuli voldoende groot zijn.

- De minister meent dat men de financiering moet beoor-
delen in het kader van het geheel van het ontwerp van de-
creet. Elke hogeschool zal uiteindelijk voor zichzelf moeten
uitmaken wat haar toekomst wordt. Een lezing van het gehe-
le ontwerp zal de hogescholen duidelijk maken dat de werke-
lijkheid complexer is dan de financiering van het volgend
academiejaar. Behoudens in het geval dat een hogeschool
haar hoofd in het zand wil steken, zal elke hogeschool moe-
ten bepalen wat kan en wat niet. Het ontwerp van decreet
bevat voldoende garanties opdat de hogescholen in wijsheid
zullen beslissen. Ter zake is er geen wetenschappelijk cijfer.
Men hangt af van factoren zoals de bevolkingsdichtheid als
de mobiliteitsgraad laag is, het bestaande aanbod, de gevoe-
ligheden, enzovoort.

Het gaat om een complex probleem waarbij het bepalen
van een bedrag waarbij de progressieve curve een hoogte-
punt bereikt in het middelpunt van zijn parabool, altijd enigs-
zins willekeurig is en niet wetenschappelijk te noemen is.
- Een ander lid meent dat het financieringssysteem er

door de amendementen helemaal anders uitziet. Het stelsel
moet echter voldoende stimuli bevatten, opdat er een vol-
doende schaalgrootte met toekomstkansen voor de hoge-
scholen ontstaat. Het lid meent dat de amendementen aan
dit criterium beantwoorden. Door het herleiden van het oor-
spronkelijk historisch forfait tot 10 % in de derde periode is
er een aansluiting met de financiering van de universiteiten.

Men moet inderdaad het ontwerp van decreet in zijn ge-
heel lezen. Als men elk onderdeel afzonderlijk leest, is er
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geen evenwicht. De verschillende beperkingen samengelezen
moet echter voldoende stimuli inhouden om tot hogescholen
met Europees perspectief te komen.

- Een ander lid meent dat de amendementen van de
Vlaamse regering een eerlijk compromis inhouden. De fractie
van dit lid had het moeilijk met het totaal lineair systeem van
een bepaalde fractie, omdat de fractie van het lid daarin geen
stimuli tot schaalvergroting herkende. Om in deze tijd een
kwalitatief hoogstaand hoger onderwijs aan te bieden is een
bepaalde schaalgrootte van belang. De minister is in de
amendementen heel vindingrijk geweest. Het - oorspronke-
lijk - historisch forfait wordt geleidelijk - samen met de
scheeftrekkingen ervan - afgebouwd. Op het einde is er
slechts een zeer beperkt historisch forfait. Het nieuw histo-
risch forfait wordt dan op een nieuwe werkelijkheid geba-
seerd.

De fractie van dit lid kan akkoord gaan met het in de
amendementen voorgestelde financieringssysteem. Om in dit
systeem te overleven, is een zekere schaalgrootte van de ho-
gescholen nodig.

De fractie van het lid is ook tevreden met de voorgestelde
wijzigingen ten voordele van het kunstonderwijs. De betrok-
ken hogescholen zullen besparingen moeten doorvoeren en
hun aantal studenten duidelijk beperken, maar ze zullen in de
toekomst toch leefbaar blijven.

De fractie van het lid rekent erop dat, wat de voortgezette
opleidingen muziek betreft, het ontwerp van decreet be-
treffende het onderwijs-VI inderdaad bepalingen zal bevatten
inzake een Hoger Instituut voor Muziek.

III. ARTIKELSGEWIJZE BESPREKING

Teneinde de leesbaarheid van dit verslag en de bijbehoren-
de tekst aangenomen door de Commissie - Stuk 546 (1993-
1994) Nr. 14-B te bevorderen, werd als bijlage 1 een concord-
antietabel van de oude en nieuwe nummering van het ont-
werp van decreet opgenomen. In bijlage 2 werd de inhoudsta-
fel van het decreet - tekst aangenomen door Commissie -
gepubliceerd.

De amendementen van mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier die op 17 mei 1994 bij
de Vlaamse Raad werden ingediend en gepubliceerd werden
als Stuk 546 1993-1994 -Nr.2 worden in het vervolg van de
tekst aangekondigd als ‘het amendement. Leysen C.S.‘. Aan-
gezien al deze amendementen gesteund werden door de mi-
nister, wordt dit in het vervolg van de tekst als dusdanig niet
systematisch herhaald.

De Commissie stemt er mee in om in heel het decreet de
term ‘Europese Gemeenschap’ te vervangen door ‘Europese
Unie’, en ook de voorgestelde taalcorrecties worden aan-
vaard.

Artikel 1

Ingevolge de recente grondwetsherziening wordt de wen-
ding ‘artikel 59bis’ vervangen door ‘artikel 127’.

Artikel 1 wordt zonder verdere
men unaniem aangenomen.

opmerkingen met 14 stem-
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TITEL 1

Algemene bepalingen

HOOFDSTUK 1

Definities

Artikel 2

Op dit artikel is er een amendement van mevrouw Leysen
C.S. dat ertoe strekt artikel 2 te vervangen door een volledig
nieuw artikel.

Een lid wenst te weten in hoeverre de definiëring van de
begrippen ‘geldelijke anciënniteit’ en ‘nuttige anciënniteit’ -
resp. 36” en 38”- relevant zijn voor het vervolg van het ont-
werp, en of het niet logisch is ook het begrip ‘dienstanciënni-
teit’ dat voorkomt in artikel 96 in de lijst van definities van
artikel 2 op te nemen.

Ingaande op de laatste vraag antwoordt de minister ont-
kennend omdat het begrip dienstanciënniteit een verschillen-
de betekenis heeft naargelang het gebruikt wordt voor het
administratief en technisch personeel (ATP) of voor het on-
derwijzend personeel (OP). Wat de eerste vraag betreft, ant-
woordt de minister dat het begrip ‘nuttige anciënniteit’ is in-
gevoerd voor de weddeschalen van het ATP-personeel, bij
de inschaling en voor de nieuwe weddeschalen. Technisch
zijn de 3 genoemde begrippen verschillend.

Dezelfde spreker wijst erop dat de begrippen ‘evaluatie’
en ‘beoordeling’ in het verloop van de tekst steeds door el-
kaar worden gebruikt worden, terwijl deze termen volgens de
rechtspositieregeling wel degelijk een verschillende betekenis
hebben. De term beoordeling wordt gebruikt voor tijdelijke,
de term evaluatie voor vastbenoemde leerkrachten.

De minister beaamt dit onderscheid. Het gaat weliswaar
om hetzelfde inhoudelijk proces, maar de gevolgen die eraan
gehecht worden, kunnen verschillend zijn. Hij gaat ervan uit
dat dit onderscheid algemeen bekend is.

Een ander lid merkt op dat ook de begrippen ‘algemene
arbeidsduur’ en ‘arbeidsduurregeling’ door elkaar worden
gebruikt (cfr. 43” versus 50”).  Aangezien met beide termen
hetzelfde wordt bedoeld, stelt zij voor systematisch het be-
grip ‘arbeidsduurregeling’ te gebruiken. De minister en de
Commissie stemmen in met deze tekstcorrectie.

Een lid vraagt of een aanstelling in een ambt met een ho-
gere wedde voor niet-vastbenoemden een benoeming in de
zin van 32” is. De minister antwoordt ontkennend vermits
enkel benoemden bevorderd kunnen worden. Daarentegen
is een ambtswijziging voor een tijdelijk personeelslid wel mo-
gelijk, zelfs indien aan dit ambt een hogere weddeschaal is
verbonden. Ambtswijziging is een brede term die steeds ge-
paard gaat met een verschuiving in de opdracht. Voor be-
noemde personeelsleden betekent deze ambtswijziging een
bevordering indien ze met een weddeverhoging gepaard
gaat.

De spreker vraagt of dit kan volgens de artikelen 117 tot
en met 119. De minister antwoordt bevestigend. Artikel 117
verwijst naar het principe van de open werving voor aanstel-
ling of benoeming. De ambten opgenomen in artikel 118 zijn
zuivere bevorderingsambten, verkrijgbaar door bevordering
of ambtswijziging. Dit betekent dat deze bevorderingsamb-
ten verkregen kunnen worden als ambtswijziging - voor de
contcractuelen - en als bevordering - voor de benoemden.
Ten slotte verwijst artikel 119 naar een wijziging in aanstel-
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ling - dus niet gepaard gaande met een bevordering - van
een benoemd personeelslid. Dergelijk personeelslid behoudt
zijn benoeming in het vorig ambt. Indien zijn tijdelijke aan-
stelling vervalt, keert hij terug naar het ambt waarin hij be-
noemd is.

Ten slotte wordt er op het amendement Leysen C.S. door
mevrouw A. Leysen en de heren R. Swinnen, L. Appeltans
en J. Tavernier (Stuk 546, Nr.4) een subamendement inge-
diend ertoe strekkend dit artikel aan te vullen met de definië-
ring van de term ‘vestiging’, definitie die in het ontwerp was
opgenomen bij artikel 14, maar die ingevolge de amendering
van dit artikel - cfr. infra - naar artikel 2 wordt verschoven.
Dit amendement wordt door de minister gesteund.

In opvolging van het goedgekeurde amendement van me-
vrouw A. Leysen en de heren R. Swinnen, L. Appeltans en J.
Tavernier op artikel 180 (Stuk 546, nr. 12) wordt bovendien
de terminologie met betrekking tot het gemeenschapsonder-
wijs (2” en 3”) aangepast.

Het subamendement van mevrouw A. Leysen en de heren
R. Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier en het amende-
ment Leysen C.S. worden met 14 stemmen unaniem goedge-
keurd. Het aldus geamendeerde artikel wordt eveneens una-
niem goedgekeurd.

HOOFDSTUK II

Zending van de hogescholen en toepassingsgebied

Artikel 3

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S. dat ertoe
strekt te verduidelijken dat de hogescholen eventueel project-
matig wetenschappelijk onderzoek met de in het artikel geci-
teerde instellingen of derden kunnen aangaan.

De minister onderstreept dat hij dit amendement ten volle
steunt omdat het goed onderlijnt dat de hoofdtaak van de ho-
gescholen het onderwijs moet blijven. De Commissie is het
hier volmondig mee eens.

Een lid vraagt of de hogescholen slechts met 1 universiteit,
of daarentegen met meer universiteiten samenwerkingsver-
banden kunnen aangaan. De minister verduidelijkt dat wel
degelijk ‘1 of meer’ universiteiten wordt bedoeld. De rege-
ringscommissarissen moeten dit artikel als dusdanig interpre-
teren.

Op dit artikel was er tevens een amendement van de heer
A. Denys, mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R.
Deswaene (Stuk 546, Nr.6) ter vervanging van artikel 3 door
een volledig nieuwe tekst. Bedoeling was enerzijds een duide-
lijke opdrachtsbepaling en een duidelijke profilering voor de
basisopleidingen van 1 en 2 cycli - HOKT en HOLT - in te
schrijven, en anderzijds het studiegebied kunst op te splitsen
in drie studiegebieden, namelijk audiovisuele kunst, beelden-
de kunst, dramatische kunst en muziek. Dit amendement
werd ingetrokken nadat de indieners kennis kregen van het
amendement van de regering op artikel 10 - definiëring van
de opdracht van het HOKT, cfr. infra - en nadat gesugge-
reerd werd de opsplitsing van het studiegebied kunst in te
schrijven in artikel 5.

Het
artikel

amendement
3 worden met

Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
14 stemmen unaniem goedgekeurd.
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Artikel 4

Een lid vraagt of het nu uitgesloten is dat een nieuwe ho-
geschool zou kunnen ontstaan. De minister antwoordt ont-
kennend. Er mag immers geen bevriezing van de vrijheid
van onderwijs zijn. Voor dergelijk nieuw initiatief is echter
wel een decretaal initiatief nodig.

Een volgend lid vraagt wat er gebeurt indien een buiten-
landse hogeschool zich in Vlaanderen wil vestigen. De minis-
ter antwoordt dat hij dergelijk initiatief niet kan verhinderen.
Er zal zich wel een probleem van financiering stellen.

Op dit artikel was er een amendement van de heer A.
Denys, mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Des-
waene (Stuk 546, Nr.6) ertoe strekkend aan artikel 4 een 3”
toe te voegen, luidend als volgt : ‘na een periode van 5 jaar te
rekenen vanaf de inwerkingtreding van dit decreet, de nieu-
we hogescholen die voldoen aan de voorwaarden van dit de-
creet’.

Ingaande op dit amendement stelt de minister dat de be-
kommernis van de indieners gedeeltelijk werd opgevangen
door de aanpassing van bijlage II van het decreet. Deze bijla-
ge werd in die zin aangepast dat van de huidige bestaande
studierichtingen enkel topografie - sinds 1989 opgevangen
in de optie landmeterkunde van de richting bouw -, lichame-
lijke opvoeding in Parnasse - geen betekenis meer - en
niet-meer-ingerichte richtingen - bv. 1 cyclus bouw in Oos-
tende - worden afgeschaft. De overige studierichtingen blij-
ven bewaard. Dit geldt dus ook voor de richting die de speci-
fieke bekommernis wegdraagt van de indieners van het
amendement, namelijk de optie rechtspraktijk in de Schola-
Paramedicorum in Antwerpen. Volgens het vervolg van de
tekst wordt de huidige toestand voor 1 jaar bevrozen, nadien
mogen alle opties ingericht worden waarvan de hogeschool
de basisopleiding verzorgt.

De minister is het echter fundamenteel eens met een on-
derliggende bekommernis van de indieners van dit amende-
ment, namelijk dat het noodzakelijk is de basisopleidingen te
toetsen op hun kwaliteit en hun beroepsgerichtheid. Hij sug-
gereert dat de indieners dergelijk amendement op artikel 12
zouden indienen.

De indieners van het amendement gaan hiermee
en zij trekken hun amendement op artikel 4 in.

akkoord

Artikel 4 en de hierbijhorende bijlage II worden met 14
stemmen unaniem aangenomen.

TITEL II

Organisatie van onderwijs, onderzoek en dienstverlening

HOOFDSTUK 1

Organisatie van het onderwijs

AFDELING 1

Studiegebieden

Artikel 5

Op dit artikel zijn er 4 amendementen die er steeds toe
strekken de terminologie van de opleidingen aan te passen.

Een eerste amendement is van de heer A. Denys en strekt
ertoe de opleiding ‘4” kunst’ op te splitsen in enerzijds audio-
visuele en beeldende kunst en anderzijds muziek en dramati-
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sche kunst (Stuk 546, Nr. 11). Op vraag van de minister werd
de opsplitsing van het studiegebied kunst in drie studiegebie-
den (cfr. supra, artikel 3) niet weerhouden.

Een tweede amendement is van de heren L. Martens, L.
Appeltans, R. Swinnen en J. Tavernier en strekt ertoe de op-
leiding ‘5” landbouwkunde’ te vervangen door ‘5” biotech-
niek’ (Stuk 546, Nr.4).

Een derde amendement is van de A. Denys, mevrouw J.
Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene en strekt er
enerzijds toe ‘6” onderwijs’ te vervangen door ‘6” lerarenop-
leiding’ en anderzijds ‘9’ taalkunde’ door ‘9O journalistiek en
vertaalkunde’, (Stuk 546, Nr.6).

Tenslotte is er een vierde amendement van de heren G.
Vanleenhove, L. Appeltans, R. Swinnen en J. Tavernier ertoe
strekkend ‘9’ taalkunde’ te vervangen door ‘9’ toegepaste
taalkunde’ (Stuk 546, Nr.4).

Het eerste amendement wordt zowel
door de rest van de Commissie gesteund.

door de minister als

Met betrekking tot het tweede amendement argumenteren
de indieners dat de opleiding ‘landbouwkunde’ zeer ruim
geïnterpreteerd dient te worden omdat deze opleiding van-
daag de dag niet alleen de traditionele land- en tuinbouw
omvat, maar eveneens voeding en hydro en in-vitro technie-
ken omvat. De term ‘biotechniek’ is hier dan ook beter op
zijn plaats.

Een ander lid kan zich terugvinden in deze argumentatie,
maar zij vraagt zich af of met de term ‘biotechniek’ wel dege-
lijk alle basisopleidingen van de studierichting landbouw be-
doeld worden. De minister deelt deze bekommernis, en kon-
digt aan het amendement te zullen steunen indien de indie-
ners hierop bevestigend kunnen antwoorden.

Een ander lid vraagt zich af of de indieners een algemene
bekommernis dan wel de bekommernis van één enkele school
vertolken.

De indieners antwoorden op beide vragen bevestigend.
Hierop kondigt de minister aan het amendement te zullen
steunen.

Een ander lid suggereert dat men vanuit de ARGO  de
term ‘biotechnische wetenschappen en technologie’ verkiest.
De minister wijst erop dat men niet mag verwarren tussen ar-
tikel 5,3” en 5”. Op vraag van de twee inrichtende instituten,
het HIK in Geel en het CTL in Gent, werden de industriële
wetenschappen en technologie naar een afzonderlijk studie-
gebied gebracht.

Met betrekking tot het derde amendement ontspint zich
een brede discussie. De voorstanders van het amendement
stellen dat de term ‘onderwijs’ te breed is vermits het duide-
lijk is dat enkel de opleiding tot leerkracht wordt bedoeld, de
tegenstanders argumenteren onder meer dat ‘leerkracht’ in
de strikte zin van het woord enkel betrekking heeft op de le-
raars van de hogere cyclus van het secundair onderwijs en dat
er verwarring zou kunnen ontstaan over het verband met de
lerarenopleiding aan de universiteiten. De minister besluit
dat hij het amendement niet zal steunen.

Tenslotte is iedereen het erover eens dat de term sub 9”,
namelijk ‘taalkunde’ niet goed gekozen is omdat hij teveel re-
fereert naar de theoretische opleiding zoals deze aan de uni-
versiteiten wordt opgevat. Een indiener van een eerste amen-
dement stelt dat ‘toegepaste taalkunde’ beter overeenstemt
met de inhoud van dit curriculum aan de hogescholen. De in-
dieners van het amendement ertoe strekkend de term te wij-
zigen in ‘journalistiek en vertaalkunde’ zijn het hiermee eens



PI 546 (1993-1994) - Nr. 14-A

en zij zijn bereid hun amendement terug te trekken ten voor-
dele van het amendement van de heren G. Vanleenhove, L.
Appeltans, R. Swinnen en J. Tavernier ertoe strekkend ‘9’
taalkunde’ te vervangen door ‘9’ toegepaste taalkunde’. Ook
de minister kan zich hierbij aansluiten.

Een lid is van mening dat het vanuit het oogpunt van de
toekenning van diploma’s aangewezen is om de opleidingen
zoals opgesomd in artikel 5 beter te specifiëren. De minister
verduidelijkt dat deze opsplitsing aan bod komt in de artike-
len 10 en ll. De opdeling  in studiegebieden fungeert in dit
decreet enkel als een organisatorisch ordeningsmiddel.

Hetzelfde lid vraagt welke titel dan uiteindelijk op het di-
ploma zal voorkomen. De minister stelt dat dit bepaald
wordt door de artikelen 10 en ll. Het diploma vermeldt
steeds de gevolgde basisopleiding, de gevolgde opties en
eventueel zelfs de vakken die los van een bepaalde optie
werden gevolgd. Het studiegebied als dusdanig komt niet
langer voor op het diploma.

Het amendement ertoe strekkend ‘onderwijs’ te vervangen
door ‘lerarenopleiding’ wordt met 3 stemmen tegen 10 bij 1
onthouding verworpen. De overige amendementen worden
met 14 stemmen unaniem aangenomen. Het aldus geamen-
deerde artikel 5 wordt eveneens met 14 stemmen unaniem
goedgekeurd.

Ingevolge de aanvaarding van de geciteerde amendemen-
ten wordt de nummering van artikel 5 aangepast en worden
ook in de overige artikelen van dit decreet de termen ‘kunst’,
‘landbouwkunde’ en ‘taalkunde’ aangepast conform de ge-
stemde amendementen.

AFDELING 2

Voltijds en deeltijds studeren

Artikel 6

Een lid betreurt dat deeltijds studeren werkelijk deeltijds
- 50% van het totale pakket - is en dat het modulaire sys-
teem niet werd ingevoerd.

De minister antwoordt dat met artikel 6 het universitaire
systeem inzake vol- en deeltijds studeren werd overgenomen.
Dit betekent dat deeltijds studeren niet noodzakelijk halftijds
betekent, maar dat een deeltijds studerende student wel de-
gelijk de bedoeling heeft een volwaardig diploma te behalen.
Het modulair systeem als dusdanig bestaat ook niet aan de
universiteiten. Hier wordt dit systeem meestal opgevangen
door een inschrijving als vrije student. Dit is ook aan de ho-
gescholen mogelijk.

Artikel 6 wordt zonder verdere opmerkingen unaniem
aangenomen.

AFDELING 3

Contactonderwijs en onderwijs op afstand

Artikel 7

Een lid is van mening dat indien men contactonderwijs en
onderwijs op afstand invoert, men hier ook de middelen voor
ter beschikking moet stellen, wat nu te weinig gebeurt.

De minister beaamt dat deze vormen van onderwijs in
Vlaanderen nog niet goed uitgebouwd zijn, ook niet aan de
universiteiten. Hij verwijst ter zake naar de problemen van
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STOHO en de hiermee verband houdende strubbelingen met
Nederland inzake de samenwerking tussen STOHO en de
open universiteit van Heerlen’.

De minister stelt dat Vlaanderen nood heeft aan een glo-
baal initiatief inzake contactonderwijs en onderwijs op”af-
stand, en dat artikel 7 van dit decreet de mogelijkheid schept
het HOBU hier voluit bij te betrekken.

Het lid verklaart akkoord te kunnen gaan met dit opzet,
maar dit neemt niet weg dat de hogescholen voorlopig versto-
ken blijven van middelen waarop de universiteiten wél een
beroep kunnen doen. De minister repliceert dat de samen-
werkingsverbanden tussen hogescholen en universiteiten
hiervoor een oplossing kunnen bieden.

Tenslotte is er het technisch
door de minister wordt gesteund

amendement Leysen C.S. dat

Het amendement en het
den eenparig aangenomen.

aldus geamendeerde artikel wor-

AFDELING 4

Opleidingen

Artikel 8

Bij dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

ONDERAFDELING 1

Basisopleidingen

Artikel 9

Bij dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 10’

Op dit artikel is er een amendement van de regering ertoe
strekkend naar analogie met artikel 11 een paragraaf 2 toe te
voegen die de basisopleidingen van 1 cyclus definieert (Stuk
546iNr.8).

Daarnaast was er een amendement van de heer A. Denys,
mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene
(Stuk 546, Nr.6) dat er in de eerste plaats toe strekte het hui-
dige aanbod van opleidingen te laten bestaan. Ingevolge de
tegemoetkoming van de minister op dit punt - cfr. toelich-
ting bij artikel 4 - werd dit amendement ingetrokken.

Thema dat in de Commissie Onderwijs, Vorming en Wetenschaps-
beleid reeds verschillende malen aan bod is gekomen, onder meer
naar aanleiding van de begrotingsbespreking 1994 (Stuk 15 (1992-
1993) -Nr. 11-H, pp. 13-14).

* Naast de expliciet toegelichte amendementen zijn er op dit artikel
eveneens amendementen die in opvolging van de op artikel 5
goedgekeurde amendementen - opsplitsing van het studiegebied
kunst, naamswijziging van de studiegebieden landbouw en taal-
kunde - deze wijzigingen eveneens toepasselijk willen maken op
dit artikel. Dezelfde amendementen werden ingediend op alle vol-
gende artikelen waar de betreffende namen van opleidingen gewíj-
zigd dienen te worden. Deze amendementen werden steeds una-
niem goedgekeurd en worden niet systematisch herhaald.
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Een lid vestigt er de aandacht op dat er naast de in artikel
10 geciteerde basisopleidingen van de hogescholen er ook
nog de deeltijdse basisopleidingen van het OSP bestaan. Dit
betekent dat er nu voor bepaalde richtingen 3 soorten basis-
opleidingen zullen bestaan : de voltijdse georganiseerd door
de hogescholen en de deeltijdse die zowel aan de hogescho-
len als in het OSP gevolgd kunnen worden. De spreker
vraagt of het niet logisch zou zijn dat het OSP de deeltijdse
basisopleidingen die tevens in nabije hogescholen worden ge-
organiseerd zou overhevelen naar deze hogescholen. De
spreker merkt bovendien op dat de voorliggende tekst niet
verbiedt dat een hogeschool een bepaalde opleiding die zij
reeds in het voltijds onderwijs organiseert, ook in deeltijdse
vorm zou aanbieden, waardoor de concurrentie met het OSP
nog zal toenemen.

De minister antwoordt dat het inderdaad niet logisch is om
elkaar overlappende onderwijsvormen toe te laten, maar hij
meent dat de vrees van het lid in dit geval eerder theoretisch
is. In de eerste plaats geldt de overlapping enkel voor de
deeltijdse basisopleidingen en daarnaast is het aantal deel-
tijdse basisopleidingen dat de hogescholen in avondonderwijs
organiseren zeer beperkt. Dit geldt trouwens ook voor de
universiteiten, waar enkel de VUB er in geslaagd is een vol-
waardig avondprogramma op te zetten. De minister voegt er
nog aan toe dat de problematiek van het OSP in een apart
ontwerp van decreet geregeld zal worden.

Het amendement van de regering en het aldus geamen-
deerde artikel 10 en de hierbij horende bijlage 1 worden met
14 stemmen unaniem goedgekeurd.

Artikel 11

Op dit artikel is er een eerste amendement van mevrouw
A. Leysen en de heren L. Appeltans, R. Swinnen en J. Taver-
nier (Stuk 546, Nr.10)  ertoe strekkend aan de basisopleiding
audiovisuele en beeldende kunst de graad van produktdesign
toe te voegen. Dit amendement wordt door de minister ge-
steund.

Daarnaast is er het amendement Leysen C.S. dat explici-
teert dat de lijst van basisopleidingen van 2 cycli met hun
overeenkomstige graden van academisch niveau door een de-
creet gewijzigd kan worden. Ook dit amendement wordt
door de minister gesteund.

Het amendement van de heer A. Denys, mevrouw J.
Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene (Stuk 546,
Nr.6) wordt naar analogie en om dezelfde redenen als het
amendement van dezelfde auteurs op artikel 10 ingetrokken.

De door de minister gesteunde amendementen worden
met 14 stemmen unaniem goedgekeurd en het aldus geamen-
deerde artikel 11 wordt eveneens met 14 stemmen unaniem
aangenomen.

Artikel 12

Een lid meent dat er een tegenspraak is tussen de bij
amendement toegevoegde paragraaf 4 bij artikel 11 die stelt
dat enkel de decreetgever de lijst van de basisopleidingen
kan wijzigen, en het amendement Leysen C.S. op dit artikel
dat stelt dat de regering de bevoegdheid heeft deze lijst te
wijzigen.

De minister antwoordt dat de bepaling van artikel 11 de
regel is, namelijk dat de wijzigingsbevoegdheid in principe bij
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de decreetgever ligt, en dat in het amendement Leysen C.S. de
uitzonderingen worden vastgesteld, namelijk onder welke
voorwaarden de regering de bevoegdheid heeft om de lijst
van opleidingen te wijzigen.

De minister wijst er tevens op dat met dit amendement de
uniciteit van basisopleidingen en opties verdwijnt, en dat in
opvolging van dit amendement ook de bijlagen 1 en 2 bij dit
decreet werden aangepast. (Stuk 546, nr. 7)

Een lid wijst erop dat bepaalde deelnemers aan de hoorzit-
tingen de uniciteit van bepaalde opleidingen graag hadden
bewaard, en een ander lid vraagt zich af of de bestaande unie-
ke basisopleidingen en opties nu niet langer beschermd wor-
den.

De minister antwoordt dat er zowel argumenten pro als
contra het afschaffen van de uniciteit bestaan. De bestaande
unieke basisopleidingen en opties worden pas bedreigd op
het moment dat een hogeschool een aanvraag doet om derge-
lijke opleiding te kunnen organiseren. Dit is alleszins pas mo-
gelijk na de ‘bevriezingsperiode’ die loopt tot het academie-
jaar 1998-1999. Anderzijds worden de opties gedereguleerd.
Eenmaal een school 1 optie mag inrichten, kunnen alle opties
door haar georganiseerd worden.

Een lid wijst erop dat het voorliggend decreet pas in wer-
king treedt op 1 september 1995. Tussen 1 september 1995 en
het academiejaar 1998-1999 kunnen geen nieuwe basisoplei-
dingen of opties ingericht worden, maar hij vraagt welke de
mogelijkheden ter zake zijn in het overgangsjaar 1994-1995.

De minister antwoordt dat hier twee mogelijkheden zijn :
- ofwel worden aan bijlage 2 bij dit decreet bepaalde on-

derwijsbevoegdheden toegevoegd zodat de inrichting ervan
mogelijk is per 1 september 1995 ;
- ofwel werkt men via een regeringsbeslissing zodat

richting reeds mogelijk wordt vanaf 1 september 1994.
de in-

Een vierde spreker vraagt hoe het moet met de stop in het
economisch hoger onderwijs. De minister antwoordt dat deze
stop alleszins gehandhaafd blijft. Dit kan problematisch zijn,
en de minister citeert het voorbeeld van de opleiding logistiek
management waarover men binnen het departement onder-
wijs thans van oordeel is dat ze nuttig kan zijn indien ze goed
ingevuld wordt. Het is dan ook logisch dat de regering beslist
deze opleiding te laten ingaan vanaf 1 september 1994.

Op dit artikel was er tevens een amendement van de heer
A. Denys, mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R.
Deswaene (Stuk 546, Nr.6), ertoe strekkend artikel 12 te
schrappen en te vervangen door een volledig nieuw artikel.
Door dit nieuwe artikel zouden alle opleidingen die op het
moment van inwerkingtreding van dit decreet bestaan blijven
bestaan, en zou de definitieve vastlegging van het onderwijs-
aanbod per hogeschool uitgesteld worden tot na de evaluatie
van de bestaande richtingen in functie van hun maatschappe-
lijke relevantie, de gevraagde beroepsprofielen en de inhou-
delijke kwaliteit van de opleidingen.

Ingevolge de aanpassing van bijlage II door de minister -
cfr. toelichting bij artikel 4 - verloor dit amendement zijn re-
levantie en werd het door de indieners ingetrokken. Door 1
van de indieners werd een subamendement op het amende-
ment Leysen C.S. ingediend, ertoe strekkend aan dit amende-
ment een 5” toe te voegen, bepalende dat de basisopleidingen
die krachtens dit decreet mogelijk zijn, tot 1 mei 1998 op hun
leefbaarheid, hun maatschappelijke relevantie, het beoogde
beroepsprofiel en de inhoudelijke kwaliteit getest zullen wor-
den, en dat de Vlaamse regering op basis van deze evaluatie
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de basisopleidingen en opties vanaf 1 oktober 1998 kan her-
schikken (Stuk 546, Nr.11).  Dit subamendement wordt door
de minister gesteund.

Het amendement Leysen C.S. en het subamendement van
de heer A. Denys worden met 14 stemmen unaniem goedge-
keurd, en het aldus geamendeerde artikel 12 wordt eveneens
unaniem goedgekeurd. Ingevolge de aanvaarding van het
subamendement wordt artikel 12 herschikt.

Artikel 13

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel 13 worden met 14 stemmen unaniem goedgekeurd.

Artikel 14

Een lid merkt op dat de term ‘vestiging’ in paragraaf 1 van
het amendement Leysen C.S. verwarring kan stichten. De
term ‘vestiging’ mag hier niet beschouwd worden als een sy-
noniem van ‘filiaal’ en teneinde dit te verduidelijken stelt zij
voor de term ‘vestiging’ te definiëren als ‘een gemeente of
een geheel van aan elkaar grenzende gemeenten waar de ho-
geschool onderwijsbevoegdheid heeft’. Een ander lid voegt
eraan toe dat ook de toelichting met betrekking tot het Brus-
sels Hoofdstedelijk Gewest in dezelfde paragraaf niet correct
is omdat er niet gespecifieerd  wordt dat de Vlaamse Ge-
meenschap niet voor alle hogescholen van het Brussels
Hoofdstedelijk Gewest bevoegd is.

Hierop wordt gesuggereerd dat de eerste paragraaf van
het amendement Leysen C.S. eigenlijk thuishoort in artikel 2
van dit decreet. De Commissie is het hiermee eens en hierop
wordt door mevrouw A. Leysen en de heren L. Appeltans,
R. Swinnen en J. Tavernier een subamendement ingediend,
ertoe strekkend paragraaf 1 te schrappen (Stuk -546,  Nr.4).
Tegelijkertijd dienen dezelfde auteurs een subamendement
in op het amendement Leysen C.S. op artikel 2 van dit de-
creet, ertoe strekkend de term ‘vestiging’ alsmede de bepa-
lingen met betrekking tot het Brussels Hoofdstedelijk Ge-
west ter zake beter te definiëren (Stuk 546, Nr.4). De minis-
ter steunt beide amendementen.

Vervolgens ontspint zich een discussie over de formulering
van paragraaf 3 van het amendement Leysen C.S. Volgens
meerdere leden is de tweede zin ongelukkig geformuleerd en
hetzelfde geldt voor de bepalingen met betrekking tot het
tweetalige gebied Brussel-Hoofdstad in de derde zin. Er wor-
den 2 subamendenten ingediend ertoe strekkend de tweede
en derde zin van paragraaf 3 te expliciteren (Stuk 546, Nr.4).

De minister is het eens met de kritische bedenkingen van
de leden inzake de derde zin, en hij stelt een eigen subamen-
dement voor, ertoe strekkend aan deze paragraaf een zin toe
te voegen die luidt als volgt : ‘De provincie Vlaams-Brabant
en het tweetalige gebied Brussel-Hoofdstad worden voor de
toepassing van deze paragraaf beschouwd als één provincie’.

Ook voor de tweede zin worden verschillende alternatie-
ven geformuleerd - ‘de vestigingen van een hogeschool
moeten gelegen zijn in dezelfde provincie of in onmiddellijk
daaraan grenzende provincies’ ; ‘een groep provincies die
twee aan twee aan elkaar grenzen’ - maar de Commissie ge-
raakt het niet eens over het beste alternatief. Uiteindelijk
suggereert de minister de bestaande zin te behouden, met
dien verstande dat duidelijk moet zijn dat het steeds om aan
elkaar grenzende provincies moet gaan. De Commissie stemt
hiermee in.
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Hierop trekken de indieners van de subamendementen
paragraaf 3 deze subamendementen terug in.

OP

Tenslotte was er op dit artikel nog een amendement van de
heer A. Denys, mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en
R. Deswaene (Stuk 546, Nr.6) dat ingevolge de aanvaarding
van het subamendement van de heer A. Denys op het amen-
dement Leysen C.S. op artikel 12 wordt ingetrokken.

Het amendement Leysen C.S., het subamendement van me-
vrouw A. Leysen en de heren L. Appeltans, R. Swinnen en J.
Tavernier (Stuk 546, Nr.4) en het subamendement van de
Vlaamse regering (Stuk 546, Nr.8) worden met 14 stemmen
unaniem aanvaard, en het aldus geamendeerde artikel 14
wordt eveneens met 14 stemmen unaniem aanvaard.

Artikel 15

Naast het amendement Leysen C.S. was er een amendement
van de heer A. Denys, mevrouw J. Leduc en de heren L. Pier-
CO en R. Deswaene (Stuk 546, Nr.6) ertoe strekkend dit arti-
kel te vervangen door een volledig nieuwe tekst. Ingevolge de
aanvaarding van het subamendement van de heer A. Denys
op het amendement Leysen C.S. op artikel 12 wordt dit amen-
dement ingetrokken.

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel 15 worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 15bis  (nieuw)

(Nieuw artikel 16)

Een lid vraagt waarom in de eerste paragraaf van het suba-
mendement Leysen C.S. ter invoeging van een nieuw artikel
15bis  voor wat het studiegebied handelswetenschappen en
bedrijfskunde betreft het schooljaar 1994-1995 gewijzigd
wordt in het schooljaar 1995-1996.

De minister antwoordt dat deze uitzondering nodig was
omdat het decreet voor dit studiegebied pas ingaat vanaf het
academiejaar 1995-1996.

De heer J. De Meyer dient een subamendement in, ertoe
strekkend onder bepaalde zeer strikte voorwaarden ook een
hogeschool met minder dan 600 financierbare studenten toe
te laten haar onderwijsbevoegdheid inzake opties te wijzigen,
namelijk indien deze optie nog niet is ingericht door de hoge-
school en op voorwaarde dat de opleiding minstens 200 stu-
denten telt (Stuk 546, Nr.4). Nu krijgt een instelling met bij-
voorbeeld 690 studenten en verschillende opleidingen alle
mogelijkheden terwijl een instelling met 590 studenten en
slechts twee opleidingen inzake uitbreiding en wijzigingen
geen enkele mogelijkheid naar de toekomst toe heeft.

De minister stelt dat dit subamendement te ver gaat omdat
het niet uitsluit dat de bedoelde 200 studenten verdeeld zijn
over 2 vestigingen. Op deze manier wordt de idee van ratio-
nalisering die mee aan de basis ligt van dit decreet uitgehold.

De minister besluit dit subamendement niet te kunnen
steunen, maar hij is bereid zelf een subamendement in te die-
nen op de eerste paragraaf van dit artikel, ertoe strekkend
toch aan de intenties van de indieners van het subamende-
ment tegemoet te komen. Dit subamendement luidt als volgt :
‘In afwijking van 3” kan een hogeschool in een vestiging met
minder dan 600 financierbare studenten haar onderwijsbe-
voegdheid inzake opties wijzigen op voorwaarde dat de optie
aansluit bij een opleiding die minstens 200 financierbare stu-



165  1 546 (1993-1994) - Nr. 14-A

denten telt en de hogeschool deze opleiding slechts in één
vestiging organiseert’ (Stuk 546, Nr.8).

De indiener van het eerste subamendement stelt dat dit
subamendement fundamenteel verschilt van zijn voorstel.
Conform het regeringsamendement kan een vestigingsplaats
met bijvoorbeeld 200 studenten in een bepaalde opleiding
slechts een nieuwe optie aanbieden op voorwaarde dat de ba-
sisopleiding slechts in die bepaalde vestigingsplaats wordt
aangeboden. Volgens dit subamendement kan een hoge-
school die in de hoofdvestiging in een bepaalde opleiding
1000 studenten telt en in een tweede vestigingsplaats in totaal
minder dan 600 studenten telt maar wel 400 in de bedoelde
opleiding telt, geen nieuwe optie oprichten in de tweede ves-
tigingsplaats.

De minister herhaalt zijn eerdere opmerking, namelijk dat
het niet de bedoeling kan zijn dat met dit subamendement de
rationaliseringsdoelstelling van het decreet uitgehold zou
worden. Met dit subamendement blijft de minister tevens lo-
gisch met paragraaf 1 van het amendement Leysen C.S. op ar-
tikel 15 waar gesteld wordt dat een hogeschool vanaf het aca-
demiejaar 1999-2000 binnen dezelfde vestiging een opleiding
slechts éénmaal organiseert, en waarbij ‘éénmaal’ duidelijk
begrepen moet worden als ‘in 1 gebouw’. Met andere woor-
den, de hogeschool zal deze opleiding in dezelfde gemeente
niet op 2 verschillende plaatsen kunnen aanbieden.

De minister gaat er wel mee akkoord dat in zijn subamen-
dement de wending ‘en de hogeschool deze opleiding slechts
in één vestiging organiseert’ vervangen wordt door de wen-
ding ‘en de hogeschool deze nieuwe optie slechts in één vesti-
ging organiseert’.

Een ander lid stelt dat de geciteerde subamendementen op
het amendement Leysen C.S. in samenhang bekeken moeten
worden met het financieringsmechanisme dat uiteindelijk
weerhouden zal worden. Indien de hogescholen ingevolge
het financieringsmechanisme in de grootte-orde van 1000 stu-
denten zouden terechtkomen, houdt dit amendement geen
beperkingen in. Hij stelt dan ook voor de stemming van deze
subamendementen uit te stellen tot na de stemming over het
financieringsmechanisme. De Commissie stemt hiermee in.

In opvolging van het goedgekeurde subamendement van
de heer A. Denys op artikel 12, dient het amendement Ley-
sen C.S. ter invoeging van een nieuw artikel 15bis  op analoge
manier aangepast. Het subamendement van de heer A.
Denys komt hieraan tegemoet (Stuk 546, Nr.11)  en wordt
door de minister gesteund.

Tenslotte is er nog het amendement van de heren L. Mar-
tens, L. Appeltans, R. Swinnen en J. Tavernier ertoe strek-
kend naar analogie met artikel 12 ook in paragraaf 3 in het
advies van de VLOR te voorzien (Stuk 546, Nr.4). Ook dit
amendement wordt door de minister gesteund.

Nadat in de (nieuwe) artikelen 193 tot en met 195 het fi-
nancieringsmechanisme werd goedgekeurd, is de Commissie
van oordeel dat het subamendement van de heer J. De
Meyer niet weerhouden kan worden.

Het subamendement van de regering en de subamende-
menten Denys C.S. en Martens C.S. worden met 14 stemmen
unaniem goedgekeurd.

Het geamendeerde artikel 15bis  wordt eveneens met 14
stemmen unaniem goedgekeurd en een nieuw artikel 15bis
wordt ingevoegd.
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Ingevolge de goedkeuring van artikel 15bis  wijzigt de num-
mering van het decreet.

Artikel 15ter (nieuw)

(nieuw artikel 17)

Het amendement Leysen C.S. ter invoeging van een nieuw
artikel 15ter  wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen en
een nieuw artikel 15ter wordt ingevoegd.

ONDERAFDELING 2

Voortgezette opleidingen

Artikel 16

(nieuw artikel 18)

Een lid merkt op dat vermits een voortgezette opleiding
ook deeltijds gevolgd kan worden, de student per jaar niet
noodzakelijk 1.500 uren volgt.

De minister antwoordt dat hier enkel gesteld wordt dat een
voortgezette opleiding ten minste 1 studiejaar bestaande uit
1.500 lesuren moet tellen om voor financiering in aanmerking
te komen. Dit betekent niet dat deze opleiding niet op deel-
tijdse basis gevolgd kan worden.

Hogescholen kunnen ook voortgezette opleidingen aanbie-
den die minder dan 1.500 uren tellen, maar dan kunnen ze
enkel een attest overhandigen waarop vermeld staat welke
vakken gevolgd werden. Dergelijk attest is geen diploma en
dergelijke opleidingen worden niet gefinancierd.

Artikel 16 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 17

(nieuw artikel 19)

Volgens een lid is het niet de bedoeling van het amende-
ment Leysen C.S. om hier de regent muziek op te vangen. Hij
vraagt of deze interpretatie correct is, en zo ja, waar deze op-
leiding zich dan wel situeert.

De minister antwoordt bevestigend. Artikel 17 wil enkel
een oplossing bieden voor hogescholen die geen onderwijsbe-
voegdheid hebben in het studiegebied onderwijs en voor wie
het toch aangewezen is dat zij een lerarenopleiding voor de
hogere cyclus van het secundair onderwijs zouden kunnen or-
ganiseren, en dit is in casu het geval voor de in het amende-
ment Leysen C.S. vermelde studiegebieden met twee cycli.

Het door de spreker aangehaalde voorbeeld wordt opge-
vangen in de scholen die het studiegebied onderwijs aanbie-
den, in casu het Lemmens-instituut en het Hoger Instituut
voor Pedagogisch en Sociaal Hoger Onderwijs van het ge-
meenschapsonderwijs te Gent (cfr. Bijlage II bij het decreet).

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel 13 worden met 14 stemmen unaniem goedgekeurd.
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ONDERAFDELING 3

Posthogeschoolvorming

Artikel 18

(nieuw artikel 20)

Een lid vraagt welke de mogelijkheden van posthoge-
schoolvorming in het hoger kunstonderwijs zijn.

De minister vermoedt dat het lid naar het Hoger Instituut
voor Schone Kunsten te Antwerpen verwijst, en hij is het
ermee eens dat dit instituut niet verloren mag gaan. De mi-
nister is echter van mening dat het hier geen posthogeschool-
vorming in de zin van het decreet vormt, en hij kondigt dan
ook aan dat de situatie van het Hoger Instituut geregeld zal
worden in het aangekondigde onderwijsdecreet-VI.

Artikel 18 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 5

Toelatingsvoorwaarden

Artikel 19

(nieuw artikel 21)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem goedgekeurd.

Artikel 20

(nieuw artikel 22)

Bij dit artikel ontspint zich een discussie over het onder-
scheid tussen de termen ‘getuigschrift’ en ‘diploma’, onder-
scheid dat in voorliggend decreet niet steeds strikt wordt na-
geleefd.

De minister wijst in de eerste plaats op de belangrijke be-
sprekingen die naar aanleiding van de grondwetsherziening
van 1988 over de term ‘diploma’ hebben plaatsgehad, en die
erop gericht waren de bevoegdheid van de federale staat in-
zake de erkenning van diploma’s af te bakenen. Een en
ander heeft tot gevolg dat ‘diploma’ in de grondwettelijke be-
tekenis van de term een zeer specifieke betekenis heeft.

Zo is het duidelijk dat een opleiding van 1 cyclus in de
grondwettelijke betekenis van het woord wordt afgerond met
een diploma, de eerste cyclus van een opleiding van 2 cycli
met een getuigschrift en de tweede cyclus van een opleiding
van 2 cycli opnieuw met een diploma. Op deze manier wordt
‘diploma’ gehanteerd in zijn strikte grondwettelijke beteke-
nis.

De minister stelt voor dat met het oog op het uniform ge-
bruik van begrippen in voorliggend decreet, steeds de term
diploma gebruikt zou worden, met dien verstande dat deze
term niet in alle gevallen in zijn grondwettelijke betekenis
geïnterpreteerd mag worden. De Commissie stemt hiermee
in.

Artikel 20 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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Artikelen 21 tot en met 23

[ 68 1

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd. Zij worden met 14 stemmen un aniem aangenomen.

(nieuwe artikelen 23 tot en met 25)

Artikel 24

(nieuw artikel 26)

Op dit artikel is er een amendement van mevrouw A. Ley-
sen en de heren L. Appeltans, R. Swinnen en J. Tavernier
(Stuk 546, Nr.4) ertoe strekkend ook de categorieën bedoeld
in de tweede paragraaf van artikel 20 aan paragraaf 3 toe te
voegen. De indieners hebben hier met name oog voor de li-
centiaten TEW  die de eerste cyclus van hun basisopleiding
aan een universitaire instelling hebben gevolgd.

De minister betoogt dat het hem onlogisch lijkt zich in te
schrijven voor een aggregaat aan een hogeschool, indien men
de eerste cyclus heeft beëindigd aan een universiteit en men
hier ook de tweede cyclus zal beëindigen, maar hij stelt dat hij
niettemin het amendement zal steunen.

Een indienster van het amendement merkt op dat het
amendement het ook moet mogelijk maken dat iemand die
de eerste cyclus van een universitaire opleiding heeft gevolgd
en overstapt naar de tweede cyclus van een opleiding van aca-
demisch niveau, aan deze laatste instelling zijn aggregatieop-
leiding moet kunnen volgen.

Het amendement en het aldus geamendeerde
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel 24

AFDELING 6

Inschrijving van de student

Artikelen 25 tot en met 28

(nieuwe artikelen 27 tot en met 30)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen gemaakt.

De
men.

artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-

AFDELING 7

Inschrijvingsgeld en examengeld

Artikel 29

(nieuw artikel 31)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 30

(nieuw artikel 32)

Een lid vraagt of de hogescholen ingevolge het amende-
ment Leysen C.S. de inschrijvingsgelden per opleiding kunnen
differentiëren.
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De minister antwoordt bevestigend. Hogescholen kunnen
een gedifferentieerd inschrijvingsgeld vragen per opleiding,
maar zijn hier uiteraard niet toe verplicht.

Op expliciete vraag van een lid bevestigen de indieners van
het amendement de interpretatie van de minister.

Een indiener van het amendement Leysen C.S. meent dat
het de bedoeling was het kunstmatige onderscheid tussen
HOKT en HOLT op te heffen en dat indien een differentiatie
in het inschrijvingsgeld nodig is, het hogeschoolbestuur dit
ook moet kunnen vragen. De kostprijs voor bepaalde oplei-
dingen in een cyclus kan immers hoger zijn dan voor andere
opleidingen in twee cycli zodat een differentiatie in het in-
schrijvingsgeld noodzakelijk is.

Ingevolge de interpretatie van dit artikel wordt in artikel 29
de wending ‘het bedrag’ gewijzigd in ‘de bedragen’. Hiermee
wordt duidelijker aangegeven dat het de hogescholen vrij
staat het inschrijvingsgeld voor de verschillende aangeboden
opleidingen te differentiëren.

Een lid herneemt hier haar bedenkingen inzake de finan-
ciële gevolgen voor hogescholen die een groot aantal beurs-
en bijna-beursstudenten tellen. Voor meer toelichting, alsme-
de voor het antwoord van de minister, wordt verwezen naar
de algemene bespreking.

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel 30 worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 31

(nieuw artikel 33)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 32

(nieuw artikel 34)

Een lid vraagt waarom er voor het examengeld geen in-
dexaanpassing is voorzien.

dat deDe minister antwoordt
van de universiteiten is.

voorgestelde regeling deze

Het amendement Leysen c.s . en het aldus geamendeerde
artikel worden met 14 stemmen unaniem aangc nomen.

Artikel 33

(nieuw artikel 35)

Een lid suggereert de zin aan te vullen met de woorden ‘en
eventueel voor de financiering van de sociale voorzieningen’.
Dit naar analogie met het amendement Leysen C.S. tot invoe-
ging van een nieuw artikel 207quater,  3 2.

De minister antwoordt dat hier het systeem van de univer-
siteiten werd overgenomen en dat de door het lid voorgestel-
de besteding mogelijkheid wordt opengelaten via de wending
‘rechtstreeks of onrechtstreeks ten goede komen aan de stu-
denten’. Dit blijkt uit de ervaring van de universiteiten waar
de inschrijvings- en examengelden mee gebruikt worden voor
studiebegeleiding.

Artikel 33 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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AFDELING 8

Opleidingsprogramma en studieomvang

PO1

Artikel 34

(nieuw artikel 36)

Een lid vraagt waarom het amendement Leysen C.S. voor
wat de basisopleiding verpleegkunde voor de opties sociale
verpleegkunde en psychiatrische verpleegkunde in een afwij-
king van de algemene regel inzake het vastleggen van de mi-
nimale gemeenschappelijke stam van een optie voorziet.

De minister antwoordt dat deze tekst er is gekomen op
vraag van de sector, maar dat hij met het lid van mening is dat
beide richtingen eigenlijk geen recht op een afwijking kunnen
opeisen.

Door mevrouw A. Leysen en de heren L. Appeltans, J. Ta-
vernier  en R. Swinnen wordt een nieuw amendement op arti-
kel 34 ingediend ertoe strekkend de geciteerde opleidingen te
schrappen (Stuk 546, Nr.10).  Hierop wordt het oorspronkelijk
amendement Leysen C.S. ingetrokken.

Het amendement van mevrouw A. Leysen en de heren L.
Appeltans, J. Tavernier en R. Swinnen (Stuk 546, Nr.10)  en
het aldus geamendeerde artikel 34 worden met 14 stemmen
unaniem goedgekeurd.

Artikel 35

(nieuw artikel 37)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 36

(nieuw artikel 38)

Door de heren L. Martens, L. Appeltans, R. Swinnen en J.
Tavernier wordt een amendement ingediend ertoe strekkend
de VLOR te betrekken bij de bevoegdheden opgesomd in pa-
ragraaf 3 (Stuk 546, Nr.4). Dit naar analogie met de rol die
de VLIR ter zake voor de universiteiten vervult. De minister
gaat hiermee akkoord.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem goedgekeurd.

artikel wor-

Artikel 37

(nieuw artikel 39)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 38

(nieuw artikel 40)

Op dit artikel is er een amendement van mevrouw A. Ley-
sen en de heren L. Appeltans, J. Tavernier en R. Swinnen
ertoe strekkend in opvolging van het goedgekeurde subamen-
dement op artikel 11 de titel van ‘meester in produktdesign’
aan de lijst toe te voegen (Stuk 546, Nr.10).
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Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel wor-

Artikel 39

(nieuw artikel 41)

Op dit artikel is er opnieuw een amendement van de heren
L. Martens, L. Appeltans, J. Tavernier en R. Swinnen ertoe
strekkend voor wat de bevoegdheden van paragraaf 3 betreft
een rol te voorzien voor de VLOR (Stuk 546, Nr.10).  De mi-
nister stemt in met dit amendement.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 9

Organisatie van het academiejaar

Artikel 40

(nieuw artikel 42)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 10

Organisatie van de examens en bekrachtiging van de studie

Artikel 41

(nieuw artikel 43)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 42

(nieuw artikel 44)

Een lid stelt hier als tekstcorrectie voor ‘een’ te wijzigen in
‘één’. De minister stemt in met deze technische correctie.

Artikel 42 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikelen 43 en 44

(nieuwe artikelen 45 en 46)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Artikel 45

(nieuw artikel 47)

Op dit artikel is er opnieuw een amendement van heren L.
Martens, L. Appeltans, J. Tavernier en R. Swinnen ertoe
strekkend voor de bevoegdheden van paragraaf 3 een rol toe
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te kennen aan de VLOR (Stuk 546, Nr. 4). De minister steunt
dit amendement.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 46

(nieuw artikel 48)

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel 46 worden met 14 stemmen zonder verdere opmerkin-
gen unaniem goedgekeurd. .

AFDELING 11

Diploma’s en graden

Artikel 47

(nieuw artikel 49)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 48

(nieuw artikel 50)

Een lid vraagt of de samenwerkingsverbanden waarvan
sprake ook aangegaan kunnen worden met universiteiten.

De minister antwoordt dat dit niet kan zonder lange incu-
batieperiode in de VLIR, en hij vreest dat deze denkpiste niet
erg realistisch is.

Een ander lid wenst de bedoeling van het woord ‘of’ te
kennen.

De voorzitter verduidelijkt dat ingevolge een vergissing de
cijfers ‘60’ en ‘61’ ontbreken, die voor en na ‘of’ dienen te
worden ingelast.

Artikel 48 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 49

(nieuw artikel 51)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 12

Examencommissies van de Vlaamse Gemeenschap

Artikel 50

(nieuw artikel 52)

Een lid suggereert dat ook hier, naar analogie met de situ-
atie aan de universiteiten, een rol voorbehouden zou moeten
worden voor de VLOR.
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De minister is het hiermee niet eens. Volgens hem zal de
VLOR in dit verband geen meerwaarde leveren.

Artikel 50 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 13

Taalregeling

Artikel 51

(nieuw artikel 53)

.Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 14

Onderwijs- en examenregeling : studiecontract

Artikel 52

(nieuw artikel 54)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 53

(nieuw artikel 55)

Een lid vraagt of onder 6” niet bedoeld wordt : ‘de organi-
satie van de opleiding in de vorm van voltijds of deeltijds
contactonderwijs’.

De minister beaamt deze interpretatie van het lid. Hij sug-
gereert dat de tekst onder 6” als dusdanig gecorrigeerd zou
worden. De commissie stemt in met deze technische correc-
tie.

Artikel 54

(nieuw artikel 56)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 15

Gelijkwaardigheid

Artikel 55

(nieuw artikel 57)

Een lid suggereert dat ook hier een rol voor de VLOR is
weggelegd en ook hier wordt het amendement van de heren
L. Martens, L. Appeltans, R. Swinnen en J. Tavernier herno-
men (Stuk (546, Nr. 6).

De minister stemt in met dit amendement omdat hij van
mening is dat inzake curriculumvergelijking nog veel werk
verricht dient te worden, getuige de ervaringen ter zake in de
samenwerking met Nederland.
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Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

HOOFDSTUK II

Kwaliteitsbewaking

Artikel 56

(nieuw artikel 58)

De minister verduidelijkt dat het amendement
een overlapping met artikel 57 corrigeert.

artikel wor-

Leysen C.S.

Op dit artikel is er een subamendement van de heer A.
Denys, mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Des-
waene ertoe strekkend het woord ‘evalueren’ te vervangen
door ‘mede-evalueren’. De indieners zien hierin een tekstver-
betering. (Stuk, Nr.6). De minister stemt in met dit amende-
ment.

Het amendement Leysen C.S., het geciteerde subamende-
ment en het aldus geamendeerde artikel worden met 14 stem-
men unaniem aangenomen.

Artikel 57

(nieuw artikel 59)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 58

(nieuw artikel 60)

Een lid is van mening dat uit de hoorzitting met het KVIV
duidelijk is gebleken dat stage van het onderwijzend perso-
neel de kwaliteit van het hoger onderwijs ten goede komt, en
hij pleit er dan ook voor dat dergelijke stages als een onder-
deel van de interne kwaliteitsbewaking beschouwd zouden
worden. Volgens deze spreker zouden stages in het kader van
de interne kwaliteitsbewaking zelfs afdwingbaar gemaakt
moeten worden.

De minister gaat akkoord met de bedenking van het lid,
maar hij is van mening dat dit moeilijk extern opgelegd kan
worden. Met het in dit decreet voorziene personeelsstatuut
zijn dergelijke stages echter perfect mogelijk, en de hogescho-
len kunnen dergelijke stages ook opleggen. De minister voegt
er nog aan toe dat dergelijke stages slechts reëel zijn voor
grote hogescholen.

Artikel 58 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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HOOFDSTUK III

Samenwerkingsakkoorden

Artikel 59

(nieuw artikel 61)

De minister verduidelijkt dat dit artikel tegemoet komt
aan vragen vanuit het veld om een soepeler curriculumver-
loop tussen universiteiten en hogescholen mogelijk te maken.

Artikel 59 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 60

(nieuw artikel 62)

Een lid vraagt waarom niet voorzien wordt in de mogelijk-
heid om samenwerkingsakkoorden met universiteiten te slui-
ten.

De minister antwoordt dat dergelijke samenwerking mo-
gelijk is op basis van het HOLT-decreet maar dat hij er geen
bezwaar tegen heeft dat dergelijke bepaling hier hernomen
zou worden.

Hierop wordt door mevrouw A. Leysen en de heren L.
Appeltans, J. Tavernier en R. Swinnen een amendement in-
gediend ertoe strekkend de bepaling uit het HOLT-decreet
op te nemen in artikel 60 (Stuk 546, Nr.10).

De minister voegt eraan toe dat op basis van het HOLT-
decreet reeds 1 samenwerkingsakkoord functioneert, name-
lijk dit tussen de RUG en het Hoger Instituut voor Vertalers
en Tolken van de provincie Oost-Vlaanderen.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel 60
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 61

(nieuw artikel 63)

Op dit artikel is er een amendement van de heer A. Denys
ertoe strekkend aan de eerste alinea van artikel 61 de wen-
ding ‘en het wederzijds toelaten van personeelsleden tot een
stage in elkaars instelling’ toe te voegen (Stuk 546, Nr.6).

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel 61
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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TITEL III

Wl

Rechtspositieregeling van het
hogescholen

personeel van de

HOOFDSTUK 1

Gemeenschappelijke bepalingen

AFDELING 1

Administratieve standen

ONDERAFDELING 1

Algemene bepalingen

Artikelen 62 en 63

(nieuwe artikelen 64 en 65)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De
men.

artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-

Artikel 64

(nieuw artikel 66)

Op dit artikel was er een amendement van mevrouw A.
Leysen en de heren J. Tavernier en L. Appeltans (Stuk 546,
Nr.5) dat door de indieners wordt ingetrokken omdat het
amendement bij nader toezien beter bij artikel 274 wordt in-
gediend.

Artikel 64 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

ONDERAFDELING 2

Dienstactiviteit

Artikelen 65 en 66

(nieuwe artikelen 67 en 68)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De
men.

artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-

Artikel 67

(nieuw artikel 69)

Op dit artikel is er een amendement van de heer L. Standa-
ert ertoe strekkend aan de eerste paragraaf van dit artikel een
alinea toe te voegen luidend als volgt : ‘De personeelsleden
bedoeld in artikel 277 (overgangsbepalingen) hebben jaarlijks
recht op minstens acht werkdagen kerst-, acht werkdagen
paas- en veertig werkdagen zomervakantie’ (Stuk 546, Nr.3).
Volgens de indiener is het voor de rechtszekerheid van het
onderwijzend personeel noodzakelijk dat een minimum aan-
tal dagen verlof decretaal gegarandeerd zijn. Hij gaat ervan
uit dat de minister zijn amendement zal steunen omdat uit de
antwoorden die het lid de laatste maanden op zijn schriftelij-
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ke vragen aan de minister mocht ontvangen, duidelijk is ge-
bleken dat de minister overtuigd is van de noodzaak om ge-
motiveerde leerkrachten te hebben, en hiertoe levert een
goede vakantieregeling een belangrijke bijdrage.

De minister is het ermee eens dat een aantal minimum-
voorwaarden ingeschreven moeten worden, maar hij wenst
niet zo ver te gaan als de indiener van het amendement. In-
dien de decreetgever er toe over gaat om het minimum aan-
tal vakantiedagen decretaal vast te leggen, wordt een belang-
rijk principe van voorliggend decreet, namelijk de deregule-
rings- en autonomiegedachte de facto uitgehold. Bovendien
is hij het er niet mee eens dat dergelijke bepaling enkel zou
gelden voor personeelsleden die onder de overgangsbepalin-
gen van het decreet vallen. Hij suggereert dan ook dat de in-
diener zijn amendement zou herwerken.

De indiener gaat ermee akkoord zijn amendement in te
trekken, ook omdat het technisch niet correct blijkt te zijn.

Hierop wordt door dezelfde indiener een nieuw amende-
ment ingediend, maar ook dit amendement kan door de mi-
nister niet gesteund worden omdat het voorziet in minimum
11 weken vakantie, wat overdreven lijkt (Stuk 546, Nr.10).

Het lid trekt ook dit amendement in en dient een nieuw
amendement in, luidend als volgt : ‘De leden van het onder-
wijzend personeel hebben jaarlijks, binnen ieder academie-
jaar, recht op minstens negen weken vakantie’ (Stuk 546,
Nr.8). De indiener is het eens met de minister wanneer deze
stelt dat het aantal weken vakantie afhankelijk is van de or-
ganisatie van het academiejaar, van het aantal weken con-
tactonderwijs, het aantal weken blokverlof en examens, enz.
Dit betekent dat over het concrete aantal weken het best on-
derhandeld wordt in de onderhandelingscomités.

Dit amendement wordt met 13 stemmen bij 1 onthouding
aangenomen.

Het aldus geamendeerde artikel 67 wordt met 14 stemmen
unaniem aangenomen.

ONDERAFDELING 3

Non-activiteit

Artikelen 68 tot en met 71

(nieuwe artikelen 70 tot en met 73)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De
men.

Bij
leerd.

artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-

deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-

ONDERAFDELING 4

Terbeschikkingstelling

Artikelen 72 tot en met 74

(nieuwe artikelen 74 tot en met 76)

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.
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AFDELING 2

Evaluatie

Artikel 75

(nieuw artikel 77)

Op dit artikel zijn er in totaal 7 amendementen
uiteindelijk 6 worden aangenomen.

waarvan er

Een eerste amendement is van mevrouw A. Leysen en de
heren R. Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier en strekt
ertoe in de tweede paragraaf tussen de woorden ‘gebeurt’ en
‘driejaarlijks’ het woord ‘minimum’ toe te voegen (Stuk 546,
Nr.6). Volgens de indieners verhoogt deze toevoeging de
kans op een positieve remediërende evaluatie, wat inzonder-
heid van belang kan zijn bij het begin van een loopbaan. De
indieners benadrukken dat deze toevoeging in geen geval
mag leiden tot de ontwijking van het opzet van artikel 75, na-
melijk dat de evaluatie in principe om de drie jaar gebeurt.
De minister kan zich onder deze laatste voorwaarde aanslui-
ten bij dit amendement : de evaluatie van de personeelsleden
gebeurt in principe om de drie jaar, maar in functie van het
functionerings- en remediëringsgesprek en voor beginnende
personeelsleden kan het nuttig zijn om een tussentijdse evalu-
atie te doen. De Commissie stemt in met deze interpretatie.

Een tweede amendement van dezelfde indieners strekt
ertoe in het eerste lid van paragraaf 3 het woord ‘beoorde-
ling’ te vervangen door ‘evaluatie’ (Stuk 546, Nr.5). Bedoe-
ling is de terminologie te harmoniseren. Ook dit amendement
wordt door de minister gesteund.

Een derde amendement is van de heer A. Denys, mevrouw
J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene en strekt
ertoe de wijze van samenstelling van het college van evaluatie
te wijzigen. Volgens de indieners moet deze afvaardiging
rechtstreeks verkozen worden door en onder de personeelsle-
den van de hogeschool, en is het dus niet aan het hogeschool-
bestuur om deze afvaardiging aan te duiden (Stuk 546, Nr.6).
Volgens de indieners is deze wijze van samenstelling demo-
cratischer en biedt ze meer garanties voor de betrokkenen.

De minister kan zich niet aansluiten bij dit amendement
omdat het de goede werking van het college van beroep in
het gedrang zou brengen. Persoonlijk is hij er zelfs voorstan-
der van om externen bij de werking van dit college te betrek-
ken. Het voordeel van dergelijk systeem is dat de betrokke-
nen een grotere mate van objectiviteit kunnen verzekeren,
nadeel is dat externen minder met de werking van de hoge-
school vertrouwd zijn.

Een indiener van het amendement kan zich aansluiten bij
dit laatste standpunt van de minister. Indien het college ech-
ter wordt samengesteld uit personeelsleden, is hij van mening
dat deze personeelsleden rechtstreeks verkozen moeten wor-
den.

Hierop formuleert een tweede lid een compromis. Hij stelt
voor om het college gedeeltelijk uit personeelsleden en ge-
deeltelijk uit externen samen te stellen, waarbij de perso-
neelsleden aangeduid zouden worden door het hogeschoolbe-
stuur.

Een indiener van het amendement kan zich hierbij aanslui-
ten en hij is bereid een amendement in die zin mee te onder-
tekenen. Hierop dienen de heren A. Denys en L. Martens
een amendement in, ertoe strekkend het hogeschoolbestuur
de kans te geven ook externen bij het college van evaluatie te
betrekken. Hiertoe wensen zij in het tweede!lid  van paragraaf
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3 in te schrijven dat de leden van het evaluatiecollege al dan
niet personeelsleden van het hogeschoolbestuur zijn (Stuk
546, Nr. 10). De minister kan zich terugvinden in deze formu-
lering en sluit zich ook bij dit amendement aan. Het amende-
ment van de heer A. Denys, mevrouw J. Leduc en de heren
L. Pierco en R. Deswaene (Stuk (546, Nr.6) wordt ingetrok-
ken.

Een vijfde amendement is van de heer L. Standaert en is
erop gericht de mogelijkheid uit te sluiten dat de hogeschool
geen college van beroep inzake evaluatie zou oprichten.
Hiertoe wenst de indiener van het amendement de eerste zin
van het tweede lid van paragraaf 3 te vervangen door de zin :
‘Het hogeschoolbestuur richt een college van beroep inzake
evaluatie op’. In dezelfde paragraaf dient dan het laatste lid
geschrapt te worden (Stuk 546, Nr.3). Volgens de indiener
garandeert zijn amendement meer rechtszekerheid aan het
personeel van de hogescholen. De voorliggende tekst zal vol-
gens hem geen aansporing zijn om dit college op te richten
daar er geen of nauwelijks inspraak is in de
raadkamer/kamer  van beroep zoals voorzien in de decreten
rechtspositie van 27 maart 1991.

Een lid vraagt zich af of de kritiek van de indiener, name-
lijk dat er in de bestaande kamers van beroep weinig of geen
inspraak is, correct is. Volgens hem is het voordeel van een
kamer van beroep dat deze instantie zich boven de twistende
partijen bevindt.

De minister stelt dat men hier terug op de discussie bij het
ingetrokken amendement van de heer A. Denys, mevrouw J.
Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene (Stuk 546,
Nr.6) op het tweede lid van paragraaf 3 komt. De fundamen-
tele vraag is of men het college van beroep binnen of buiten
de structuur van de hogeschool wil plaatsen. Volgens de mi-
nister is men met het amendement van de heren A. Denys en
L. Martens tot een goed compromis tussen beide gekomen,
en het amendement van de heer L. Standaert sluit hier vol-
gens de minister goed bij aan. De minister is dan ook bereid
het amendement te steunen.

Een lid vraagt wat er gebeurt indien het hogeschoolbe-
stuur verzaakt het college van tucht op te richten. Zo worden
de scholen door het onderwijsdecreet-IV verplicht overlegco-
mités op te richten, maar momenteel blijkt dit nog niet in één
vierde van de hogescholen gebeurd te zijn.

De minister antwoordt dat indien dit college niet opgericht
wordt, er ook geen evaluatie kan uitgevoerd worden omdat
de mogelijkheid tot beroep ontbreekt. Dit betekent ook dat
er in dergelijk geval geen enkele leerkracht een onvoldoende
kan krijgen. De minister suggereert dat dit bij amendement
zou toegevoegd worden.

Een zesde amendement is van mevrouw A. Leysen en de
heren R. Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier en strekt
ertoe aan paragraaf 3 toe te voegen dat zolang in de hoge-
school geen college van beroep is opgericht, geen evaluatie
‘onvoldoende’ kan worden toegekend (Stuk 546, Nr.11).  De
minister kan zich hierbij aansluiten.

Vervolgens is er het amendement van de heren W. Goos-
sens en J. Tavernier ertoe strekkend ook aan diegenen die
een positieve evaluatie krijgen de kans te geven schriftelijk te
reageren, waarbij deze schriftelijke reactie aan het evalu-
atiedossier toegevoegd wordt (Stuk 546, Nr. 6). Volgens de
indieners zal dergelijke garantie de objectieve beoordeling
bevorderen. De minister kan ook met dit amendement in-
stemmen.
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Een lid vraagt of het niet aangewezen is om ook bij de sa-
menstelling van de evaluatiecommissie het hogeschoolonder-
handelingscomité te betrekken. De minister is het hier niet
mee eens. Volgens hem moet het hogeschoolbestuur zijn ver-
antwoordelijkheid kunnen opnemen en is het aan haar om de
samenstelling van deze commissie te bepalen. De vakbonden
hebben ter zake geen verantwoordelijkheid en dienen dan
ook niet bij deze samenstelling betrokken te worden. Voor de
samenstelling van het college van beroep liggen de verant-
woordelijkheden anders en is inspraak van de vakbonden wel
verantwoord.

Ten slotte  vraagt een lid of het niet aangewezen is het col-
lege van beroep inzake evaluatie te versmelten met het colle-
ge van tucht zoals opgenomen in artikel 83. De minister is het
hier niet mee eens omdat evaluatie dan een negatieve conno-
tatie dreigt te krijgen, terwijl dit uitdrukkelijk niet de bedoe-
ling is.

Het eerste amendement van mevrouw A. Leysen en de
heren R. Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier op paragraaf
2 (Stuk 546, Nr.6) wordt met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Het tweede amendement van mevrouw A. Leysen en de
heren R. Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier (Stuk 546,
Nr.5) op het eerste lid van paragraaf 3 wordt eveneens met 14
stemmen unaniem aangenomen.

Het amendement van de heren A. Denys en L. Martens
(Stuk 546, Nr. 10) op het tweede lid van paragraaf 3 wordt
eveneens met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Het amendement van de heer L. Standaert (Stuk 546, Nr.3)
wordt met 13 stemmen bij 1 onthouding aangenomen. In op-
volging van de aanvaarding van dit amendement wordt in de
eerste paragraaf van artikel 75 de wending ‘en in voorko-
mend geval’ geschrapt.

Het amendement van mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier (Stuk 546, Nr.11)
wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Ten slotte  wordt ook het amendement van de heer W.
Goossens en de heer J. Tavernier (Stuk 546, Nr.6) met 14
stemmen unaniem aangenomen.

Het aldus geamendeerde
unaniem aangenomen.

artikel 75 wordt met 14 stemmen

AFDELING 3

Tucht

Artikel 76

(nieuw artikel 78)

Mevrouw A. Leysen en de heren R. Swinnen, L. Appeltans
en J. Tavernier dienen een amendement in ertoe strekkend
een tweede paragraaf toe te voegen die bepaalt dat feiten uit
het privé-leven die geen weerslag hebben op de relatie tussen
de student en het personeelslid of op de werking van de hoge-
school, geen aanleiding kunnen geven tot een tuchtmaatregel
vanwege het hogeschoolbestuur (Stuk 546, Nr.6). Een indie-
ner argumenteert dat een gelijkaardige bepaling opgenomen
was in de decreten rechtspositie die ook van toepassing waren
op de personeelsleden van het HOKT. Door de bepalingen
van het voorliggende decreet wordt het personeel van het
HOKT echter aan de toepassing van deze decreten onttrok-
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ken, waardoor ook de bescherming van het privé-leven ver-
valt. De spreker voegt eraan toe dat dergelijke toevoeging
ook de terughoudendheid tegenover bepaalde netoverschrij-
dende fusies zal wegnemen. De minister stemt in met dit
amendement.

Een spreker vraagt of de opsomming van artikel 76 een
gradatie inhoudt, en meer bepaald of 4” een zwaardere sanc-
tie dan 5” of omgekeerd is. De minister antwoordt ontken-
nend. Artikel 76 impliceert geen gradatie in de sancties.

Het amendement van mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier (Stuk 546, Nr.6) en
het aldus geamendeerde artikel 76 worden met 14 stemmen
unaniem aangenomen.

Artikel 77

(nieuw artikel 79)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 78

(nieuw artikel 80)

Op dit artikel is er een amendement van de heer A. Denys,
mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene
ertoe strekkend in de eerste zin de wending ‘die verlengd kan
worden met een periode van 6 maanden’ te schrappen (Stuk
546, Nr.6). Volgens een indiener is deze wending contradic-
toir met het eerste gedeelte van de zin - ten hoogste 1 jaar
- en sluit het amendement tevens aan bij de opmerkingen
van de Raad van State.

Een ander lid kondigt aan dat haar fractie een analoog
amendement in voorbereiding had.

De minister kan zich niet aansluiten bij dit amendement,
en hij geeft hiervoor volgende redenen. In de eerste plaats
dient rekening gehouden met parallelle strafrechtelijke pro-
cedures die langer dan 1 jaar kunnen duren. Indien de be-
trokkene in dergelijk strafdossier vrijspraak zou krijgen,
dreigt de hogeschool voor de burgerlijke rechtbank gedaagd
te worden. Vervolgens mogen de betrokkenen ook niet geï-
dealiseerd worden. De minister wijst erop dat de schorsing
slechts uitzonderlijk wordt toegepast en meestal ook gegrond
is. Tenslotte moeten de hogescholen ook bestuurbaar blijven
en moeten zij in staat gesteld worden de tucht te handhaven.
De minister verwijst ter zake naar de privé-sector waar veel
krachtiger opgetreden kan worden.

De indieners zijn gevoelig voor de argumentatie van de
minister en zijn bereid hun amendement in te trekken ten
voordele van een minder verregaand amendement. Hierin
wordt bepaald dat de schorsing éénmalig verlengd kan wor-
den met een periode van zes maanden (Stuk 546, Nr.11).

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem goedgekeurd.

artikel wor-

Artikelen 79 tot en met 82

(nieuwe artikelen 81 tot en met 84)

Bij deze artikelen : worden geen opmerkingen geformu-
leerd.
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De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Artikel 83

(nieuw artikel 85)

Op dit artikel is er een amendement van de heer L. Standa-
ert ertoe strekkend de hogescholen te verplichten een college
van tucht op te richten (Stuk 546, Nr.3). Dit amendement ligt
in het verlengde van het amendement van dezelfde indiener
op artikel 75 en wordt door de minister gesteund.

Op dit artikel is er tevens een amendement van de heer A.
Denys, mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Des-
waene ertoe strekkend de manier van samenstelling van het
college van beroep te wijzigen. Volgens de indieners dient dit
college aangewezen te worden door de academische raad
(Stuk 546, Nr.6) omdat de academische raad is samengesteld
uit inrichtende machten, personeel en studenten (cfr. amen-
dement van dezelfde indieners bij artikel 250) en deze acade-
mische raad in de visie van de indieners dus voldoende legiti-
miteit bezit om de leden van het college van beroep inzake
tucht aan te duiden. De voorzitter van dit college van tucht
zou een magistraat zijn.

De minister kan zich niet bij dit amendement aansluiten
omdat het volgens hem alle gezag en de tucht van het hoge-
schoolbestuur ondermijnt, en hij verwijst opnieuw naar de
privé-sector waar dergelijke manier van werken uit den boze
is. De minister verklaart een overtuigd verdediger van tucht
en gezag te zijn, omdat dit de leefbaarheid en bestuurbaar-
heid van een hogeschool bevordert. Bovendien geldt voor
tucht de bedenking die de minister reeds inzake schorsing
uitte, namelijk dat tuchtstraffen meestal gegrond zijn. De mi-
nister verwijst ook naar de situatie bij de ARGO,  die regel-
matig klaagt dat het gebrek aan tuchtmogelijkheden verbete-
ring van bepaalde toestanden belemmert.

Wat het voorzitterschap van een magistraat betreft, dit is
enkel mogelijk mits toelating van de minister van justitie, en
veronderstelt tevens een aanvaardbare vergoeding, wat de
minister niet direct haalbaar lijkt. Tenslotte is de minister van
mening dat er grondwettelijke bezwaren tegen dit amende-
ment aangehaald kunnen worden omdat de academische raad
geen directe beslissingsbevoegdheid kan hebben.

Na overweging trekken de indieners hun amendement in.

Het amendement van de heer L. Standaert (Stuk 546, Nr.3)
en het aldus geamendeerde artikel worden met 14 stemmen
unaniem aangenomen.

Artikelen 84 en 85

(nieuwe artikelen 86 en 87)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De
men.

artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-

Artikel 86

(nieuw artikel 88)

Op dit artikel is er een amendement van de heer A. Denys,
mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene
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ertoe strekkend dit artikel te schrappen (Stuk 546, Nr.6).
Volgens de indieners biedt dit artikel geen enkele garantie
voor de rechten van de verdediging, en zij verwijzen ook naar
de bedenkingen van de Raad van State ter zake. De spreker
vraagt waarom de regering de opmerking van de Raad van
State naast zich heeft neergelegd.

De minister antwoordt dat het recht op verweer een alge-
meen basisrecht is, en dat dit volgens hem niet ingeschreven
hoeft te worden. Niettemin heeft de minister hier geen be-
zwaar tegen. Hij suggereert dan ook dat dergelijke zin aan
artikel 86 toegevoegd zou worden.

De indieners van het amendement kunnen hier mee in-
stemmen. Zij trekken hun amendement in en dienen een
subamendement op artikel 86 in, ertoe strekkend een zin toe
te voegen die bepaalt dat de rechten van de verdediging ge-
waarborgd worden (Stuk, Nr.6). De minister steunt dit amen-
dement.

Het subamendement en het aldus geamendeerde
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel 86

AFDELING 4

Toegang tot de ambten

Artikel 87

(nieuw artikel 89)

Een lid vraagt waar men de burgerlijke en politieke rech-
ten moet genieten : in het land van herkomst of in België. Dit
kan van belang zijn, bijvoorbeeld voor politieke vluchtelin-
gen. De minister antwoordt dat het hier een theoretisch pro-
bleem betreft, vermits de bedoelde personen ook onderdaan
van de Europese Unie moeten zijn.

Hetzelfde lid vraagt of aan’3O niet de wending ‘en equiva-
lente bekwaamheidsbewijzen’ moet toegevoegd worden. De
minister antwoordt dat dit ingebouwd is in het woord ‘ver-
eist’ : het equivalente bekwaamheidsbewijs is het vereiste be-
kwaamheidsbewijs.

Een ander lid vraagt wat de betekenis is van 4” voor leer-
krachten die taalcursussen geven, en meer bepaald de ‘native
speakers’. De minister antwoordt dat deze bepaling samen-
gelezen moet worden met artikel 51 waar de regeling inzake
het doceren van vreemde talen is vastgelegd. De spreker re-
pliceert dat dit niet wegneemt dat de leerkracht aan de bepa-
lingen van de taalwetten moet voldoen. De minister ant-
woordt dat dit ook nu het geval is, en dat ter zake regelmatig
afwij kingen  worden toegestaan.

Een derde spreker vraagt of 6” nog relevant is. De minister
antwoordt bevestigend omdat de dienstplicht is opgeschort,
niet afgeschaft.

Artikel 86 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikelen 88 en 89

(nieuwe artikelen 90 en 91)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.
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AFDELING 5

Einde aanstelling en definitieve ambtsneerlegging
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Artikel 90

(nieuw artikel 92)

Een lid legt volgend probleem voor. Indien een leerkracht
die ingevolge ziekte voor 1 maand vervangen werd, reeds na
3 weken terug aan het werk gaat, valt de vervangende leer-
kracht dan onder de bepalingen van 1” of 4” ? De minister
antwoordt dat indien de aanstelling gold ‘voor de duur van de
ziekte’, 1” van toepassing is. Indien de overeenkomst gold
voor 1 maand, is 4” van toepassing.

Artikel 90 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 91

(nieuw artikel 93)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 92

(nieuw artikel 94)

Op dit artikel is er een amendement van de heer L. Standa-
ert ertoe strekkend in het derde lid de wending ‘het beroep is
niet opschortend’ te vervangen door de wending ‘het beroep
is opschortend’ (Stuk 546, Nr.3). Volgens het lid is iedereen
onschuldig totdat zijn schuld bewezen is.

De minister repliceert dat het hier de uitzonderlijke proce-
dure ‘dringende reden van ontslag’ betreft. Dit betekent dat
wordt vastgesteld dat elke vorm van samenwerking onmoge-
lijk is geworden. In artikel 92 volgt men de situatie die van
toepassing is voor de beschermde werknemers die om zwaar-
wichtige redenen dringend worden ontslaan. In afwachting
van het vonnis van de arbeidsrechtbank kan een arbeider om
zwaarwichtige reden - bv. diefstal - onmiddellijk ontslaan
worden. De indiener van het amendement trekt zijn amende-
ment in.

Op dit artikel is er een tweede amendement van mevrouw
A. Leysen en de heren R. Swinnen, L. Appeltans en J. Taver-
nier (Stuk 546, nr.5) ertoe strekkend op een eenduidige wijze
te bepalen hoe de voorziene termijnen berekend moeten wor-
den.

De minister stemt in met dit amendement omdat het meer
rechtszekerheid biedt.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Bij
leerd.

De
men.

deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-

Artikelen 93 en 94

(nieuwe artikelen 95 en 96)

artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-

artikel wor-
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HOOFDSTUK II

Onderwijzend personeel

AFDELING 1

Bij deze artikelen worden geen
leerd.

Algemene bepalingen

Artikelen 95 tot en met 97

(nieuwe artikelen 97 tot en met 99)

De artikelen
men.

opmerkingen

worden met 14 stemmen unaniem aangeno-

geformu-

Artikel 98

(nieuw artikel 100)

Een lid heeft moeilijkheden met deze bepaling dat artistie-
ke bekwaamheid wordt ‘toegekend’.

De minister erkent dat deze omschrijving niet gelukkig is.
Hij staat open voor suggesties, met dien verstande dat steeds
duidelijk moet zijn dat er een erkenning is van de artistieke
bekwaamheid en dat deze erkenning gepaard gaat met een
daad van publiekrechtelijke aard met civiel effect, namelijk
dat deze erkenning hem toegekend wordt.

Na enig overleg besluit de Commissie de eerste zin als
volgt te wijzigen : ‘de erkenning van de artistieke bekendheid
zoals bedoeld in artikel 128 wordt verleend door . ..‘.

De minister verwijst hier nog naar de algemene bespreking
waarin hij ingaande op de vraag van een lid om de benoe-
ming van deze commissie te onttrekken aan de regering, uit-
voerig gepleit heeft om deze erkenningscommissie alleszins
buiten de hogescholen om op te richten.

Artikel 98 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 2

Samenstelling, taakomschrijving en opdracht

Artikel 99

(nieuw artikel 101)

Op dit artikel is er een amendement van de heer A. Denys,
mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene
ertoe strekkend in fine de volgende zin toe te voegen : ‘de
ambten van de derde groep kunnen worden verleend, zowel
in het hoger onderwijs van 1 cyclus als in het hoger onderwijs
van 2 cycli’ (Stuk 546, Nr.6). Op deze manier krijgen de ho-
gescholen de kans om zelf te bepalen of al dan niet ambten
van groep 3 in het hoger onderwijs van 1 cyclus worden toe-
gelaten. De minister kan zich bij dit amendement aansluiten.

Een ander lid vraagt waarom de hogescholen niet de volle-
dige bevoegdheid krijgen om het onderwijzend personeel toe
te wijzen. De minister antwoordt dat de scholen ter zake een
verregaande autonomie krijgen, maar dat een minimum be-
scherming van de leerkrachten verantwoord is, ook al om
misbruiken te voorkomen. Bovendien zou het principe van
de bekwaamheidsvereisten in het gedrang komen.

Artikel 99 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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Artikel 100

(nieuw artikel 102)

Op dit artikel is er een amendement van de heer A. Denys,
mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene
ertoe strekkend in 1” ‘Vlaamse’ te schrappen (Stuk 546,
Nr.6). Volgens een indiener is dit amendement niet gekant
tegen het ‘Vlaams’ zijn, maar naar haar gevoelen moeten ook
samenwerkingsakkoorden met buitenlandse universiteiten in
aanmerking kunnen komen. Dit ligt in de lijn van de artikelen
59,60  en 61. Bovendien is de voorliggende bepaling onhoud-
baar in het kader van de Europese regelgeving.

De minister stelt dat hij dit amendement niet kan steunen.
De voorliggende tekst van artikel 100 kon pas na moeizame
onderhandelingen met de universiteiten worden ingediend,
en zij wensen absoluut geen verdere toegevingen ter zake te
doen. De minister is het er trouwens mee eens dat de titel van
gewoon hoogleraar slechts onder zeer strikte voorwaarden
verleend kan worden.

[ 86 1

Indien de beperking ‘Vlaamse’ wordt geschrapt, verliest
men grotendeels de mogelijkheid om een gefundeerd kwali-
teitsoordeel over de betrokken instelling uit te spreken, en dit
kunnen de universiteiten niet aanvaarden.

Hierop trekken de indieners hun amendement in.

Een lid vraagt of het niet aangewezen zou zijn om bij de
jury bedoeld in 3” ten minste 1 jury-lid van het niet-universi-
tair hoger onderwijs te betrekken. In voorliggende tekst
wordt impliciet een hiërarchie en een depreciatie van de ho-
gescholen ingebouwd.

De minister kan niet ingaan op de suggestie van het lid, en
hij verwijst opnieuw naar de moeizame besprekingen met de
universiteiten die aan dit artikel zijn voorafgegaan.

Een ander lid stelt vast dat het op basis van de voorliggen-
de tekst niet mogelijk is om in het hoger kunstonderwijs ge-
wone hoogleraren te benoemen.

De minister ontkent deze interpretatie : er bestaan doctors
in de kunstgeschiedenis en de musicologie. Dit neemt niet
weg dat deze titels voor de actieve beoefenaars van de kunst
meestal minder aantrekkelijk zijn en minder geambieerd wor-
den De minister voegt er nog aan toe dat het kunstonderwijs
ook minder nood heeft aan gewone hoogleraren.

Hierbij aanknopend vraagt een ander lid of het niet aange-
wezen zou zijn om naast het wetenschappelijk criterium ook
het artistiek criterium te weerhouden voor de benoeming tot
gewoon hoogleraar.

De minister antwoordt ontkennend. Een gewoon hoogle-
raarschap dient steeds toegekend te worden op basis van we-
tenschappelijke criteria.

Artikel 100 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 101

(nieuw artikel 103)

Op dit artikel is er een amendement van de heer A. Denys,
mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene
ertoe strekkend de taak van het vermelde personeel uit te
breiden met begeleidingsopdrachten (Stuk 546, Nr.6). Hier-
mee wordt de formulering van artikel 101 conform aan deze
van de artikelen 102 en 104. De minister stemt in met dit
amendement.
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Vervolgens vraagt een lid wat onder ‘organisatorische op-
drachten’ zoals geciteerd in artikel 104 begrepen moet wor-
den. De minister verduidelijkt dat het hier opdrachten als bi-
bliotheekbeheer en het organiseren van stage-opdrachten be-
treft.

Hierop stelt de spreker dat het hem logisch lijkt deze op-
dracht ook in te voeren in de artikels 101 en 102, en hierop
dienen mevrouw A. Leysen en de heren R. Swinnen, L. Ap-
peltans  en J. Tavernier een amendement ter zake in (Stuk
546, Nr.6). Ook dit amendement wordt door de minister ge-
steund.

De amendementen en het aldus geamendeerde artikel 101
worden met 14 stemmen unaniem aanvaard.

Artikel 102

(nieuw artikel 104)

In opvolging van het amendement op artikel 101, is er op
dit artikel een amendement van de heer A. Denys, mevrouw
J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene ertoe strek-
kend de woorden ‘organisatorische taken’ toe te voegen
(Stuk 546, Nr.6). De minister stemt in met dit amendement.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel 102
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 103

(nieuw artikel 105)

Een lid merkt op dat ook de assistent die belast is met ar-
tistiekgebonden onderwijsactiviteiten de kans moet krijgen
om een doctoraat voor te bereiden.

De minister merkt op dat slechts een beperkt aantal assis-
tenten in het hoger kunstonderwijs een doctoraat voorberei-
den, en dat schrapping van de bedoelde bijzin aanleiding zal
geven tot misbruiken.

De spreker repliceert dat dit ook geldt voor de gewone ho-
gescholen, maar dit wordt door de minister ontkend. De doc-
torale vereiste geldt immers niet voor het hoger kunstonder-
wijs.

De spreker stelt dat vanuit de sector veel kritiek op de
voorliggende tekst is gekomen, en hij kondigt dan ook een
amendement ter zake aan.

De minister geeft toe dat de absolute uitsluiting misschien
overdreven is, maar hij pleit voor een genuanceerde formule-
ring.

Hierop wordt door de heren L. Martens, R. Swinnen en L.
Appeltans een genuanceerd amendement ingediend (Stuk
546, Nr.10)  dat door de minister wordt gesteund.

Een ander lid stelt dat ook assistenten die zich specifiek
met artistiekgebonden onderwijsactiviteiten bezig houden,
de kans moeten krijgen op persoonlijke ontplooiing.

De minister stelt dat aan deze terechte bekommernis
wordt tegemoet gekomen via de bijzondere weddeschalen
die ervan uitgaan dat iedereen vrijuit kan cumuleren.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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Artikel 104

(nieuw artikel 106)

[ 88 1

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel 104
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 105

(nieuw artikel 107)

Op dit artikel is er een amendement van de heer A. Denys,
mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene,
ertoe strekkend de studenten de kans te geven het begelei-
dingsprogramma mee te evalueren (Stuk 546, Nr.6). De mi-
nister steunt dit amendement.

Het amendement en het aldus geamendeerde
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel 105

Artikel 106

(nieuw artikel 108)

Op dit artikel is er een amendement van de heer A. Denys,
mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene
ertoe strekkend de functie van algemeen directeur toe te wij-
zen voor 4 jaar, eventueel hernieuwbaar (Stuk 546, Nr.6).
Volgens de indieners komt de onbepaalde duur neer op een
vaste benoeming, wat zij niet wensen. Een tijdelijke functie
die hernieuwbaar is biedt de hogeschool de kans om beter in
te spelen op de behoeften inzake hogeschoolmanagement en
om permanent hoge eisen te stellen naar kwaliteit.

De minister stelt dat hij de fundamentele bekommernis van
de indieners van het amendement steunt, en dat de voorlig-
gende  tekst hier ook aan tegemoet komt. De wending ‘onbe-
paalde duur’ moet begrepen worden als ‘elk moment ver-
vangbaar’. Het verschil met de tekst van het amendement is
dat de benoeming hier geldt voor 4 jaar. In de voorliggende
tekst kan de algemeen directeur die niet voldoet reeds vroe-
ger worden vervangen, wat volgens de minister bijkomende
voordelen biedt. Anderzijds kan de directeur die wel voldoet
zijn mandaat voor onbepaalde duur blijven uitoefenen, wat
eveneens zijn voordelen heeft. De minister is dan ook niet ge-
neigd het amendement te steunen.

Hierop trekken de indieners het amendement in.

Artikel 106 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 107

(nieuw artikel 109)

Op dit artikel is er een amendement van de heer A. Denys,
mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene
ertoe strekkend de laatste zin als volgt aan te passen : ‘Dit
personeelslid kan gedurende het mandaat verder belast wor-
den met onderwijsactiviteiten’ (Stuk 546, Nr.6). Volgens de
indieners laat deze omschrijving meer vrijheid aan de hoge-
school en de departementen.

De minister is het niet eens met de strekking van dit amen-
dement. Volgens hem is het belangrijk dat ook departements-
hoofden voeling blijven houden met de dagelijkse onderwijs-
wereld. Dit is ook het geval aan de universiteiten : de decaan
geeft nog les, zij het in sommige gevallen slechts 1 uur. Dit is
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ook de bedoeling van voorliggende tekst. De minister stelt
dan ook dit amendement niet te zullen steunen. Hierop trek-
ken de indieners hun amendement in.

Een lid merkt op dat dit artikel bepaalde directeurs die
reeds jaren geen les meer geven en die nu departements-
hoofd in een gefuseerde hogeschool zouden worden, voor
problemen zou kunnen stellen. De minister beaamt dat veel
directeurs van de onderwijswerkelijkheid vervreemd zijn, en
dat hij dit met voorliggend artikel wil bestrijden. Hij is dus
ook geen voorstander van een overgangssysteem zoals gesug-
gereerd door het lid.

Een ander lid vraagt waarom de departementshoofden be-
noemd moeten zijn. De minister antwoordt dat dit hun auto-
riteit ten goede zal komen, en dat het hen bovendien in een
onafhankelijke positie ten opzichte van de raad van bestuur
stelt. Dit is voor niet-benoemden niet het geval.

Tenslotte merkt een lid op dat in diverse artikelen die be-
trekking hebben op het departementshoofd een verschillen-
de terminologie wordt gehanteerd. In voorliggend artikel ge-
waagt men van een ‘vastbenoemd lid’, in artikel 244 sexies -
Vlaamse autonome hogeschool - van een ‘benoemd lid’ en
in artikel 247 - vrij gesubsidieerd onderwijs - van ‘leden
van het onderwijzend personeel’. Zij stelt voor de terminolo-
gie te homogeniseren conform de definitie in artikel 2, en dus
steeds te gewagen van ‘benoemd lid’. De minister gaat ak-
koord en hij stelt voor dat ter zake een amendement wordt
ingediend. Hierop dienen mevrouw A. Leysen en de heren
R. Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier een amendement
in om de term ‘vastbenoemd’ te vervangen door ‘benoemd’
(Stuk 546, Nr.6).

Een lid vraagt of dit artikel ook betrekking heeft op de
personeelsleden die in de overgangsbepalingen gelijkgesteld
worden met de benoemden. De minister antwoordt ontken-
nend omdat deze personeelsleden niet benoemd zijn in de zin
van artikel 2, 29”. Zij hebben een werkzekerheidsgarantie
maar zijn niet benoemd.

’

Het amendement van mevrouw A. Leysen C.S. en het aldus
geamendeerde artikel worden met 14 stemmen unaniem aan-
genomen.

Artikel 108

(nieuw artikel 110)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 109

(nieuw artikel 111)

Op dit artikel is er een amendement van de heer L. Stan-
daert ertoe strekkend volgend lid toe te voegen : ‘Bovendien
kunnen de personeelsleden bedoeld in artikel 277 niet ver-
plicht worden meer dan 24 uur per week in de hogeschool
aanwezig te zijn’ (Stuk 546, Nr.3). Volgens de indiener oefent
een gemotiveerd leraar een deel van zijn taak beter thuis uit
dan op school en moet hiervoor de nodige ruimte gecreëerd
worden.



546 (1993-1994) - Nr. 14-A

Volgens de minister wordt de bekommernis van het lid op-
gevangen door artikel 2, 43” - definitie voltijdse betrekking
- en door de cumulregeling, namelijk dat leden van het on-
derwijzend personeel gedurende twee halve dagen van de
week niet ter beschikking van de hogeschool moeten zijn.

De indiener wijst erop dat de hogescholen nog onder het
stelsel van de 6-dagen week vallen en dat deze twee halve
dagen dus in principe ook op zaterdag zouden kunnen slaan.
De minister verduidelijkt dat dit niet de bedoeling kan zijn :
de in de cumulregeling bedoelde halve dagen kunnen geno-
men worden tussen maandag en vrijdag. Bovendien is ‘ter be-
schikking staan’ niet gelijk aan ‘fysisch aanwezig zijn’ : het
onderwijzend personeel moet ter beschikking van de hoge-
school staan, wat niet betekent dat zij steeds fysisch aanwezig
moeten zijn.

De indiener van het amendement houdt staande dat het
hogeschoolbestuur deze bepalingen kan misbruiken ten nade-
le van het personeel.

De minister geeft toe dat misbruiken nooit uitgesloten zijn,
maar hij pleit ervoor om de rechtstreekse inmenging van de
decreetgever ter zake zoveel mogelijk te beperken. De minis-
ter verwijst tevens naar de situatie aan de universiteiten, waar
een analoge regeling geldt en waar ‘ter beschikking staan’
zeer ruim geïnterpreteerd wordt. De minister herhaalt dat
‘ter beschikking staan’ ook in de hogescholen niet gelijk ge-
steld mag worden aan ‘fysisch aanwezig zijn’. Indien een per-
soneelslid thuis actief bezig is in functie van zijn ambt - les-
voorbereidingen, voorbereiden van publikaties - staat dit
personeelslid op dat moment ter beschikking van de hoge-
school. De Commissie sluit zich bij deze interpretatie aan.
Hierop trekt de indiener zijn amendement in.

Artikel 109 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 110

(nieuw artikel 112)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 111

(nieuw artikel 113)

Op dit artikel is er een amendement van de heren L. Mar-
tens, R. Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier ertoe strek-
kend aan dit artikel toe te voegen dat de bedoelde perso-
neelsleden ook belast kunnen worden met activiteiten in het
kader van de ontwikkeling en de beoefening van de kunsten
zoals bepaald in de zending van de hogeschool (Stuk 546,
Nr.10).  Volgens de indieners is deze amendering nodig omdat
van de bedoelde personeelsleden precies verwacht wordt dat
zij voorgangers zijn in het ontwikkelen en beoefenen van de
kunst. De minister sluit zich aan bij dit amendement.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel wor-

Artikelen 112 en 113

(nieuwe artikelen 114 en 115)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.
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De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Artikel 114

(nieuw artikel 116)

Een lid vraagt of met de laatste zin de administratieve mo-
tivatie bedoeld wordt.

De minister verduidelijkt dat de inhoudelijke, kwaliteits-
motivering wordt bedoeld, en dit naar analogie met de uni-
versiteiten.

Artikel 114 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 3

Werving, bevordering en ambtswijziging

Artikel 115

(nieuw artikel 117)

Een lid merkt op dat de wending ‘na kandidaatstelling’ -
laatste zin - beter in de eerste zin tussen ‘betrekking’ en
‘door werving’ wordt ingevoegd. De Commissie stemt in met
deze technische correctie.

Artikel 114 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikelen 116 tot en met 119

(nieuwe artikelen 118 tot en met 121)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Artikel 120

(nieuw artikel 122)

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S. De minis-
ter verduidelijkt dat dit amendement - verlenging met 3 ter-
mijnen van 2 jaar in plaats van 2 termijnen - noodzakelijk
was om de industrieel ingenieurs niet te benadelen. De drie
Vlaamse faculteiten toegepaste wetenschappen zijn akkoord
gegaan dat van een industrieel ingenieur die wenst te docto-
reren 2 jaar bijkomende studie wordt geëist alvorens hij tot
het doctoraat toegelaten kan worden, wat betekent dat deze
assistent slechts 4 jaar zou resten om zijn doctoraat te maken.
Daarom werd de termijn voor alle assistenten uitgebreid.

Op dit artikel is er tevens een amendement van de heer A.
Denys, mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Des-
waene ertoe strekkend dit artikel te schrappen (Stuk 546,
Nr.6). Volgens de indieners mag aan de aanstellingsperiode
van assistenten geen limiet gesteld worden, en mag het man-
daat van assistent niet gebonden worden aan de voorberei-
ding van een doctoraal proefschrift. De indieners vermoeden
dat het systeem van artikel 120 geïnspireerd is door het sys-
teem van de universiteiten, maar zij menen dat hier juist een
verschil tussen hogescholen en universiteiten ingebouwd
moet worden omdat een hogeschool geen prioritair weten-
schappelijke zending heeft.
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Volgens de minister betreft het hier een fundamentele dis-
cussie en hij formuleert volgende bedenkingen. In de eerste
plaats is de minister ervan overtuigd dat een doorstroming
van jonge assistenten nuttig is, zowel voor de assistent als
voor de studenten én voor de hogeschool zelf. Wat het docto-
raat betreft, is het duidelijk dat een doctoraat een meerwaar-
de naar de industrie toe creëert. Vervolgens is het niet juist
dat de assistenten verplicht worden een doctoraat te maken.
Assistenten aan hogescholen kunnen zelfs benoemd worden
zonder doctoraat, maar dit betekent wel dat hun carrièremo-
gelijkheden afgesloten worden. Dit acht de minister niet meer
dan normaal. Door de benoeming van assistenten-zonder-
doctoraat mogelijk te maken - in afwijking van het universi-
tair systeem - is de minister tegemoet willen komen aan de
terechte bekommernis dat het praktijkgerichte karakter van
de hogescholen bewaard moet blijven. Het zonder meer
schrappen van artikel 120 lijkt de minister niet aangewezen
omdat dit in hoofde van de assistenten de verwachting zou
creëren dat zij zonder beperking vastbenoemd zouden kun-
nen worden, terwijl dit niet realistisch is.

Een indiener van het amendement is het niet eens met de
stelling van de minister dat een doctoraal proefschrift de kan-
sen op tewerkstelling zou verhogen. De minister stelt dat de
statistieken van de universiteiten zijn stelling bevestigen, ten-
minste voor wat de positief-wetenschappelijke richtingen be-
treft.

De spreker stelt vervolgens dat het zijn grote vrees is dat
de assistenten meer om hun doctoraat dan om het onderwijs
bekommerd zullen zijn ; wat in het nadeel van de studenten
zal zijn. De minister beaamt het bestaan van dit spannings-
veld, maar hij stelt dat ditzelfde spanningsveld bestaat aan de
universiteiten. Bovendien is dergelijk spanningsveld niet ver-
armend, integendeel. De doctorerende assistent kan de stu-
denten een deel van zijn ervaring in onderzoekstechnieken
meegeven.

Het lid is van mening dat van assistenten en ander onder-
wijzend personeel van hogescholen beter stages in het be-
drijfsleven dan (de voorbereiding van) een doctoraat(sver-
handeling) geëist kan worden. Dit sluit beter aan bij de zen-
ding van de hogescholen.

De minister stelt dat hij deze denkpiste niet ongenegen is,
maar dat ze bij andere artikelen, in casu 126 en 127 uitge-
werkt moet worden. Hij blijft erbij dat voorliggend artikel
niet geschrapt mag worden.

Nadat de Commissie in de artikelen 126 en 127 in hoge
mate aan de wensen van de indieners van bovenbeschreven
amendement tegemoet is gekomen, trekken zij hun amende-
ment op dit artikel in.

Vervolgens is er het amendement van de heer L. Standaert
dat aan artikel 120 een derde paragraaf toevoegt, luidend als
volgt : ‘onverminderd het bepaalde in de artikelen 116 en 121
is de beperking in de tijd van paragraaf 1, eerste lid, niet van
toepassing op de assistenten in dienst op 1 oktober 1991’
(Stuk 546, nr 3). De indiener kondigt aan dit amendement te
willen intrekken, maar op verzoek van een ander lid wordt
het amendement aangehouden. Het lid stelt dat dit amende-
ment een overgangssituatie wil inbouwen voor de assistenten
die reeds op 1 oktober 1991 in dienst waren. Op dat ogenblik
was de grootschalige hervormingsoperatie van het HOBU
nog niet aangekondigd, en de betrokken assistenten konden
dan ook niet vermoeden dat hun benoemingskansen op ter-
mijn serieus zouden slinken.
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Dit amendement wordt door de minister niet gesteund. De
minister stelt dat de situatie van deze assistenten niet correct
wordt voorgesteld. In de eerste plaats was ook in het vroege-
re systeem een doctoraat nodig om docent te kunnen wor-
den. Daarnaast wordt in een overgangsartikel van dit decreet
rechtszekerheid gegeven aan wie 6 jaar anciënniteit heeft.
Dit betekent dat de grote meerderheid van de door het lid
geviseerde personen rechtszekerheid heeft, zelfs indien hun
functie wegvalt. Het amendement gaat wel verder omdat het
ook de leden met 2,5  jaar anciënniteit op 15 januari 1994 ga-
ranties wil geven. Deze vraag kan de minister niet steunen
omdat ze een grote last op de hogescholen zou leggen.

Het amendement van de heer L.
stemmen tegen 1 niet aangenomen.

Standaert wordt met 13

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel 120 worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikelen 121 en 122

(nieuwe artikelen 123 en 124)

Bij deze artikelen worden er geen opmerkingen gemaakt.

De artikelen
men.

worden met 14 stemmen unaniem aangeno-

Artikel 123

(nieuw artikel 125)

Door de heer A. Denys, mevrouw J. Leduc en de heren L.
Pierco en R. Deswaene wordt een amendement ingediend,
luidend als volgt : ‘Elke benoeming gaat in op de eerste dag
van een maand volgend op de datum van benoeming’ (Stuk
546, nr. 6). Volgens de indiener betreft het hier een tekstver-
betering.

De minister antwoordt dat hij hiermee kan instemmen.
Hij voegt er aan toe dat met deze formulering hoe dan ook
benoemingen met terugwerkende kracht niet meer mogelijk
zijn.

Een lid vraagt zich af of het in sommige omstandigheden
wenselijk zou kunnen zijn om personeelsleden met terugwer-
kende kracht te benoemen.

De minister antwoordt dat het principe toch al is om de
benoeming te laten ingaan op de eerste dag van de maand
volgend op de benoemingsdatum. Zo gebeurt het ook in het
openbaar ambt. Dit is volgens de minister een goed principe,
dat met de tekstwijziging wordt bevestigd. Nochtans kan het
gebeuren dat iemand reeds een ambt uitoefent, nadat hij of
zij daarvoor is voorgedragen, maar dat het administratief
dossier niet snel genoeg verwerkt geraakt. In zulke gevallen
is er op dit ogenblik nog de gewoonte om de benoeming met
terugwerkende kracht te laten ingaan. Dat zal nu dus niet
meer mogelijk zijn. Dat zal bepaalde nadelen hebben, maar
hetgeen wordt voorgesteld is wel het beste ordeningsprincipe
omdat het een eenvoudige regel is.

Een ander lid vraagt of er geen gevaar bestaat dat de hoge-
scholen hun personeel te veel op voorhand zouden benoe-
men. De minister stelt dat maximum 6 maand ‘vooruit’ be-
noemd mag worden, en deze stelling wordt door de Commis-
sie unaniem bevestigd.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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Artikelen 124 en 125

(nieuwe artikelen 126 en 127)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen gemaakt.

De
men.

artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-

AFDELING 4

Toegang tot de ambten

Artikelen 126 en 127

(nieuwe artikelen 128 en 129)

Artikel 126 handelt over de bekwaamheidsbewijzen die mi-
nimaal vereist zijn voor aanstelling en benoeming in de ver-
schillende ambten. In artikel 127 worden de afwijkingsmoge-
lijkheden bepaald voor het hogeschoolbestuur om lesgevers
te benoemen die de in artikel 126 vermelde bekwaamheidsbe-
wijzen niet bezitten. Op beide artikelen zijn er amendemen-
ten Leysen C.S. Deze artikelen worden, gezien hun samen-
hang, samen behandeld.

In 8 1,5” van artikel 126 en het amendement Leysen C.S.
wordt bepaald dat men voor de ambten van docent, hoofddo-
cent, hoogleraar en gewoon hoogleraar het diploma van doc-
tor op proefschrift moet hebben.

De minister zegt begrip te hebben voor het amendement
van de heer A. Denys, mevrouw J. Leduc en de heren L. Pier-
CO en R. Deswaene (Stuk 546, nr. 6) en het amendement van
de heer A. Denys (Stuk 546, Nr.6) die bepalen dat die ambten
ook kunnen worden toegewezen aan houders van de diplo-
ma’s van burgerlijk ingenieur, landbouwingenieur, ingenieur
scheikunde en landbouwindustrie, bio-ingenieur of burgerlijk
ingenieur-architect. Er wordt onder meer geargumenteerd
dat het benoemen van mensen met meer praktijkgerichte er-
varing een verrijking van dit sterk praktijk- en beroepsgericht
onderwijs zou zijn.

In het amendement Leysen C.S. wordt als overgangsmaatre-
gel bepaald dat wie vóór 1 oktober 1991 benoemd is met een
diploma van burgerlijk ingenieur, burgerlijk ingenieur-archi-
tect of bio-ingenieur wordt geacht in het bezit te zijn van het
vereiste bekwaamheidsbewijs. Dat wil zeggen dat deze cate-
gorie bij decreet het bekwaamheidsbewijs als het ware is toe-
gekend. Zij kunnen dus docent-hoofddocent worden. De in-
genieurs hadden deze maatregel trouwens gevraagd.

Een lid vraagt hierbij waarom de landbouwingenieurs
van deze maatregel kunnen genieten.

niet

De minister antwoordt dat de landbouwingenieurs in de ca-
tegorie van de bio-ingenieurs zijn inbegrepen, zoals het ook
in andere regelgeving reeds is bepaald. De minister zegt dat
hierover geen betwisting kan bestaan.

Hetgeen door het amendement van de heer Denys C.S. is
opgeworpen, namelijk het benoemen van praktijkmensen,
kan volgens de minister worden opgelost in artikel 127, dat
stelt dat personen die blijk hebben gegeven van een buitenge-
wone wetenschappelijke verdienste, specifieke deskundigheid
of bijzondere beroepservaring tot deeltijds lid van het onder-
wijzend personeel kunnen worden aangesteld of benoemd
met vrijstelling van het vereiste bekwaamheidsbewijs.

Dit artikel wordt geamendeerd door het amendement Ley-
sen C.S., waarbij wordt voorgesteld dat in uitzonderlijke om-
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standigheden zulke mensen ook voltijds kunnen worden
gesteld of benoemd.

aan-

De minister zegt voorstander te zijn van een dubbel sys-
teem :
- men kan iemand deeltijds aanstellen op grond van spe-

cifieke deskundigheid of nuttige beroepservaring, zonder dat
hij of zij het vereiste bekwaamheidsbewijs heeft. Maar dit ge-
beurt dan wel op voorwaarde dat de betrokken persoon tege-
lijkertijd in de relevante beroepssector werkzaam blijft. Zo
blijft het contact met de industrie, waaruit de bijzondere des-
kundigheid voortspruit, bewaard. Een parallelle carrière tus-
sen bedrijfsleven en onderwijs wordt op deze manier moge-
lijk gemaakt. In dit geval wordt er geen minimum aantal
jaren beroepservaring gevraagd, omdat er een permanent
contact met de bedrijfswereld is;
- een voltijdse aanstelling is mogelijk op voorwaarde dat

de betrokkene 15 jaar nuttige beroepservaring heeft. Dit is
wel een groot aantal jaren, maar volgens de minister is dit
nodig omdat hier mensen betrokken zijn die na hun benoe-
ming nog meer dan 20 jaar in het onderwijs actief zullen zijn.
Indien een beroepservaring van minimum 15 jaar voorgelegd
kan worden, kan men ervan uitgaan dat de betrokkene veel
contacten in de bedrijfswereld heeft opgebouwd en dat deze
contacten hem zullen toelaten de band met het bedrijfsleven
ook na zijn benoeming in het onderwijs te bewaren. Op die
manier behoudt betrokkene het contact met de praktijk.

De minister besluit dat een dergelijk amendement op arti-
kel 127 zou garanderen dat het praktijkgericht onderwijs niet
louter in handen zal zijn van doctores, maar ook van mensen
afkomstig of verbonden met de industriële praktijk.

Een lid merkt op dat het verlies aan contact met het be-
drijfsleven in het geval van een voltijdse aanstelling of benoe-
ming toch een reëel gevaar is. Het systeem van deeltijdse
aanstelling is daarom te verkiezen.

De minister herhaalt dat iemand met 15 jaar ervaring
waarschijnlijk voldoende contacten met de betrokken be-
roepssector heeft, die hij of zij achteraf kan aanhouden. Bo-
vendien kan men in die 15 jaar een interessant curriculum
uitbouwen, waardoor de persoon in kwestie een verrijking
voor het onderwijs zou betekenen. Maar ook de minister
geeft toe dat de deeltijdse aanstelling, gecombineerd met een
blijvende activiteit in de industrie, het meest ideale model is.
Het is aan de hogescholen zelf om uit te maken of het geen te
groot risico inhoudt om iemand uit de praktijk voltijds aan te
stellen of te benoemen.

Een lid vraagt hoe de jaren worden geteld van de nuttige
beroepservaring, als iemand voordien deeltijds in het onder-
wijs en deeltijds in de industrie heeft gewerkt.

De minister antwoordt dat die jaren ook als volledige jaren
’ van nuttige beroepservaring kunnen worden beschouwd. Zo
zou bijvoorbeeld iemand na vijf jaar beroepservaring deel-
tijds kunnen worden aangesteld en tien jaar later voltijds be-
noemd.

Een lid
gelden.

vraagt voor welke categorieën deze regeling zal

De minister antwoordt dat dit het geval zou kunnen zijn
voor de burgerlijke ingenieurs en aanverwante richtingen,
maar ook voor vertalers en tolken.

Een lid zegt positief te staan tegenover het voorstel van de
minister, maar stelt dat de termijn van 15 jaar nuttige be-
roepservaring niet eenduidig kan worden gehanteerd. Bij-
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voorbeeld is voor het brevet van kapitein ter lange omvaart
tien jaar nuttige beroepservaring nodig. Dus kan iemand met
tien jaar ervaring reeds benoemd worden in de opleiding nau-
tische wetenschappen, zoals het in het amendement bij artikel
126 van mevrouw Leysen C.S. (Stuk 546, nr. 2) is bepaald.

De minister zegt dat het brevet van kapitein ter lange om-
vaart een speciaal geval is, omdat die mensen dikwijls al jaren
praktijkervaring opdoen tijdens hun studie. Deze jaren moe-
ten ook als nuttige beroepservaring worden meegerekend. Ie-
mand die het brevet krijgt heeft zeker 13 jaar beroepserva-
ring. De toekenning van dit brevet hangt trouwens af van de
federale overheid, die de toekenningsvoorwaarden tot het be-
roep bepaalt.

Volgens een ander lid is vijftien jaar beroepservaring
lang. Tien jaar is volgens hem meer zinvol.

te

De minister is het hiermee niet eens omdat het hier gaat
om een vaste benoeming in voltijds verband, waarbij die 15
jaar ervaring een alternatief is voor een doctoraat. De lat
mag ook niet te laag worden gelegd.

De Vlaamse regering dient een amendement in (Stuk 546,
nr.8) dat artikel 127 volledig vervangt en waarin het volgende
wordt bepaald :

- personen met een specifieke deskundigheid of nuttige
beroepservaring kunnen tot deeltijds lid van het onderwij-
zend personeel worden aangesteld, zonder dat ze in het bezit
zijn van het vereiste bekwaamheidsbewijs, op voorwaarde dat
ze verder werkzaam blijven in de relevante beroepssector ;

- personen met 15 jaar nuttige beroepservaring kunnen
aangesteld of benoemd worden tot voltijds lid van het onder-
wijzend personeel ;

- de nuttige beroepservaring moet verworven zijn door de
uitoefening van een ambacht, beroep of artistieke bedrijvig-
heid ;

- deze bepalingen zijn niet van toepassing voor een aan-
stelling of benoeming tot het ambt van gewoon hoogleraar.

Hierop worden het amendement Leysen C.S. op artikel 127
en de amendementen van enerzijds de heer A. Denys, me-
vrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene (Stuk
546, Nr.6) en de heer A. Denys (Stuk 546, Nr.6) op artikel
126 ingetrokken.

Een lid merkt bij de bepalingen in paragraaf 1 van het
amendement van de regering (Stuk 546, Nr.8) op dat de voor-
waarde verder werkzaam te blijven in de beroepssector voor
een probleem kan zorgen indien het bedrijf waar het betrok-
ken deeltijds lid van het onderwijzend personeel werkt in fa-
ling gaat. Dan werkt hij of zij niet langer in de relevante be-
roepssector. Indien dit in de loop van het academiejaar ge-
beurt, kan hij of zij moeilijk worden afgedankt door de hoge-
school.

De minister antwoordt dat de aanstelling altijd maximaal
voor zes jaar gebeurt. Aanstellingen kunnen ook voor een
kortere periode gelden. Het is niet de bedoeling het betrok-
ken personeelslid van de ene dag op de andere te ontslaan als
hij door omstandigheden niet meer in de relevante beroeps-
sector werkt. Als dat personeelslid blijvend werkloos is, zal
ook de aanstelling vroegtijdig moeten worden beëindigd,
omdat dit een aanstellingsvoorwaarde is. De minister is van
oordeel dat dit door de hogescholen met een zekere soepel-
heid kan worden toegepast. Vermoedelijk zullen er geen ont-
slagen vallen voor het einde van het aan de gang zijnde aca-
demiejaar.
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De minister verduidelijkt ook nog dat het duidelijk moet
zijn dat ook voor een deeltijdse benoeming 15 jaar nuttige
beroepservaring vereist is. Nochtans betekent de nieuwe for-
mulering ook dat iemand met 15 jaar beroepservaring dan
niet deeltijds kan worden aangesteld. Dit kan zich bijvoor-
beeld opdringen wanneer de persoon in kwestie zijn werk
verliest. Dan verliest hij ook zijn aanstelling, ook al heeft hij
15 jaar of meer nuttige beroepservaring. Daarom is het vol-
gens de minister aangewezen de tekst te behouden zoals hij
in het amendement van de Vlaamse regering wordt voorge-
steld.

De minister wijst er ook op dat in artikel 138 een aanpas-
sing moet worden aangebracht. Daar wordt bepaald dat er
maximum 10 jaar anciënniteit wordt toegekend voor het aan-
tal jaren nuttige beroepservaring. Als echter een minimum
van 15 jaar ervaring wordt gevraagd, moet ook die anciënni-
teit worden opgetrokken.

Een lid stelt dat in heel wat industriële hogescholen indus-
triële ingenieurs les geven. Voor deze mensen worden de
promotiekansen beknot.

De minister antwoordt hierop dat deze mensen ook met de
huidige regelgeving niet konden benoemd worden tot do-
cent. Burgerlijke ingenieurs en aanverwante graden daaren-
tegen konden wel worden benoemd, zonder doctorstitel.
Het is deze groep die in feite zijn bevoorrecht statuut ver-
liest.

Een lid vraagt of doctors in de rechten
me als doctors worden beschouwd.

van het oude regi-

De minister antwoordt dat doctors in de rechten van het
oude regime als licentiaten worden beschouwd.

Een lid vraagt bij artikel 126, 9 2, over de artistiekgebon-
den onderwijsactiviteiten van de studiegebieden kunst, archi-
tectuur en produktontwikkeling, of het wel nodig is dat ie-
mand bij benoeming artistieke bekendheid heeft, zoals het in
deze paragraaf wordt bepaald. Volgens de spreker is het per-
fect mogelijk dat iemand die een theoretisch vak doceert,
zoals bijvoorbeeld kunstgeschiedenis, geen bekendheid heeft
als artiest, maar toch een goede leraar is.

De minister antwoordt dat het lid algemene vakken be-
doelt, en geen artistiek gebonden onderwijsactiviteiten.
Daarvoor gelden de normale regels.

Het amendement Leysen C.S. en
artikel 126 worden met 14 stemmen

het aldus geamendeerde
unaniem aangenomen.

Het amendement van de Vlaamse regering op artikel 127
(Stuk 546, Nr.8) en het aldus geamendeerde artikel 127 wor-
den unaniem aangenomen.

Artikel 128

(nieuw artikel 130)

Een lid vraagt wat de betekenis is van de woorden “in
voorkomend geval” in het eerste lid van het artikel.

De minister antwoordt dat dit betekent : als de nuttige be-
roepservaring een onderdeel vormt van het vereiste be-
kwaamheidsbewijs.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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Artikel 129

(nieuw artikel 131)
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Een lid vraagt wat
precies betekent.

het woord ‘basisbekwaamheidsbewijzen’

Dit betekent, aldus de minister, dat een hogeschool hogere
bekwaamheidsbewijzen kan vragen, maar geen lagere. In
feite staat er in de eerste zin een tautologie. Er kan beter ge-
sproken worden van ‘De minimaal vereiste bekwaamheidsbe-
wijzen’. De Commissie aanvaardt dat deze tautologie ver-
dwijnt en dat de term ‘basisbekwaamheidsbewijzen’ vervan-
gen wordt door ‘bekwaamheidsbewijzen’.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 130

(nieuw artikel 132)

In dit artikel worden de minimaal vereiste bekwaamheids-
bewijzen opgenomen voor de functies van algemeen direc-
teur, departementshoofd en bibliothecaris.

Een lid vraagt zich af of de akte van bekwaamheid wel vol-
doende is voor een hogeschoolbibliothecaris. Deze bekwaam-
heidsbewijzen zijn gericht op het houden van een openbare
bibliotheek en niet op het houden van een wetenschappelijke
bibliotheek. Het lid is van oordeel dat hogere eisen moeten
worden gesteld.

De minister antwoordt dat het lid in theorie gelijk heeft
met deze opmerking. Maar de formulering van dit artikel
maakt het een aantal mensen die reeds sinds jaar en dag deze
functie uitoefenen, met de genoemde bekwaamheidsbewij-
zen, mogelijk om hun functie te behouden. Zij hebben die
bekwaamheidsbewijzen in het onderwijs voor sociale promo-
tie behaald om bibliothecaris in de hogeschool te kunnen
worden.

Voor de minister is hetgeen voorafgaat ook belangrijk : zij
moeten ook in het bezit zijn van een diploma van de tweede
cyclus van het academisch onderwijs of van het hoger onder-
wijs van academisch niveau. De basisopleiding ligt dus al vrij
hoog.

Een lid stelt dat voor de toekomst een hogere kwalificatie
kan worden gevraagd en mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier dienen ter zake een
amendement in (Stuk 546, Nr.6). Voor de huidige personeels-
leden zou er een overgangsbepaling moeten worden inge-
voegd, waardoor die, met lagere kwalificaties toch hun func-
tie kunnen behouden. Er wordt voorgesteld dergelijke over-
gangsbepaling op te nemen in titel VII, hoofdstuk II, over-
gangsbepalingen personeel.

Naar analogie met het vorige artikel moet ook hier niet
over ‘minimaal vereiste basisbekwaamheidsbewijzen’ worden
gesproken maar over ‘minimaal vereiste bekwaamheidsbewij-
zen’.

Bovendien moet de term ‘documentatie en bibliotheekwe-
tenschappen’ vervangen worden door informatie- en biblio-
theekwetenschap. De Commissie stemt in met deze techni-
sche correcties.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel wor-
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Artikel 131

(nieuw artikel 133).

Ook hier moet een tekstcorrectie worden aangebracht. In
plaats van ‘basisbekwaamheidsbewijzen’ moet er staan ‘be-
kwaamheidsbewijzen’, naar analogie met de tekstcorrectie in
de artikelen 129 en 130.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 132

(nieuw artikel 134)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 5

Bezoldigingsregeling

Artikelen 133 en 134

(nieuwe artikelen 135 en 136)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Artikel 135

(nieuw artikel 137)

Op dit artikel was er een amendement van de heer A.
Denys, mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Des-
waene dat voorstelde om in 9 1,2” de woorden ‘via een con-
tract van onbepaalde duur’ weg te laten (Stuk 546, Nr.6). Dit
amendement wordt ingetrokken in opvolging van het intrek-
ken van het amendement van dezelfde leden bij artikel 106.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikelen 136 en 137

(nieuwe artikelen 138 en 139)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Artikel 138

(nieuw artikel 140)

Dit artikel handelt over de anciënniteit die kan worden
verworven op basis van het aantal jaren nuttige beroepserva-
ring.

Dit was beperkt tot 10 jaar. In opvolging van het geamen-
deerde artikel 127, dat stelt dat voor een voltijdse benoeming
15 jaar nuttige beroepservaring vereist is als alternatief voor
het vereiste bekwaamheidsbewijs, moet in dit artikel worden
bepaald dat om deze reden de anciënniteitsbijslag in voorko-
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mend geval ook meer dan tien jaar kan bedragen. De minis-
ter wil hierbij geen maximum aantal jaren bepalen omdat het
bij onderhandelingen om iemand te overhalen om naar het
onderwijs over te stappen, nuttig zou kunnen zijn enige on-
derhandelingsmarge te hebben.

De Vlaamse regering dient een amendement in deze zin in
(Stuk 546, nr. 8). De minister verduidelijkt dat aan het artikel
wordt toegevoegd dat aan iemand die in de situatie verkeert
zoals bepaald in artikel 127, 9 2, meer dan 10 jaar anciënni-
teitsbijslag mag toegekend worden. Het aantal jaren nuttige
beroepservaring moet vanzelfsprekend worden bewezen.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 139

(nieuw artikel 141)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 140

(nieuw artikel 142)

Dit artikel handelt over de bijzondere salarisschalen voor
de personeelsleden belast met artistiek gebonden onderwijs-
activiteiten van het studiegebied kunst.

Bij 9 2 is er een amendement van de Vlaamse regering dat
er toe strekt het woord ‘voltijds’ voor het woord ‘ambt’ weg
te laten (stuk 546, nr. 8). De draagwijdte hiervan is dat ie-
mand die belast is met artistiekgebonden onderwijsactivitei-
ten en die geen voltijds ambt bekleedt - bijvoorbeeld verlof
voor verminderde prestaties of tewerkgesteld zijn in meer ho-
gescholen en dergelijke - ook belast kan worden met andere
dan onderwijsactiviteiten binnen de hogeschool.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 143

(nieuw artikel 143)

Dit artikel bepaalt dat het departement Onderwijs de sala-
rissen en andere vergoedingen en bijslagen, vakantiegeld en
eindejaarstoelage betaalt aan de leden van het onderwijzend
personeel van de hogeschool.

Een lid stelt vast dat in dit decreet zeer weinig over de pen-
sioenregeling wordt gesproken. Wordt hier iets aan veran-
derd ?

De minister antwoordt dat er ter zake niets verandert. De
zogenaamde rechtstreekse band blijft bestaan.

De minister verduidelijkt dat de regering opteert voor het
verder uitbetalen vanuit het departement, aangerekend op de
enveloppe van de hogeschool.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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Artikel 142

(nieuw artikel 144)

Het technisch amendement Leysen C.S. strekt ertoe de
woorden ‘van de gesubsidieerde instellingen en van de offi-
ciële hogescholen’ te vervangen door de woorden ‘van de ge-
subsidieerde en van de Vlaamse autonome hogescholen’.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel wor-

Artikel 143

’ (nieuw artikel 145)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 144

(nieuw artikel 146)

Dit artikel handelt over de uitbetaling van gastprofes-
soren, de vergoeding voor mandaten, het salaris van de alge-
meen directeur, aangeworven met een contract van onbe-
paalde duur, en van de vergoedingen en de premie bedoeld
in de artikelen 136,137 en 139.

Een lid vraagt of deze uitbetaling gebeurt uit de eigen wer-
kingsmiddelen van de hogeschool. De minister antwoordt dat
de hogeschool één globale dotatie krijgt, waaruit ook deze
uitbetalingen moeten gebeuren.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 6

Cumulatieregeling

Artikel 145

(nieuw artikel 147)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 146

(nieuw artikel 148)

Dit artikel handelt over het ambtshalve deeltijds worden
van de opdracht van een personeelslid met een voltijdse op-
dracht.

Een lid merkt op dat het mogelijk moet zijn dat perso-
neelsleden van een hogeschool tijdelijk belast worden met
cursussen in het hoger onderwijs voor sociale promotie en
mevrouw A. Leysen dient ter zake een amendement in (Stuk
546, Nr. 10). De bedoeling is de kwaliteit van het onderwijs
voor sociale promotie te garanderen.

De minister is het hiermee eens, en hij stelt dat deze be-
kommernis opgevangen wordt door het amendement van de
regering ter invoeging van een nieuw artikel 267ter. Hierop
trekt de indiener haar amendement in.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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Artikel 147

(nieuw artikel 149)

Dit artikel bepaalt dat het hogeschoolbestuur de lijst van
de activiteiten kan aanvullen die ambtshalve geacht worden
een groot gedeelte van de tijd van het onderwijzend perso-
neel in beslag te nemen.

Omdat het hogeschoolbestuur een afschrift van die lijst aan
de Vlaamse regering moet sturen via de commissaris van de
regering, vraagt een lid of dit betekent dat de Vlaamse rege-
ring die lijst nog kan veranderen.

De minister antwoordt dat de Vlaamse regering de lijst
enkel kan wijzigen als de commissaris beroep aantekent. In-
dien de commissaris de lijst zonder beroep doorstuurt naar de
Vlaamse regering, kan de regering daar geen wijzigingen aan
aanbrengen. Omdat de commissaris de afgevaardigde van de
Vlaamse regering is, kan de regering natuurlijk altijd vragen
dat de commissaris beroep zou aantekenen, als dat nodig
wordt geoordeeld.

Wl

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 148

(nieuw artikel 150)

Dit artikel bevat een afwijking op artikel 146, paragraaf 2
in verband met de cumulatie-activiteiten van een voltijds per-
soneelslid met artistiek gebonden onderwijsactiviteiten van
het studiegebied kunst.

De Vlaamse regering dient een technisch amendement in
dat er toe strekt de woorden ‘van het studiegebied kunst’ -
in opvolging van het aangenomen amendement op artikel 5
vervangen door ‘audiovisuele en beeldende kunst, en muziek
en dramatische kunst - de woorden ‘met uitzondering van
de basisopleidingen van één cyclus’ te vervangen door de
woorden ‘bedoeld in artikel 140 9 1’ (Stuk 546, Nr. 8).

De vrije cumulatieregeling is enkel van toepassing op de
personeelsleden belast met artistiekgebonden onderwijsacti-
viteiten die bezoldigd worden volgens de bijzondere wedde-
schalen. De personeelsleden die bezoldigd worden volgens
artikel 140, paragraaf 2 zijn onderworpen aan de algemene
cumulatieregeling.

Het amendement
den met 14 stemmen

en het aldus geamendeerde artikel wor-
unaniem aangenomen.

HOOFDSTUK III

Administratief en technisch personeel

AFDELING 1

Toepassingsgebied

Artikel 149

(nieuw artikel 151)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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AFDELING 2

Loopbaanstructuur

Artikelen 150 en 151

(nieuwe artikelen 152 en 153)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Artikel 152

(nieuw artikel 154)

Dit artikel behandelt de diplomavoorwaarde voor het ad-
ministratief-technisch personeel.

Het technisch amendement Leysen C.S. strekt ertoe enkele
juridisch-technische wijzigingen aan het artikel aan te bren-
gen. Zo wordt naast diploma ook over ‘getuigschrift’ gespro-
ken. Ook worden andere diploma’s en getuigschriften niet al-
leen met toepassing van de Europese richtlijnen of bilaterale
akkoorden als gelijkwaardig erkend ; dat kan ook krachtens
de wet of het decreet zijn.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 3

Bezoldigingsregeling

Artikelen 153 tot en met 157

(nieuwe artikelen 155 tot en met 159)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Artikel 158

(nieuw artikel 160)

Het amendement Leysen C.S. brengt een tekstcorrectie
aan. De woorden ‘de vrije en de officiële hogescholen’, wor-
den vervangen door de woorden ‘de gesubsidieerde en de
Vlaamse autonome hogescholen’.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikelen 159 en 160

(nieuwe artikelen 161 en 162)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem
men.

geformu-

aangeno-
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AFDELING 4

Toewijzing van betrekkingen

[ 104 1

Artikelen 161 tot en met 164

(nieuwe artikelen 163 tot en met 166)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Artikel 165

(nieuw artikel 167)

Naar analogie met het aangenomen amendement op artikel
123 dient mevrouw J. Leduc een amendement in ertoe strek-
kend de tekst als volgt te wijzigen : ‘Elke benoeming gaat in
op de eerste dag van de maand volgend op de datum van be-
noeming’ (Stuk 546, Nr.10).

De minister stemt met dit amendement in onder dezelfde
beperkende voorwaarde als vermeld bij artikel 123, namelijk
dat maximum 6 maanden ‘vooruit’ benoemd kan worden.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel wor-

Artikel 166

(nieuw artikel 168)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 5

Anciënniteiten

Artikel 167

(nieuw artikel 169)

Dit artikel handelt over de verschillende vormen van
ciënniteit voor het administratief en technisch personeel.

an-

Een lid heeft vragen bij punt 4” over de schaalanciënniteit.
Hier wordt bepaald dat de diensten gepresteerd terwijl het
personeelslid de evaluatie ‘onvoldoende’ bekomen heeft, niet
worden meegerekend voor de vaststelling van de schaalan-
ciënniteit. Het lid vindt de formulering te vaag. Daarom zou
de laatste zin van het punt vervangen moeten worden door de
volgende zin :

‘De diensten gepresteerd in het academiejaar tijdens het-
welke het personeelslid de evaluatie ‘onvoldoende’ bekomen
heeft, worden niet meegerekend’.

Het moet volgens het lid duidelijk zijn dat het niet over
twee academiejaren maar over één academiejaar gaat.

De minister antwoordt dat volgens de regel een perso-
neelslid om de drie jaar wordt geëvalueerd. Iemand die on-
voldoende krijgt, krijgt die beoordeling voor het werk dat de
afgelopen drie jaar werd gepresteerd. Na de beoordeling ‘on-
voldoende’ is er een verplichte beoordeling na één jaar. Als
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men dan een beoordeling ‘voldoende’ krijgt, dan gaat het
over dat voorbije jaar.

Een hogeschool kan ook evalueren over een kortere perio-
de dan drie jaar, als daartoe aanleiding bestaat. Bijvoorbeeld
kan dan onmiddellijk na één jaar al een evaluatie ‘onvol-
doende’ worden gegeven. De totale periode dat iemand ‘on-
voldoende’ krijgt kan dus over een periode van één tot drie
jaar lopen.

Nochtans riskeert het personeelslid slechts één jaar schaal-
anciënniteit. De tekst is immers duidelijk : het gaat om het
jaar dat het personeelslid de evaluatie ‘onvoldoende’ beko-
men heeft. Die evaluatie moet hoe dan ook opnieuw gebeu-
ren na één jaar.

Een lid merkt op dat de periode van de evaluatie en de
nieuwe evaluatie achteraf precies moet bepaald worden. Ie-
mand kan bijvoorbeeld een onvoldoende krijgen tijdens het
eerste trimester van het academiejaar, en een nieuwe evalu-
atie pas krijgen in het derde trimester van het volgende aca-
demiejaar. Dan wordt die periode misschien ongewild ver-
lengd.

De minister antwoordt dat de nieuwe evaluatie moet ge-
beuren na één kalenderjaar. Iemand die bijvoorbeeld op 1
september 1994 onvoldoende krijgt, moet tegen 1 september
1995 opnieuw worden geëvalueerd. Op die manier kan er
geen discussie zijn : men kan maximum één kalenderjaar aan
schaalanciënniteit verliezen ‘terwijl’ men de evaluatie onvol-
doende heeft bekomen.

De vorige sprekers stellen dat na deze verduidelijking het
artikel niet moet worden gewijzigd. De tekst wordt als vol-
doende duidelijk beschouwd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 6

Cumulatieregeling

Artikelen 168 en 169

(nieuwe artikelen 170 en 171)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen
men.

worden met 14 stemmen unaniem aangeno-

TITEL IV

Financiering en beheer van de hogescholen

HOOFDSTUK 1

Financiering van de werking van de hogescholen

AFDELING 1 ,

Werkingsuitkeringen

Artikel 170

(nieuw artikel 172)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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Artikel 171

(nieuw artikel 173)

Een lid vraagt of in de in paragraaf 1 vermelde aanwen-
dingsdoeleinden van de werkingsuitkering geen melding moet
worden gemaakt van de ontwikkeling en de beoefening van
de kunsten. De minister antwoordt dat dergelijke mogelijk-
heid als een werkingskost voor onderwijsdoeleinden te be-
schouwen is. Zo moet in de kunsthogescholen het inrichten
van mogelijkheden tot studentenoptredens beschouwd wor-
den als een werkingskost eigen aan het onderwijs.

Hetzelfde lid vraagt of in de in 9 1 vermelde aanwendings-
doeleinden van de werkingsuitkeringen geen melding moet
worden gemaakt van de sociale voorzieningen. De minister
antwoordt dat de middelen voor sociale voorzieningen een af-
zonderlij ke massa vormen. De sociale voorzieningen worden
gefinancierd vanuit de inschrijvingsgelden en vanuit de
Vlaamse Gemeenschap. De aanwending van die financiële
middelen moet rechtstreeks of onrechtstreeks op de studen-
ten gericht zijn. Juridisch-technisch mogen de werkingsuitke-
ringen niet worden aangewend voor de sociale sector. Dit is
eveneens zo bij de universiteiten. Wel is er een overflow inza-
ke studentenbegeleiding mogelijk. De kosten voor studenten-
begeleiding kunnen immers niet alleen worden aangerekend
op de middelen voor sociale voorzieningen, maar als perso-
neelskost ook op de werkingsuitkeringen.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 2

Financierbaarheid hogescholen

Artikel 172

(nieuw artikel 174)

Het amendement mevrouw Leysen C.S. strekt ertoe de
woorden ‘een publiekrechtelijk of’ te vervangen door de
woorden ‘één publiekrechtelijk of’.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel wor-

AFDELING 3

Financierbaarheid opleidingen

Artikel 173

(nieuw artikel 175)

Het amendement Leysen C.S. strekt ertoe artikel 173 te ver-
vangen.

Een lid is van oordeel dat er, in afwijking van paragraaf 1
van dit amendement, voor vier basisopleidingen een uitzon-
dering op de financieringsvoorwaarden moet worden ge-
maakt. Het betreft :

1) de basisopleidingen die slechts
Gemeenschap worden georganiseerd

eenmaal in de Vlaamse

2) de opleidingen in de dramatische kunsten ;

3) de optie muziek in het pedagogisch onderwijs, voor
zover deze wordt ingericht door een hogeschool die kunston-
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derwijs inricht en uitsluitend deze optie van het pedagogisch
hoger onderwijs inricht;

4) de opleiding dans.

De minister antwoordt dat het eerste punt - basisoplei-
dingen die slechts eenmaal in de Vlaamse Gemeenschap
worden georganiseerd - valt onder paragraaf 2 van het
amendement van mevrouw A. Leysen C.S. De opleiding dans
valt automatisch onder dezelfde paragraaf 2, want die oplei-
ding wordt in de Vlaamse Gemeenschap maar eenmaal inge-
richt. Indien men, zoals het lid vraagt, in een uitzondering wil
voorzien voor de optie muziek, moet men een brede formu-
lering gebruiken, zoniet  zal de uitzondering slechts voor één
instelling gelden.

Wat de door het lid gewenste uitzondering voor de drama-
tische kunsten betreft, vraagt de minister aan het lid te ver-
duidelijken of die uitzondering moet slaan op het hele stu-
diegebied dan wel op sommige opleidingen.

Het lid verduidelijkt dat met het voorgestelde amende-
ment de opleiding enkel nog op één plaats zal kunnen wor-
den gegeven. De aard van de opleiding verantwoordt echter
een opleiding op nog een andere plaats.

De minister wijst erop dat, bij een handhaving van de hui-
dige studentenaantallen en indien alles blijft zoals het nu is,
de opleiding nergens nog kan worden ingericht.

Het lid meent dat het vanuit filosofisch oogpunt belangrijk
is dat deze opleiding die nu in een bepaalde instelling nog
maar vrij recent wordt georganiseerd, kan blijven bestaan.

De minister meent dat de Commissie moet beslissen. De
eerder door de minister aanvaarde normen inzake financier-
baarheid (40 studenten in de eerste cyclus+20 in de tweede
cyclus) geven geen absolute garantie. Het KMC-Antwerpen
heeft 32 studenten. Samen met het Herman Teirlinck-Insti-
tuut geraakt het KMC-Antwerpen wel boven de vereiste
norm van 40 studenten in de eerste cyclus+20 in de tweede
cyclus.

Voor de drie andere instellingen liggen de cijfers moeilij-
ker. Het KMC-Brussel telt 26 studenten. Het KMC-Gent
heeft 35 studenten, het Lemmensinstituut 16. Met de norm
‘20+10’ betekent dit dat het Lemmensinstituut wel kan in-
richten, maar niet gefinancierd wordt. Het KMC-Brussel
wordt evenmin gefinancierd. Het KMC-Gent zou vooralsnog
worden gefinancierd. Het KMC-Gent kent echter geen groei-
trend. De uitstraling gaat vooral van Antwerpen uit. Wat op-
valt is dat die instellingen zich niet specialiseren. Niemand
specialiseert zich bijvoorbeeld in opera. Wel betwisten de
marktspelers met velen de dramatische kunsten.

Wat de muzikale vorming betreft, is er eveneens slechts
een smalle marge bij een norm van ‘20+10’ financierbare stu-
denten. Het KMC-Gent staat er dan met één cyclus relatief
goed voor. Het Lemmensinstituut heeft echter in twee cycli
slechts 31 financierbare studenten. Als men het probleem
van de netgevoeligheid stelt in de dramatische kunsten, moet
men het ook stellen in de muzikale vorming.

Een ander lid vraagt zich af of het nodig is om minimale
normen te hanteren. Daarentegen beseft het lid dat men de
hogescholen ook moet aanzetten tot samenwerking.

De minister antwoordt dat men een keuze moet maken. In
de mate echter dat het Lemmensinstituut binnen zijn net
wenst te blijven, blijft het studentenaantal altijd onveranderd
op 16. De financieringsnorm voor de muzikale vorming en de
lerarenopleiding ligt gevoelig. Een probleem is dat van zodra
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men een norm hanteert, en men wil dat de twee traditionele
zuilen aanwezig blijven, men onmiddellijk aan één van de
twee traditionele zuilen raakt.

De minister suggereert om tot aan het einde van de evalu-
atie in 1998-1999 een vrijstelling van de normen te verlenen
voor de opleiding dramatische kunst van het studiegebied
muziek en dramatische kunst, en voor de opleiding muzikale
vorming van het studiegebied onderwijs, en hij dient ter zake
een subamendement in (Stuk 546, Nr.12)

Het amendement van de heer A. Denys, mevrouw J. Leduc
en de heren L. Pierco en R. Deswaene (Stuk 546, Nr.6) wordt
ingevolge de aanpassing van de bijlagen ingetrokken.

Het amendement Leysen C.S. en het subamendement van
de Vlaamse regering worden met 14 stemmen unaniem aan-
genomen. Het aldus geamendeerde artikel wordt eveneens
met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 174

(nieuw artikel 176)

Een lid wijst op de specifieke problematiek inzake de
voortgezette opleidingen in het hoger kunstonderwijs. Oplei-
dingen muziek zijn er momenteel in vier muziekhogescholen
en in de drie koninklijke muziekconservatoria en het Lem-
mensinstituut. Voor de beeldende kunsten zijn er enkel oplei-
dingen in het Hoger Instituut voor Schone Kunsten te Ant-
werpen, waar het om een bovenbouw van de Academie gaat.

Hoe wordt de problematiek van dit Hoger Instituut opge-
vangen ? De voortgezette opleidingen van dit Hoger Instituut
zijn internationaal gereputeerd. Het lijkt dan ook moeilijk dat
de hogeschool die opleidingen zelf financiert. Sponsors vin-
den zal ook niet eenvoudig zijn. Een deeltijdse inschrijving is
wel mogelijk, maar dit is slechts een opvang voor één jaar. Na
één jaar moet men een ander deel volgen waarvoor men ei-
genlijk veel minder belangstelling heeft. De vraag rijst dan of
er inzake financiering geen uitzondering moet worden ge-
maakt voor de voortgezette opleidingen in het hoger kunst-
onderwijs. Dergelijke uitzondering zal niet leiden tot een ex-
plosie van de studentenaantallen. Misschien kan er aan een fi-
nanciering van de studenten in de voortgezette opleidingen
worden gedacht, zodat een bepaald percentage van het huidig
studentenaantal kan worden ingeschreven. Het lid zal ter
zake eventueel een amendement indienen.

Een ander lid vraagt welk argument er is om de voortge-
zette opleidingen in het hoger kunstonderwijs te financie-
ren ?

Het vorige lid antwoordt dat in de sociale sector dezelfde
problematiek inzake voortgezette opleidingen bestaat. In de
economische sector kan men gemakkelijker financieren, ter-
wijl dit in de sociaal-agogische sector moeilijker is. In de ge-
zondheidssector zijn er eventueel mogelijkheden vanuit de
ziekenhuizen.

Nog een ander lid vraagt waarom paragraaf 1 voorziet in
een uitdovende en tot drie jaar beperkte mogelijkheid van fi-
nanciering.

Nog een ander lid meent dat het aangesneden probleem
niet alleen geldt voor het hoger kunstonderwijs. De door een
minister uitgekeerde subsidies kunnen worden gerecupereerd
bij een andere minister. Het probleem is geldig voor de hele
gesubsidieerde sector. De gesubsidieerde sector van gezond-
heid, onderwijs, sociaal-agogisch werk..., zal moeilijk partners
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in de markt vinden om binnen de voortgezette opleidingen
op te treden. Hun opdrachtgevers zijn gesubsidieerde instan-
ties. Uiteindelijk bereikt men enkel een versluizing van mid-
delen van de ene naar de andere instantie. Uiteindelijk gaat
het om dezelfde middelen die men aan de ene kant inzet en
aan de andere kant terugneemt als het gaat om voortgezette
opleidingen.

Voor de kunstsector is er een bijzondere situatie. Als men
in de kunstsector een internationaal niveau wil halen, moet
men aanvaarden dat er voortgezette opleidingen zijn, zoniet
haalt men geen internationaal niveau.

Een ander lid wijst erop dat men te maken heeft met een
gesloten financieringsstelsel.

Weer een ander lid vraagt wat de uitdovende en tot 3 jaar
beperkte financiering betekent voor een telkens hernieuwde
aanvraag met een vernieuwd curriculum. In het licht van het
in paragraaf 3, 3” vooropgezet criterium van een samenwer-
kingsakkoord met instanties uit de sociaal-economische of
culturele wereld vreest dit lid dat de voortgezette opleidin-
gen vooral in de harde sectoren zullen worden gefinancierd.

Een lid vraagt of de
niet cumulatief zijn.

in paragraaf 3 vermelde criteria al dan

De minister antwoordt dat uit een vergelijking met het
universitair systeem een aantal gevolgtrekkingen af te leiden
zijn.

Aangewakkerd door het financieringssysteem, is er bij de
universiteiten een ongebreidelde neiging om nieuwe richtin-
gen uit te vinden. Bij veel van die richtingen rijzen vragen
naar de maatschappelijke relevantie. Op dit ogenblik specia-
liseren sommige universiteiten zich er zelfs in aan te kondi-
gen dat ze iets zullen inrichten, ook al hebben ze al sinds
jaren in die richting geen studenten meer. Op die manier ver-
hinderen ze de andere universiteiten een gelijkaardige rich-
ting op te zetten. Als bepaalde richtingen stelselmatig door
drie, vier universiteiten worden ingericht, rijzen er vragen
naar de maatschappelijke relevantie.

De minister verklaart dat hij voor de universiteiten de fi-
nanciering van de voortgezette opleidingen in het historisch
forfait wil opnemen, zodat de universiteiten zelf zullen moe-
ten beslissen of ze die opleidingen met hun werkingsmidde-
len willen financieren, zonder dat er nog enig effect is op hun
studentenaantallen. Op die manier zullen de universiteiten
snel het aantal richtingen uitzuiveren.

Ten opzichte van de universiteiten is er voor de hogescho-
len van bij de aanvang een gesloten financieringssysteem. Dit
betekent niet dat de maatschappelijke relevantie van geen tel
zou zijn. De minister kan - zo verklaart hij - de maat-
schappelijke relevantie nooit centraal beoordelen.

Voorts worden de voortgezette opleidingen, met uitzonde-
ring van het Nationaal Hoger Instituut, nu ook niet gefinan-
cierd. De hogescholen bepalen dan ook het inschrijvingsgeld
voor de voortgezette opleidingen volledig vrij.

Het Nationaal Hoger Instituut zal in het ontwerp van de-
creet betreffende het onderwijs-VI als een afzonderlijke in-
stelling opgenomen.worden Dit instituut is in de kunstsector
het enige met een internationale uitstraling. De voortgezette
opleidingen van dit instituut zijn daarbij niet vergelijkbaar
met de andere voortgezette opleidingen. De voortgezette op-
leidingen van het Nationaal Hoger Instituut worden aange-
boden in een driejarige cyclus en zijn zeer internationaal wat
instroom betreft. Men selecteert heel streng op kwaliteit. Er
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is een soort numerus clausus. Wie aanvaard wordt, heeft een
eigen atelier in het gebouw van het instituut. De studenten
vormen een internationaal gezelschap en staan onder perma-
nente begeleiding. Onder de studenten vindt men slechts een
beperkt aantal Vlamingen.

Voor de financiering van de voortgezette opleidingen
wordt er het eerste jaar een bedrag van 50 miljoen frank uit-
getrokken. Het tweede jaar wordt dat 100 miljoen frank.
Vanaf het derde jaar wordt in 150 miljoen frank voorzien. De
financiering gebeurt via een voorafname.

De financiering gebeurt voor drie jaar, omdat men er van-
uit gaat dat het opstarten van een richting moeilijk kan zijn.
Uiteraard is er ter zake een verschil tussen de verschillende
studiegebieden. Indien men een richting in bijvoorbeeld de
economische sector of in informatica programmeert, is er
meer kans op een bereidheid tot het betalen van een hoger
inschrijvingsgeld. De voortgezette opleiding kan immers
noodzakelijk zijn voor de uitbouw van een carrière en voor
de verloning. Ook is het mogelijk dat die opleiding voor een
onderneming zo belangrijk is dat die bereid is het inschrij-
vingsgeld te betalen voor haar werknemers.

Het is juist dat de kunstsector en een groot deel van de so-
ciale sector, met uitzondering van de gezondheidssector, het
moeilijker hebben om de voortgezette opleidingen zelf te fi-
nancieren. Wel moet men er rekening mee houden dat de
kosten in de sociale sector ook lager liggen. In die sector
slaan de belangrijkste kosten op het gebruik van een zaal en
de betaling van lesgevers. In de kunstsector is de kostprijs
niet marginaal.

Daarbij rijst een politieke vraag : tot hoe ver is de overheid
verantwoordelijk voor de financiering van voortgezette oplei-
dingen ? De minister is van oordeel dat de verantwoordelijk-
heid van de overheid ter zake beperkt is. Als men er in slaagt
om een opleiding van hoog niveau aan te bieden, zal men
vanuit de culturele sector ongetwijfeld stappen tot samenwer-
king ondernemen. Als men iets zou aanbieden dat 1 Fiam-
minghi toelaat om eindelijk te ontsnappen uit de vicieuze cir-
kel waar ze nu in zitten, namelijk dat ze bij kwaliteitswervin-
gen geen Vlamingen meer kunnen werven, dan zou een sa-
menwerkingsverband met 1 Fiamminghi tot de mogelijkheden
behoren. Vanuit de groep Werthen komt er nu een kwaliteits-
klacht : wat nu in voortgezette opleidingen wordt georgani-
seerd, haalt geen voldoende niveau.

De minister betreurt dat men er in de muzieksector nooit
in geslaagd is om een Nationaal Hoger Instituut op te richten.
Hij kondigt aan dat hij ter zake een initiatief zal nemen en dat
hiervoor een voorafname op het totale budget voor hoger on-
derwijs voorzien zal worden (cfr. artikel 176).

Wat de in artikel 174, 9 3 vermelde criteria betreft, wijst de
minister erop dat die criteria niet cumulatief zijn. Dit blijkt
uit het gebruik van de woorden ‘onder meer’. Ook andere cri-
teria kunnen worden gehanteerd. De minister kan zich in-
beelden dat de ‘relevantie voor de arbeidsmarkt’ in de kunst-
sector niet in alle gevallen even belangrijk is. Als men kan
uitleggen waarom een bepaald criterium op een bepaalde
voortgezette opleiding moeilijk kan worden toegepast, zal dat
criterium voor die bepaalde voortgezette opleiding niet wor-
den gebruikt.

De minister bepleit het behoud van het in artikel 174 uitge-
werkte systeem. Voor de universiteiten wordt trouwens in
een gelijkvormig systeem voorzien.

Een lid verklaart namens
van voortgezette opleidingen

zijn fractie
principieel

dat de financiering
geen overheidstaak
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is vanuit onderwijskundig standpunt. Creativiteit om culture-
le redenen bevorderen is een andere zaak. In een gesloten fi-
nancieringssysteem gaat het financieren van voortgezette op-
leidingen ten koste van de normale HOBU-opleidingen. Als
er dus een keuze moet worden gemaakt binnen de beheers-
baarheid van een enveloppe, kiest de fractie van het lid er
voor om iets meer te geven aan de gewone HOBU-opleidin-
gen. De fractie van het lid kan dan ook akkoord gaan met de
voorgestelde tekst van artikel 174.

Een lid merkt op dat de voortgezette opleidingen nu niet
gefinancierd worden. Het Lemmensinstituut schrijft in een
brief echter dat de voortgezette opleidingen - aggregatie en
specialisatie muziek - tot nu toe integraal financierbaar
waren. De minister antwoordt dat die brief slaat op lerare-
nopleidingen en die zijn financierbaar.

Het vorige lid wijst erop dat het Lemmensinstituut ook
gewag maakt van een specialisatie muziek als voortgezette
opleiding.

De minister antwoordt dat het Lemmensinstituut de finan-
ciering regelde via de derde graad van het gewoon onderwijs.

Een lid vraagt naar het bestand tussen de bijscholing van
de leerkrachten en de voortgezette opleidingen. Tevens
meent het lid dat heel wat voortgezette opleidingen niet vol-
tijds zouden zijn en dus eventueel via het OSP zouden kun-
nen gebeuren. Is dit de bedoeling of wordt een dergelijk ka-
naal afgesloten ?

De minister antwoordt dat wie nu werkt via het OSP dit
doet conform de reglementering voor het OSP. Het organise-
ren van voortgezette opleidingen via het onderwijs voor so-
ciale promotie komt neer op een oneigenlijk gebruik van dit
OSP.

In het OSP worden er richtingen aangeboden die ook in
het dagonderwijs bestaan. Tevens zijn er richtingen die alleen
in het OSP voorkomen. Met het huidige decreet komt men
tot een drieledige werkelijkheid. In het HOBU-onderwijs
kan dagonderwijs worden aangeboden. Tevens kan deeltijds
onderwijs worden aangeboden als de hogeschool dit wenst.
De mogelijkheden die nu enkel in het onderwijs voor sociale
promotie worden aangeboden, blijven in het onderwijs voor
sociale promotie.

Men zal zich moeten uitspreken over het voortbestaan van
deze drieledigheid. Bij de universiteiten stelt men vast dat
weinig universiteiten het deeltijds onderwijs zo organiseren
dat het een vorm van avondonderwijs wordt. De sociale in-
stapdrempel blijft ter zake dan ook vrij hoog.

Op vraag van een lid verduidelijkt de minister dat het mo-
gelijk is om de financiering van de voortgezette opleidingen
te betrekken in de evaluatie na drie jaar. Op dat ogenblik is
een tweeledige maatschappelijke discussie nodig : Is een bij-
zonder financieringssysteem voor voortgezette opleidingen
nodig of worden financiële middelen opgenomen in het glo-
baal financieringsmechanisme ?

Een lid vraagt of de VLOR geen rol kan spelen bij het toe-
passen van artikel 174, 9 3. De minister antwoordt dat de
VLOR op dat punt niet beter kan optreden dan de onder-
wijsadministratie.

Artikel 174 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 4

Financierbaarheid studenten
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Artikel 175

(nieuw artikel 177)

Een lid oppert het idee van een centraal inschrijvingsregis-
ter voor het hoger onderwijs. Dergelijk register zou de hoge-
scholen en de Vlaamse regering nuttige informatie kunnen
bezorgen.

De minister verklaart dat er ver gevorderde plannen be-
staan om een centraal register voor het hele onderwijs op te
starten. Aan de federale minister van Binnenlandse Zaken is
toelating gevraagd voor een toegang tot het rijksregister. Een
koninklijk besluit ter zake zou binnenkort uitgevaardigd kun-
nen worden. Via het rijksregister en de informatica van de
Vlaamse Gemeenschap zal het dan mogelijk zijn om de
schoolloopbanen te volgen en dubbele inschrijvingen te ver-
mijden.

[ 112 1

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 5

Berekening financiering

Artikel 176

(nieuw artikel 178)

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
paragraaf 1 te vervangen.

Een amendement van mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier (546, Nr.10)  strekt
ertoe in paragraaf 2 de woorden ‘16.727 miljoen frank’ te ver-
vangen door de woorden ‘16.700,8  miljoen frank’. In de ver-
antwoording wordt erop gewezen dat het nieuwe bedrag het
resultaat is van de toepassing van de gezondheidsindex op de
loonmassa.

De minister verklaart dat het bedrag van 16.700,8  miljard
frank nog met 30 miljoen frank moet worden verminderd.
Het Nationaal Hoger Instituut is immers nog voor 30 miljoen
frank in dit bedrag opgenomen. Die 30 miljoen frank zal
rechtstreeks voor dit instituut worden bestemd. Het juiste be-
drag moet dan uiteindelijk 16.670,8  miljard frank worden. De
indieners van het vorige amendement subamenderen hun
amendement in die zin (Stuk 546, Nr.12).

Een lid merkt op dat de sommatie van de bedragen in de
geciteerde amendementen niet blijkt te kloppen. De minister
laat de bedragen én de optelling controleren en beaamt de
opmerking van het lid. De minister voegt er nog aan toe dat
bovendien nog 30 miljoen extra weerhouden moet worden
om, naar analogie met het Hoger Instituut, te voorzien in de
financiering van het Hoger Muziekinstituut dat bij het Lem-
mens-instituut zal worden aangehecht en dat opgericht zal
worden in Onderwijsdecreet-VI. De uiteindelijke enveloppe
- rekening houdend met de noodzakelijke correctie en de
voorafname voor het Lemmens-instituut - bedraagt dan
16.648,8  miljoen frank. De minister dient ter zake een nieuw
subamendement in (Stuk 546, Nr.13).

Een lid ziet twee problemen bij een enveloppefinanciering.
Wat gebeurt er bij relatief sterke schommelingen van studen-
tenaantallen ? In andere artikelen wordt gewag gemaakt van
een beperking van de vaste benoemingen tot 64%. Nu ligt het
aantal vastbenoemden in het hoger onderwijs heel wat hoger.
Een pervers effect van de beperking van het aantal vastbe-
noemden tot 64% is dat er meer tijdelijken zullen zijn. Die tij-
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delijken  kosten meer aan de hogeschool. De werkgeversbij-
dragen liggen immers hoger voor tijdelijken dan voor vastbe-
noemden. In de mate dat de hogeschool verplicht wordt om
meer tijdelijken aan te nemen, kost hen dat meer en kunnen
ze met hun financiering minder personeel in dienst nemen.

Een lid vraagt of de financiering van de universiteiten zal
worden gewijzigd.

De minister antwoordt dat er de eerste jaren zeker geen
grote schommelingen in de studentenaantallen te verwachten
zijn. De deelname aan het hoger onderwijs in de verschillen-
de soorten hoger onderwijs is nu stabiel. Het enige cijfer dat
scheen aan te geven dat de deelname zou gestegen zijn was te
verklaren door de verlenging van de tweejarige cyclus tot
driejarige cyclus in het één-cyclus onderwijs Economie. Toen
was er in het HOBU een stijging van 2.300 studenten. Als
men hiermee rekening houdt, is er de laatste jaren eerder een
licht negatieve groei.

Bij stijgingen en dalingen van de studentenaantallen, moet
men het effect ervan niet onmiddellijk overschatten. In beide
gevallen gaat het om marginale kosten. Bij een stijging van
het totale studentenaantal krijgt men geen lineaire stijging
van de kostenuitdaging. Slechts bij heel felle stijgingen veran-
dert een marginale kostenstijging in een stijgende kosten-
structuur. Hetzelfde doet zich voor bij een lichte verminde-
ring van het studentenaantal. Ook een lichte vermindering
resulteert een tijd lang slechts in een marginaal effect op de
uitgavenmassa. Bij echt heel grote schommelingen zal de de-
creetgever zijn verantwoordelijkheid moeten nemen.

Tijdelijken situeren zich normalerwijze bij het begin van
hun loopbaan. Vastbenoemden bevinden zich in het midden
of op het einde van hun loopbaan. Naarmate het aantal vast-
benoemden vermindert en uitstroomt met een maximaal sa-
laris, komen er tijdelijken binnen met een lager salaris. In het
volledig mechanisme komt op die manier een besparingsef-
fect tot stand. Dit is een bekend effect bij universiteiten en
gemeenten die gesaneerd hebben.

Een lid meent dat er op een bepaald moment wel degelijk
een verschil kan zijn voor een individuele hogeschool.

De minister antwoordt dat men vrij zal zijn de tijdelijken
al dan niet te benoemen. Men zal tijdelijk langer met be-
noemden zitten dan in het vroegere systeem. Van zodra de
benoemden beginnen uit te stromen, brengt het systeem zich-
zelf in evenwicht en is er zelfs een voordelige balans. In een
eerste periode is de spanning groter, omdat men in een aan-
tal scholen in die eerste periode zeker is dat men een aantal
tijdelijken langer tijdelijk zal moeten laten.

Het amendement Leysen C.S. en het amendement en de
subamendementen van mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier enerzijds en de
Vlaamse regering anderzijds (Stuk 546, Nrs.10,  12 en 13)
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen. Het aldus
geamendeerde artikel 176 wordt eveneens met 14 stemmen
unaniem aangenomen.
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Artikel 177

(nieuw artikel 179)
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Het amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
artikel 177 te vervangen.

De minister verklaart dat men de formule van artikel 177
op twee manieren kan schrijven, namelijk zoals in het amen-
dement of tussen haakjes. Tussen haakjes is de formule :

CW= U - [CEW + CV0 + CWARGO + LMVD +
(LTBS+55) + LTBSOB + KB + CBEV  +C].

Een lid wenst
men het gaat.

te weten om welke bedragen van voorafna-

De minister verklaart dat het om bekende gegevens gaat.
Men kan ruwweg ramen dat de extra-werkingsuitkeringen
(=EW) ongeveer 300 miljoen frank bedragen. De voortgezet-
te opleidingen (=VO) kosten 150 miljoen frank. WARGO
bedraagt ongeveer 30 miljoen frank,. LMVD 200 miljoen
frank, (LTBS+55) 70 miljoen frank, LTBSOB 300 miljoen
frank. De kinderbijslag bedraagt ongeveer 3% van de loon-
massa. Bevallingsverloven en controle zijn marginaal. De
voorafname is dus goed voor ongeveer 1,050 miljard frank +
kinderbijslag. De kinderbijslag moet ongeveer 520 miljoen
frank bedragen. Na voorafname rest er een bedrag van onge-
veer 15 miljard frank.

Een lid vraagt de nauwkeurige gegevens in bijlage op
nemen ,De minister stemt in met dit verzoek. (Bijlage 3)

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

te

Artikel 178

(nieuw artikel 180)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het amendement Leysen C.S., dat ertoe strekt de data aan
te passen, en het aldus geamendeerde artikel, worden met 14
stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 179

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
artikel 179 weg te laten.

De minister verklaart dat het in artikel 179 bepaalde niet
langer strookt met het nu voorgestelde financieringssysteem.

Het amendement Leysen C.S. wordt met 14 stemmen una-
niem aangenomen en artikel 179 wordt geschrapt. Als gevolg
van deze schrapping wijzigt de nummering van het decreet
opnieuw.

Artikel 180

(nieuw artikel 181)

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
artikel 180 te vervangen.

Een lid wijst er op dat in het laatste lid van dit amende-
ment sprake is van de officiële hogescholen. In het eerste lid
van het amendement wordt evenwel gewag gemaakt van ge-
meenschapshogescholen en Vlaamse autonome hogescholen.
De minister antwoordt dat men telkens beter de woorden ‘de
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rechtsopvolgers van de hogescholen
onderwijs’ zou gebruiken.

van het gemeenschaps-

Hierop wordt het amendement Leysen C.S. ingetrokken en
wordt door mevrouw A. Leysen en de heren R. Swinnen, L.
Appeltans en J. Tavernier een nieuw amendement ingediend
dat het amendement Leysen C.S. ter zake corrigeert (Stuk
546, Nr.12).

Het amendement van mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier (Stuk 546, Nr.12) en
het aldus geamendeerde artikel worden met 14 stemmen
unaniem aangenomen.

Artikel 181

(nieuw artikel 182)

Een amendement van
artikel 181 te vervangen.

mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe

Een lid vraagt waar personeelsleden die volgend acade-
miejaar  ter beschikking worden gesteld van scholen of afde-
lingen die eventueel in afbouw zijn, worden opgevangen. De
minister antwoordt dat die personeelsleden door de hoge-
school op eigen kosten kunnen worden tewerkgesteld. Feite-
lijk vallen ze ten laste van het centraal fonds.

Een lid vraagt of de nieuw te vormen hogescholen enige
verplichting hebben om de personeelsleden uit het centraal
fonds prioritair terug op te nemen. De minister antwoordt
dat men uit het centraal fonds mag putten. Een verplichting
is er evenwel niet.

Een lid vraagt ten laste van welke post het centraal fonds
valt. De minister antwoordt dat het centraal fonds één van de
voorafnames is binnen het gesloten financieringscircuit. Dit
is de post ‘LTBSOB’ in artikel 177.

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel 181 worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 182

(nieuw artikel 183)

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
artikel 182 te vervangen.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den zonder verdere opmerkingen met 14 stemmen unaniem
aangenomen.

Artikel 183

(nieuw artikel 184)

Een amendement van
artikel 183 te vervangen.

mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den zonder verdere opmerkingen met 14 stemmen unaniem
aangenomen.
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Artikel 184

(nieuw artikel 185)
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Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 185

(nieuw artikel 186)

Het amendement
vangen.

Leysen C.S. strekt ertoe artikel 185 te ver-

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den zonder verdere opmerkingen met 14 stemmen unaniem
aangenomen.

Artikel 186

Op dit artikel was er een amendement Leysen C.S. dat
strekte artikel 186 te vervangen door een nieuwe tekst.

ertoe

Ingevolge het door de minister aangekondigde nieuwe fi-
nancieringssysteem - cfr. toelichting supra onder II. en hier-
uit voortvloeiende regeringsamendementen op de artikelen
188, 194, 194bis en 195 - wordt door de minister een nieuw
amendement ingediend ertoe strekkend artikel 186 te schrap-
pen (Stuk 546, Nr.13). Hierop wordt het amendement Leysen
C.S. ingetrokken.

Het amendement van de Vlaamse regering wordt met 14
stemmen unaniem aangenomen en artikel 186 wordt ge-
schrapt.

Artikel 187

Op dit artikel was er eveneens een amendement Leysen C.S.
dat ertoe strekte artikel 187 te vervangen door een nieuwe
tekst.

Ingevolge het door de minister aangekondigde nieuwe fi-
nancieringssysteem (cfr. supra, toelichting bij artikel 186)
wordt door de minister een nieuw amendement ingediend
ertoe strekkend artikel 187 te schrappen (Stuk 546, Nr.13).
Hierop wordt het amendement Leysen C.S. ingetrokken.

Het amendement van de Vlaamse regering wordt met 14
stemmen unaniem aangenomen en artikel 187 wordt even-
eens geschrapt.

Artikel 188

(nieuw artikel 187)

Op dit artikel was er eveneens een amendement Leysen C.S.
dat ertoe strekte artikel 188 te vervangen door een nieuwe
tekst.

Ingevolge het door de minister aangekondigde nieuwe fi-
nancieringssysteem, (cfr. supra, toelichting bij artikel 186)
wordt door de minister een nieuw amendement ingediend
ertoe strekkend artikel 187 te vervangen door een nieuwe
tekst (Stuk 546, Nr.13). Hierop wordt het amendement Ley-
sen C.S. ingetrokken.
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Het amendement van de Vlaamse regering en het aldus
geamendeerde artikel 188 worden met 14 stemmen unaniem
aangenomen.

Artikel 189

(nieuw artikel 188)

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
artikel 189 te vervangen.

Een lid meent dat de minister uitgaat van de historische
kostprijs. Op plaatsen waar twee cycli samen met één cyclus
in één instelling waren opgenomen, heeft men vaak gebruik
gemaakt van een omkadering die van de beide cycli afkom-
stig was.

De minister antwoordt dat zulks in de toekomst ook moge-
lijk blijft. De kostprijs die vandaag voor elke opleiding wordt
betaald, werd samengeteld en op grond daarvan werd de ge-
middelde kostprijs per student berekend. Daarna is een op-
splitsing in vier groepen gebeurd. Als de berekening juist is,
is elke opleiding juist ingedeeld.

Een lid merkt op dat de opleidingen van één cyclus van de
studiegebieden industriële wetenschappen en technologie
veel meer uren laboratoria hebben dan opleidingen van twee
cycli en dat de groepen in de opleidingen van twee cycli veel
groter zijn. De kosten verbonden aan de opleidingen van één
cyclus zijn even hoog als de kosten van de opleidingen van
twee cycli.

De minister bevestigt dit. De beide opleidingen zijn opge-
nomen in de groep B. De berekeningen zijn gemaakt en lig-
gen ter controle van elk Raadslid.

Hetzelfde lid maakt nog een opmerking met betrekking
tot de puntengewichten voor de studiegebieden van de
kunsthogescholen, maar de bedenkingen van het lid worden
opgevangen door de amendementen van de regering ter in-
voeging van een nieuw financieringssysteem voor de kunst-
hogescholen (cfr. infra, artikel 191).

Ten slotte  is er een subamendement van de heer A. Denys,
mevrouw J. Leduc en de heren L. Pierco en R. Deswaene
(Stuk 546, Nr.6) dat door de indieners wordt toegelicht en
dat algemeen wordt gesteund. _

Het amendement Leysen C.S., het subamendement Denys
C.S. en het aldus geamendeerde artikel 189 worden met 14
stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 190

(nieuw artikel 189)

Een lid vraagt of de punten op het historisch forfait zijn
gebaseerd. De minister antwoordt bevestigend. De bereke-
ningen liggen ter inzage van de leden van de Commissie.

Een lid stelt vast dat het historisch forfait niet per hoge-
school, maar als een gemiddelde per sector is berekend. De
minister erkent dit. De schaaleffecten zijn uit de berekenin-
gen geweerd.

Tenslotte vraagt het lid of ook deze puntengewichten na
verloop van tijd geëvalueerd en eventueel bijgeschaafd zullen
worden. De minister stelt dat dit de bedoeling is.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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Artikel 191

(nieuw artikel 190)

Op dit artikel was er een amendement Leysen C.S. en een
subamendement van mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier (Stuk 546, Nr.6).
Beide amendementen worden ingetrokken op het moment
dat de regering haar amendementen ter invoering van een
nieuw financieringssysteem indient.

Het amendement van de Vlaamse regering op artikel 191
(Stuk 546, Nr.13) strekt ertoe de financiering van de kunstop-
leidingen aan te passen, mede op basis van de opmerkingen
van de sector tijdens de hoorzittingen. De principes van het
voorstel van de sector werden gevolgd maar het aantal onder-
wijsbelastingseenheden ligt lager om een overfinanciering van
de kunstopleidingen - ten koste van andere opleidingen van
het HOBU - te vermijden.

Het amendement van de Vlaamse regering en het aldus ge-
amendeerde artikel 191 worden met 14 stemmen unaniem
aangenomen.

Wl

Artikelen 192 en 193

(nieuwe artikelen 191 en 192)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De
men.

artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-

Artikel 194

(nieuw artikel 193)

Op dit artikel is er een amendement van de Vlaamse rege-
ring ter invoering van een nieuw financieringssysteem (Stuk
546, Nr.13). Dit amendement vervangt artikel 194 en luidt als
volgt :

‘Het bedrag
berekend :

Per onderwijsbelastingseenheid wordt als volgt

BOBE = CW - CHF - C(CBFS)

C(COBE)
waarbij

C(COBE)  gelijk is aan de som van de onderwijsbelastings-
eenheden van alle hogescholen voor het betrokken begro-
tingsj aar ;

CHF gelijk is aan de som van de historische forfaits voor
alle hogescholen zoals berekend in artikel 194 bis ;

C(XBFS) gelijk is aan de som van het deel van de wer-
kingsuitkeringen dat varieert met de studentenpopulatie, uit-
gedrukt in aantal financierbare studenten, voor alle hoge-
scholen samen zoals berekend in artikel 195.’

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel wor-
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Artikel 194bis (nieuw)

(nieuw artikel 194)

Het amendement van de regering ter invoeging van een
nieuw artikel 194bis (Stuk 546, Nr.13) strekt er eveneens toe
het nieuwe financieringssysteem mogelijk te maken. Dit
amendement luidt als volgt :

‘Het historische forfait (HF) van een hogeschool is

W95 in het begrotingsjaar 1996

0,60  x W95 in het begrotingsjaar 1997

0,30  x W95 in het begrotingsjaar 1998

0,25  x W95 in het begrotingsjaar 1999

0,20  x W95 in de begrotingsjaren 2000, 2001, 2002,
2003,2004  en 2005

0,50  x (W2001  + W2002  + W2003  + W2004  + W2005)  / 5,
vanaf het begrotingsjaar 2006, waarbij de bedragen W2001,
W2002,  W2003,  W2004  en W2005 volgens de indexeringsfor-
mule bedoeld in artikel 183 naar het niveau van het begro-
tingsjaar 2006 gebracht worden.

Het HF wordt jaarlijks aangepast volgens de formule be-
doeld in artikel 183.’

Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een nieuw artikel 194bis (nieuw artikel 194) wordt
ingevoegd.

Artikel 195

(nieuw artikel 195)

Op dit artikel was er een amendement Leysen C.S. Het
amendement wordt ingetrokken op het moment dat de rege-
ring haar amendementen ter invoering van een nieuw finan-
cieringssysteem indient.

Het amendement van de regering op artikel 195 (Stuk 546,
Nr.13) vervangt artikel 195 en luidt als volgt :

‘Het deel van de werkingsuitkeringen van een hogeschool
dat varieert met de studentenpopulatie, uitgedrukt in aantal
financierbare studenten, is gelijk aan :

SxBFS

waarbij

* S in de berekening van de werkingsuitkeringen van de
begrotingsjaren 1996 tot en met 2000 gelijk is aan het gemid-
deld aantal financierbare studenten op 1 februari 1991, 1 fe-
bruari 1992, 1 februari 1993, 1 februari 1994 en 1 februari
1995

en voor de berekening van de werkingsuitkeringen
van de begrotingsjaren 2001 tot en met 2005 gelijk is aan het
gemiddeld aantal financierbare studenten op 1 februari 1996,
1 februari 1997,l  februari 1998,l  februari 1999 en 1 februari
2000,

en vanaf begrotingsjaar 2006 gelijk is aan nul.
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* BFS beantwoordt aan het bedrag per financierbare stu-
dent

BFS wordt als volgt berekend :

BFS = (CW - CHF) x 0,2

CS
waarbij CS voor de berekening van de werkingsuitkerin-

gen van de begrotingsjaren 1996 tot en met 2000 gelijk is aan
de som van het gemiddeld aantal financierbare studenten op
1 februari 1991, 1 februari 1992, 1 februari 1993, 1 februari
1994 en 1 februari 1995 per hogeschool. Voor de berekening
van de werkingsuitkeringen van de begrotingsjaren 2000 tot
en met 2005 is §S gelijk aan de som van het gemiddeld aantal
financierbare studenten op 1 februari 1996, 1 februari 1997, 1
februari 1998, 1 februari 1999 en 1 februari 2000 per hoge-
school.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel 195
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 196

Op dit artikel was er een amendement Leysen C.S. en een
subamendement van mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier (Stuk 546, Nr.6).
Beide amendementen worden ingetrokken op het moment
dat de Vlaamse regering haar amendement op artikel 196 in-
dient en dat er mede toe strekt de invoering van een nieuw fi-
nancieringssysteem mogelijk te maken.

Het amendement van de regering op artikel 196 strekt
ertoe dit artikel te schrappen (Stuk 546, Nr.13).

Het amendement van de regering wordt met 14 stemmen
unaniem aangenomen en artikel 196 wordt geschrapt.

HOOFDSTUK II

Financiering van de investeringen

AFDELING 3

Investeringen

Artikel 197

(nieuw artikel 196)

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
artikel 197 te vervangen.

Een lid merkt op dat in paragraaf 2 van dit amendement
sprake is van gemeenschapshogescholen. Dit woord moet
worden vervangen door de woorden ‘de rechtsopvolgers van
de hogescholen van het gemeenschapsonderwijs’. De tekst
van het ontwerp van decreet zal grondig moeten worden na-
gekeken op dit punt.

Een lid vraagt verduidelijking over de in het laatste regel
van het amendement gebruikte begrip ‘bestaande fysische
normen’.

De minister antwoordt dat het gaat om de bestaande fysi-
sche normen die men gehanteerd heeft voor de berekening
van de bedragen. Die normen zijn verschillend volgens het
soort onderwijs. Men herneemt de specifieke berekeningen
en men haalt er de theoretische massa uit die theoretisch
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werd overgedragen naar het totale bedrag dat theoretisch be-
stemd is voor hoger onderwijs. In werkelijkheid mocht de
aanwending kris kras gebeuren.

Een lid vraagt of het woord ‘zoals’ in de laatste zin van het
amendement betekent dat er nog andere parameters kunnen
worden gebruikt.

De minister antwoordt dat het de bedoeling is om gebruik
te maken van de huidige parameters die gediend hebben
voor de samenstelling van de bedragen. Die huidige parame-
ters zijn in een besluit opgenomen en kunnen dus bij besluit
door de Vlaamse regering worden gewijzigd.

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 198

(nieuw artikel 197)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 199

(nieuw artikel 198)

Een amendement van mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier strekt ertoe het laat-
ste lid van artikel 199 te schrappen (Stuk 546, Nr.12). De in-
dieners wijzen erop dat het een juridisch-technische correctie
betreft. Door de Vlaamse regering laten bepalen hoe een
dossier moet worden ingediend is overbodig en kan worden
bepaald door de raden van bestuur van de twee instellingen
van openbaar nut, analoog aan de huidige situatie bij de
DIGO. Dit amendement wordt door de minister gesteund.

Een amendement van de heer A. Denys (546, Nr. 12)
strekt ertoe de woorden ‘minstens 2000 financierbare studen-
ten tellen’ naast het eerste streepje te schrappen.

De minister stelt voor dit amendement niet te weerhouden
maar een nieuw subamendement op het amendement Leysen
C.S. in te dienen dat ertoe strekt aan het eerste streepje toe te
voegen ‘indien het nieuwbouw, vernieuwbouw of aankoop
van gebouwen betreft’. De indiener van het amendement kan
hiermee instemmen en hij trekt zijn amendement terug ten
voordele van het door de minister geformuleerde subamen-
dement (Stuk 546, Nr.13).

Het amendement van mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier (Stuk 546, Nr.12) en
het subamendement van de Vlaamse regering (Stuk 546,
Nr.13) worden met 14 stemmen unaniem aangenomen. Het
aldus geamendeerde artikel 199 wordt eveneens met 14 stem-
men unaniem aangenomen.

Artikel 200

(nieuw artikel 199)

Een lid vraagt of er geen gelijkvormigheid moet zijn met
de waarborgregeling van DIGO. Die waarborgregeling speelt
enkel wanneer er geen lOO%-financiering is. Het lid vraagt of
artikel 200 niet kan worden aangevuld met een bepaling als
volgt: ‘indien de hiervoor bedoelde financiering minder dan
100% bedraagt, waarborgt de Vlaamse Gemeenschap door
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tussenkomst van de DIGO of de IVAH de terugbetaling van
het kapitaal, de interesten en bijhorende onkosten van de le-
ningen aangegaan met het oog op de financiering van het niet
door de toelage gedekte deel van het totale bedrag van de in-
vestering’.

De minister antwoordt dat de Vlaamse regering ter zake
gekozen heeft voor een eenvormig systeem waarbij de dien-
sten en hogeschool zelf uitmaken waarheen ze gaan tussen 60
en 100%. In een bijkomende bijzondere waarborg is niet
voorzien. Op die manier wordt de responsabilisering over het
hele veld doorgetrokken.

Een lid vraagt wat dan de betekenis is van artikel 205, $3
waar wordt vermeld ‘indien een beroep wordt gedaan op de
waarborg van de Vlaamse Gemeenschap’.

De minister antwoordt dat een algemene waarborg van de
Vlaamse Gemeenschap altijd kan worden gegeven indien
deze waarborg wordt gevraagd. In dit geval moet er een be-
slissing worden genomen door de Vlaamse regering. Dan
wordt er een trekkingsrecht gevestigd dat wordt ingehouden
op de werkingsuitkering van de hogeschool.

Een ander lid vraagt of dit geen achteruitgang is ten op-
zichte van de huidige situatie. Onder welke voorwaarden kan
dan toch nog een waarborg zoals bedoeld in artikel 205, $3
worden gegeven ? Wat gebeurt er met de dossiers die nu nog
van de waarborg genieten binnen de DIGO-regeling ?

De minister antwoordt dat de bestaande verbintenissen
worden nageleefd. In de toekomst zou er voor het hele veld
geen waarborg meer moeten zijn. Alle waarborgen, ook de in
artikel 205, $3  bedoelde waarborg, kunnen voor de minister
worden weggelaten. De waarborg van artikel 205, 9 3 is te be-
perkt.

Anderzijds verzet de minister er zich niet tegen dat bij arti-
kel 205, 9.3  een subamendement wordt ingediend de waar-
borgregeling te expliciteren zoals gesuggereerd door de eer-
ste spreker. Deze waarborgregeling mag echter niet in voor-
liggend artikel 200 opgenomen worden omdat het in artikel
200 gaat om de toepassing van de decreetgeving inzake
DIGO. De waarborg is automatisch indien er geen lOO%-fi-
nanciering is.

Een ander lid wijst erop dat de minister de hogescholen zo-
veel mogelijk autonomie wil geven inzake investeringen. Vol-
gens het lid verliezen DIGO en ARGO  hun rol inzake inves-
teringen. Waarom wordt er dan een bijzondere dienst
(IVAH) voor de Vlaamse autonome hogescholen opgericht ?

De minister antwoordt dat IVAH een beslissingsorgaan is
gevestigd op het departement Onderwijs.

Het lid vraagt waarom de hogescholen niet zelf kunnen be-
slissen.

De minister antwoordt dat de hogescholen samen moeten
beslissen. Indien dit niet zo geregeld wordt, zou het jaarlijks
beschikbaar investeringsbedrag moeten worden opgesplitst
per hogeschool en toegewezen worden aan een post investe-
ringen. Het beschikbare bedrag is echter te klein om op die
manier echt rendabel te zijn. Niemand zou dan nog kunnen
bouwen. Sommigen hogescholen beschikken over nieuwe
campussen. In Limburg is er, gelet op de beslissing van de
ARGO,  voor de officiële hogeschool een nieuw gebouw in
Diepenbeek. Die hogeschool zou dan een investeringsdotatie
krijgen, terwijl ze over een nieuw gebouw beschikt. In Lim-
burg komt er ook vanuit de provincie een nieuw gebouw.
Ook in West-Vlaanderen zal er een quasi vernieuwd gebou-
wenpark  zijn. Een investeringsdotatie per hogeschool leidt
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dus tot een eigenaardige allocatie. Hogescholen met een ver-
ouderd gebouwenpatrimonium zouden dan een beperkte in-
vesteringsdotatie krijgen waarmee ze feitelijk niets ernstigs
kunnen doen. Het voorgestelde systeem houdt de investe-
ringsmiddelen bijeen. De hogescholen in IVAH beslissen
dan samen waar er prioritaire investeringen moeten gebeu-
ren.

Het lid stelt vast dat het systeem dus niet te vergelijken is
met het gemeentelijk Investeringsfonds.

De minister antwoordt dat de Vlaamse regering de midde-
len die ze voor gemeentelijke investeringen besteedde in één
fonds bijeengebracht heeft. Het fonds wordt dan op grond
van objectieve criteria over de gemeenten verdeeld. Bij de
aanvang van het gemeentelijk Investeringsfonds is er voor
gewaarschuwd dat de trekkingsrechten van de gemeenten te
klein zijn voor het aanleggen van rioleringen en voor het uit-
voeren van grote werken zoals de bouw van een gemeente-
huis. Via Aquafin is de problematiek van de prioritaire riole-
ringen opgelost. Het probleem van de grote werken is nog
hangende.

Het te verdelen bedrag is - zoals voor de grote werken
aan te rekenen op het gemeentelijk Investeringsfonds - te
klein. Er is ook een te ongelijke voorgeschiedenis van de ver-
schillende hogescholen. De universiteiten krijgen ook een re-
latief beperkt bedrag, maar ze hebben een betere historische
terugvalpositie.

Het lid vraagt of men niet kan werken met een gemengd
systeem. Voor grote investeringen - bijvoorbeeld campus-
vorming - zou men met het voorgestelde centraal stelsel
kunnen werken. Kleine investeringsbeslissingen zouden ech-
ter niet via IVAH moeten verlopen, maar door de hoge-
school zelf moeten worden genomen.

De minister erkent dat dit een mogelijkheid is. De definië-
ring die voor investeringen wordt gebruikt, bepaalt niet let-
terlijk dat men voor elke investering verplicht is via de
IVAH te werken. Kleine uitgaven kunnen de hogescholen op
de eigen middelen aanrekenen. Men zou voor lopende inves-
teringsuitgaven in een voorafname op het totaal beschikbare
bedrag kunnen voorzien. Die voorafname kan dan over de
hogescholen worden verdeeld. Voor de grote investeringen
wordt dan een beroep gedaan op het centrale stelsel via de
IVAH.

Met het huidige stelsel zullen de meeste hogescholen voor
kleine investeringen ook geen beroep doen op de IVAH.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 201

(nieuw artikel 200)

Een amendement van
artikel 201 te vervangen.

mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe

Een lid vraagt of er geen probleem is voor hogescholen
van het gesubsidieerd onderwijs die vóór 1988 leningen met
waarborg gekregen hebben en nog onder de federale rege-
ring vallen.

Een lid meent dat dergelijke problematiek geregeld is in
het kader van de bijzondere financieringswet van 16 januari
1989 die een regeling voor de rechtsopvolging bevat.

De minister verklaart dat na onderzoek door DIGO geble-
ken is dat er ter zake geen probleem is.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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AFDELING 2

Investeringsdiensten

ONDERAFDELING 1

Officiële hogescholen

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
het opschrift van onderafdeling 1 te vervangen door het op-
schrift ‘De Vlaamse autonome hogescholen’

[ 1241

Het amendement wordt met 14 stemmen
nomen en het opschrift wordt gewijzigd.

unaniem aange-

Artikel 202

(nieuw artikel 201)

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
artikel 202 te vervangen.

Een lid vraagt of de taken van de IVAH niet door de admi-
nistratie kunnen worden uitgeoefend. De minister verklaart
dat het gaat om een beslissing van de administratie. De
IVAH beschikt niet over personeelsleden. De bedoeling is te
vermijden dat de administratie en de minister moeten beslis-
sen wie de investeringsgelden krijgt.

Het lid vindt dat een Raadslid op die manier geen controle
kan uitoefenen. De administratie kan beslissen wie welk be-
drag krijgt. Volgens de minister is het niet gezond dat hij
moet beslissen of er een investering moet gebeuren in Gent
of in Hasselt. Nu beslist de ARGO  voor de hogescholen van
het gemeenschapsonderwijs. Voor de andere hogescholen be-
slist de raad van bestuur van DIGO.

Het lid is van oordeel dat iemand de politieke verantwoor-
delijkheid moet dragen van de beslissingen. Het oprichten
van allerlei diensten met beslissingsbevoegdheid holt de mo-
gelijkheid van parlementaire controle uit. Het objectiveren
van de investeringskeuze via de IVAH mag niet leiden tot
een verminderde parlementaire controlemogelijkheid.

De minister antwoordt dat de beslissing in de gesubsidieer-
de sector nooit door de minister wordt genomen. In de offi-
ciële sector kan de beslissing aan de minister worden toege-
kend.

Het lid meent dat in de voorgestelde regeling het parle-
mentaire controlerecht wordt ontweken. Hij vindt dat de ad-
ministratie moet kunnen beslissen na advies van de sector en
onder de politieke verantwoordelijkheid van de minister.

Een ander lid wijst erop dat met het voorstel van het vorig
lid een politiek element wordt ingebouwd. Tevens is er in de
voorgestelde regeling van het amendement nog een controle
door de commissaris-coördinator. De algemene directeurs
van de Vlaamse autonome hogescholen vormen samen de
raad van bestuur van de IVAH en kunnen zo de prioriteiten
bepalen.

Het vorig lid meent dat decentraliseren een goede manier
is om te depolitiseren. Aan een centrale regeling is er een po-
litieke dimensie verbonden waarvoor er iemand politiek ver-
antwoordelijk moet zijn. Het gaat daarbij ook om gemeen-
schapsgelden.

De minister suggereert een beslissingsrecht van de minister
op eensluidend advies van de IVAH. De beslissing blijft dan
doorzichtig en de feitelijke autonomie wordt geëerbiedigd.
Bij een eensluidend advies moet de minister het advies vol-
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gen of een nieuw advies vragen. De minister kan een derge-
lijk advies niet wijzigen. De Vlaamse regering dient een der-
gelijk subamendement in (Stuk 546, Nr.13).

Een lid vraagt of de suggestie van de minister ook van toe-
passing is op de DIGO. De minister meent dat de raad van
bestuur van DIGO dan eigenlijk ook een eensluidend advies
zou moeten geven.

Het amendement Leysen C.S. en het subamendement van
de Vlaamse regering (Stuk 546, Nr.13) worden unaniem aan-
genomen. Het aldus geamendeerde artikel 202 wordt even-
eens unaniem aangenomen.

Artikelen 203 en 204

(nieuwe artikelen 202 en 203)

Op beide artikelen is er een amendement Leysen C.S.

Beide amendementen en de aldus geamendeerde artikelen
203 en 204 worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 205

(nieuw artikel 204)

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
artikel 205 te vervangen.

Een lid vraagt of de IVAH niet de mogelijkheid moet heb-
ben om de op hun middelen verworven interesten te beste-
den voor scholenbouw. ARGO  en DIGO beschikken nu
over die mogelijkheid. In $1,  5” kan dan melding worden ge-
maakt van de ‘opbrengsten van de tegoeden en van de beleg-
ging van de beschikbare middelen’. De in $1,  5” vermelde
‘andere inkomsten’ kunnen dan in een nieuw punt 6” worden
vermeld.

De minister antwoordt dat ‘andere inkomsten’ slaat op het
geheel aan andere inkomsten. Hier kunnen de bedoelde inte-
resten in begrepen zijn, maar dit is afhankelijk van het the-
sauriebeheer van de Vlaamse Gemeenschap. Het thesaurie-
beheer van de Vlaamse Gemeenschap is heel strikt geregeld
in een besluit van de Vlaamse regering.

Een lid vraagt of $3 niet moet worden weggelaten.

De minister antwoordt dat als $3 niet wordt weggelaten,
het duidelijk moet zijn dat de DIGO-regelgeving onverkort
blijft gelden voor de investeringen van het hoger onderwijs
die binnen DIGO ontstaan.

Door de heren L. Martens, R. Swinnen, L. Appeltans en J.
Tavernier wordt een subamendement (546, Nr. 12) ingediend
dat ertoe strekt artikel 205 als volgt aan te vullen :

‘Indien de financiering zoals bepaald in artikel 200 minder
dan 100 % bedraagt, waarborgt de Vlaamse Gemeenschap
door tussenkomst van de DIGO of de IVAH de terugbe-
taling van het kapitaal, de intresten, en bijhorende onkosten
van de leningen aangegaan met het oog op de financiering
van het niet door de toelage gedekte deel van het totale be-
drag van de investering.’ In de verantwoording wordt gesteld
dat het gaat om de gelijkvormigheid met het systeem van
waarborgregeling bij de DIGO. Deze waarborgsregeling
speelt uiteraard enkel wanneer de financiering niet de 100 %
bereikt. Dit is een technisch amendement vermits de wijze
van recuperatie door de IVAH van eventuele uitgevoerde
borgstellingen voorzien is in artikel 205, 9 3 van het ontwerp.
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Voor de DIGO is dit voorzien in het organieke decreet van 5
juli 1989 betreffende het onderwijs-1. Dit amendement wordt
door de minister gesteund.

Het amendement Leysen C.S. en het subamendement van
de heren L. Martens, R. Swinnen, L. Appeltans en J. Taver-
nier worden met 14 stemmen unaniem goedgekeurd. Het
aldus geamendeerde artikel 205 wordt eveneens met 14 stem-
men unaniem aangenomen.

Artikel 206

(nieuw artikel 205)

OP dit artikel is er een amendement
strekt artikel 206 te vervangen.

Leysen C.S. dat ertoe

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel

ONDERAFDELING 2

Vrije hogescholen

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
het opschrift van onderafdeling 2 te vervangen door het op-
schrift ‘Gesubsidieerde hogescholen’.

Dit amendement wordt met 14 stemmen unaniem aangeno-
men en de titel van onderafdeling 2 wordt gewijzigd.

Een
artikel

Artikel 207

(nieuw artikel 206)

mevrouw A.amendement van
207 te vervangen.

Leysen C.S. strekt ertoe

Een lid meent dat, met verwijzing naar het antwoord van
de minister bij artikel 205, het thesauriebeheer van de Vlaam-
se Gemeenschap eveneens speelt bij de ‘andere inkomsten’
van §1,4”.

De minister antwoordt bevestigend.

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
na artikel 207 een hoofdstuk IIbis in te voeren met als op-
schrift ‘Financiering en beheer van de sociale voorzieningen’.

Dit amendement wordt met 14 stemmen unaniem
men en een nieuw hoofdstuk IIbis wordt ingevoerd.

aangeno-

HOOFDSTUK IIbis

(nieuw hoofdstuk III)

Financiering en beheer van de sociale voorzieningen

Artikel 207bis (nieuw)

(nieuw artikel 207)

Er is een amendement Leysen C.S. ter invoeging van een
nieuw artikel 207bis. Bij dit artikel worden geen verdere op-
merkingen geformuleerd.
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Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een nieuw artikel 207bis (nieuw artikel 207) wordt
ingevoegd.

Artikel 207ter (nieuw)

(nieuw artikel 208)

Er is een amendement Leysen C.S. ter invoeging van een
nieuw artikel 207ter.

Een lid vraagt of artikel 207ter tot gevolg heeft dat regio-
nale netwerken met universiteiten uitgesloten zijn. De minis-
ter antwoordt ontkennend.

Een subamendement van de heer A. Denys (Stuk 546, Nr.
12) strekt ertoe $1 te vervangen als volgt: ‘De sociale toela-
gen worden toegekend aan hogescholen en regionale netwer-
ken.’ Volgens de indiener van het amendement moet het be-
drag van de sociale toelage gesplitst kunnen worden. De ho-
gescholen moeten worden aangespoord om in een regionaal
verband de sociale toelagen zo optimaal mogelijk te beste-
den.

Een ander lid meent dat men zou kunnen bepalen dat een
regionaal netwerk ontstaat uit een samenwerkingsakkoord
tussen hogescholen en eventueel universiteiten.

De minister wijst erop dat de universiteiten in volgende ar-
tikelen aan bod komen. Tussen vzw’s en universiteiten kan
een akkoord worden gesloten zonder dat de universiteiten bij
het netwerk zijn aangesloten. Het is aangewezen dat de uni-
versiteiten niet in een regionaal netwerk worden opgenomen.
Er is immers een heel specifieke beheerswijze bij de universi-
teiten. Een vrijwillig akkoord is mogelijk. In Gent bestaat er
tussen het regionaal netwerk en de Universiteit Gent een uit-
voerig akkoord over prestatieverlening en de betaling ervan.

Een lid stelt vast dat er dus eerst een regionaal netwerk
van hogescholen moet zijn vooraleer er een samenwerkings-
akkoord kan zijn met de universiteiten.

De minister bevestigt dat de vzw’s voor sociale voorzienin-
gen samenwerkingsakkoorden kunnen afsluiten. De hoge-
scholen bepalen zelf hun organisatie ter zake. Dit betekent
dat de hogescholen voor het geheel of voor een gedeelte van
hun sociale activiteiten in één of in meer netwerken kunnen
stappen. Deze regeling houdt rekening met het gegeven dat
verschillende hogescholen nu al verschillende vormen van so-
ciale dienstverlening aanbieden. Het volledig overbrengen
van die verschillende vormen in een regionaal netwerk zou
technisch bijzonder complex zijn. De netwerken worden ech-
ter mogelijk gemaakt. De geldstroom transisteert langs de
hogeschool volledig of gedeeltelijk naar het netwerk. De gel-
den moeten evenwel worden verantwoord door de hoge-
school. Als de gelden naar het netwerk worden versluisd,
verschuift de controle op de aanwending naar het netwerk.
Als een hogeschool 40% van de gelden in de eigen hoge-
school houdt en 60% doorschuift naar het netwerk, dan zal
de hogeschool begrotingsgewijze moeten aantonen dat die
40% aan sociale voorzieningen wordt besteed. Er is dan een
dubbele controle: de controle binnen het netwerk op de 60%
en de controle binnen de hogeschool op de 40%.

Als men in $1 toevoegt dat de sociale toelagen ook aan de
regionale netwerken worden toegekend, ontstaat er een
moeilijke situatie voor de uitbetaling. In sommige regionale
netwerken zullen hogescholen niet voor de voedselvoorzie-
ning toetreden. Op dat ogenblik zou er conform een medede-
ling van de hogeschool moeten worden betaald aan de hoge-
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school en aan het netwerk. Dit wordt complex. Het nu voor-
gestelde systeem is zeer doorzichtig. Het gebruik van het
door de Vlaamse Gemeenschap betaalde bedrag moet door
de commissaris worden teruggevonden. Dit kan via een inter-
ne en een externe methode. Intern is er een vzw om het me-
debeheer  van de studenten toe te laten. Om te vermijden dat
sommige hogescholen die geen voorstander van medebeheer
door studenten zijn, de sociale toelagen maximaal bij de ho-
geschool zouden houden, worden de hogescholen verplicht
om het gedeelte van de sociale toelagen dat bij de hogeschool
blijft af te zonderen en in een vzw onder te brengen.

Een lid meent dat het subamendement van de heer A.
Denys geen stimulans inhoudt om tot een netwerk toe te tre-
den. Als er stimulansen moeten zijn, dan moeten die van fi-
nanciële aard zijn.

De minister wijst erop dat men voorzichtig moet zijn met
financiële prikkels. De beslissing om een netwerk uit te bou-
wen is immers een beslissing van het hogeschoolbestuur. Met
financiële prikkels zou men studenten dus ongelijk kunnen
behandelen tengevolge van een beslissing waar ze in het beste
geval slechts minoritair kunnen aan deelnemen en waar ze
dan ook geen volledige verantwoordeljkheid  voor kunnen
dragen. Als in het decreet bepaald zou worden dat er bijvoor-
beeld 3.200 frank per student wordt besteed in een netwerk
en 2.800 frank buiten een netwerk, kan een student die in de
raad van bestuur van een hogeschool de toetreding tot een
netwerk bepleit en de stemming verliest, bij het Arbitragehof
een klacht indienen over een ongelijke behandeling ten ge-
volge van een beslissing van een hogeschoolbestuur en ten
gevolge van een ongelijkheidsstimulans in een decreet. Het
Arbitragehof zal het decreetsartikel dan vernietigen en beslis-
sen dat een student niet ongelijk mag worden behandeld op
een criterium dat in zijne hoofde een potestatief criterium is.

Een lid vraagt wat de minister bedoelt met ‘potestatief cri-
terium’. De minister antwoordt dat dit een criterium is waar-
voor de student geen verantwoordelijkheid heeft kunnen dra-
gen.

Een lid wijst erop dat de sociale toelagen aan de studenten
moeten worden besteed. De studenten zijn nu vertegenwoor-
digd in het bestuur van de officiële hogescholen. In het be-
stuur van de hogescholen van het vrije onderwijs zijn de stu-
denten niet vertegenwoordigd. De studenten van alle netten
moeten worden betrokken bij het beheer van de sociale toe-
lagen.

De minister meent dat men zou kunnen bepalen dat elke
hogeschool een vzw moet oprichten. Die vzw moet paritair
samengesteld zijn en beslist of de sociale toelagen extern of in
eigen hogeschool worden aangewend. Dergelijke vzw zal
jaarlijks slechts één keer vergaderen en beslissen.

De heer A. Denys verklaart zijn subamendement op artikel
207ter, $1 (546, Nr. 12) in te trekken indien in het decreet
wordt bepaald dat er in elke hogeschool een paritair samen-
gestelde vzw is in de zin zoals door de minister bedoeld.

De minister verklaart dat een verdere vereenvoudiging erin
bestaat de sociale toelage rechtstreeks over te maken aan de
paritair samengestelde vzw van de hogescholen en de beslis-
sing tot samenwerking te laten gebeuren door die vzw.

Een subamendement van de heer A. Denys (546, Nr.12)
strekt ertoe deze mogelijkheid in te schrijven en luidt als
volgt : ‘De sociale toelagen worden toegekend aan de vzw’s
van de hogescholen die de sociale voorzieningen beheren.’
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De minister dient op zijn beurt een amendement van de-
zelfde strekking in om het hele artikel 207ter te herschrijven
volgens de geciteerde logica (Stuk 546, Nr.12) . Dit amende-
ment is dus ruimer dan het subamendement van de heer A.
Denys, en deze laatste trekt zijn subamendement dan ook in.
Hierop wordt ook het amendement Leysen C.S. ter invoeging
van een nieuw artikel 207ter ingetrokken.

Het amendement van de Vlaamse regering ter invoeging
van een nieuw artikel 207ter wordt met 14 stemmen unaniem
aangenomen en een nieuw artikel 207ter wordt ingevoegd.

Artikelen 207quater en 207quinquies (nieuw)

(nieuwe artikelen 209 en 210)

De amendementen Leysen C.S. ter invoeging van de nieu-
we artikelen 207quater en 207quinquies alsmede de suba-
mendementen van de regering die het subamendement van
de regering op artikel 207ter doortrekken (Stuk 546, Nr.12)
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Een lid stelt vast dat de sociale toelage per student van een
basisbedrag van 3.000 frank vertrekt. Voor de hogeschoolstu-
dent betekent dit dat hij, in vergelijking met de universiteits-
student, nog altijd in een zwakke positie verkeert. Men moet
zich dan ook blijven inzetten om dit bedrag in de toekomst te
verhogen. Het sociaal profiel van de hogeschoolstudent toont
aan dat de groep van de hogeschoolstudenten meer nood
heeft aan sociale voorzieningen. Men zou op middellange en
lange termijn een perspectief moeten kunnen aanbieden.

De minister antwoordt dat de opeenvolgende regeringen
ter zake hun verantwoordelijkheid zullen moeten nemen in
de gunstige zin.

De gesubamendeerde artikelen 207quater en 207quinquies
worden ingevoerd.

Artikelen 207sexies,  207septies,  207octies,
207novies,  207decies (nieuw)

(nieuwe artikelen 211 tot en met 215)

Bij de amendementen Leysen C.S. ter invoeging van de
nieuwe artikelen 207sexies,  207septies  207octies,  207novies
en 207decies worden geen opmerkingen gemaakt.

De amendementen worden met 14 stemmen unaniem aan-
genomen en de nieuwe artikelen 207sexies,  207septies,
207octies,  207novies en 207decies worden ingevoegd.
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HOOFDSTUK III

(nieuw hoofdstuk IV)

[ 130 1

Beheer van de hogeschool

AFDELING 3

Beheer van de goederen

Artikel 208

(nieuw artikel 216)

Op dit artikel is er een amendement van de heren L. Pierco
en J. Eeman C.S. ertoe strekkend de tekst naast het vierde
streepje te schrappen (Stuk 546, Nr.13). Volgens de indiener
betreft het hier een federale materie en kan de voorgestelde
regeling concurrentievervalsend werken.

Een ander lid sluit hierbij aan en stelt dat de Confederatie
van de Bouw reeds een gefundeerde kritiek op de bedoelde
bepaling heeft laten horen. Deze bepaling was ook reeds op-
genomen in Onderwijsdecreet- en de motivatie die het Ar-
bitragehof heeft gebruikt om een bij haar ingediende klacht
af te wijzen, is ondertussen door de nationale wetgever ver-
vallen verklaard. Dit betekent dat de kansen op vernietiging
van deze bepaling voor persoonlijk benadeelden die naar het
Arbitragehof stappen gevoelig verhoogd zijn, en hij vraagt
dan ook waarom de minister deze bepaling niet schrapt.

De minister antwoordt dat hij de logica van het Onderwijs-
decreet-11 hier wenst door te trekken.

Het amendement van de heren L. Pierco en J. Eeman
wordt met 10 stemmen tegen 3 bij 1 onthouding verworpen.

Artikel 208 wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 209

(nieuw artikel 217)

Een lid wijst erop dat volgens dit artikel de hogescholen
permanent een fysische inventaris moeten bijhouden van al
de onroerende goederen. DIGO en IVAH moeten in elk
geval behoeftenbepalingen doen. De inventaris zou dus ook
ter beschikking moeten worden gesteld van DIGO en IVAH.
De minister gaat akkoord met deze zienswijze.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

AFDELING 2

Activiteiten van de hogeschool

ONDERAFDELING 1

Inkomsten uit onderwijsverstrekking

Artikel 210

(nieuw artikel 218)

Een lid wijst erop dat enige maanden geleden een decreet
de wetenschappelijke dienstverlening door universiteiten
heeft geregeld. Het lid vraagt of het de bedoeling is om in de
toekomst die regelgeving toepasselijk te maken op de hoge-
scholen. De minister antwoordt bevestigend.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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ONDERAFDELING 2

Oneerlijke concurrentie en publiciteit

Artikelen 211 tot en met 214

(nieuwe artikelen 219 tot en met 222)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

AFDELING 3

Begroting

Artikelen 215 en 216

(nieuwe artikelen 223 en 224)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Artikelen 217 en 218

(nieuwe artikelen 225 en 226)

Op deze artikelen zijn er amendementen Leysen C.S.

De amendementen en de aldus geamendeerde artikelen
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikelen 219 tot en met 221

(nieuwe artikelen 227 tot en met 229)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

AFDELING 4

Vaststelling van de personeelsformatie

Artikel 222

(nieuw artikel 230)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 223

(nieuw artikel 231)

Een lid wijst erop dat artikel 223 heel wat sleutels bevat.
Het lid is daar geen voorstander van. De vele sleutels zetten
er toe aan zich enkel op papier te gedragen zoals voorge-
schreven. In de praktijk gedraagt men zich anders. Het lid is
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tevens verbaasd dat in het artikel geen melding wordt ge-
maakt van de gewoon hoogleraar.

De minister antwoordt dat de sluis voor de gewoon hoogle-
raar bestaat in een verschijning voor een commissie van drie
universiteitsprofessoren.

Met betrekking tot de sleutels is de minister van oordeel
dat deze sleutels een bescherming voor andere groepen bie-
den. Voor de beleidsvoering kunnen de sleutels soms hinder-
lijk zijn. Men moet er echter rekening mee houden dat men
uit een cultuur van derde betaler komt, waarbij wat mogelijk
was maximaal werd ingevuld. Bij de cultuurovergang is het
stringente systeem van artikel 223 noodgedwongen nuttig. Na
een aantal jaren moet men overgaan tot een systeem dat min-
der sleutels hanteert.

Een lid vraagt, wat de beperking van de vaste benoemin-
gen tot 64% betreft, hoeveel het percentage vast benoemden
nu bedraagt. In welk jaar zal men de 64% bereiken ?

De minister verklaart dat men voor een antwoord ter zake
moet beschikken over de leeftijdscurve per hogeschool. Nu is
er één hogeschool die onder 50% zit. Er zijn voorts een reeks
hogescholen die nu onder 64% zitten. Sommige kleine hoge-
scholen zitten aan 100%. De eerste jaren zal de 64%-regel
knellen. Voor een gezonde personeelsstructuur is de 64%-
regel evenwel nodig. De eerste jaren zal er dan ook een stren-
ge begeleiding nodig zijn in de evolutie naar de 64%. De
overgang zal voor de ene moeilijker zijn dan voor de andere.
Het zal daarbij van belang zijn wie met wie samenkomt. Als
alleen maar hogescholen met hoge percentages samenkomen,
krijgt men een flessenhals-syndroom. Bij een mix van hoge en
lage percentages zal men vrij gemakkelijk de 64% norm be-
reiken. Door de blokkering sinds twee jaar op 66% is al een
stuk weg afgelegd.

Een lid wijst erop dat ingevolge de verschillende leeftijds-
curven en benoemingspercentages in de verschillende hoge-
scholen, de hogescholen met een gezond benoemingspercen-
tage op het moment van fusie het slachtoffer worden van die
met hoge percentages. Is een glijdende regeling mogelijk ?

De minister erkent dat een hogeschool die zuinig geweest
is, door fusie met een hogeschool die bijvoorbeeld een nega-
tieve studentenevolutie heeft meegemaakt, en daardoor on-
gewild naar hogere percentages is toegegroeid, in zekere
mate benadeeld is.

Een glijdende regeling is niet aangewezen. Men moet het
lijden niet vereeuwigen. Uiteindelijk zal aan elke hogeschool
met een percentage boven 80 worden gevraagd om een plan
voor te leggen. In dat plan kan altijd enige soepelheid worden
toegelaten. Dit is ook bij de universiteiten gebeurd.

Een lid heeft begrip voor de noodzakelijke beperking van
het percentage vastbenoemden. Toch heeft die beperking ge-
volgen voor jonge leerkrachten. Door het samenvoegen van
HOKT en HOLT gaat men twee soorten personeelsleden
hebben. In het HOKT kon men na twee jaar vastbenoemd
worden ; in het HOLT kon dit pas na zes jaar. Men zal bij het
fuseren vanuit het HOKT personeelsleden hebben die na
twee jaar vastbenoemd waren en toch minder lang in dienst
zijn dan niet-benoemden uit het HOLT.

De minister antwoordt dat een amendement bepaalt dat
wie op 15 januari 1994 zes jaar dienst heeft de garantie heeft
in de hogeschool te kunnen blijven. Juridisch-technisch is het
personeelslid niet benoemd. Wel is er zekerheid van tewerk-
stelling in de hogeschool.
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De minister erkent dat de beperking van het aantal vastbe-
noemden gevolgen heeft voor jonge personeelsleden. Dit
fenomeen doet zich telkens voor als men een uit de hand
groeiende toestand onder controle wenst te krijgen. Ook bij
de universiteiten die een saneringsplan hebben ondergaan is
dit fenomeen opgetreden. Negatieve effecten voor jonge
leerkrachten zouden echter ook onvermijdelijk geweest zijn
met het huidige systeem. In het huidige systeem kon de ver-
jonging een tijdlang worden gehandhaafd door de groei van
het studentenaantal. De laatste jaren is die groei stilgevallen.

Op dit artikel was er een amendement
Standaert dat ingetrokken wordt.

van de heer L.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikel 224

(nieuw artikel 232)

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
artikel 224 te vervangen.

Op dit amendement was er een subamendement van de
heer L. Standaert (Stuk 546, Nr.3) dat ertoe strekte in para-
graaf 1 de wending ‘hoger worden geraamd dan 80%’ te ver-
vangen door de wending ‘lager worden geraamd dan 80%‘.
Dit subamendement wordt door de indiener ingetrokken, en
vervangen door een nieuw subamendement ertoe strekkend
in de paragrafen 3 en 4 het getal 72,5%  te vervangen door
75% (Stuk 546, Nr.6)

In zijn verantwoording stelt de indiener dat indien de ho-
geschoolbesturen de formatie volledig vrij kunnen bepalen,
en aangezien de enveloppe onafhankelijk is van het aantal
personeelsleden, heel wat schoolbesturen zullen besparen op
personeel en dus op studentenbegeleiding, teneinde de aldus
bespaarde middelen (jaarlijks 1 à 2 miljoen per afgevoerd
ambt) voor eigen aanwending in handen te krijgen. Heel wat
scholen verkeren immers in financiële nood ten gevolge van
megalomane bouwprojecten.

De studie van Professor W. Nonneman - ‘De kosten van
instellingen van hoger onderwijs buiten de universiteit en de
kost van de kleinschaligheid’ bewijst dat gedurende het aca-
demiejaar 1991-1992 de loonkosten 87,5%  vormden van de
totale HOBU-kosten.

De minister verklaart
subamendement.

geen bezwaar te hebben tegen dit

Het amendement Leysen C.S. en het subamendement van
de heer L. Standaert (Stuk 546, Nr.6) worden met 14 stem-
men unaniem aangenomen en het aldus geamendeerde arti-
kel 224 wordt eveneens met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

AFDELING 5

Boekhouding

Artikel 225

(nieuw artikel 233)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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AFDELING 6

Jaarrekening en jaarverslag

Artikel 226

(nieuw artikel 234)

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S.

Het amendement en het aldus gemandeerde
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Artikelen 227 tot en met 231

(nieuwe artikelen 235 tot en met 239)

[ 134 1

artikel 226

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

HOOFDSTUK IV

(nieuw Hoofdstuk V)

Beheerscontrole

AFDELING 1

Definitie van de controle

Artikelen 232 en 233

(nieuwe artikelen 240 en 241)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

AFDELING 2

De commissarissen van de Vlaamse regering

Artikel 234

(nieuw artikel 242)

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
artikel 234, 9 3 te vervangen.

Een lid wijst erop dat de opdracht van commissaris van de
Vlaamse regering uitgebreider is dan de opdracht van de re-
geringscommissaris bij een universiteit. De vraag rijst of het
aantal commissarissen niet op vier in plaats van op drie be-
paald moet worden.

Volgens het artikel 234 komen enkel ambtenaren van ni-
veau A van het departement Onderwijs in aanmerking als
commissaris. Zou het niet wenselijk zijn om de recruterings-
mogelijkheden te verruimen tot bijvoorbeeld personeelsleden
uit het gemeenschapsonderwijs of het gesubsidieerd onder-
wijs ?

Het lid meent dat het aangewezen is dat de commissarissen
hun opdracht autonoom kunnen uitoefenen en hun eigen
taakverdeling kunnen regelen. Met de voorliggende tekst



1135 1 546 (1993-1994) - Nr. 14-A

blijft de band met de administratie relatief sterk. Zou in de
toekomst niet moeten worden overwogen om de commissa-
rissen in een breder college te laten samenwerken met de re-
geringscommissarissen van de universiteiten ?

De minister antwoordt dat ter gelegenheid van het univer-
siteitsdecreet gebleken is dat men met een verstarde cultuur
te maken heeft wat de taakomschrijving betreft. De overgang
van een ex ante-controle naar een ex post-controle lag moei-
lijk. Het voorliggend ontwerp is innoverend. Via het college
van commissarissen wordt een link gelegd. Het eenheidscol-
lege met de regeringscommissarissen bij de universiteiten is
een zaak op lange termijn. De commissaris-coördinator inbe-
grepen zijn er vier commissarissen. De commissaris-coördi-
nator kan eventueel buiten de administratie worden gerecru-
teerd omdat er geen opdracht is ten opzichte van de admini-
stratie. De opdracht van de commissaris-coördinator is te
coördineren tussen de commissarissen intern en met de rege-
ringscommissarissen bij de universiteiten.

De commissarissen hebben een relatief grote autonomie.
Tevens hebben ze een roterend ambtsgebied. Daardoor
wordt honkvastheid vermeden.

Op dit artikel is er een
Leduc C.S. ertoe strekkend :

amendement van mevrouw J.

- in paragraaf 1 de woorden ‘ten minste 3 jaar niveau-an-
ciënniteit’ te vervangen door de woorden ‘met ten minste 5
jaar niveau-anciënniteit en nuttige ervaring in of met de or-
ganisatie van het hoger onderwijs verstrekt door de hoge-
scholen’ ;
- in paragraaf 2 de woorden ‘die een nuttige ervaring

hebben’ te vervangen door de woorden ‘die minstens 10 jaar
nuttige ervaring hebben’.

In de verantwoording wordt erop gewezen dat, gelet op de
inhoud en de verantwoordelijkheid van de opdracht, men
meer dan nuttige ervaring moet hebben (Stuk 546, Nr.6).

De minister merkt op dat de vereiste niveau-anciënniteit
van drie jaar moet worden gezien in het kader van het
nieuwe Vlaamse ambtenarenstatuut. Volgens dit statuut zijn
dergelijke mandaten mogelijk na drie jaar niveau-anciënni-
teit. Door het Vlaamse ambtenarenstatuut is ook een verwij-
zing naar bijvoorbeeld de graad ‘adjunct-adviseur’ weggeval-
len. In het Vlaamse ambtenarenstatuut bestaat de graad ‘ad-
junct-adviseur’ niet meer. Het begrip ‘adjunct-adviseur’ heeft
enkel nog een betekenis voor de salarisschaal. Het is uitge-
sloten te decreteren dat een commissaris gerecruteerd moet
worden uit de ambtenaren met een bepaalde weddeschaal.

De minister verklaart niet te begrijpen waarom in het
amendement voorgesteld wordt de woorden ‘die een nuttige
ervaring hebben’ te vervangen door de woorden ‘die min-
stens 10 jaar nuttige ervaring hebben’. Ook ten aanzien van
de regeringscommissarissen bij de universiteiten wordt dit
niet gevraagd. Wel kan de Vlaamse regering bij de kandi-
daatstelling de mededeling van bepaalde inlichtingen opleg-
gen. Het ambt van regeringscommissaris wordt nu toegewe-
zen na een oproep. Vroeger was dit niet zo en werd een rege-
ringscommissaris benoemd zonder kandidaatstelling. De
Raad van State bevestigde trouwens dat een regeringscom-
missaris enkel het vertrouwen van de minister moest hebben.
De laatst benoemde regeringscommissaris bij een universiteit
is de benoeming van de regeringscommissaris bij de KUL ge-
weest. De benoeming werd voorafgegaan door een oproep
tot kandidaatstelling. De minister heeft die benoeming na
een vergelijking van de kandidaten gemotiveerd. Dat was in-
noverend.
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De minister heeft de bedoeling om de commissaris-coördi-
nator te benoemen na de publikatie van een oproep tot kan-
didaten. Bij de publikatie zal worden vermeld welke criteria
bij de vergelijking van de kandidaten belangrijk zijn. De be-
noeming zal worden gemotiveerd. Het benoemingsbesluit is
openbaar.

De benoeming van de drie commissarissen afkomstig uit de
administratie zal - conform het nieuw ambtenarenstatuut -
gebeuren op voordracht van eerst de directeur-generaal van
het departement Onderwijs en vervolgens de directieraad.
Die voordracht moet een gemotiveerd advies voor de minis-
ter bevatten. De minister kan het advies overnemen en zich
bij de motivering aansluiten. Als de minister het advies niet
volgt, moet hij dit motiveren.

De minister gelooft dat het voorgestelde benoemingsstelsel
van de commissarissen vrij open is en niet langer uitsluitend
gebaseerd is op het begrip ‘vertrouwen van de minister’. De
benoemingsprocedure van de commissaris-coördinator zal
dezelfde zijn als bij de recente benoeming van de regerings-
commissaris bij de KUL.

Het amendement van
trokken.

mevrouw J. Leduc C.S. wordt inge-

Een lid vraagt of de commissarissen ook
nen op de vzw’s voor sociale voorzieningen.

controle uitoefe-

De minister antwoordt dat de vier commissarissen in hun
ambtsgebied ook controle zullen uitoefenen op de vzw’s voor
sociale voorzieningen en op de participatieregeling.

Het vorig lid wijst erop dat op een studiedag te Gent over
sociale voorzieningen en netwerken gebleken is dat het optre-
den van de regeringscommissarissen sterk verschilt van net-
werk tot netwerk. De vraag rijst dan of er bij een zeer grote
autonomie een voldoende gelijkvormig optreden is gewaar-
borgd.

De minister antwoordt dat er voorzien is in een college van
commissarissen. De regeringscommissarissen zijn evenwel
niet zo uiteenlopend opgetreden. Ze werden tenslotte gecon-
fronteerd met een nieuwigheid. Uiteenlopendheid kwam
vooral tot uiting in de wijze van evalueren. Men moet er trou-
wens rekening mee houden dat het ene netwerk al beter geor-
ganiseerd was dan het andere. Het netwerk in Gent was pro-
fessioneel georganiseerd. De regeringscommissaris is slechts
enkele keren mondeling moeten optreden. Aan zijn opmer-
kingen werd onmiddellijk gevolg gegeven door het netwerk.

Een lid vraagt of de combinatie van de woorden ‘geeft . . . .
opdracht’ in 0 1 en de woorden ‘worden . . . aangesteld’ in 9 3
- amendement Leysen C.S. - betekent dat men met een de-
tachering te maken heeft. De minister antwoordt dat het om
een mandaat gaat. Dit mandaat kan op elk ogenblik worden
herroepen bij gemotiveerd besluit. Ook de commissaris-coör-
dinator kan - net als elke regeringscommissaris - bij rege-
ringsbesluit worden afgezet.

Hetzelfde lid vraagt of de woorden ‘nuttige ervaring . . . in of
met de organisatie van het hoger onderwijs’ in 5 2 betekenen
dat de commissaris-coördinator uit het onderwijs afkomstig
moet zijn. De minister antwoordt dat het duidelijk is dat een
kandidaat commissaris-coördinator zal moeten aantonen dat
hij nauw contact heeft of heeft gehad met het hoger onder-
wijs.
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Het lid vraagt of er een specifieke salarisaanpassing is. De
minister antwoordt bevestigend.

Een ander lid vraagt of het niet aangewezen is om de com-
missaris-coördinator niet aan een ambtsgebied te verbinden,
zodat hij over de verschillende ambtsgebieden heen kan
coördineren. De minister antwoordt dat de commissaris-
coördinator de primus inter  pares is. Het verschil met het col-
lege van regeringscommissarissen bij de universiteiten is dat
er daar een rotatie om de twee jaar is. De minister meent dat
de commissaris-coördinator het college zou kunnen voorzit-
ten en worden vrijgesteld van enige betrokkenheid bij de
weddeuitbetalingen. Voor het overige moeten de commissa-
rissen als college afspreken.

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel worden met 1 4 stemmen unaniem aangenomen.

Artikelen 235 en 236

(nieuwe artikelen 243 en 244)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen
men.

worden met 14 stemmen aangeno-

Artikel 237

(nieuw artikel 245)

Op dit artikel is er een amendement van de heer L. Mar-
tens ertoe strekkend een personeelskader voor het college
van commissarissen te voorzien (Stuk 546, Nr.13). Dit amen-
dement wordt door de minister gesteund.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel wor-

Artikelen 238 tot en met 240

(nieuwe artikelen 246 tot en met 248)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Artikel 241

(nieuw artikel 249)

Op dit artikel is er een amendement van de heer L. Mar-
tens ertoe strekkend in paragraaf 2 de woorden ‘vijf dagen’
te vervangen door de woorden ‘tien dagen’ (Stuk 546, Nr.13).
Volgens de indiener is het noodzakelijk dat de commissaris-
sen over de nodige tijd beschikken om de dossiers te onder-
zoeken alvorens een beroep in te stellen. De minister steunt
dit amendement.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel wor-
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Artikel 242

(nieuw artikel 250)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.
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Artikel 243

(nieuw artikel 251)

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel wor-

Artikel 244

(nieuw artikel 252)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

Een amendement van mevrouw A Leysen C.S. strekt ertoe
na artikel 244 een afdeling 3 in te voegen met als opschrift
‘Controle van de VZW’s voor sociale voorzieningen’.

Dit amendement wordt met 14 stemmen unaniem
men en een nieuwe afdeling 3 wordt ingevoegd.

aangeno-

AFDELING 3

Controle van de VZW’s voor sociale voorzieningen

Artikel 244bis (nieuw)

(nieuw artikel 253)

Op het amendement Leysen C.S. ter invoeging van een
nieuw artikel 244bis wordt een subamendement ingediend
door de heren L. Martens, R. Swinnen, L. Appeltans en J. Ta-
vernier  ertoe strekkend in het tweede lid van het artikel ook
de vzw’s  voor het beheer van de sociale voorzieningen zoals
ingevoerd bij het regeringsamendement ter invoeging van een
nieuw artikel 207ter te vermelden (Stuk 546, Nr. 12). Dit sub-
amendement wordt door de minister gesteund.

Het subamendement en het amendement worden met 14
stemmen unaniem aangenomen en een nieuw artikel 244bis
wordt ingevoegd.

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
het opschrift van titel V te vervangen door het opschrift ‘Be-
stuur en medezeggenschap’

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
in titel V alle opschriften van hoofdstukken, afdelingen en
onderafdelingen weg te laten.

Beide amendementen worden met 14 stemmen unaniem
aangenomen en het nieuwe opschrift van titel V wordt inge-
voegd. De overige opschriften van titel V worden geschrapt.
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TITEL V

Bestuur en medezeggenschap (nieuw)

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
in titel V een hoofdstuk 1 in te voegen met als opschrift ‘De
Vlaamse autonome hogescholen’.

Dit amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een hoofdstuk 1 wordt ingevoerd.

HOOFDSTUK 1 (nieuw)

De Vlaamse autonome hogeschool

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
in Hoofdstuk 1 een afdeling 1 in te voegen met als opschrift
‘Algemene bepalingen’.

AFDELING 1 (nieuw)

Algemene bepalingen

Artikel 244ter (nieuw)

(nieuw artikel 254)

Een amendement van mevrouw A.
een nieuw artikel 244ter in te voegen.

Leysen C.S. strekt ertoe

De minister verklaart dat deze bepaling zowel in het voor-
liggend ontwerp van gewoon als in het voorstel van bijzonder
decreet (Stuk 241, nr.1)  wordt opgenomen. Voor vroegere
ARGO-hogescholen is het bijzonder decreet nodig. De mi-
nister zal het evenwel via het gewoon decreet mogelijk
maken dat ook gemeenten, provincies en vrije instellingen
gebruik kunnen maken van de openbare instelling met
rechtspersoonlijkheid ‘de Vlaamse Autonome Hogeschool’.

Een lid vraagt of niet minstens één van de inrichtende
machten tot het officiële net moet behoren opdat er sprake
kan zijn van een openbare instelling met rechtspersoonlijk-
heid.

De minister antwoordt ontkennend. Twee vrije hogescho-
len kunnen samen een Vlaamse autonome hogeschool vor-
men.

Het amendement Leysen C.S. wordt met 14 stemmen una-
niem aangenomen en een nieuw artikel 244ter wordt inge-
voegd.

Artikelen 244quater en 244quinquies (nieuw)

(nieuwe artikelen 255 en 256)

De amendementen Leysen C.S. ter invoeging van nieuwe
artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangenomen en
de nieuwe artikelen worden ingevoegd. Er worden geen ver-
dere opmerkingen geformuleerd.

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
na artikel 244quinquies een nieuwe afdeling 2 in te voegen
met als opschrift ‘Bestuursstructuur van de Vlaamse autono-
men hogescholen’.

Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een nieuwe afdeling 2 wordt ingevoegd.
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AFDELING 2 (nieuw)

Bestuursstructuur van de Vlaamse autonome hogescholen

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
in afdeling 2 een onderafdeling 1 in te voegen met als op-
schrift ‘Algemene bepaling’.

Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een nieuwe onderafdeling 1 wordt ingevoegd.

ONDERAFDELING 1 (nieuw)

Algemene bepaling

Artikel 244sexies (nieuw)

(nieuw artikel 257)

Het amendement Leysen C.S. ter invoeging van een nieuw
artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen en een
nieuw artikel wordt ingevoegd. Er worden geen verdere op-
merkingen geformuleerd.

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
in afdeling 2 een nieuwe onderafdeling 2 in te voegen met als
opschrift ‘De raad van bestuur’.

Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een nieuwe onderafdeling 2 wordt ingevoegd.

ONDERAFDELING 2 (nieuw)

De raad van bestuur

Artikel 244septies (nieuw)

(nieuw artikel 258)

Het amendement Leysen C.S. ter invoeging van een nieuw
artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen en een
nieuw artikel wordt ingevoegd. Er worden geen verdere op-
merkingen geformuleerd.

Artikel 244octies (nieuw)

(nieuw artikel 259)

Op het amendement Leysen C.S. is er een subamendement
van de Vlaamse regering ertoe strekkend de zin ‘Als hij ver-
hinderd is, vervangt de ondervoorzitter hem’ te schrappen en
een nieuw lid toe te voegen dat luidt als volgt : ‘Als de voor-
zitter verhinderd is, worden zijn bevoegdheden uitgeoefend
door de ondervoorzitter’ (Stuk 546, Nr.13).

Het amendement Leysen C.S. en het subamendement van
de regering worden met 14 stemmen unaniem aangenomen
en een aldus gewijzigd artikel 244octies wordt ingevoegd.

Artikelen 244novies en 244decies (nieuw)

(nieuwe artikelen 260 en 261)

De amendementen Leysen C.S. ter invoeging van nieuwe
artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangenomen en
de nieuwe artikelen worden ingevoegd. Er worden geen ver-
dere opmerkingen geformuleerd.
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Artikel 244undecies (nieuw)

(nieuw artikel 262)

Een amendement van mevrouw A. Leysen
een nieuw artikel 244undecies in te voegen.

c.s.strekt ertoe

Een subamendement van de Vlaamse regering (Stuk 546,
Nr.12) strekt ertoe het laatste lid van het amendement A.
Leysen C.S. te vervangen als volgt: ‘Met uitzondering van de
bevoegdheden vermeld onder 6”,  7” en 14” kan de raad van
bestuur deze bevoegdheden delegeren aan het bestuurscolle-
ge. In voorkomend geval bepaalt de raad van bestuur bij de
beslissing tot delegeren of deze bevoegdheden voor verdere
delegatie vatbaar zijn’.

De minister verklaart dat de punten 6” (begroting, jaarre-
kening en jaarverslag), 7” (personeelsformatie) en 14” (fuse-
ren van hogescholen) volgens de Raad van State dermate be-
langrijke en essentiële bevoegdheden zijn dat ze niet voor de-
legatie aan het bestuurscollege in aanmerking komen. Het
subamendement strekt ertoe deze bevoegdheden tot onver-
vreemdbare bevoegdheden van de raad van bestuur te
maken.

Het amendement Leysen C.S. en het subamendement van
de regering worden met 14 stemmen unaniem aangenomen
en een aldus gewijzigd artikel 244undecies wordt ingevoegd.

Artikelen 244duodecies, 244ter decies en
244quater decies (nieuw)

(nieuwe artikelen 263 tot en met 265)

De amendementen Leysen C.S. ter invoeging van nieuwe
artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangenomen en
de nieuwe artikelen worden ingevoegd. Er worden geen ver-
dere opmerkingen geformuleerd.

Artikel 244quinquies decies (nieuw)

(nieuw artikel 266)

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt
een nieuw artikel 244quinquies decies in te voegen.

ertoe

Een subamendement van mevrouw A. Leysen en de heren
R. Swinnen, L. Appeltans.en J. Tavernier (Stuk 546, Nr.3)
strekt ertoe een $5  toe te voegen, luidend als volgt : ‘De
voorzitter van de raad van bestuur is bevoegd voor het geven
van ontslag om dringende redenen. Hij legt deze beslissing
op de eerstvolgende vergadering van de raad van bestuur
voor, die ze kan bekrachtigen of herroepen’.

In de verantwoording van het subamendement wordt erop
gewezen dat de hoogdringendheid van de beslissing vereist
dat ze bijna onmiddellijk kan worden getroffen. Daarom
wordt deze bevoegdheid aan de voorzitter van de raad van
bestuur toegewezen, op voorwaarde dat deze beslissing op de
eerstvolgende vergadering van de raad van bestuur wordt be-
krachtigd of herroepen.

Een lid vraagt of de toevoeging van een $5  niet in tegen-
spraak is met $4 van het amendement van mevrouw A. Ley-
sen C.S. De minister antwoordt dat ontslag om dringende re-
denen administratief-rechtelijk geen tuchtsanctie is

Het vorig lid vraagt of het voorstellen van een tuchtsanctie
door de directieraad niet moet worden beperkt tot het voor-
leggen aan de raad van bestuur, dit is met uitsluiting van het
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bestuurscollege. Volgens het subamendement neemt de raad
van bestuur de beslissing tot ontslag om dringende redenen.
Volgens $4 neemt het bestuurscollege of de raad van bestuur
de beslissing tot tuchtsanctie. De minister antwoordt geen be-
zwaar te hebben tegen het weglaten in $4 van de woorden
‘aan het bestuurscollege of’.

Door mevrouw A. Leysen en de heren R. Swinnen, L. Ap-
peltans  en J. Tavernier wordt in die zin een tweede subamen-
dement ingediend (Stuk 56, Nr. 12)

Het amendement Leysen C.S. en de subamendementen van
mevrouw A. Leysen en de heren R. Swinnen, L. Appeltans en
J. Tavernier (Stuk 546, Nr.6) en de heren L. Martens, R.
Swinnen, L. Appeltans.en J. Tavernier (Stuk 546, Nr. 12)
worden met 14 stemmen unaniem aangenomen en een aldus
gewijzigd artikel 244quinquies decies wordt ingevoegd.

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
in afdeling 2 een nieuwe onderafdeling 3 in te voegen met als
opschrift ‘Het bestuurscollege’.

Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een nieuwe onderafdeling 3 wordt ingevoegd.

ONDERAFDELING 3 (nieuw)

Het bestuurscollege

Artikel 244sexies decies (nieuw)

(nieuw artikel 267)

Het amendement Leysen C.S. ter invoeging van een nieuw
artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen en een
nieuw artikel wordt ingevoegd. Er worden geen verdere op-
merkingen geformuleerd.

Artikel 244septies decies (nieuw)

(nieuw artikel 268)

Een amendement van mevrouw A. Leysen c.s
een nieuw artikel 244septies decies in te voegen.

strekt ertoe

Een subamendement van mevrouw A. Leysen en de heren
R. Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier strekt ertoe, in op-
volging van het amendement van dezelfde auteurs op artikel
244quinquies decies, punt 8” weg te laten. De minister schrijft
zich in in deze logica en steunt het amendement.

Het amendement en het subamendement worden met 14
stemmen unaniem aangenomen en een aldus gewijzigd artikel
244septies decies wordt ingevoegd.

Artikelen 244octies decies, novies decies en vicies  (nieuw)

(nieuwe artikelen 269 tot en met 271)

De amendementen Leysen C.S. ter invoeging van nieuwe
artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangenomen en
de nieuwe artikelen worden ingevoegd. Er worden geen ver-
dere opmerkingen geformuleerd.

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
in afdeling 2 een nieuwe onderafdeling 4 in te voegen met als
opschrift ‘De algemeen directeur’.
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Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een nieuwe onderafdeling 4 wordt ingevoegd.

ONDERAFDELING 4 (nieuw)

De algemeen directeur

Artikelen 244unvicies en 244 duovicies (nieuw)

(nieuwe artikelen 272 en 273)

De amendementen Leysen C.S. ter invoeging van nieuwe
artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangenomen en
de nieuwe artikelen worden ingevoegd. Er worden geen ver-
dere opmerkingen geformuleerd.

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
in afdeling 2 een nieuwe onderafdeling 5 in te voegen met als
opschrift ‘De departementen en andere bestuursorganen’.

Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een nieuwe onderafdeling 5 wordt ingevoegd.

ONDERAFDELING 5 (nieuw)

De departementen en andere bestuursorganen.

Artikelen 244ter vicies, 244quater vicies,
244quinquies vicies, 244sexies vicies,

244septies vicies en 2440cties vicies (nieuw)

(nieuwe artikelen 274 tot en met 279)

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men.

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
een nieuwe afdeling 3 in te voegen met als opschrift ‘De on-
derhandelingscomités’.

Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem
nomen en een nieuwe afdeling 3 wordt ingevoegd.

aange-

AFDELING 3 (nieuw)

De onderhandelingscomités

Artikel 244novies vicies (nieuw)

(nieuw artikel 280)

Het amendement Leysen C.S. ter invoeging van een nieuw
artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen en een
nieuw artikel wordt ingevoegd. Er worden geen verdere op-
merkingen geformuleerd.

Artikel 244tricies (nieuw)

(nieuw artikel 281)

Op het amendement Leysen C.S. ter invoeging van een
,nieuw artikel 244tricies is er een subamendement van de heer
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A. Denys ertoe strekkend 13” van het amendement Leysen
C.S. te vervangen door de volgende zin : ‘de samenwerkings-
akkoorden en de samenwerkingsverbanden zoals bedoeld in
artikel 244duotricies’ (Stuk 546, Nr.13). Dit subamendement
ligt in de lijn van het amendement ter invoeging van een
nieuw artikel 244duotricies dat door de Commissie werd aan-
genomen. De minister stemt in met dit amendement.

Het amendement Leysen C.S. en het subamendement van
de heer A. Denys worden met 14 stemmen unaniem aangeno-
men en een aldus gewijzigd artikel 244tricies wordt inge-
voegd.

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
een nieuwe afdeling 4 in te voegen met als opschrift ‘De stu-
dentenraad’.

Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een nieuwe afdeling 4 wordt ingevoegd.

AFDELING 4 (nieuw)

De studentenraad

Artikel 244untricies (nieuw)

(nieuw artikel 282)

Het amendement Leysen C.S. ter invoeging van een nieuw
artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen en een
nieuw artikel wordt ingevoegd. Er worden geen verdere op-
merkingen geformuleerd.

HOOFDSTUK Ibis (nieuw)

(nieuw hoofdstuk II)

Artikel 244duotricies (nieuw)

(nieuw artikel 283)

Door de heer A. Denys wordt een amendement ingediend
om een nieuw hoofdstuk Ibis - Algemene samenwerkings-
akkoorden - met een nieuw artikel 244duotricies op te
nemen teneinde samenwerkingsverbanden tussen hogescho-
len mogelijk te maken (Stuk 546, Nr.10).  Dit amendement
luidt als volgt :

‘Onverminderd het bepaalde in de artikelen 59, 60, 61 en
171 van dit decreet kunnen hogescholen in vrij verband sa-
menwerken als tussenstap naar vrijwillige netoverschrijding.

Daartoe kunnen zij vrij beslissen om bij overeenkomst
samen te werken in een netwerk, op onderwijskundig, admi-
nistratief, financieel en sociaal vlak’.

Teneinde dit samenwerkingsverband
de hogescholen gelden overdragen’.

te realiseren kunnen

Een lid betwijfelt of het nodig is het hoofdstuk Ibis en het
artikel 244duoducies in het decreet op te nemen. De bedoe-
ling van het amendement kan worden bereikt zonder dat
daartoe een amendement moet worden ingediend. Verder
lijkt het hem niet verstandig de woorden ‘als tussenstap naar
vrijwillige netoverschrijding’ in het decreet op te nemen. Vol-
gens het lid kunnen bepaalde samenwerkingsverbanden wor-
den opgericht zonder deze doelstelling voor ogen te houden.
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Een samenwerkingsakkoord
senstap bedoeld te zijn.

hoeft niet noodzakelij k als tus-

De minister merkt op dat in het amendement kan worden
bepaald dat de hogescholen in eng verband  samenwerken,
onder meer als tussenstap naar vrijwillige netoverschrijding.

De vorige spreker vraagt tevens hoe de overdracht van de
financiele middelen en de controle erop worden  geregeld in
het samenwerkingsverband. Is het samenwerkingsverband
een feitelijke vereniging of is het een vzw of een andere
rechtspersoon ? In welke mate heeft de commissaris toe-
zicht ? Kan het samenwerkingsverband niet worden  gebruikt
als een omzeiling van de inspraak- en medezeggenschapspro-
cedures en als ontwijking van de controle door de commissa-
ris ?

De minister antwoordt dat er in geen geval een ontwijking
is van de controle door de regeringscommissaris. De hoge-
scholen CTL en BME in Gent hebben nu een samenwer-
kingsverband opgericht voor public relations. Aan de rege-
ringscommissaris bij de ARGO is meegedeeld dat hij daar-
over de volledige controlebevoegdheid heeft. Het gaat im-
mers om een aanwending van middelen onder zijn controle.
Het is duidelijk dat men geen middelen zonder finaliteit kan
overdragen. Dergelijke overdracht wordt onmiddellijk ge-
blokkeerd.

Een ander lid is eveneens van oordeel dat de bedoeling
van het amendement met de voorliggende teksten reeds kan
worden  gerealiseerd. Psychologisch kan het belangrijk zijn
om de bedoeling van het amendement als een expliciete aan-
sporing in het decreet  op te nemen.

Het lid is van oordeel dat de zinsnede : ‘als tussenstap naar
vrijwillige samenwerking’ zinloos is. Of dit een definitieve
stap is of een tussenstap doet niets ter zake : de hogescholen
kunnen in vrij verband  samenwerken.

We1  is het belangrijk te bepalen dat de verplichtingen die
op een hogeschool wegen mee overgenomen worden  als de
hogeschool in een samenwerkingsverband stapt. Het samen-
werkingsverband kan immers niet bedoeld zijn om aan de
normale  verplichtingen te ontsnappen.

Verder moet de overdracht van gelden duidelijk worden
omschreven. Er moet duidelijk worden  bepaald aan wie de
middelen worden  overgedragen, welke middelen worden
overgedragen en aan welke controle de overgedragen midde-
len zijn onderworpen. De controle moet minstens dezelfde
zijn als zonder samenwerkingsverband. Dat betekent dus dat
er minstens een controle door de commissaris moet zijn.

De heer A. Denys dient hierop de definitieve versie van
zijn amendement in (Stuk 546, Nr.13).

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen  en een nieuw hoofdstuk Ibis met een nieuw artikel
244duotricies worden  ingevoegd.

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S.  strekt ertoe
een nieuw hoofdstuk II in te voegen met als opschrift ‘Het
bestuur van en de medezeggenschap in de gesubsidieerde ho-
gescholen’.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en een nieuw hoofdstuk II wordt ingevoegd.
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HOOFDSTUK II (nieuw)

(nieuw hoofdstuk III)

bestuur van en de medezeggensch
de gesubsidieerde hogescholen

ap in

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
een nieuwe afdeling I in te voegen met als opschrift ‘Algeme-
ne bepalingen’.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en een nieuwe afdeling I wordt ingevoegd.

AFDELING I (nieuw)

Algemene bepalingen

Artikelen 245 en 246

(nieuwe artikelen 284 en 285)

De amendementen Leysen C.S. en de aldus geamendeerde
artikelen 245 en 246 worden  met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen.  Er worden  geen opmerkingen geformuleerd.

Artikel247

(nieuw artike1286)

Op dit artikel is er een amendement van mevrouw A. Ley-
sen en de heren R. Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier
ertoe strekkend tussen het woord ‘het’ en de woorden ‘onder-
wijzend personeel’ het woord ‘benoemd’ in te voegen (Stuk
546, Nr.6). Volgens de indieners is het hun bedoeling eenvor-
migheid in de terminologie te brengen. Dit amendement
wordt door de minister gesteund.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel248

(nieuw artike1287)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel248bis  (nieuw)

(nieuw artike1288)

Het amendement Leysen C.S.  ter invoeging van een nieuw
artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen en een
nieuw artikel wordt ingevoegd. Er worden  geen verdere op-
merkingen geformuleerd.

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S. strekt ertoe
in hoofdstuk II een nieuwe afdeling 2 in te voegen met als op-
schrift ‘De medezeggenschapsorganen’.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem
nomen en een nieuwe afdeling 2 wordt ingevoegd.

aange-
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AFDELING 2 (nieuw)

De medezeggenschapsorganen

Een amendement van mevrouw A. Leysen C.S.  strekt ertoe
in afdeling 2 een nieuwe onderafdeling 1 in te voegen met als
opschrift ‘De academische raad’.

Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een nieuwe onderafdeling 2 wordt ingevoegd.

ONDERAFDELING 1 (nieuw)

De academische raad

Artikel249

(nieuw artike1289)

Op artikel 249 is er een amendement van de heer Denys
C.S.  dat het hogeschoolbestuur verplicht de academische raad
in te lichten over alle aangelegenheden met betrekking tot de
hogeschool (Stuk 546, Nr.6). Vermits artikel 254 aan de aca-
demische raad het recht  op informatie toekent, heeft het ho-
geschoolbestuur de plicht de academische raad in te lichten.
De minister steunt dit amendement.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

artikel wor-

Artikel250

(nieuw artikel290)

Een aantal leden wenst dat de raden van bestuur van alle
hogescholen op dezelfde wijze samengesteld wordt. De Raad
van State heeft echter  geoordeeld dat dit in strijd is met arti-
ke124 van de Grondwet. Voornoemde leden willen niettemin
de medezeggenschap optimaal  realiseren. Hiertoe dienen zij
op artikel 250 en de artikels 253, 254 en 255 amendementen
in. Hierbij is het niet de bedoeling om de vrijheid van onder-
wijs aan te tasten, maar om de verschillen in benaderingswij-
zen tussen inrichtende machten  en het uitvoerend personeel
die momenteel op verschillende vlakken bestaan, weg te wer-
ken.

Het amendement dat de heer Denys C.S.  op artikel250  in-
dient wil dat de academische raad samengesteld wordt uit
drie gelijke delen : een derde vertegenwoordigers van het ho-
geschoolbestuur, een derde vertegenwoordigers van het per-
soneel, en een derde vertegenwoordigers van de studenten.
(Stuk 546, Nr. 6)

De minister wenst rekening te houden met alle gevoelighe-
den. Daarom stelt hij een samenstelling voor van drie acht-
ste, drie achtste, twee achtste. De indieners zijn bereid  hun
amendement in die zin aan te passen en zij dienen dit amen-
dement in (Stuk 546, Nr.13).

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

artikel wor-

Artikel251

(nieuw artike1291)

Een lid stelt voor om op de tweede regel het woord ‘jaar’
te vervangen door het woord ‘academiejaar’. De minister
meent dat dit inderdaad technisch correcter  is. Maar dan
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moet het woord ‘jaren’ op de eerste regel op dezelfde wijze
vervangen worden.  De indieners dienen in die zin een amen-
dement in (Stuk 546, Nr.6).

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

In opvolging van dit amendement worden  ook in de overi-
ge artikelen van titel V met betrekking tot de duur van het
lidmaatschap in de medezeggenschapsorganen het woord
‘jaar’ vervangen door ‘academiejaar’.

Artikel252

(nieuw artike1292)

Het amendement van de heer Denys C.S.  strekt ertoe de
studenten die deel uitmaken van de academische raad de no-
dige faciliteiten te geven om hun mandaat naar behoren te
kunnen vervullen. Het is tevens de bedoeling de studenten te
beschermen in de uitoefening van hun mandaat (Stuk 546,
Nr.6). De minister stemt in met dit amendement.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel253

(nieuw artike1293)

Op artikel 253 is er een amendement van de heer Denys
C.S. De indieners willen dat de academische raad zelf over zijn
reglement beslist als er geen consensus gevonden wordt met
het hogeschoolbestuur. Het minimum aantal vergaderingen
per jaar wordt van drie naar zes opgevoerd (Stuk 546, Nr.6)

De decreetgever kan niet zomaar beslissingsbevoegdheden
toekennen aan bepaalde instanties, oordeelt de minister. De
decreetsbepalingen blijven voorwaarden tot financiering. Be-
slissingsbevoegdheid over het reglement van de academische
raad aan die raad zelf toekennen, tast uiteraard de uitoefe-
ning van de bevoegdheid van de inrichtende macht  niet aan.

Een lid meent dat punt 4, de vaststelling en de omschrijving
van de bevoegdheden van de academische raad, moeilijk als
een reglementaire materie beschouwd kan worden,  indien de
academische raad zelf het laatste woord krijgt over dat regle-
ment. Er moet voorafgaand een algemeen kader zijn waarin
dat ingebed kan zijn.

De minister meent dat het reglement uiteindelijk geen af-
breuk kan doen aan het decreet, omdat artikel 255 limitatief
de advies- en overlegbevoegdheden van de academische raad
opsomt.

De indieners van het amendement hebben begrip voor de
opmerking van het vorige lid. Punt 4 zou inderdaad misbruikt
kunnen worden.  Ze gaan akkoord met de schrapping  van
punt 4, als in artikel 255 het pakket adviesbevoegdheden
overlegbevoegdheden worden.

De indieners willen het minimum aantal vergaderingen per
jaar op drie houden. Ze trekken  hun amendement in en die-
nen een nieuw amendement in, dat ingaat op de voorgestelde
wijzigingen (Stuk 546, Nr.13). De minister stemt met het ge-
wijzigde amendement in.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen  unaniem aangenomen.
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Artikel254

(nieuw artike1294)

Op artikel 254 is er een amendement van de heer Denys
C.S. Inzake de overlegbevoegdheid van de academische raad,
wensen de indieners dat het hogeschoolbestuur zelf een be-
sluit neemt indien geen consensus gevonden wordt. Zoniet
wordt, bij een patstelling, de hogeschool onbestuurbaar (Stuk
546, Nr.6). De minister steunt ook dit amendement.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

OP
C.S.

artikel 255 is er een amendement van mevrouw Leysen

Artikel255

(nieuw artike1295)

artikel wor-

Er is ook een amendement van de heer Denys C.S.  De in-
dieners willen van het pakket adviesbevoegdheden overleg-
bevoegdheden maken.  Daardoor wordt meer gestalte gege-
ven aan de inspraak. Ze zouden 8 4 dan willen schrappen
(Stuk 546, Nr.6).

De minister vindt dat de overlegbevoegdheid dan we1 zeer
omvangrijk is. Hij pleit ervoor om alleen de echt fundamen-
tele punten te behouden. Volgens de minister zijn in 9 2 zijn
de punten 1,2,3,4,8,9  en 10 essentieel. Punt 11 hoort elders
thuis, bij de bepalingen over de sociale raad. De Vlaamse re-
gering dient ter zake een amendement in (Stuk 546, Nr.13)

Het amendement van de heer A. Denys C.S.  wordt inge-
trokken, maar dezelfde auteurs dienen op het amendement
van de regering een subamendement in ertoe strekkend 3”
overdracht of fusie van de hogeschool als overlegbevoegd-
heid te beschouwen (Stuk 546, nr. 13). De minister stemt
hiermee in.

Het amendement Leysen C.S.  wordt ingetrokken.

Het amendement van de Vlaamse regering (Stuk 546,
Nr.13) en het subamendement van de heer A. Denys C.S.
(Stuk 546, Nr.13) worden  met 14 stemmen  unaniem aangeno-
men. Het aldus geamendeerde artikel 255 wordt eveneens
unaniem aangenomen.

Een amendement Leysen C.S. wil na artikel255 in afdeling
2 van titel V, hoofdstuk II, een onderafdeling 2 inlassen, met
als opschrift : ‘Onderafdeling 2. - De departementale raad’.

Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een nieuwe onderafdeling 2 wordt ingevoegd.

ONDERAFDELING 2 (nieuw)

De departementale raad

Artikel256

(nieuw artike1296)

Op artikel256 is er een amendement mevrouw Leysen C.S.

Op artikel 256 is er ook een amendement van de heer A.
Denys C.S. De indieners willen de departementele raad sa-
menstellen uit de helft vertegenwoordigers van het onderwij-
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zend personeel en de helft vertegenwoordigers van de studen-
ten. Daarmee wordt een meer evenwichtige vertegenwoordi-
ging gerealiseerd. Het komt de raad ook toe zelf te bepalen
wie verder in de departementele raad zitting heeft (Stuk 546,
Nr.6).

Inzake het amendement van Denys C.S. doet de minister
een tegenvoorstel : de helft vertegenwoordigers van het per-
soneel,  een vierde vertegenwoordigers van de studenten, en
een vierde voor externen.

Een lid merkt ook op dat de Nederlandse ervaring aange-
toond heeft dat een 50/50-verdeling niet aangewezen is voor
de werkzaamheid en voor de openheid naar buiten toe.

De minister dient een amendement in dat de bekommer-
nissen van het amendement Leysen C.S.  en het amendement
Denys C.S. verenigt (Stuk 546, Nr.13) en hierop worden  beide
amendementen ingetrokken.

Het amendement van de regering en het aldus geamen-
deerde artikel 256 worden  met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen.

Artikel257

(nieuw artike1297)

Op artikel 257 is er een amendement van de heer Denys
C.S. dat ertoe strekt de studenten die in de departementele
raad zitting hebben te beschermen (Stuk 546, Nr.6). Dit naar
analogie met het aanvaarde subamendement van dezelfde au-
teurs op artike1252.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel wor-

Artikel258

(nieuw artike1298)

Op artikel 258 is er een amendement van de heer Denys
C.S. De indieners willen op de eerste regel de woorden ‘Het
hogeschoolbestuur’ vervangen door de woorden ‘De acade-
mische raad’. Alle geledingen van de hogeschool moeten in-
spraak hebben in het bepalen van de reglementen van de de-
partementale raden. Vermits alle geledingen in de academi-
sche raad vertegenwoordigd zijn, lijkt dat het meest aangewe-
zen orgaan te zijn (Stuk 546, Nr.6).

Volgens de minister zou dat erop neerkomen dat men aan
de academische raad beslissingsbevoegdheid geeft, die toebe-
hoort aan de inrichtende macht.  Dat is in strijd met de
Grondwet en met herhaalde adviezen van de Raad van State.
Hierop trekken  de indieners hun amendement in.

Op artikel 258 is er ook een amendement van de heer L.
Standaert. De indiener wil op de eerste regel de woorden
‘Het hogeschoolbestuur’ vervangen door de woorden ‘De
Vlaamse regering’ (Stuk 546, Nr.3). De minister merkt op dat
de toekenning van dergelijke bevoegdheid aan de Vlaamse
regering eveneens ongrondwettelijk is. Ook dit amendement
wordt ingetrokken.

Artikel258  wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.



546 (1993-1994) - Nr. 14-A

Artikel259

(nieuw artike1299)

Bij dit artikel worden  geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Een amendement van mevrouw Leysen C.S. wil na artikel
259 in afdeling 2 van titel V, hoofdstuk II, een onderafdeling
3 inlassen met als opschrift ‘Onderafdeling 3. - De studen-
tenraad’.

Het amendement wordt met 14 stemmen unaniem aange-
nomen en een nieuwe onderafdeling 3 wordt ingevoegd.

ONDERAFDELING 3 (nieuw)

De studentenraad

Artikel260

(nieuw artikel300)

Op artikel260  is er een amendement van mevrouw Leysen
C.S.

Op dit amendement is er een subamendement van de heer
Denys C.S.  De indieners willen de uitdrukkelijke vermelding
dat de vertegenwoordigers van de studenten door en onder
de studenten verkozen worden  (Stuk 546, Nr.6). Dit suba-
mendement wordt door de minister gesteund.

Het amendement, het subamendement en het aldus ge-
amendeerde artikel worden  met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen.

Een amendement van mevrouw Leysen C.S.  wil na artikel
260 van titel V, hoofdstuk II, een afdeling 3 inlassen met als
opschrift : ‘Afdeling 3. - De onderhandelingscomites’.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en een nieuwe afdeling 3 wordt ingevoegd.

AFDELING 3 (nieuw)

De onderhandelingscomites

Artikel261

(nieuw artikel301)

Bij dit artikel worden  geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel262

(nieuw artikel302)

Op artikel262 is er een amendement van mevrouw Leysen
C.S.

Op artikel 262 is er tevens een amendement van de heer
Denys C.S. De indieners willen dat niet de representatieve
vakorganisaties, maar we1 de rechtstreeks verkozen vertegen-
woordigers van het personeel in de onderhandelingscomites
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zitting hebben. Onderhandelingen dienen te gebeuren met
diegenen die democrat&h  het meest gelegitimeerd zijn. Elk
personeelslid moet als onderhandelaar aan bod kunnen
komen via verkiezingen (Stuk 546, Nr.6).

De minister wijst erop dat het hier een onderhandelings-
materie betreft die op basis van de federale wetgeving voor-
behouden is aan de representatieve vakbonden. Vandaar dat
er een dubbel circuit ontwikkeld werd via de medezeggen-
schapsorganen, waar niet de vakbonden, maar rechtstreeks
door het personeel verkozen vertegenwoordigers zetelen. De
syndicale  onderhandelingsmaterie behoort tot de bevoegd-
heid van de federale overheid.

De indieners trekken  hun amendement in. Ze zullen een
wetsvoorstel indienen om het syndicaal  statuut op dat punt te
wijzigen.

Dezelfde indieners dienen op het amendement Leysen C.S.
een subamendement in ertoe strekkend de medezeggenschap
in de gesubsidieerde hogescholen uit te breiden tot de samen-
werkingsverbanden die door artikel 244duotricies ingevoerd
werden (Stuk 546, Nr.13). De minister geeft toe dat dit het lo-
gische gevolg is van het vroeger aanvaarde amendement. Hij
steunt het amendement.

Het amendement, het subamendement en het aldus ge-
amendeerde artikel worden  met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen.

Artikel263

(nieuw artikel303)

Bij dit artikel worden  geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel264

(nieuw artikel304)

OP
C.S.

artikel 263 is er een amendement van mevrouw Leysen

Op artikel 263 is er tevens een amendement van de heer
Denys c.s (Stuk 546, nr. 6). Dit amendement is van dezelfde
strekking als het amendement van dezelfde auteurs op artikel
262, en het wordt, gezien de opmerkingen van de minister bij
artike1262, ingetrokken.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Er is een amendement van mevrouw Leysen C.S.  dat de op-
schriften van de afdelingen 1 en 2 van titel VI van dit decreet
schrapt.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en de opschriften van deze afdelingen worden  ge-
schrapt.
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TITEL VI

Bijzondere bepalingen

OP artikel 265 is er een amendement van mevrouw Leysen
C.S.

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel worden  met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel265

(nieuw artikel305)

Artikel266

(nieuw artikel306)

Bij dit artikel worden  geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel267

(nieuw artikel307)

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den zonder verdere opmerkingen met 14 stemmen  unaniem
aangenomen.

Artikel267bis  (nieuw)

(nieuw artikel308)

Het amendement (Stuk 546, nr. 13) van de regering ter in-
voeging van een nieuw artikel 267bis wordt zonder opmer-
kingen  met 14 stemmen  unaniem aangenomen en een nieuw
artikel267bis  wordt ingevoegd.

Artikel267ter  (nieuw)

(nieuw artikel309)

Het amendement van de regering ter invoeging van een
nieuw artikel 267ter strekt ertoe de verhoudingen tussen de
hogescholen en het hoger onderwijs verstrekt in OSP te rege-
len (Stuk 546, Nr.8).

Een lid vraagt of dit artikel betekent dat iemand met een
hoofdambt in het onderwijs voor sociale promotie, zijn even-
tueel ambt in het hoger onderwijs kan behouden en als dus-
danig uitbetaald blijft. De minister repliceert dat dit in de cu-
mulbepalingen voor het OSP geregeld moet worden.  Dit
amendement regelt de omgekeerde situatie, namelijk van
personeelsleden van een hogeschool met een onderwijsop-
dracht bij het OSP. Indien de hogeschool echter  bereid  is de
betrokken leerkracht als personeelslid te behouden, is er
geen probleem. Hij kan dan in hoofdambt uitbetaald blijven.

Het amendement van de regering ter invoeging van een
nieuw artikel 267ter wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en een nieuw artikel267ter  wordt ingevoegd.
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Artikel268

(nieuw artikel310)

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den zonder verdere opmerkingen met 14 stemmen  unaniem
aangenomen.

Artikel269

(nieuw artikel311)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel269bis

(nieuw artikel312)

Het amendement van mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier (Stuk 546, Nr.3) ter in-
voeging van een nieuw artikel 269bis strekt ertoe enkele wij-
zigingen aan te brengen aan het universitair decreet van 12
juni 1991.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en een nieuw artikel269bis  wordt ingevoegd.

Artikelen 270 en 271

Op deze artikelen zijn er amendementen Leysen C.S.  ter
schrapping  van de artikelen.

De amendementen worden  met 14 stemmen  unaniem aan-
genomen en de artikelen 270 en 271 worden  geschrapt.

TITEL VII

Overgangsbepalingen

HOOFDSTUK I

Overgangsbepalingen organisatie onderwijs

Artikelen 272 en 273

(nieuwe artikelen 313 en 314)

Op deze artikelen zijn er amendementen Leysen C.S.

De arnendementen en de aldus geamendeerde artikelen
worden  zonder verdere opmerkingen met 14 stemmen  una-
niem aangenomen.
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HOOFDSTUK II

Overgangsbepalingen personeel

AFDELING 1

OP
C.S.

artikel 274 is er een amendement van mevrouw Leysen

Algemeen

Artikel274

(nieuw artike1315)

Er is een tweede amendement van mevrouw Leysen c.s.,
ertoe strekkend in een overgangsregeling te voorzien inzake
de controle  op de afwezigheden wegens ziekte. Dit moet
voorkomen dat er een vacuum ontstaat in de periode tussen
de inwerkingtreding van dit decreet en het tijdstip waarop de
Vlaamse regering een nieuwe regeling uitwerkt (Stuk 546,
Nr.10).

De amendementen en het aldus geamendeerde
worden  met 14 stemmen unaniem aangenomen.

artikel 274

Artikel275

(nieuw artikel316)

Op artikel275 is er een amendement van mevrouw Leysen
C.S. De proeftijd in een selectie- of bevorderingsambt wordt
met een jaar verschoven. De minister aanvaardt dit amende-
ment, maar de regeling zal dan met artikel277 moeten over-
eenstemmen.

Het amendement en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

artikel wor-

AFDELING 2

Onderwijzend personeel

Artikel276

(nieuw artikel317)

Een lid merkt op dat de omvorming van gemeenschaps-
scholen tot Vlaamse autonome hogescholen ongetwijfeld re-
percussies zal hebben op de personeelsformatie van de huidi-
ge diensten van de ARGO. Hetzelfde geldt voor de midde-
len. Een lid vraagt of die overdracht niet geregeld moet wor-
den in het verlengde van de concordantie, of in het bijzonder
decreet. Hij vreest dat de ARGO met een te grote formatie
zal blijven zitten voor een gewijzigde opdracht indien als de
ARGO-formatie niet onmiddellijk wordt geregeld.

De minister wenst de resultaten van de doorlichting van de
ARGO-diensten af te wachten. Hij zal de doorlichting nog
voor het reces kunnen toewijzen. Het kan in geen geval de
bedoeling zijn een nieuwe personeelsformatie voor de
Vlaamse autonome hogescholen te creeren  zonder de be-
staande ARGO-formatie te hertekenen. De hogescholen
ertoe verplichten personeel van de ARGO over te nemen,
lijkt de minister nogal delicaat. De hogescholen kunnen de
personeelsnoden anders inschatten.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.
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Artikel277

(nieuw artike1318)

[ 1561  ’

OP artikel 277 is er een amendement van mevrouw Leysen
C.S.

Op dit amendement wordt een subamendement ingediend
door mevrouw A. Leysen en de heren R. Swinnen, L. Appel-
tans en J. Tavernier (Stuk 546, Nr.3). Het betreft een techni-
sche correctie  ten gevolge van het later in werking treden van
het decreet.

Op dit artikel was er nog een subamendement van dezelfde
indieners (Stuk 546, Nr.ll),  maar dit amendement wordt in-
getrokken en zal bij de overgangsbepalingen - artikel293 -
ingediend worden.

Tenslotte was er een amendement van de heer Denys c.s
(Stuk 546, Nr.10).  De indieners trekken  het amendement in
omdat het te verregaand is.

Een lid vraagt of de overgangsmaatregelen van toepassing
zijn op personeelsleden die al zes jaar ad interim staan. De
minister antwoordt ontkennend. Zij zijn immers geen titula-
ris. Als de titularis terugkomt, hebben ze in hun huidige situ-
atie evenmin garanties.

Het amendement Leysen C.S. , het subamendement Leysen
C.S. en het aldus geamendeerde artikel worden  met 14 stem-
men unaniem aangenomen.

Artikel278

(nieuw artikel319)

OP
C.S.

artikel 278 is er een amendement van mevrouw Le ysen

Op artikel278 is er eveneens een amendement van de heer
L. Standaert. Paragraaf 2 van het artikel houdt in dat een
halftijds benoemde in het HOBU moet doctoreren om zijn
benoeming te behouden. De indiener wenst die voorwaarde
te schrappen (Stuk 546, Nr.3).

De minister wijst erop dat die personeelsleden in de huidi-
ge situatie ook niet vastbenoemd kunnen worden  als licenti-
aat. Ze blijven steeds ‘tijdelijk belast  met’. Nu wordt hen de
mogelijkheid geboden verder ‘tijdelijk’ hun opdracht te be-
houden bij de overstap, met dezelfde weddeschaal.

De indiener trekt zijn amendement in.

Iemand die nu tijdelijk in het HOBU functioneert, mag die
bij de overstap zijn andere tijdelijke functie behouden ? De
minister antwoordt bevestigend. Iemand vraagt waarom de
overgangsmaatregelen alleen voor personeelsleden van het
HOLT beperkt worden  tot het volume van hun opdracht als
titularis (zie 9 2). Waarom ook niet voor mensen van het
HOKT ? De minister antwoordt dat dat probleem niet voor-
komt in het HOKT. Voor het HOKT zijn er afwijkingen mo-
gelijk. Mensen met een D-diploma en wat ervaring, kunnen
in het HOKT vastbenoemd worden.  De vastbenoemden in
het HOKT behouden hun rechten. In het HOLT zijn er ech-
ter veel tijdelijke aanstellingen. Juist om die categoric  perso-
neelsleden waarborgen te bieden, is die bepaling  specifiek
voor het HOLT opgenomen.

Het amendement Leysen C.S. en het aldus geamendeerde
artikel worden  met 1 4 stemmen  unaniem aangenomen.
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Artikel279

(nieuw artikel320)

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den zonder opmerkingen met 14 stemmen  unaniem aangeno-
men.

Artikelen 280 en 283

(nieuwe artikelen 321 en 322)

Bij deze artikelen worden  geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden  met 14 stemmen  unaniem aangeno-
men.

Artikel282

(nieuw artike1323)

OP
C.S.

artikel 282 is er een amendement van mevrouw Leysen

Er is tevens een amendement van de Vlaamse regering dat
een technische correctie aanbrengt aan het amendement
Leysen C.S. Het garandeert dat de personeelsleden in kwestie
niet minder zullen verdienen dan in de huidige regeling (Stuk
546, Nr.8).

Hierop wordt het amendement Leysen C.S. ingetrokken.

Er was tevens een amendement van de heer L. Standaert,
maar gezien het antwoord van de minister op het amende-
ment van de heer Standaert op artikel 278, trekt de indiener
zijn amendement in.

Het amendement van de Vlaamse regering en het aldus
geamendeerde artikel worden  met 14 stemmen  unaniem aan-
genomen.

Artikel283

(nieuw artike1324)

OP
C.S.

artikel 283 is er een amendement van mevrouw Leysen

Er is tevens een subamendement van mevrouw Leysen en
de heren R. Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier. Het be-
treft een technische correctie. De salarisschalen van de per-
soneelsleden die van de overgangsbepalingen genieten, wor-
den in dit decreet bepaald en niet in een uitvoeringsbesluit
(Stuk 546, Nr.5).

Het amendement, het subamendement en het aldus gewij-
zigde artikel worden  met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel284

(nieuw artike1325)

Bij dit artikel worden  geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.
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Artikel285

(nieuw artike1326)

[ 158 1

Op artikel285  is er een
C.S.

amendement van mevrouw Leysen

Dit amendement wordt ingetrokken en wordt vervangen
door een nieuw amendement van dezelfde indieners (Stuk
546, Nr.5).

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel286

(nieuw artike1327)

Bij dit artikel worden  geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel287

(nieuw artike1328)

Op dit artikel
C.S.

is er een amendement van mevrouw Leysen

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den zonder opmerkingen met 14 stemmen  unaniem aangeno-
men.

Artikel288

(nieuw artike1329)

Op artikel 288 is er een amendement van de heren J.
Eeman en L. Pierce  C.S. De indieners willen de mogelijkheid
dat ook tijdelijke personeelsleden met een jarenlange erva-
ring, als departementshoofd aangeduid kunnen worden  (Stuk
546, Nr.13).

De minister wil het houden bij vastbenoemden. Een depar-
tementshoofd kan zijn functie maar ten volle uitoefenen als
hij vastbenoemd is, namelijk met de nodige autoriteit ten op-
zichte van zijn collega’s. Het is structureel ongezond iemand
een departement te laten leiden, die zowel voor zijn tijdelijke
betrekking als voor zijn eventuele vaste benoeming, afhanke-
lijk is van de mensen van datzelfde departement.

Hierop wordt het amendement van de heren J. Eeman en
A. Denys ingetrokken.

Artikel288 wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel289

(nieuw artikel330)

OP artikel 289 is er een amendement van mevrouw Leysen
C.S.

Op dit amendement is er een subamendement van de
Vlaamse regering. Het betreft een technische correctie  ten-
einde onverenigbaarheid met artikel285 dat werkgelegenheid
garandeert naar rato van het volume van de opdracht op 30
juni 1995 op te heffen (Stuk 546, Nr.10).
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Het amendement Leysen C.S. en het subamendement van
de Vlaamse regering worden  met 14 stemmen  unaniem aan-
genomen.

Artikel290

(nieuw artikel331)

OP
C.S.

dit artikel is er een amendement van mevrouw Leysen

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den zonder opmerkingen met 14 stemmen  unaniem aangeno-
men.

Artikel291

(nieuw artike1332)

Bij dit artikel worden  geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

AFDELING 3

Administratief en technisch personeel

Artikel292

(nieuw artike1333)

OP
C.S.

artikel 292 is er een amendement van mevrouw Leysen

Op dit amendement is er tevens een subamendement van
de Vlaamse regering ertoe strekkend op de laatste regel de
wending ‘verlofregeling’ te wijzigen in ‘vakantieregeling’
(Stuk 546, Nr.13).

Het amendement, het subamendement en het aldus gewij-
zigde artikel292 worden  met 14 stemmen  unaniem aangeno-
men.

Artikel293

(nieuw artike1334)

OP
C.S.

artikel 293 is er een amendement van mevrouw Leysen

Een lid merkt op dat de gewijzigde vakantieregeling voor
het opvoedend hulppersoneel een serieuze inlevering bete-
kent. Het zal bij de betrokkenen voor heel wat problemen
zorgen. Een ander lid sluit zich daarbij aan. Ze wijst erop dat
het vaak vrouwen betreft die deze functie vroeger gekozen
hebben om hun schoolgaande kinderen in de vakantie  beter
te kunnen opvangen. De eerste spreker vraagt of er geen
twee verschillende vakantieregelingen ingevoerd kunnen
worden.  Dat is nu ook zo voor het administratief en het op-
voedend hulppersoneel in het secundair onderwijs. Hij geeft
toe dat het soms tot spanningen leidt. Hij stelt een tussenop-
lossing voor : dezelfde verlofregeling als het onderwijzend
personeel, namelijk een minimum van negen weken.

Het is sowieso merkwaardig dat er in het hoger onderwijs
opvoedend hulppersoneel is, meent de minister. Bij de over-
gang van secundair onderwijs naar onderwijs van het korte
type heeft men de fout begaan in opvoedend hulppersoneel
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te voorzien, naar analogie met het secundair onderwijs. Daar-
om wordt het nu afgeschaft. Het zou logisch zijn dat ze bo-
ventallig worden en voor reaffectatie vatbaar zijn. Nu krijgen
ze echter de mogelijkheid naar het secundair onderwijs over
te stappen als daar plaatsen vrij zijn, of ze kunnen administra-
tief personeel worden  binnen de hogeschool. De minister
vindt de klaagzang over de ‘maar 35 dagen verlof’ onterecht.
De 35 dagen is conform het ambtenarenstatuut. De negen
weken  vakantie voor het onderwijspersoneel is terecht gefor-
muleerd in weken,  omdat het om onderwijspersoneel gaat.
Men kan niet het vakantie van het onderwijzend personeel
krijgen, zonder de belasting van het onderwijzend personeel.

Eerstgenoemd lid vraagt of er niet een soort garantie voor
een minimum vakantieregeling gegeven kan worden,  zoals
voor het onderwijzend personeel. Dat zou nog een verminde-
ring voor de betrokkenen betekenen, maar dan zou men geen
derde categoric  creeren. Een ander lid vraagt over hoeveel
mensen het hier eigenlijk gaat.

De minister schat dat ongeveer 180 a 200 personeelsleden
onder die bepaling  vallen. Hij wijst er verder op dat het de
hogescholen altijd vrij staat bijvoorbeeld een week extra aan
haar personeel te geven. De decreetgever moet we1 de moed
hebben om een aantal zaken op orde te stellen. De minister is
dus niet voor het voorstel te vinden, maar wil er geen punt
van maken.  De Vlaamse Raad moet uitmaken of hij dat wil
stemmen.

Hierop wordt door mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier een subamendement
op het amendement Leysen C.S. ingediend ertoe strekkend de
laatste zin van 9 1 als volgt te wijzigen : ‘Zij hebben recht  op
de minimumvakantieregeling voor het onderwijzend perso-
neel zoals voorzien in artikel 67, paragraaf 2’ (Stuk 546,
Nr.13). Dit amendement wordt door de minister niet ge-
steund.

Vervolgens wordt opgemerkt dat het hier de vakantie- en
niet de verlofregeling betreft zoals verkeerdelijk in het amen-
dement Leysen C.S. vermeld. De minister bevestigt dat. De
tekst moet in die zin aangepast worden.

Hierop wordt door de heren G. Vanleenhove, R. Swinnen,
L. Appeltans en J. Tavernier een tweede subamendement op
het amendement Leysen C.S. ingediend (Stuk 546, Nr.13).

Tenslotte is er een subamendement van mevrouw Leysen
c.s., ertoe strekkend overgangsmaatregelen te verschaffen
aan personeelsleden die momenteel op basis van de akte van
bekwaamheid de functie van bibliothecaris uitoefenen (Stuk
546, Nr.12).

Het amendement Leysen C.S. en de drie subamendementen
worden  met 14 stemmen  unaniem aangenomen. Het aldus ge-
wijzigde artikel293 wordt eveneens met 14 stemmen  unaniem
aangenomen.

Artikel294

(nieuw artike1335)

Op artikel294 is er een amendement van mevrouw Leysen
C.S. Er is tevens een subamendement van mevrouw Leysen
C.S. ertoe strekkend een technische correctie  aan te brengen
(Stuk 546, Nr. 5).

Het amendement, het subamendement en het aldus ge-
amendeerde artikel worden  met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen.
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Artikelen 295 en 296

(nieuwe artikelen 336 en 337)

Op deze artikelen zijn er amendementen Leysen C.S.

De amendementen en de aldus geamendeerde artikelen
worden  zonder opmerkingen met 14 stemmen  unaniem aan-
genomen.

Artikel297

(nieuw artike1338)

Bij dit artikel worden  geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

AFDELING 4

Andere overgangsbepalingen

Artikel298

(nieuw artike1339)

Op artikel294 is er een amendement van mevrouw Leysen
C.S. Er is tevens een subamendement van mevrouw Leysen
C.S.  ertoe strekkend een technische correctie  aan te brengen
(Stuk 546, Nr. 5).

Het amendement, het subamendement en het aldus ge-
amendeerde artikel worden  met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen.

Artikel299

(nieuw artikel340)

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den zonder opmerkingen met 14 stemmen  unaniem aangeno-
men.

HOOFDSTUK III

Overgangsbepalingen financiering en beheer

AFDELING 1

Overgangsbepalingen werkingsuitkeringen

Artikel300

(nieuw artike1341)

Bij dit artikel worden  geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Er is een amendement van mevrouw Leysen C.S.  dat het
opschrift van onderafdeling 1 van titel VII, hoofdstuk III, af-
deling 2, schrapt.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en de betreffende onderafdeling wordt geschrapt.
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AFDELING 2

Overgangsbepalingen investeringen

Artikel301

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S. ter schrap-
ping van artikel301.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en artikel301  wordt geschrapt.

Er is een amendement van mevrouw Leysen C.S. dat onder-
afdeling 2 van titel VII, hoofdstuk III, afdeling 2, omvormt
tot onderafdeling 1, met als opschrift ‘Onderafdeling 1. -
Vlaamse autonome hogescholen’.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en een nieuwe onderafdeling 1 wordt ingevoegd.

ONDERAFDELING 1

Vlaamse autonome hogescholen

Artikel302

(nieuw artike1342)

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel303

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S. ter schrap-
ping van artikel303.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en artikel303  wordt geschrapt.

Er is een amendement van mevrouw Leysen C.S.  dat onder-
afdeling 3 van titel VII, hoofdstuk III, afdeling 2, omvormt
tot onderafdeling 2, met als opschrift : ‘Onderafdeling 2. -
Gesubsidieerd onderwijs’.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en een nieuwe onderafdeling 2 wordt ingevoegd.

ONDERAFDELING 2

Gesubsidieerd onderwijs

Artikel304

(nieuw artike1343)

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den zonder opmerkingen met 14 stemmen  unaniem aangeno-
men.
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Artikel305

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S.  ter schrap-
ping van artikel305.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en artikel305  wordt geschrapt.

Er is een amendement van mevrouw Leysen C.S. dat onder-
afdeling 4 van titel VII, hoofdstuk III, afdeling 2, omvormt
tot onderafdeling 3, met als opschrift : ‘Onderafdeling 3. -
Andere overgangsbepalingen’.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en een nieuwe onderafdeling 3 wordt ingevoegd.

ONDERAFDELING 3

Andere overgangsbepalingen

Artikelen 306 en 307

(nieuwe artikelen 344 en 345)

Op deze artikelen zijn er amendementen Leysen C.S.

De amendementen en de aldus geamendeerde artikelen
worden  zonder opmerkingen met 14 stemmen  unaniem aan-
genomen.

Artikel308

(nieuw artike1346)

Bij dit artikel worden  geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

TITEL VIII

Opheffings- en slotbepalingen

HOOFDSTUK I

Opheffingsbepalingen

Artikelen 309 tot en met 312

(nieuwe artikelen 347 tot en met 350)

Bij deze artikelen worden  geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden  met 14 stemmen  unaniem aangeno-
men.

Artikel313

(nieuw artikel351)

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den zonder opmerkingen met 14 stemmen  unaniem aangeno-
men.
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Artikelen 314 en 315

(nieuwe artikelen 352 en 353)

Bij deze artikelen worden  geen opmerkingen geformu-
leerd.

De artikelen worden  met 14 stemmen  unaniem aangeno-
men.

Artikel316

(nieuw artike1354)

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den zonder opmerkingen met 14 stemmen  unaniem aangeno-
men.

Artikelen 317 tot en met 323

(nieuwe artikelen 355 tot en met 359)

Bij deze artikelen worden  geen opmerkingen geformu-
leerd.

De
men.

artikelen worden  met 14 stemmenn unaniem aangeno-

Artikel322

Op dit artikel is er een amendement Leysen C.S. ter schrap-
ping van artikel 322 (Stuk 546, Nr.13). De bedoeling is de in-
houd van artikel 322 te coordineren  met de inhoud van arti-
kel 328.

Het amendement van mevrouw A. Leysen en de heren R.
Swinnen, L. Appeltans en J. Tavernier op hetzelfde artikel
(Stuk 546, Nr.6) wordt ingetrokken.

Het amendement wordt met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen en artikel322 wordt geschrapt.

Artikelen 323 en 324

(nieuwe artikelen 360 en 361)

Bij deze artikelen worden  geen opmerkingen geformu-
leerd.

De
men.

artikelen worden  met 14 stemmen unaniem aangeno-

Artikel325

(nieuw artike1362)

Op artikel325 is er een amendement van de heren L. Mar-
tens en R. Swinnen. Het is de bedoeling dat, via een uitdo-
vende regeling, de inspectieleden en de leden  van de pedago-
gische begeleidingsdiensten hun rechtspositieregeling behou-
den die op 1 augustus  1995 van toepassing is (Stuk 546,
Nr.13).

De minister geeft toe dat dit een verbetering is. Een lid
vraagt of het amendement tegemoetkomt aan een vraag die
het VSKO op de hoorzitting gesteld heeft. De indieners ant-
woorden bevestigend. Hetzelfde lid vraagt wie deze personen
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zal betalen.  De minister antwoordt dat het departement on-
derwijs de inspectieleden betaalt. De begeleidingsdiensten
staan op de begrotingspost betalingen aan de verschillende
netten.

Het lid meent dat de netten via dit amendement besten-
digd worden.  Het gaat hier om twee patronen, aldus de mi-
nister. De netten kunnen de pedagogische diensten breder
inzetten, de minister kan de inspectieleden breder inzetten.

Het lid is niet geneigd het amendement te steunen. ‘Uitdo-
vend’ is op nogal lange termijn. De minister wijst erop dat,
indien men die regeling niet zou treffen, de mensen van de
pedagogische begeleidingsdiensten ter beschikking gesteld
worden.  Ze kunnen immers niet terug naar het onderwijs. Ze
hebben hun vaste benoeming aan de scholen verloren door
hun vaste benoeming enkele jaren geleden  als pedagogisch
adviseur. Zonder het amendement zal men ze moeten beta-
len om niets te doen.

Een lid vraagt over hoeveel personen  en middelen het
gaat. Het betreft volgens de minister acht pedagogisch advi-
seurs en drie inspectieleden. Ze zijn meestal rond of in de
vijftig jaar. Het lid zou graag nog bijkomende gegevens krij-
gen.

De minister wijst erop dat dit artikel het kader
schaft. Deze maatregel is de facto uitdovend.

sowieso af-

Het amendement van de heren L. Martens en R. Swinnen
wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen. Het aldus ge-
amendeerde artikel wordt eveneens met 14 stemmen  una-
niem aangenomen.

Artikelen 326 en 327

(nieuwe artikelen 363 en 364)

Bij deze artikelen worden  geen opmerkingen
leerd.

De artikelen worden  met 14 stemmen  unaniem
men.

geformu-

aangeno-

Artikel328

(nieuw artike1365)

Op dit artikel is er een amendement van mevrouw Leysen
C.S. dat ertoe strekt artikel 328 aan te vullen en te coordine-
ren met de inhoud van het voormalig artikel 322 (Stuk 546,
Nr.13). Naar aanleiding van deze coordinatie  wordt er door
de Minister opgewezen dat 12” en 15” van artikel328 ten on-
rechte  in deze lijst  werden opgenomen. Bij de coordinatie
worden  deze kb’s niet meer opgenomen.

Het amendement en het aldus geamendeerde artikel wor-
den met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel329

(nieuw artike1366)

Op artikel 329 zijn er twee amendementen van mevrouw
Leysen C.S.

Het eerste amendement betreft een wijziging van punt 20.
Daardoor blijft de regeling inzake politiek verlof zoals van
kracht v66r de inwerkingtreding van dit decreet,  van toepas-
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sing op het administratief personeel en op het opvoedend
hulppersoneel (Stuk 546, Nr.5).

Het tweede amendement behoudt de artikelen 34 en 57
van het decreet betreffende het onderwijs-V over de tege-
moetkoming voor vervoerskosten en over de controleregels
bij afwezigheid wegens ziekte (Stuk 546, Nr.5).

De amendementen en het aldus geamendeerde
den met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

artikel wor-

Artikel330

(nieuw artike1367)

Een lid merkt op dat in de eerste regel‘3”’ vervangen moet
worden  door ‘3’. De minister beaamt deze technische correc-
tie.

Bij dit artikel worden  geen verdere opmerkingen geformu-
leerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen  unaniem aangenomen.

Artikel331

(nieuw artike1368)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd.

Het artikel wordt met 14 stemmen unaniem aangenomen.

HOOFDSTUK II

Inwerkingtreding

Artikel332

(nieuw artike1369)

Op artikel332 is er een amendement van mevrouw Leysen
C.S. Er is tevens een subamendement van mevrouw Leysen
C.S. dat het amendement nog verder verfijnt (Stuk 546, Nr.10).
Daarnaast worden  door de minister nog enkele technische
correcties  voorgesteld. De Commissie stemt hiermee in.

Het amendement, het subamendement en het aldus ge-
amendeerde artikel worden met 14 stemmen  unaniem aange-
nomen.

Bijlage I

Op bijlage I is er een amendement van de Vlaamse rege-
ring. De lijst van studiegebieden, opleidingen en opties wordt
aan de gewijzigde situatie inzake opleidingen aangepast (Stuk
546, nr. 7).

Bij punt 2, studiegebied gezondheidszorg, laboratorium- en
voedingstechnologie, vraagt een lid of het woord ‘voedings-
kunde’ niet beter is dan ‘voedingstechnologie’. In de verdere
opdeling wordt trouwens ook van ‘dieet- en voedingskunde’
gesproken. De minister antwoordt dat hij het Nederlandse
voorbeeld gevolgd heeft. Hij wenst de term ‘voedingstechno-
logie’ te behouden om het eenvoudig te houden.

Bij punt 3, studiegebied handelswetenschappen en bedrijfs-
kunde, basisopleidingen in een cyclus,  vraagt een lid om de
optie ‘verkeers- en vervoerskunde’ op te nemen. De minister
wijst erop dat het amendement de optie ‘expeditie’, onder be-
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drijfsbeheer, in ‘expeditie, distribu tie en transport’ gewijzigd
heeft. Verkeers- en vervoerskunde zit daarin vervat.

Het lid meent dat transport verschilt van verkeers- en ver-
voerskunde. De minister bevestigt dat verkeers- en vervoers-
kunde niet als afzonderlijke studierichting opgenomen wordt.
Het bestaat ook niet. Volgens het lid was voor West-Vlaan-
deren oorspronkelijk overeengekomen dat het provinciaal,
het vrij onderwijs en het gemeenschapsonderwijs elk twee
nieuwe programmaties zouden krijgen. In het amendement
wordt geen enkele nieuwe programmatie aan het gemeen-
schapsonderwijs toegekend.

Zowel het provinciaal onderwijs als het gemeenschapson-
derwijs in West-Vlaanderen hebben te kennen gegeven dat
zij naar een Vlaamse autonome hogeschool zullen evolueren,
aldus de minister. De bijkomende programmaties zullen dus
in die ene Vlaamse autonome hogeschool opgenomen wor-
den. Men moet weten  wat men wil, vindt de minister.

Een ander lid meent dat de voorliggende regeling behou-
den moet worden.  Zoniet zullen ook andere provincies met
nieuwe eisen komen. Men was tenslotte tot een akkoord ge-
komen voor de verschillende provincies. De minister beves-
tigt dat. Een onhoudbare proliferatie is anders onvermijd-
baar.

Punt 5, studiegebied kunst, moet nog uitgesplitst worden
op basis van het amendement van de heer Denys C.S.  : studie-
gebied audiovisuele en beeldende kunst, en studiegebied mu-
ziek en dramatische kunst.

Een lid merkt op dat sommigen ervoor pleiten om de vrije
kunsten op te splitsen en de verschillende kunsten expliciet
op te sommen : schilderkunst, beeldhouwkunst, grafische
kunst enz. Ze menen dat hun onafhankelijkheid op die wijze
meer verzekerd is.

De minister is het daar niet mee eens. Door ze op te som-
men beperkt men juist hun vrijheid. Ze moeten enkel aan de
meldingsplicht voldoen.

Bij punt 6, studiegebied landbouwkunde, wordt overlegd
over de naam van het studiegebied. Moet het ‘landbouw en
biotechnologie’ worden  of ‘biotechniek’ ? Een lid argumen-
teert dat overeengekomen was ‘biotechniek’ als algemene
koepel te beschouwen, waarvan ‘landbouw’ een onderdeel is.
De minister stelt voor dat iemand met ervaring in die onder-
wijssector, een gecoordineerde  tekst opstelt.

Bij punt 9, studiegebied sociaal-agogisch werk, sociaal
werk, vraagt een lid waarom aan de optie maatschappelijke
advisering niet de graad van maatschappelijk assistent ver-
leend wordt, zoals aan de andere opties.

De minister werd in het verleden herhaaldelijk gewezen
op de verschillen tussen ‘maatschappelijk adviseur’ en ‘maat-
schappelijk assistent’. Hij heeft dat verschil nooit begrepen,
maar heeft er zich ten slotte bij neergelegd. Nu wordt ineens
het tegenovergestelde beweerd. Als de commissie die gelijk-
schakeling wil, stemt de minister daarmee in. Het moet al-
leen correct zijn. Het lid meent dat men zich pas nu gereali-
seerd heeft dat het om een beschermde titel gaat. De com-
missie beslist zich daarover later uit te spreken.

Punt 10, studiegebied taalkunde, moet conform de aange-
nomen amendementen op artikel5 gewijzigd worden  in ‘toe-
gepaste taalkunde’.
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Bijlage II

Op bijlage II is er een amendement van de Vlaamse rege-
ring (Stuk 546, nr. 7). Twee fouten in deze bijlage II werden
rechtgezet. De minister herhaalt ter zake de verklaring bij ar-
tikel4 van het ontwerp  van decreet.

De regering bezorgt zowel van bijlage I als van bijlage II
een aangepaste versie. Deze aangepaste bijlagen worden  mee
opgenomen in de tekst aangenomen door de Commissie
(Stuk 546, nr. 14-B).

EINDSTEMMING

Het geamendeerde en gecorrigeerde ontwerp  van decreet
alsmede de bijlagen I en II worden  met 14 stemmen  unaniem
aangenomen.

De verslaggevers,

A. LEYSEN
R. SWINNEN

De voorzitter,

C. MOORS
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BIJLAGE 1

Concordantietabel van oude en nieuwe artikels

Oude artikelb

Artikel 1
Artikel 2
Artikel 3
Artikel 4
Artikel 5
Artikel 6
Artikel 7
Artikel 8
Artikel 9
Artikel 10
Artikelll
Artikel 12
Artikell3
Artikell4
Artikel 15
Artikel 15bis
Artikel 1Ster
Artikell6
Artikell7
Artike
Artikel 19
Artikel20
Artikel21
Artikel22
Artikel23
Artikel24
Artikel25
Artikel26
Artikel27
Artikel28
Artikel29
Artikel30
Artikel31
Artikel32
Artikel33
Artikel34
Artikel35
Artikel36
Artikel37
Artikel38
Artikel39
Artikel40
Artikel41
Artikel42
Artikel43
Artikel44
Artikel45
Artikel46
Artikel47
Artikel48
Artikel49
Artikel50
Artikel51
Artikel52
Artikel53
Artikel54
Artikel55
Artikel56
Artikel57
Artike
Artikel59
Artikel60
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->
->
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->

->
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I
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->

Nieuwe artikels

Artikell
Artikel2
Artikel3
Artikel4
Artikel5
Artikel6
Artikel7
Artikel8
Artikel9
Artikel 10
Artikelll
Artikell2
Artikell3
Artikel 14
Artikel 15
Artikell6
Artikell7
Artikel 18
Artikel 19
Artikel20
Artikel21
Artikel22
Artikel23
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